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Veřejný a spolkový život v Týnci nad Sázavou 

 
Abstrakt 

Diplomová práce monitoruje občanskou společnost, zejména spolky a vyhodnocuje 

provázanost těchto organizací na územní samosprávu. Teoretická část vymezuje základní 

pojmy týkající se občanské společnosti, nestátních neziskových organizací a jejich 

možnostech financování. Úvod praktické části je věnován historii a současnosti vybraného 

města Týnec nad Sázavou. V praktické části je nejprve zkoumán vliv demografických 

ukazatelů na veřejný život v obci a poté jsou analyzovány vybrané spolky v Týnci nad 

Sázavou. V závěru praktické části je věnována pozornost investicím a rozhodovacímu 

mechanismu. Vybrány byly takové spolky, které nejvíce rozvíjejí sportovní a kulturní 

aktivity občanů města a přilehlých místních částí. Z celkového počtu dvaceti osmi spolků je 

blíže specifikováno pět. Cílem bylo zjistit a porovnat náplň činnosti, složení členské 

základny i oblast získávání finančních prostředků. Jelikož jsou spolky z velké části 

financovány z dotací města, bylo jedním z dílčích cílů analyzovat, jak město finančně 

podporuje tyto spolky a zda spolky tuto možnost využívají. Komparace analyzovaných 

spolků poukazuje na rozmanitost z hlediska rozsahu jejich činnosti, typu a množství 

pořádaných akcí, na velikost a vývoj členské základny, na odlišnosti v oblasti financování i 

na problémy, které spolky musí řešit. Východiskem pro rozbor obecné analýzy byly 

dokumenty a údaje poskytnuté příslušnými odbory města a velmi důležitým zdrojem byly 

uskutečněné rozhovory s představiteli vybraných spolků, zastupiteli města, členy sportovní 

a kulturní komise a referentkou kultury. Jedním ze závěrů diplomové práce je zjištění, že 

samospráva přispívá na činnost spolků, jež se významně podílí na veřejném životě v obci. 

Samospráva spolu se spolky jsou hlavními iniciátory pořádaných akcí ve městě. Město 

poskytuje spolkům nejen dotace, ale i jednorázovou podporu. Z odpovědí dotazovaných 

členů spolků vyplynulo že k financování své činnosti využívají nejvíce dotace od města, ale 

i dalších organizací. K financování využívají také vlastní zdroje. Všechny analyzované 

spolky podporu ze strany města pravidelně využívají.  

 

Klíčová slova: Týnec nad Sázavou, občanská společnost, spolky, financování, rozpočet, 

dotace, veřejná správa, samospráva 
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The associational and public life in Týnec nad Sázavou 

 
Abstract 

The thesis monitors civil society, especially associations and evaluates the 

interconnectedness of these organizations to local government. The theoretical part defines 

the basic concepts related to civil society, non-governmental non-profit organizations and 

their funding opportunities. The introduction to the practical part is devoted to the history 

and present of the selected town of Týnec nad Sázavou. In the practical part, the influence 

of demographic indicators on public life in the village is first examined and then selected 

associations in Týnec nad Sázavou are analyzed. At the end of the practical part, attention is 

paid to investments and decision-making mechanism. The associations that best develop the 

sports and cultural activities of the citizens of the city and the adjacent local parts were 

selected. Of the total number of twenty-eight associations, five are specified. The aim was 

to find out and compare the content of activities, the composition of the membership base 

and the area of obtaining funds. As the associations are largely financed by the city's 

subsidies, one of the partial goals was to analyze how the city financially supports these 

associations and whether the associations use this option. The comparison of the analyzed 

associations points to the diversity in terms of the scope of their activities, the type and 

number of events organized, the size and development of the membership base, the 

differences in funding and the problems that the associations have to solve. The starting point 

for the analysis of the general analysis was the documents and data provided by the relevant 

departments of the city and a very important source were interviews with representatives of 

selected associations, city representatives, members of sports and cultural commissions and 

culture clerk. One of the conclusions of the thesis is the finding that the municipality 

contributes to the activities of associations that play a significant role in public life in the 

village. Self-government together with associations are the main initiators of events in the 

city. The city provides associations with not only subsidies, but also one-time support. The 

answers of the interviewed members of the associations showed that they mostly use 

subsidies from the city, but also other organizations, to finance their activities. They also use 

their own resources for financing. All the analyzed associations regularly use the support 

from the city. 

 

Keywords: Týnec nad Sázavou, civil society, associations, financing, budget, subsidies, 

public administration, self - government 
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1 Úvod 

Nepřetržitý vývoj a změny jsou charakteristické pro moderní společnost v 21. století. 

Naše pozornost a paměť se dostává v souvislosti s moderními technologiemi a virtuálním 

prostředím do popředí stále častěji.  V důsledku neustálého rozvoje technologií a inovací je 

nevyhnutelné, aby se lidé aktivně zapojovali do spolkového a veřejného života. Lidé se 

stejnými zájmy se sdružovali již v dávné minulosti, což je považováno za přirozenou 

potřebu. Toto slučování lidí přispívá k efektivní komunikaci, osobnostnímu rozvoji, 

kreativitě ale i sociálnímu uvědomění obyvatel.  

 V posledních letech je viditelné, že dochází k obnově spolků, které v minulých 

letech zanikly nebo dochází k zakládání nových spolků.  Je tedy zřejmé, že tyto organizace 

mají ve společnosti nepostradatelné místo a úlohu.  

Od přijetí zákona č. 134/1867 ř. z., o právu spolčovacím docházelo ke značnému 

rozšiřování spolkové činnosti. Navzdory různým transformacím a dalších změn tyto spolky 

v obcích stále fungují a zapojují se do veřejného života v obci. Pro zajištění efektivního 

fungování spolkového a veřejného života je potřebné nejen zabezpečit základní materiální 

podmínky a veřejné služby pro život v obci, ale rovněž také vytvořit zařízení pro občany, 

aby se aktivně účastnili aktivit pořádaných v obci a prostor pro realizaci zájmů. Z toho 

vyplývá, že obec pro své řízení nutně potřebuje přímou vazbu od občanů. Občané se v obci 

sdružují do spolků, aby mohli realizovat společné aktivity. Jednotlivé spolky jsou ve většině 

případů monotematicky zaměřeny (např. rybáři, zahrádkáři, hasiči a jiné). Vedle své hlavní 

činnosti se věnují také dalším aktivitám. Například hasiči v obci pořádají i kulturní akce. 

Typickou akcí je pálení čarodějnic. Pro spolky je charakteristické sdružování obyvatel všech 

věkových kategorií, od nejmladších po nejstarší, což také přispívá k soudržnosti obce. Je 

zřejmé, že činnost spolků by měla přispívat ke zkvalitnění života v obci. Jednotlivá občanská 

sdružení jsou schopna účinněji zajistit konkrétní služby pro občany žijící v obci, než by tomu 

tak bylo v případě veřejné správy. Avšak jejich škála nabídky závisí na personálních 

kapacitách, vybavenosti obce a převážně zájmu obyvatel. Obec díky těmto sdružením 

udržuje místní tradice a různá tradiční řemesla a tím podněcuje zájem co nejvíce obyvatel 

zapojovat se do aktivit v obci.   

S ohledem do minulosti, ale i v současné době je ve městě Týnci nad Sázavou bohatý 

spolkový život. Za poslední roky jsou zakládány či obnovovány spolky, kde se najde celá 

řada nadšenců, kteří se ve svém volném čase a často i bez honoráře věnují organizaci 
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společenský aktivit, koncertů, historických procházek, tematických přednášek a výstav nejen 

pro členy spolků, ale i pro občany Týnce. A to vše za podpory obecního úřadu Týnec nad 

Sázavou. Jednotlivé spolky a jejich představitelé navazují na tradici již v obci zavedenou 

nebo zakládají tradice nové. Takto vysoký počet občanských sdružení a jejich angažovanost 

velmi obohacuje sociální, kulturní, sportovní a volnočasový život ve městě. Lze konstatovat, 

že bohatý spolkový život v Týnci nad Sázavou uspokojuje poptávku široké veřejnosti. 

V obci se nachází celá řada spolků. Patří mezi ně například fotbalisté, volejbalisté, tenisté, 

včelaři, sbor dobrovolných hasičů, řada sportovců pod záštitou tělovýchovné jednoty, skauti, 

šachisté, divadelníci, spolek zaměřený na vlastivědu, turisté, loutkáři, rybáři, zahrádkáři, 

chovatelé, debrujáři, skauti, mateřské centrum Motýlek a spolek zdravotně postižených. 

V této diplomové práci je provedena analýza veřejného a spolkového života. 

Problematika veřejného života a spolkové činnosti je objasněna v teoretické části a následně 

zkoumána v empirické části na vybrané obci Týnec nad Sázavou.  

Jedním z důvodů, proč byla vybrána tato obec je ten, že v ní autorka práce žije od 

dětství a má ke spolkové činnosti velmi blízko. V dětství byla členkou několika spolků 

v Týnci nad Sázavou, které fungují i v současnosti.  Rovněž se účastnila kulturních, 

sportovních a dalších společenských akcí v této obci. Autorka práce analyzuje v diplomové 

práci pouze některé spolky. Vybrala si záměrně spolky různé velikosti pro jejich lepší 

porovnání a zároveň ty, které nejvíce rozvíjejí sportovní a kulturní život ve městě.  
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2 Cíl práce a metodika 

2.1 Cíl práce 

Tématem diplomové práce je problematika veřejného a spolkového života ve městě 

Týnec nad Sázavou. Výzkum je orientovaný na město Týnec nad Sázavou, které leží ve 

Středočeském kraji v okrese Benešov. V tomto městě žije 5 739 obyvatel (k 1.1. 2021). 

Město Týnec nad Sázavou se řadí z hlediska počtu obyvatel mezi menší až středně velká 

města. Týnec nad Sázavou patří mezi obce s pověřeným obecním úřadem a spadá pod obec 

s rozšířenou působností Benešov. Město Týnec nad Sázavou se skládá ze sedmi místních 

částí, mezi které patří Pecerady, Chrást nad Sázavou, Krusičany, Podělusy, Čakovice, 

Zbořený Kostelec a Brodce. Pro tyto místní části a okolní obce je spádovým centrem pro 

vzdělávací, kulturní a sportovní činnost. Práce je zaměřena na konkrétní vybrané spolky, 

jejichž činnost může mít vliv na společenské dění v obci, jejich hospodaření a dostupnost 

pro obyvatele města Týnec nad Sázavou. Jedním z důvodů, proč je vybráno město Týnec 

nad Sázavou, je skutečnost, že v tomto městě působí dvacet osm spolků, což vypovídá o 

bohatém společenském, kulturním životě a sportovním vyžití. Neopomenutelným důvodem 

výběru města je ten, že zde autorka žije a byla členkou několika analyzovaných spolků. 

 

Cílem práce je v rámci zvoleného tématu: 

1. Charakterizovat hlavní demografické ukazatele města a vyhodnotit jejich vliv na 

vývoj a fungování místního spolkového života. 

2. Identifikovat aktéry spolkového života ve městě, popsat a komparovat činnost 

vybraných aktérů veřejného a spolkového života.  

3. Charakterizovat názory členů spolků na jejich fungování, financování a ostatní 

činnost. 

4. Vyhodnotit pohled představitelů města na spolkový a veřejný život v Týnci nad 

Sázavou a zhodnotit finanční a materiální podporu spolků ze strany územní 

samosprávy. 

5. Charakterizovat rozhodovací procesy místní samosprávy a významné investiční 

projekty v oblasti spolkové činnosti a posoudit, zda členové spolku, jež jsou zároveň 

členy zastupitelstva obce mají větší možnosti v prosazování a získání podpory ze 

strany města. 
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Ve výzkumné části si tato práce klade za cíl odpovědět na otázky: 

1. Dosavadní zjištění podle literatury (Pelikánová, 2018) konstatuje, že předpokladem 

správného fungování nestátních neziskových organizací je využívání více zdrojů na 

pokrytí veškerých nákladů spojených s jejich chodem. V případě, že by některá 

organizace se spoléhala pouze na jeden zdroj a následně došlo ke ztrátě tohoto zdroje, 

tak by se následně mohla dostat do ohrožení. Existuje celá řada různých zdrojů, které 

mohou nestátní neziskové organizace využít pro svůj chod. Využívají spolky v Týnci 

nad Sázavou různé zdroje financování pro svou činnost? 

2. Dosavadní zjištění dle literatury (Rakušanová, 2007) spočívá v tom, že občané se 

prostřednictvím sdružování v neziskových organizacích snaží vyjadřovat své 

společné zájmy a požadavky, sdružují se s cílem řešit své společné problémy. Tímto 

způsobem se občané aktivně podílejí na spolurozhodování obce. Platí toto zjištění i 

v případě spolkového života v obci Týnec nad Sázavou? 

2.2 Metodika 

Při vypracování práce byl využit výzkumný přístup, jenž se snaží zohledňovat 

odlišnosti ve veřejném a spolkovém životě obcí různých velikostí. Práce je postavena jako 

případová studie konkrétní obce. Ke sběru dat byly využity zejména dvě základní techniky 

– studium dokumentů a dotazování. Dále byly využity i další metodologické postupy, 

především komparace. Mezi studované dokumenty, které byly využity pro vypracování 

diplomové práce patří usnesení zastupitelstva obce, webové stránky města a vybraných 

spolků, Týnecké listy, statistická data ČSÚ, data z webového portálu MONITOR 

(informační portál Ministerstva financí ČR), Strategický plán rozvoje města do roku 2028, 

Koncepce rozvoje sportu města Týnec nad Sázavou do roku 2028 a Strategie pro kulturu a 

volný čas města Týnec nad Sázavou do roku 2028. Pomocí polostrukturovaných rozhovorů 

byly získávány informace od respondentů. V rámci diplomové práce bylo provedeno čtrnáct 

polostrukturovaných rozhovorů s členy vybraných spolků, zastupiteli města, členy komisí 

pro sport a kulturu a referentkou odboru kultury. Pro analýzu spolkové činnosti bylo vybráno 

celkem pět spolků, které působí v Týnci nad Sázavou. Mezi analyzované spolky patří TJ 

SPV Týnec nad Sázavou, FK Týnec nad Sázavou, TK Týnec nad Sázavou, MC Motýlek a 

MO ČRS Týnec nad Sázavou. Tyto spolky byly vybrány záměrně vzhledem k jejich různé 

velikosti, což umožňuje lepší porovnání. Zároveň byly vybrány ty, které nejvíce rozvíjejí 
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společenský život ve městě. Tato komparace spolků upozorňuje na odlišnosti v oblasti 

velikosti, činnosti, rozsahu pořádaných akcí a financování.  

Otázky pro členy vybraných spolků se týkaly jejich činnosti, vývoje členské 

základny, pořádaných akcí, financování a rozsahu spolupráce s městem. Otázky pro vedení 

města byly směřovány na oblast veřejného a společenského života v obci, rozsah spolupráce 

města a vybraných spolků, rozpočet obce a schvalování investic. Pro referentku odboru 

kultury a členy komise kultury a sportu byly otázky směřovány na činnost a oblast jejich 

nejčastěji řešených otázek. Seznam otázek, jež byl využit k uskutečnění rozhovorů je uveden 

v příloze číslo I. Rozhovory (jsou zde uvedeny rovněž přepisy rozhovorů). Získaná data od 

vedení města týkající se investic a hospodaření byla komparována s daty z webového portálu 

MONITOR. Komparace týkající se hospodaření města je uvedená v příloze číslo V. 

Komparativní analýza dat výsledků hospodaření 2016–2020. 
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3 Teoretická východiska 

3.1 Organizace veřejné správy 

Veřejnou správu lze obecně definovat jako správní činnost související s poskytováním 

veřejných služeb, řízením veřejných záležitostí na ústřední, regionální i místní úrovni a 

zajišťováním veřejných záležitostí ve veřejném zájmu. Tímto způsobem je definována 

veřejná správa v materiálním pojetím. Na druhé straně organizační pojetí veřejnou správu 

chápe jako orgány veřejné správy, jejich organizační členění, vzájemné vztahy a jejich 

strukturu (Kadečka, Rigel, Brno 2009, s. 3). 

„Veřejná správa totiž není toliko momentální činnost, nýbrž i trvalý společenský jev“ 

(Kadečka, Rigel, Brno 2009, s. 3). 

Veřejná správa v sobě obsahuje pojem veřejná moc. Veškerá veřejná moc, která je 

vykonávána jinou mocí než zákonodárnou a soudní je prováděna jako tzv. veřejná 

správa.  Veřejná správa může být poté realizována ve třech podobách. Jedná se o státní moc, 

samosprávu (územní, profesní) a jiné veřejnoprávní korporace (Koudelka, 2007, s.15-16). 

Veřejnou správu v České republice je možné rozdělit do dvou podsystémů. Prvním 

podsystémem veřejné správy je státní správa. Státní správu lze vymezit jako veřejnou správu 

vykonávanou státem. Úkolem státní správy je realizace výkonné moci státu. Pomocí státní 

správy stát realizuje státní politiku. Státní správa je prováděná na základě a v mezích zákona. 

Ve státní správě se uplatňují vztahy nadřízenosti a podřízenosti. Naopak druhým 

podsystémem veřejné správy je samospráva, jejíž charakteristiky se od státní správy odlišují. 

Samosprávu lze definovat jako územně nebo jinak organizované společenství lidí, jež řídí 

část veřejných záležitostí relativně samostatně (např. oproti institucím státní správy), na 

vlastní odpovědnost a zastupuje zájem daného společenství (Horzinková, 2010, s. 11-16).  

Samospráva se v České republice tradičně dělí na územní, zájmovou čili profesní a 

věcnou. Územní samosprávu lze definovat jako určitý prostorově vymezený funkční celek, 

který je oprávněn rozhodovat o svých záležitostech. V České republice existuje 

dvoustupňový systém územní samosprávy (Koudelka, 2007, s. 20-21). V Ústavě České 

republiky je zakotvené členění České republiky na základní územně samosprávné celky a 

vyšší územně samosprávné celky (Hlava VII Čl. 99 Ústavní zákon č. 1/1993). Základní 

územně samosprávné celky představují obce a vyšší územně samosprávné celky kraje. 

Základní i vyšší samosprávné celky vytvářejí vlastní orgány, pomocí nichž realizují výkon 

samosprávy (Koudelka, 2007, s. 20-21). 
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Právo samostatně rozhodovat o svých záležitostech lze delegovat i na subjekty s 

určitým společným zájmem. V takovémto případě se jedná o zájmovou neboli profesní 

samosprávu (Horzinková, Novotný, 2010, s. 71-75). Příkladem zájmové neboli profesní 

samosprávy v České republice lze uvést komory s povinným členstvím, a to Českou 

advokátní komoru, Lékařskou komoru, Stomatologickou komoru, Komoru auditorů a 

mnoho dalších. Rovněž do této oblasti samosprávy lze zahrnout komory s nepovinným 

členstvím, jedná se například o Hospodářskou komoru či Agrární komoru (Sciskalová, 

Gongol, 2006, s. 19-20). V odborné literatuře se setkáváme i s termínem „ostatní 

samospráva“ spadající do kategorie zájmové samosprávy.  Do „ostatní samosprávy“ lze 

zařadit školní samosprávu a samosprávu vysokých škol. Na řízení školní samosprávy se 

podílí žáci a jejich rodiče. Naopak na vysokých školách pomocí voleného akademického 

senátu a dalších orgánů řídí vysokoškolskou samosprávu členové akademické obce 

(Horzinková, Novotný, 2010, s. 71-75). 

Pro Českou republiku je typický smíšený model veřejné správy. Tento model 

vyjadřuje, že stát na orgány územně samosprávných celků přenese v tzv. přenesené 

působnosti určité úkoly.  Při výkonu těchto úkolů orgány územní samosprávy nejednají jako 

samosprávné, nýbrž jako orgány státní správy, jež jsou řízeny státními orgány vyšší distance. 

(Balík, 2009, s. 13). 

„Výkon samosprávy je vázán jen právními předpisy a pro samosprávu obecně platí 

menší vázanost právem. Vztah státní správy a samosprávy pak můžeme charakterizovat tím, 

že státní správa v zákonem stanovených případech a zákonem stanoveným způsobem 

dozoruje činnost samosprávy“ (Horzinková, Novotný, 2010, s. 15-16).  

 

Zdroj: Vlastní zpracování (Provazníková, 2015, s. 12) 

 

 

Obrázek 1- Schéma veřejné správy 
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3.2 Obecní samospráva 

Obnovení místní samosprávy v roce 1990 bylo zastíněno obnovením pluralitní 

demokracie a dalšími významnými změnami po listopadu na národní úrovni. Tato skutečnost 

byla nedílnou součástí transformačního procesu po období roku 1989. Zpočátku roku 1990 

všechny politické strany a jejich hnutí usilovaly o teritoriální decentralizaci. Dále také tyto 

strany vyzdvihují demokratické municipality, které považují za velmi důležité a usilují o 

realizaci místní samosprávy (Čmejrek, Bubeníček, Čopík, 2010, s. 37). 

„Vztah státu a samosprávy bývá konfliktní; již tím, že existence samosprávy omezuje 

vládní byrokracii. Samospráva vede k pluralitě mocí, čím přispívá větší svobodě jedince. Bez 

samosprávy (především územní) nelze hovořit o plně demokratickém a svobodném systému 

vládnutí. Potřebnost územní samosprávy je podpořena principem subsidiarity, který má 

zajistit, aby všechna opatření byla přijímána co nejblíže občanům, tedy na nejnižším stupni 

správy, který umožňuje jejich realizaci nebo výkon“ (Balík, 2009, s. 12). 

 

3.2.1 Obec, občané a území obce  

Obec je základním územním samosprávným společenstvím občanů. Jedná se o 

územní celek, který je vymezen hranicí obce. Obec je považována za veřejnoprávní 

korporaci, která vlastní svůj majetek. Vystupuje v právních vztazích pod svým jménem a na 

vlastní odpovědnost. Cílem každé obce je pečovat o všestranný rozvoj a potřeby občanů 

obce. Při plnění úkolů chrání veřejný zájem (§ 1 - § 2 Zákona č. 128/2000 Sb., o obcích). 

Občanem obce je fyzická osoba, která je státním občanem České republiky a je v obci 

hlášena k trvalému pobytu. Občan obce, který dosáhl věku 18 let, má právo volit a být volen 

do zastupitelstva obce za podmínek stanovených zvláštním zákonem. Rovněž má právo 

vyjadřovat se na zasedání zastupitelstva obce a v souladu s jednacím řádem, vyjadřovat svá 

stanoviska k projednávaným věcem. Občané mají právo hlasovat v místním referendu na 

základě podmínek stanových zvláštním zákonem. Dále mají občané právo vyjadřovat se k 

návrhu rozpočtu obce a k závěrečnému účtu obce za uplynulý kalendářní rok, a to buď 

písemně ve stanovené lhůtě nebo ústně na zasedání zastupitelstva obce. Občané obce mohou 

podávat orgánům obce návrhy, připomínky a podněty. Orgány obce je vyřizují bezodkladně, 

nejdéle však do 60 dnů, jde-li o působnost zastupitelstva obce. Pokud se nejedná o působnost 

zastupitelstva obce, tak nejpozději do 90 dnů (Čmejrek, Bubeníček, Luhanová, 2006, s. 13). 
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Území určité obce je vždy součástí nějakého území České republiky. Každá obec má 

jedno nebo více katastrálních území. Obec má právo na základě dohody se připojit k jiné 

obci, se kterou sousedí dle stanovených pravidel a v souladu se zákonem (Čmejrek, 

Bubeníček, Luhanová, 2006, s. 13).  

3.2.2 Samostatná a přenesená působnost  

Dle zákona o obcích se působnost obce dělí na samostatnou a přenesenou. Ovšem 

existuje i dělení působnosti obce na věcnou, územní a časovou (Balík, 2009, s. 64-65). 

    Pro Českou republiku je typický tzv. spojený model veřejné správy. Tento model 

je charakteristický pro obce, které jsou považovány za vykonavatele dvojí působnosti. 

Vykonávají totiž jak samostatnou, tak i přenesenou působnost (Mvcr.cz, 2005, s. 9-10).  

„Obec spravuje své záležitosti samostatně (dále jen "samostatná působnost"). Státní 

orgány a orgány krajů mohou do samostatné působnosti zasahovat, jen vyžaduje-li to 

ochrana zákona, a jen způsobem, který zákon stanoví. Rozsah samostatné působnosti může 

být omezen jen zákonem. Státní správu, jejíž výkon byl zákonem svěřen orgánu obce, 

vykonává tento orgán jako svou přenesenou působnost. Pokud zvláštní zákon upravuje 

působnost obcí a nestanoví, že jde o přenesenou působnost obce, platí, že jde vždy o 

samostatnou působnost “ (§ 7 Zákon č. 128/2000 Sb., o obcích). 

Samostatnou působností se rozumí veškeré záležitosti, které nejsou svěřeny na 

základě zákona státu, krajům a jestliže se nejedná o přenesenou působnost orgánů obce. Do 

samostatné působnosti lze tedy zahrnout takové záležitosti, jež jsou v zájmu občanů obce a 

obce jako celku. Záležitosti, které spadají do samostatné působnosti jsou uvedené výčtem 

v zákoně o obcích. Jedná se například o činnosti týkající se schvalování programu rozvoje 

obce, schvalování rozpočtu a závěrečného účtu obce, vydávání obecně závazných vyhlášek, 

vyhlašování místního referenda a mnoho dalších (§ 84 Zákon č. 128/2000 Sb., o obcích).  

Obce při výkonu samostatné působnosti mohou vydávat obecně závazné vyhlášky. 

Při vydávání obecně závazných vyhlášek se musí řídit zákonem. Při výkonu ostatních 

činností v samostatné působnosti se také musí řídit právními předpisy vydanými na základě 

zákona. Obec má pravomoc v samostatné působnosti zakládat a zřizovat právnické osoby a 

organizační složky obce, ovšem pokud zákon nestanoví jinak. Dále může zřizovat obecní 

policii, jejíž zřízení a činnost je upravena zvláštním zákonem (§ 35 Zákon č. 128/2000 Sb., 

o obcích). 

https://www.kurzy.cz/zakony/128-2000-zakon-o-obcich/paragraf-35/
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O přenesenou působnost se jedná tehdy, pokud je určitá část záležitostí svěřená na 

základě zákona územní samosprávě. Při realizaci přenesené působnosti jsou obce povinny 

se řídit zákony a dalšími právními předpisy. Za výkon přenesené působnosti získávají obce 

příspěvky ze státního rozpočtu (§ 61- § 62 Zákon č. 128/2000 Sb., o obcích). Poskytnutá 

výše příspěvku ve většině případů nestačí k pokrytí skutečné výše nákladů, a proto zbylou 

část obce financují ze svého rozpočtu (Mvcr.cz, 2020, s. 2).  

V rámci přenesené působnost se rozlišují 3 typy obcí, dle rozsahu státní správy, 

kterou vykonávají a rovněž dle rozsahu působnosti, kterou mají. Jedná se o rozdělení obcí 

na následující typy:  

● Obce I. typu (základní rozsah přenesené působnosti) - všechny obce,  

● Obce II. typu (s pověřeným obecním úřadem) – 388 obcí, 

● Obce III. typu (obce s rozšířenou působností) - 205 obcí 

(Kadečka, Rigel, 2009, s. 12). 

3.2.3 Orgány obce  

„Zákon o obcích vymezuje orgány obce. Nejdůležitějším je zastupitelstvo obce, jediný 

obecní orgán, o němž se Ústava ČR přímo zmiňuje. Dále je to rada obce (pokud je volena), 

starosta a obecní úřad.“ (Svaz měst a obcí ČR, 2018, s. 15). 

 

Zastupitelstvo 

Zastupitelstvo je vrcholným orgánem samosprávy. Zastupitelstvo je voleno občany 

v obecních volbách na čtyři roky. Rozhoduje o záležitostech, které spadají do samostatné 

působnosti obce. Mezi jednu z nejdůležitějších povinností zastupitelstva je scházet se. Tato 

povinnost je zakotvena v zákoně o obcích.  Zastupitelé se schází dle potřeby, nicméně musí 

se sejít minimálně jednou za tři měsíce. Zastupitelstvo se může usnášet pouze pokud je na 

zasedání přítomný alespoň nadpoloviční počet členů zastupitelstva. Jednání zastupitelstva 

jsou veřejné. Starosta zpravidla svolává a řídí jednání zastupitelstva a současně i podepisuje 

zápis z jednání. Do tohoto zápisu mají právo občané obce nahlédnout. Počet členů 

zastupitelstva se stanovuje podle počtu obyvatel v obci. Počet členů se pohybuje od 5 do 45 

členů v závislosti na velikosti obce (Čmejrek, Bubeníček, Luhanová, 2006, s. 18-21).  
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Rada 

Výkonným orgánem samosprávy je rada obce. Tento výkonný orgán je ze své 

činnosti odpovědný zastupitelstvu. Počet členů se pohybuje od 5 do 11 členů. Rada je 

složena ze starosty, místostarosty a dalších členů volených z členů zastupitelstva obce. 

V případě, že zastupitelstvo má méně jak 15 členů, tak se rada obce nevolí. Rada obce se 

schází dle potřeby, nicméně tyto jednání nejsou veřejné. Jednání rady probíhají pouze pokud 

je přítomna nadpoloviční většina jejich členů. Aby rada mohla přijmout platné usnesení je 

třeba získat nadpoloviční souhlas všech přítomných členů (Čmejrek, Bubeníček, Luhanová, 

2006, s. 21-22).  

Od roku 1990 se obecní pořádek v České republice řadí mezi systémy kolektivního 

vedení. Exekutivní kolektivní orgán, jež je volen zastupiteli ze svých řad je rada obce 

(Heinelt, Hlepas, 2006, s. 31-33).  

 

Starosta  

Pro starostu je typické, že je považován ze nejvyššího a zároveň nejdůležitějšího 

představitele obce, který zastupuje obec navenek. Starosta je zároveň členem rady obce. 

Starosta spolu s místostarostou je volen zastupitelstvem obce. Za výkon své funkce je 

odpovědný zastupitelstvu. Starosta jako představitel obce svolává a řídí jednání jak rady 

obce, tak i zastupitelstva obce. Má odpovědnost za přezkoumání hospodaření obce za 

uplynulý kalendářní rok. Pokud je starosta nepřítomen, tak jeho výkon funkce přebírá 

místostarosta (Čmejrek, Bubeníček, Luhanová, 2006, s. 22-23).  

 

Obecní úřad 

Součástí obecního úřadu je starosta, místostarosta, tajemník a zaměstnanci obce. 

V rámci svých kompetencí mohou členové rady zřídit v rámci obecního úřadu odbory a 

oddělení. Obecní úřad plní úkoly v samostatné působnosti, které jim uloží zastupitelstvo a 

rada obce. V případě potřeby pomáhá výborům a komisím v jejich činnosti. Na druhé straně 

vykonává i přenesenou působnost. V rámci přenesené působnosti vykonává státní správu. 

Tajemník obce je ze své činnosti odpovědný starostovi a provádí výkon přenesené 

působnosti a úkoly, které mu uloží zastupitelstvo či rada obce (§ 109 Zákon č. 128/2000 Sb., 

o obcích). 
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Zvláštní orgány obce 

Mezi zvláštní orgány obce se řadí výbory a komise. Tyto orgány jsou považovány za 

iniciativní, poradní a kontrolní orgány rady a zastupitelstva obce.  Výbory je oprávněno 

zřizovat zastupitelstvo obce. Povinnost zastupitelstva spočívá ve zřízení finančního a 

kontrolní výboru. Výbory jsou odpovědné zastupitelstvu.  Zastupitelstvo může dobrovolně 

zřídit osadní či místní výbory. Rada obce má v kompetenci zřizovat vlastní orgány, jedná se 

o komise. Komise je ze své činnosti odpovědná radě obce (Čmejrek, Bubeníček, Luhanová, 

2006, s. 23).  

3.3 Občanská společnost  

Definování občanské společnosti je velmi obtížné, jelikož tento koncept obsahuje 

mnoho podob. V rámci občanské společnosti existují dvě krajní polohy. První z nich pojímá 

občanskou společnost ve slabším slova smyslu. V tomto slabším slova smyslu je občanská 

společnost chápána jako souhrn všech existujících spolků a dalších sdružení, jež vznikají 

nezávisle na státu.  Druhá z nich pojímá občanskou společnost v silnějším slova smyslu. 

V silnějším slova smyslu občanská společnost vyjadřuje skutečnost, že přes nezávislé 

asociace je schopna určovat chod státní moci. Je to tedy prostor mezi soukromými zájmy 

společnosti a státu, který může být zdrojem legitimity, ale i zdrojem odporu současně 

(Rosenblum, Post, 2002, s. 151-178).  

V demokratické teorii je koncept občanské společnosti považován za politicky 

významný, protože sféra umožňuje občanům scházet se při nejrůznějších projektech. 

Demokratická občanská společnost je nezbytným předpokladem demokratického státu, ale 

demokratický stát je také nezbytným předpokladem demokratické občanské společnosti. To 

je zásadní pro pochopení limitů občanské společnosti. Praktiky občanské společnosti, stejně 

jako jiné politické praktiky, se odvíjejí v institucionálním kontextu formovaném z velké části 

státem. Toto uznání a porozumění je zásadní pro pochopení občanské společnosti 

(Chandhoke, 2018, s. 14).  

Občanskou společnost je možné chápat jako místo pro jednání a sdružování se mezi 

státem, trhem ale i rodinou. V rámci občanské společnosti je začleněno velké množství 

organizací různého charakteru. Spolky, nadace, církve či obecně prospěšné společnosti lze 

zařadit jako příklady některých organizací spadajících do občanské společnosti. Tyto 

zmiňované organizace spadají do organizované části občanské společnosti. Vznikají 

samovolně na principu dobrovolnosti (Skovajsa, 2010, s. 30-31). Cílem těchto organizací je 
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dosažení různorodých cílů. “Činnost jednotlivců v této tak bohatě rozčleněné a jedním 

pohledem obtížně přehlédnutelné sféře je jedním z nejautentičtějších projevů lidské svobody 

a neodmyslitelnou součástí každé společnosti, která se chce oprávněně označovat za 

demokratickou “ (Skovajsa, 2010, s. 63). 

Na druhé straně existuje neorganizovaná občanská společnost, do níž lze zařadit 

například neformální společenství, demonstrace, veřejné shromáždění a také samotné 

občany. Občanské společnosti, jež je tvořena organizacemi se říká organizovaná občanská 

společnost neboli občanský sektor (Skovajsa, 2010, s. 30–31).  

Celou oblast organizované občanské společnosti lze pojmenovat a označit mnoha 

způsoby. V literatuře se kromě občanského sektoru často používají názvy jako třetí, 

neziskový, dobrovolnický či nezávislý sektor. Všechny tyto termíny, s nimiž literatura 

pracuje vyjadřují vcelku totožný sociální prostor, ovšem vyzdvihují pouze jedno hledisko 

nebo se specializují na jeho určitou část (Skovajsa, 2010, s. 30-31).  

Do občanské společnosti se řadí neformální občanské aktivity a různé formy 

sdružování. Z tohoto důvodu nelze považovat občanskou společnost a občanský sektor za 

totožný pojem. Ovšem občanskou společnost tvoří také tzv. „neviditelná“ část. Do této části 

se řadí hodnoty, normy a zvyklosti, které vyjadřují, jak občané ve společnosti jednají a co 

pokládají za správné. Občanskou společnost lze tedy vymezit jako širší pojem oproti 

občanskému sektoru (Skovajsa, 2010, s. 31).   

 Organizace občanské společnosti ve střední a východní Evropě zůstaly 

v porovnání s jejich protějšky v zavedených demokraciích slabými hráči. Je patrné, že 

občanská společnost se ve střední a východní Evropě prosazuje obtížněji než v západní 

Evropě (Kutter, Trappmann, 2010).  

3.3.1 Funkce občanské společnosti  

V předchozí kapitole byla definována občanská společnost na obecné úrovni. Pokud 

se podíváme na občanskou společnost, tak je nutné si vymezit její funkce. Instituce občanské 

společnost plní velkou škálu funkcí, jimiž se zabývají různé teorie.  

    Teorie uvádí celkem tři základní funkce občanské společnosti, a to sociální, politickou a 

ekonomickou (Čmejrek, Kopřiva, 2010, s. 109). 
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Sociální funkce 

Sociální funkce vymezuje společný zájem lidí, díky kterému se sdružují a podílejí se 

na řešení určitých záležitostí. Tím, že se lidí podílejí na veřejném životě se ve společnosti 

vytváří a upevňují sociální kontakty. Instituce občanské společnosti přispívají k osobnímu 

rozvoji občanů (Čmejrek, Kopřiva, 2010, s. 110). 

 

Ekonomická funkce 

Ekonomická funkce má významnou úlohu v ekonomice. Působí jak na straně 

nabídky, tak i na straně poptávky. Občanská společnost plní i úlohu zaměstnavatele 

(Čmejrek, Kopřiva, 2010, s. 110). 

 

Politická funkce 

Politická funkce v občanské společnosti je uskutečňována jako protiváha vůči 

institucionálně organizované politické moci. Občanská společnost působí jako 

zprostředkovatel požadavků občanů, kteří nemají k dispozici možnosti, aby mohli 

vyjadřovat a následně prosazovat svá přání a potřeby. Nicméně velmi přispívá k otevřené 

diskusi týkající se různých společenských témat, tím se zvyšuje stupeň povědomí o dané 

oblasti problémů (Čmejrek, Kopřiva, 2010, s. 110). 

V odborné literatuře se uvádí i další funkce, které plní občanská společnost. Mezi ně 

se řadí například funkce inovační, ochrany hodnot, sebevyjadřovací, advokační atd. 

(Skovajsa, 2010, s. 42). 

3.4 Občanská a politická participace na správě a rozvoji obce  

Participace může mít dvě formy, a to konvenční a nekonvenční. Pod konvenční 

participací si lze představit členství v různých oblastech neziskových organizacích. Jedná se 

například o oblast sociální, náboženskou, zdravotní, aktivit pro děti a mládež, vzdělávací, 

sportovní a další. Nekonvenční participaci lze rozčlenit na dva typy, a to legální a ilegální. 

Do legální formy nekonvenční participace lze zařadit podepisování petic, účast na 

demonstraci či stávce, jež je povolená či hrozbu stávkou. Naopak ilegální forma se projevuje 

například divokou stávkou, účastí na nepovolené demonstraci či okupační stávka. U 

politické participace rozeznáváme agregované typy participace. Prvním typem je členství a 

účast v tzv. tradičních politických organizacích. Za tradiční politické organizace jsou 
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považovaný odbory, politické strany apod. Dalším typem je členství či účast v tzv. nových 

politických organizacích. Mezi tento typ lze zařadit ekologické a environmentální skupiny, 

organizace na ochranu spotřebitelů, lidských práv, zvířat a mnoho dalších. Mezi druhou 

kategorii politické účasti se řadí individuální participace, která spočívá v účasti ve volbách 

a v referendech (Rakušanová, 2007, s. 19).  

 

Tabulka 1 - Kategorizace forem občanské a politické participace 

Zdroj: Vlastní zpracování (Rakušanová, 2007, s. 19) 

 

Obecně participace vyjadřuje „podílení se“. Občanskou participaci lze definovat: 

„Účast obyvatel na více či méně organizovaných aktivitách, při kterých lidé řeší společné 

potřeby či problémy a usilují o prosazování společných zájmů“ (Bernard a kol., 2011, s. 

171). 

Občanská participace není žádnou novinkou 21. století. Zahrnuje účast občanů na 

řešení veřejných problémů, jako je řešení problémů v rámci obce, nezávisle na státu nebo 

ekonomické oblasti. Možná je zcela nepatrné, ale obyčejní čeští občané si jen nestěžují a 

nekritizují práci jiných lidí. V reálném životě má velký podíl občanů zájem účastnit se 

záležitostí směřujících k řešení problémů ve městě či regionu, ke kterému mají blízký vztah. 

Ovšem klíčovým krokem je najít správnou cestu a použít ji.  Účast občanů je založena na 

posílení prvků přímé a aktivní účasti na rozhodování (zejména na místní a regionální úrovni). 

Neznamená to ovšem, že typický místní zastupitelský mechanismus obecní samosprávy 

nebude na této úrovni fungovat, ba naopak. Volení představitelé zvou občany k účasti na 

procesech týkajících se řešení a přípravy rozhodnutí, ovšem konečné rozhodnutí musí být 

ponecháno na nich. Právě aktivní účast občanů na řešení problémů dané lokality směřuje 

k aktivní občanské participaci (Agorace.cz, 2006, s.7). 

Občanská participace má dvě formy, a to politickou a nepolitickou. Důležitou a 

zároveň problematickou oblastí v zastupitelské demokracie je politická participace občanů. 

Politickou participace občanů lze vymezit jako zapojení občanů do politického procesu. 

Existuje velká řada důvodů, proč se občané měli účastnit politického rozhodování. Politická 

participace občanů poskytuje veřejným institucím nezbytné prostředky a legitimitu 

Občanská participace Politická participace 

Konvenční participace Agregovaná participace 

Nekonvenční participace Individuální participace 
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k efektivnímu rozhodování.  Z jiného pohledu lze politickou participaci definovat jako 

prostředek, prostřednictvím kterého jednotlivec směřuje k dosažení vlastních cílů nebo jako 

výraz vztahu občana k jeho komunitě či za součást politické socializace (Čmejrek, 2008, s. 

69). 

Právní řád, Ústava České republiky, Listina základních práv a svobod, zákon č. 

106/1999 Sb., o svobodném přístupu k informacím a zákon č. 128/2000 Sb., o obcích 

zabezpečuje možnost politické participace občanů v České republice (Čermák, Vobecká, 

2011, s. 28). 

Zákon č. 106/1999 Sb., o svobodném přístupu k informacím ukládá povinnost všem 

státním orgánům, územním samosprávným celkům, veřejným institucím a některým dalším 

subjektům poskytovat informace. Rovněž zákon stanovuje, jaké informace lze a nelze 

poskytovat, případně jakou formou (§ 2 Zákon č. 106/1999 Sb., o svobodném přístupu 

k informacím). 

 Na lokální čili místní úrovni stanovuje konkrétní podmínky a formy politické 

participace občanů zákon č. 128/2000 Sb., o obcích. Občané, kteří dosáhli věku 18 let mají 

na základě tohoto zákona právo na politickou participaci. Mezi tyto práva lze zařadit: právo 

být volen a volit do zastupitelstva obce, hlasovat v místních referendech, vyjadřovat se na 

zasedáních zastupitelstva k projednávaným věcem, nahlížet a vyjadřovat se k rozpočtu obce 

a závěrečnému účtu obce za minulý kalendářní rok, požadovat projednání určité záležitosti 

v oblasti samostatné působnosti obce radou obce nebo zastupitelstvem obce a podávat různé 

podněty a připomínky. Zákon o obcích předpokládá zájem občanů na veřejném životě (§ 16 

Zákon č. 128/2000 Sb., o obcích). 

„Dlouhodobým problémem zastupitelské demokracie je propast mezi politikou na 

národní úrovni a na úrovni místní či regionální, štěpení mezi centrem a periferií i mezi 

městem a venkovem. Proto se stále více hledají nové možnosti zapojení občanů do 

politického procesu a posílení jejich participace na veřejném životě. V evropském správním 

prostoru jsou preferovány reformní kroky, jež směřují k decentralizaci veřejné správy a k co 

nejširšímu uplatnění principu subsidiarity“ (Čmejrek, 2009, s.5). 

Mezi rozhodující a nejautoritativnější formy politické participace občanů na místní 

úrovni se řadí účast ve volbách do zastupitelstev obcí, členství občanů v komisích rady obce 

a ve výborech obecního zastupitelstva a místní referendum (Čermák, Vobecká, 2011, s. 28–

34). 
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Zájmová činnost a aktivity spolků představují nepolitickou formu občanské 

participace. Spolky plní převážně tzv. sociální funkce ve společnosti, ale i funkce kulturní. 

Spolky současně se zájmovými sdruženími poskytují občanům příležitost zapojit se do 

veřejného života v dané obci. Existují různé typy zájmových sdružení, nicméně z hlediska 

těchto typů nejsou mezi obcemi viditelné rozdíly. Vše záleží a odvíjí se od velikosti obce. 

Mezi nejrozšířenější spolky v jednotlivých obcích lze zařadit: sdružení dobrovolných hasičů, 

chovatelů, zahrádkářů, včelařů, a myslivců nebo různých sportovců spolu se Sokolem. 

Členské základny občanských sdruženích se dlouhodobě potýkají se stárnutím svých členů 

a zároveň velkým poklesem zájmu mladší generace participovat a podílet se na fungování 

těchto sdružení (Čmejrek, Bubeníček, Čopík, 2010, s. 85-87). 

V důsledku slabé členské základny jednotlivá sdružení realizují malý počet 

společenských akcích v obci. Co se týká aktivit jednotlivých sdružení, tak mají různý 

charakter. Například sdružení chovatelů, včelařů a zahradníků pořádá odborné přednášky 

nebo výlety. Naopak sbor dobrovolných hasičů zajišťuje výcvik svých členů, organizuje a 

pořádá hasičské závody a mnoho dalších společenských a kulturních akcí. Obce nemají 

povinnost zavádět dotační systém na podporu zájmových aktivit. Pokud občané podají 

žádost o příspěvek na činnost a aktivity spolků, tak zastupitelstvo ve většině případů 

zastupitelstvo žádosti vyhoví. Fungující spolky mají možnost zasahovat do politického 

rozhodování ve své obci. Mají možnost vytvořit si vlastní kandidátní listinu sestavenou ze 

svých členů daného spolku a zúčastnit se voleb. V případě úspěchu se mohou stát zastupiteli 

případně radními. Politická participace daného spolku je individuální ve všech obcích 

(Čmejrek, Bubeníček, Čopík, 2010, s. 85-87). 

3.5 Právní úprava občanské společnosti  

Jednotlivé organizace mohou vznikat a fungovat v souladu s legislativou, která jej 

upravuje. Ústavní pořádek v České republice zastřešuje Ústava České republiky a Listina 

základních práv a svobod a také ústavní zákony přijaté dle Ústavy České republiky mající 

nejvyšší právní sílu. Veškeré vydané zákony musí být v souladu s ústavním pořádkem České 

republiky (Čl. 3 Ústavní zákon č. 1/1993 Sb., E-justice.europa.eu, 2020).  

Mezi základní politické právo se řadí právo na sdružování. Listina základních práv a 

svobod zaručuje právo na sdružování ve spolcích a dalších sdruženích ve článku 20 naprosto 

všem, nikoliv jen občanům České republiky. K uplatnění práva na sdružování není třeba 

zakládat právnickou osobu. Pokud však občané realizují právo na sdružování a chtějí ho mít 
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formálně podložené, poté se řídí dle zákona č. 83/1990 Sb., o sdružování občanů (Skovajsa, 

2010, s. 191).  

    Oblast občanské společnosti je zahrnuta i v zákoně č. 89/2012 Sb., občanský 

zákoník.  Tento zákon nabyl účinnosti 1. ledna 2014. Nový občanský zákoník vymezuje 

různé formy organizace občanské společnosti v § 214- § 418 a dále také sdružování občanů 

v § 3045- § 3048 (§ 214- § 418, § 3045- § 3048 Zákon č. 89/2012 Sb., občanský zákoník). 

 

3.6 Změny právní úpravy neziskových organizací od 1.1. 2014 

Od 1. ledna 2014 se stal účinným nový občanský zákoník. Jedná se o nový právní 

předpis spadající do soukromého práva. Neziskové organizace jsou řazené mezi 

soukromoprávní organizace, a proto jsou upraveny zákonem č. 89/2012 Sb., občanský 

zákoník. Neziskových organizací se mimo jiné týká i § 118 a § 209, což jsou obecné 

paragrafy charakterizující fungování právnických osob. Po komplexní úpravě soukromého 

práva vstoupil v roce 2014 v platnost rovněž i zákon č. 90/2012 Sb., o obchodních 

korporacích, který nahradil dosavadní obchodní zákoník. S nabytím účinnosti obou výše 

zmiňovaných zákonů došlo k řadě změn. Mezi nejvýznamnější změnu patří zrušení 

občanských sdružení. Od 1. ledna 2014 přestávají fungovat jednotlivá občanská sdružení dle 

zákona č. 83/1990 Sb., o sdružování občanů. Místo občanských sdružení zavádí nový 

občanský zákoník právní formu zapsaný spolek, který má zkratku z.s. Právní forma zapsaný 

spolek je upravena v § 214 až § 301. Další změny se týkající nadací a nadačních fondů, 

jelikož zákon č. 227/1997 Sb., o nadacích a nadačních fondech byl rovněž zrušen. Od roku 

2014 jsou nadace a nadační fondy upraveny v občanském zákoně. Tento zákon obsahuje 

úpravu nadací v § 306 až § 393 a nadačních fondů v § 394 až § 401. Nadace a nadační fondy 

se staly jakousi podmnožinou fundací, tedy účelových sdruženích majetku s vlastní právní 

osobností, jež slouží ke konkrétně vymezenému účelu. Dále v rámci rekodifikace 

soukromého práva došlo k zavedení právní úpravy pro ústavy. V souvislosti s tím, došlo ke 

zrušení zákona č. 248/1995 Sb., o obecně prospěšných společnostech. Právní úpravu pro 

ústavy upravuje občanský zákoník v § 402 až § 418 (Šedivý, Medlíková, 2017, s. 25).  

Na základě zrušeného zákona č. 248/1995 Sb., o obecně prospěšných společnostech 

mohou stále existovat obecně prospěšné společnosti, ovšem od roku 2014 se již nemohou 

zakládat nové formy tohoto právního typu. Jejich náhradou by měly být ústavy nebo sociální 

družstva. Tyto právní formy lze najít v zákoně o obchodních korporacích. Ústav funguje na 
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zaměstnaneckém principu, není členskou organizací jako spolek. Stejně jako dosavadní 

obecně prospěšné společnosti, tak rovněž i ústavy poskytují určité druhy veřejně 

prospěšných služeb. Právní forma sociálního družstva je upravena v zákoně č. 90/2012 Sb., 

o obchodních korporacích. Sociální družstvo funguje na principu neziskových organizacích, 

jehož hlavním cílem je pracovní a sociální integrace znevýhodněných osob. Ovšem o 

sociálních družstvech jsou neustálé dohady, zda patří mezi neziskové organizace či nikoliv. 

Právní úprava evidovaných právnických osob významně nepostihla, ovšem došlo ke změně 

označení, a to na církevní právnické osoby, jež jsou upraveny v zákoně č. 3/2002 Sb., o 

církvích a náboženských společnostech (Svetneziskovek.cz, 2021). 

3.7 Organizace občanské společnosti  

V současné době můžeme rozdělit neziskové organizace do šesti základních právních 

forem. Mezi ně patří spolky, nadace a nadační fondy, obecně prospěšné společnosti, ústavy 

a evidované právnické osoby církví a náboženských společností. Osoba, která plánuje si 

založit neziskovou organizaci se musí správně rozhodnout, kterou z jednotlivých právních 

forem si vybere. Výběr právní formy neziskové organizace by měl spočívat nad zamyšlením, 

co bude účelem neziskové organizace a jaká bude jeho hlavní činnost (Růžičková, 2013). 

Tato kapitola shrnuje základní informace o spolcích. Další typy neziskových 

organizací jsou blíže specifikovány v příloze číslo IV. Formy nestátních neziskových 

organizací.  

V posledním roce se velmi rozšiřuje dobrovolnictví a pomoc v různých oblastech. 

Lidé jsou ochotni si pomáhat navzájem čím dál více. Tento rozvoj je zapříčiněn 

koronavirovou pandemií, se kterou se svět potýká už přes rok. V důsledku pandemie došlo 

k rozvoji různých právních forem občanské společnosti. Například pro poskytnutí důležitých 

a zároveň potřebných prostředků druhým se využívají fundace. Pro poskytnutí pomoci 

prostřednictvím nadačních příspěvků směřujících ke zlepšování podmínek ve společnosti 

sloužili společnosti nadace a nadační fondy (Wmag.cz, 2021). 
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3.8 Vymezení pojmu spolek  

Spolek je řazen mezi korporace z hlediska právnických osob. Zároveň spolek spadá 

mezi nejvýznamnější právní formu neziskového sektoru (Dobrozemský, Stejskal, 2015, s. 

111).  

Spolek je možné definovat jako: „Spolek je samosprávným dobrovolným (účelově 

univerzálním) svazkem fyzických a právnických osob, založený k naplňování společného 

zájmu svých členů. Alespoň tři osoby vedené společným zájmem mohou založit k jeho 

naplňování spolek jako samosprávný a dobrovolný svazek členů a spolčovat se v něm 

(Dobrozemský, Stejskal, 2015, s. 109).  

Název každého spolku musí obsahovat termín „spolek“ nebo „zapsaný spolek“ nebo 

zkratku „z.s.“. Tyto pravidla vymezuje § 216 zákona č. 89/2012 Sb., občanský 

zákoník.  Název spolku nesmí působit mylným dojmem a nesmí být zaměnitelný s názvem 

jiné právnické osoby (Dobrozemský, Stejskal, 2015, s. 162).  

3.8.1 Založení a vznik spolku  

Jak již bylo výše zmíněno, tak spolek mohou (dle paragrafu 214 odst. 1 zákona č. 

89/2012 Sb., občanský zákoník) založit minimálně tři osoby. Založit spolek mohou jak 

fyzické osoby, tak i právnické. Při založení spolku musí spolek a jeho zakladatelé vykazovat 

jeho typické znaky, a tím je společný zájem, dobrovolnost a samosprávnost jejich spolčení. 

V případě, že tyto znaky spolek nevykazuje nemůže dojít k zapsání do veřejného rejstříku a 

tím pádem spolek nevznikne. Založit spolek lze dvěma způsoby. První ze způsobů je shodou 

zakladatelů na obsahu stanov. Stanovy obsahují náležitosti, jež vymezuje zákon. Druhý 

způsob založení je možný na základě rozhodnutí ustavující schůze. Zákon stanoví příslušná 

pravidla pro průběh ustavující schůze. Tento způsob založení spolku se využije v těch 

případech, pokud spolek zakládá větší počet osob nebo pokud počet osob, jež se bude na 

založení spolku podílet není známý (Dobrozemský, Stejskal, 2015, s. 112). 

 Aby spolek mohl vzniknout, tak musí zakladatelé nebo osoba, která je stanovená 

ustavující schůzí podat žádost na zápis spolku do příslušného rejstříku. Na základě této 

podané žádostí je poté zapisují soudy do spolkových rejstříků. Spolky vznikají okamžikem 

zápisu do spolkového rejstříku, jež je svou povahou veřejný (Vlada.cz, 2015, s. 32-33). 
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3.8.2 Pobočný spolek  

Nový občanský zákoník umožňuje vytvářet kromě samotných spolků rovněž 

pobočné spolky. Pobočný spolek lze definovat jako samostatný organizační celek, který stojí 

po boku hlavního spolku. Pobočné spolky disponují vlastní právní osobností, která je 

odvozena od spolku hlavního. Pobočný spolek podléhá evidenci ve veřejném rejstříku. Je 

oprávněn mít práva a povinnosti a nabývat je pouze v takové míře, jež určí stanovy hlavního 

spolku. V názvu pobočného spolku musí být obsažen typický prvek názvu hlavního spolku 

a zároveň musí vystihnout vlastnost pobočného spolku. Pobočný spolek vzniká okamžikem 

zápisu do veřejného rejstříku. Návrh na zápis do veřejného rejstříku podává hlavní spolek 

(Novotný, Ivičičová, Novotná, Štýsová, 2014, s. 63). 

3.8.3 Orgány spolku  

Spolky jsou povinné dle zákona zřídit minimálně dva orgány. Mezi tyto povinné 

orgány se řadí statutární orgán a nejvyšší orgán. Oba zmiňované orgány jednají a vystupují 

za spolek a zabezpečují jeho fungování. Nejvyšším orgánem spolku je zpravidla členská 

schůze, která vymezuje hlavní zaměření činnosti spolku, rozhoduje o případných změnách 

ve stanovách, schvaluje výsledky hospodaření a v neposlední řadě rozhoduje o přijetí nebo 

vyloučení členů. Dále mohou spolky stanovit kontrolní či rozhodčí komisi a další orgány, 

které si určí ve svých stanovách. Spolky mají právo pojmenovat jednotlivé orgány libovolně 

a to způsobem, který nebudí klamný dojem o jejich povaze (§ 243 Zákon č. 89/2012 Sb., 

občanský zákoník). 

 Orgány spolku je možné pojmenovat: „Statutární orgán se tak může jmenovat třeba 

„ředitel“ nebo „představenstvo“, nejvyšší orgán například „sněm“ (Novotný, Ivičičová, 

Novotná, Štýsová, 2014, s. 64). 
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Obrázek 2- Orgány spolku dle nového občanského zákoníku 

 

Zdroj: Vlastní zpracování (§ 243 Zákon č. 89/2012 Sb., občanský zákoník) 

3.8.4 Zrušení a zánik spolku  

Pokud se rozhodne spolek ukončit svou činnost, tak se nevyhne dvěma základním 

fázím, jež jsou spojeny právě s ukončením činnosti spolku. Jedná se o fázi zrušení a fázi 

zániku (Hájková, Nebuželská, Pavlok, 2015, s. 70). 

Spolky mohou zaniknout dvěma způsoby, a to dobrovolně a nedobrovolně (Novotný, 

Ivičičová, Novotná, Štýsová, 2014, s. 67). 

Pokud se jedná o dobrovolné zrušení spolku, tak o jeho zrušení rozhoduje členská 

schůze. Poté, co rozhodne příslušný orgán o zrušení spolku, tak se musí uskutečnit likvidace 

spolku. Cílem likvidace spolku je vypořádání majetku spolku. I v případě, že spolek 

nedisponuje žádným majetkem a závazky, tak musí proběhnout likvidace alespoň formálním 

způsobem. Ve fázi zrušení spolku s likvidací musí být určen likvidátor, který je jmenován 

nejvyšším orgánem spolku. Likvidátorem může být určen samotný člen spolku nebo člen 

některého orgánu spolku. Osoba likvidátora je stanovena nejvyšším orgánem spolku. 

Likvidátor má povinnost podat návrh na zápis potřebný pro vstup do likvidace do 

spolkového rejstříku. Spolu s tímto návrhem musí dodat i rozhodnutí příslušného orgánu 

spolku o jeho zrušení. Následně je spolek povinen používat svůj název spolku spolu 

s dodatkem „v likvidaci“. Celý proces likvidace spolku je upraven v § 187– § 209 a § 269–

§ 273 zákona č. 89/2012 Sb., občanský zákoník. Likvidátor informuje všechny známé 

věřitele o vstupu spolku do procesu likvidace a rovněž s touto informací podává výzvu pro 

věřitele, aby přihlásili své pohledávky. Poté likvidátor uspořádá seznam jmění spolku a 

zveřejní je pro všechny členy spolku v jeho sídle. Likvidátor zpeněží likvidační podstatu 
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pouze ve výši, která je nezbytná pro splnění dluhů. S likvidačním zůstatkem pak spolek 

nakládá podle příslušných stanov (Vlada.cz, 2019, § 187– § 209, § 269–§ 273 Zákona č. 

89/2012 Sb., občanský zákoník).  

Ovšem využití likvidačního zůstatku neznamená konec tohoto procesu. Je nezbytné, 

aby likvidátor podal návrh na vymazání spolku ze spolkového rejstříku, a to do 30 dnů od 

skončení likvidace. Návrh na výmaz ze spolkového rejstříku se podává vždy rejstříkovému 

soudu, jímž je krajský soud. Spolek podává návrh takovému krajskému soudu, v jehož 

obvodě má spolek sídlo. Výmazem spolku ze spolkového rejstříku prostřednictvím 

rejstříkového soudu spolek zanikne (Hájková, Nebuželská, Pavlok, 2015, s. 76). 

Co se týká nedobrovolného zrušení spolku, tak o něm rozhoduje soud na návrh osoby, 

jež prokáže oprávněný zájem. Soud ovšem může zrušit spolek i bez návrhu. V tomto případě 

je většinou spolek soudem nejprve upozorněn, že vykazuje skutečnosti, pro které soud může 

spolek zrušit (Hájková, Nebuželská, Pavlok, 2015, s. 265). Jedná se například o tyto 

skutečnosti:  

● spolek vyvíjí činnost zakázanou v § 145 NOZ, 

● spolek vyvíjí činnost v rozporu s § 217 NOZ,  

● spolek nutí třetí osoby k členství ve spolku, k účasti na jeho činnosti nebo k 

jeho podpoře, nebo  

● spolek brání členům ze spolku vystoupit 

(Novotný, Ivičičová, Novotná, Štýsová, 2014, s. 67). 

3.8.5 Spolkový rejstřík  

V souvislosti s rekodifikací soukromého práva došlo ke sjednocení evidence 

odlišných právních forem právnických osob. Na základě této rekodifikace zanikly občanská 

sdružení a byly nahrazeny spolky, jež se evidují ve spolkovém rejstříku. V tomto rejstříku 

se evidují i další organizace jež byly dříve občanskými sdruženími a po rekodifikaci 

soukromého práva se staly spolkem. Díky spolkovému rejstříku a jeho evidenci se posiluje 

přehlednost neziskových organizací a zároveň stoupá jejich poutavost pro soukromé dárce. 

Spolkový rejstřík se řadí mezi veřejné rejstříky, do něhož se zapisují spolky. Je svou 

podstatou veřejný, tudíž je možné z něj pořizovat výpisy, opisy či kopie. Spolkový rejstřík 

spravují rejstříkové soudy. Zpravidla jde o krajské soudy. Příslušnost krajských soudů se 

posuzuje dle místa sídla spolku (Benák, Zahumenský, 2015, s. 15–16). 
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3.9 Reprezentace zájmů v České republice  

Smyslem lidské společnosti je co nejvíce uspokojit zájmy a potřeby jednotlivců i 

skupin. V literatuře se obvykle pojednává o potřebách z pohledu jednotlivců a dále o 

zájmech z pohledu skupin i celé společnosti. Zájmy vyjadřují nejsilnější praktické spojení 

mezi jednotlivci, skupinami a společností jako celkem (Brokl, 1977, s. 11).  

V minulosti byla vytvořena struktura skládající se ze tří základních forem 

zprostředkování zájmů, které se navzájem doplňují. Mezi tyto formy se řadí politické strany, 

odbory, zájmové skupiny, jednotlivé organizace (např. spolky), společenská a politická 

hnutí. První forma je reprezentována politickými stranami, které usilují o získání moci ve 

státě pomocí voleb. Organizace zaměstnavatelů a odbory představují druhou formu. Různé 

zájmové skupiny, organizace, spolky a společenská hnutí spadají do třetí formy.  

Ve 2. polovině 20 století se k těmto formám přidávají masmédia a tvůrci veřejného 

mínění. Tyto masmédia a tvůrci veřejného mínění reprezentují čtvrtou formu 

zprostředkování zájmů (Brokl, 1977, s. 29).  

Odbory, organizace zaměstnavatelů, spolky a zájmové skupiny jež patří do druhé a 

třetí formy jsou zakládány na základě zákona č. 83/1990 Sb., o sdružování občanů. Veškerá 

občanská sdružení, která byla založena v souladu se zákonem č. 83/1990 Sb., o sdružování 

občanů se řadí mezi nejvýznamnější a zároveň velmi rozšířený typ zakládajících organizací. 

V těchto organizacích se sdružují občané na základě společných, různorodých zájmů. 

Organizace se z hlediska motivace členství dělí na dvě skupiny. Do první skupiny lze zařadit 

například sportovní a kulturní organizace. Tedy veškeré organizace, kde se sdružují lidé se 

stejnými zájmy. Druhou skupinu pak tvoří organizace, za jejichž primární důvod členství lze 

považovat ochranu a prosazování zájmů ve vztahu k ostatním subjektům. Mezi tyto 

organizace se řadí např. odbory, profesní a podnikatelské organizace či sdružení spotřebitelů 

(Brokl, 1977, s. 152-155).  
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3.10 Základní druhy nestátních neziskových organizací  

Neziskový sektor lze v rámci národního hospodářství považovat za velmi důležitou 

oblast (Pavlína Köhler, 2014, s. 1). Neziskové organizace lze rozdělit z několika hledisek.  

Mezi základní hlediska, které literatura uvádí jsou: 

● z globálního hlediska, 

● dle zřizovatele 

     (Pelikánová, 2018, s. 27).  

Neziskové organizace dle globálního hlediska lze rozdělit do dvou skupin. Jedná se 

o organizace veřejně prospěšné a organizace vzájemné prospěšné. Organizace veřejně 

prospěšné se zakládají za účelem vyrábění veřejných a smíšených statků s cílem uspokojit 

potřeby ve společnosti. Za příklad veřejně prospěšné organizace lze uvést charity různého 

druhu. Konkrétně lze uvést Český červený kříž, který patří mezi nejznámější charity v České 

republice. Zajišťují vzájemnou podporu skupin občanů, ale i právnických osob jež spojuje 

společný zájem. Tyto organizace se tedy zaměřují na zájmy a prospěch svých členů. Tento 

typ organizace může být spojen s uskutečněním aktivit v oblasti kultury, tělesné kultury, 

profesních zájmů apod. (Pelikánová, 2018, s. 27).  

Neziskové organizace se dle zřizovatele dělí na státní neziskové organizace a nestátní 

neziskové organizace neboli soukromé. Mezi zřizovatele státní neziskové organizace patří 

stát, kraje, obce či jejich organizační složky. Pod kategorii státních neziskových organizací 

se nejčastěji řadí příspěvkové organizace a organizační složky, jež zajišťují výkon státní 

správy. Dále jejich důležitou funkcí je zabezpečení veřejných služeb. Se státními 

neziskovými organizacemi se lze setkat v oblasti školství, zdravotnictví nebo sociálních 

služeb. Naopak nestátní (soukromé) neziskové organizace zřizují na dobrovolné bázi 

občané. Do soukromých neziskových organizací spadají spolky, nadace, ústavy apod. 

Zajišťují obdobné služby jako státní neziskové organizace. Soukromé neziskové organizace 

se řídí zvláštními právními předpisy. Tyto předpisy upravují jejich vznik, orgány, zánik a 

mnoho dalších záležitostí související s jejich řízením (Pelikánová, 2018, s. 27).  

3.11 Financování nestátních neziskových organizací  

Neziskové organizace ke správnému fungování potřebují získat mnohočetnou 

podporu. Ke svému plynulému chodu potřebují nejen dobrovolníky, ale zejména dostatek 

zdrojů. V neposlední řadě také potřebují lidskou podporu, tedy někoho, kdo úsilí o 
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bezproblémové fungování neziskové organizace podpoří a bude mu důvěřovat (Binder-

Aviles, 2012, s.7). 

Aby nestátní nezisková organizace plnila své poslání, tak potřebuje mít v první řadě 

dostatek zdrojů. Do zdrojů lze zařadit všechno, co souvisí s finančními prostředky, prostory, 

vybavením, materiálem, pomůckami, dovednostmi, odborností a vztahů v organizaci. Díky 

dostatečnému možnoství těchto zdrojů pak může naplňovat své poslání. U každé organizace 

je velice důležité, aby sehnala dostatek finančních prostředků, ze kterých dokáže vše 

potřebné zaplatit. Pro neziskovou organizaci je podstatné sehnat dobrovolné pracovníky. 

Nicméně, aby nezisková organizace mohla realizovat projekty, tak potřebuje přijmout i 

placené zaměstnance. Pro organizace je rovněž důležité získat nefinanční, respektive věcné 

dary. Tyto věcné dary může organizace získat například od firmy, jiné nestátní neziskové 

organizace či fyzické osoby. Tyto subjekty převážně poskytují dary, které se týkají prostor, 

technologického vybavení, občerstvení apod. Tyto položky věcných darů jsou poté 

využívány například v souvislosti s komunitním shromážděním (Usembassy.gov, s.72). 

V současnosti se internet stává místem, pomocí něhož se organizace snaží získat 

nefinanční podporu (Šedivý, Medlíková, 2017, s. 45). 

Pokud by organizace nebyly schopné zajistit dostatek finančních prostředků, tak by 

nemohly vykonávat svoji práci. V případě, že organizace neplní svoji práci, tak nemohou 

zabezpečit společenské potřeby, pro něž byly zřízeny (Usembassy.gov, s.72). 

U neziskových organizací se často dostavuje problém, jež je spojen s existencí 

finanční nestability. Tato finanční nestabilita se projevuje v oblasti příjmů, výdajů i rezerv. 

Ve většině případů malé organizace nejsou schopné pokrýt veškeré náklady svými výnosy. 

Převážně u malých neziskových organizací se vyskytuje rozpočet, jež je v deficitu. Obdržení 

darů je pro takto malé organizace velmi důležité a nezbytné (Fundsforngos.org, 2013). 

3.11.1 Obecné principy financování nestátních neziskových organizací  

● Vícezdrojové financování  

Předpokladem správného fungování nestátních neziskových organizací je využívání 

více zdrojů na pokrytí nákladů na provoz organizace a jednotlivé projekty. Pokud by 

organizace spoléhala pouze na jeden zdroj, tak v případě jeho ztráty by byla ohrožena její 

existence. Existuje celá řada různých zdrojů, jež mohou nestátní neziskové organizace použít 

za účelem financování svých veřejně prospěšných činností (Pelikánová, 2018, s. 38).  
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Pro neziskovou organizaci je získávání prostředků z více zdrojů nezbytné z pohledu 

udržitelnosti, neboť tímto způsobem se snaží organizace snižovat riziko financování. 

Nicméně není důležité, kolik určitých zdrojů nezisková organizace pro financování své 

činnosti použije, ale jejich poměrné zastoupení na celkovém financování organizace. Ve 

skutečnosti existují organizace, které získávají finance na základě principu vícezdrojového 

financování, ovšem jeden ze získávaných zdrojů je převládající a organizace je na tomto 

zdroji zcela závislá. Pokud by došlo k tomu, že by organizace tento dominantní zdroj ztratila, 

následně se může potýkat s ohrožením její existence (Hejduková, Hommerová, Krechovská, 

2018, s. 63-64). 

Existuje několik způsobů, jak získat finanční prostředky z jednotlivých zdrojů. Výběr 

těchto zdrojů je velmi bohatý a je ponecháno na organizaci, jaké z nich využije. Mezi 

nejznámější patří veřejná sbírka, různé benefiční akce, vytvoření projektu, zhotovení žádosti 

o dotaci či grant, aukce, oslovení dárce (prostřednictvím internetu, telefonu), osobní schůzka 

s dárcem, dárcovské SMS, sdílený marketing, odkaz ze závěti, prodej svých produktů, 

členské příspěvky (u spolků), poštovní kampaň a další (Šedivý, Medlíková, 2012 s. 47).  

V souvislosti s financováním neziskových organizací je potřeba si uvědomit 

skutečnost, že velké neziskové organizace nejsou příliš závislé na státních dotacích 

s mezinárodním přesahem. Příkladem může být největší nezisková organizace působící 

v České republice, jež se nazývá Člověk v tísni. Nezisková organizace Člověk v tísni 

využívá zdroje ze státního rozpočtu. Z tohoto rozpočtu získává odhadem 8 % peněžních 

prostředků z celkového rozpočtu. Velké neziskové organizace jsou typické tím, že disponují 

profesionálním fundraisingovým týmem, jež je schopen získávat mezinárodní granty. Pokud 

by došlo k tomu, že by se snížily státní dotace pro neziskové organizace, tak by to ohrozilo 

především malé lokální organizace. Jejich existence by byla ohrožena především proto, že 

mají nedostatek jiných možností, a proto jsou na státu ve velké míře závislé. Zpravidla se 

jedná o místní spolky, jejichž činnost směřuje do oblasti sociální, kulturní či sportovní 

(Klečková, 2020, s. 9). 

Jak již bylo zmíněno, tak každá nestátní nezisková organizace má mnoho způsobů, 

jak získat zdroje k financování své činnosti. Zdroje, které slouží k financování aktivit 

neziskových organizací lze rozdělit dle následujících kritérií:  

● Dle charakteru zdroje – dle charakteru zdroje se dělí na finanční zdroje, 

čímž jsou myšlené především peněžní prostředky a nefinanční zdroje, mezi 

které lze zařadit věcné dary, informace a rovněž dobrovolnictví, 
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● Dle geografického původu zdroje – mezi zdroje dle geografického původu 

lze zařadit lokální čili domácí zdroje a zahraniční zdroje, 

● Dle prostředků organizace – toto kritérium v sobě zahrnuje interní zdroje, 

které plynou z vlastní činnosti a externí zdroje, které lze dále rozdělit na 

veřejné, individuální a soukromé zdroje, 

● Dle způsobu nabytí – způsob nabytí může souviset s přímými zdroji, mezi 

které se řadí dary a nepřímými zdroji, které spočívají v daňových úlevách,  

● Dle typu vlastnictví zdroje – do tohoto kritéria se řadí veřejné zdroje, které 

jsou uděluje státní správa, samospráva, mezinárodní instituce či daňová 

asignace a na druhé straně soukromé zdroje, které poskytují individuální 

dárci, podnikatelé či nadace 

(Pelikánová, 2018, s. 38). 

„V praxi dochází k různým kombinacím více zdrojů financování“ (Pelikánová, 2018, 

s. 38). 

 

Samofinancování 

 Termín samofinancování je spojen s finančními prostředky, které nestátní neziskové 

organizace získají na základě vlastní činnosti. Tato činnost je spojená s prodejem vlastních 

výrobků a zboží, poskytování služeb, pronájmy majetku či členskými příspěvky  

(Hejduková, Hommerová, Krechovská, 2018, s. 63-64). 

„Čím vyšší je míra samofinancování, tím vyšší je míra nezávislosti NO“ (Pelikánová, 

2018, s. 154).  Nejedná se pouze o nezávislost, které je spojená s finanční stránkou, ale je 

tím myšlena i nezávislost v rozhodování neziskové organizace (Pelikánová, 2018, s. 38).   

Se samofinancováním je spojená řada výhod. Mezi výhody patří flexibilita peněžních 

prostředků, které vydělá organizace pomocí vlastních sil. V souvislosti s těmito vydělanými 

penězi může subjekt nakládat podle svého uvážení. Organizace není nucena je vynaložit na 

základě již vymezené struktury. Rovněž není nucena je vyfakturovat v daném termínu. Další 

výhodu lze spatřovat v souvislém toku peněžních prostředků do neziskové organizace. 

Pokud se jedná o dobře fungující samofinancování, tak lze toky příjmů neziskové organizace 

ovlivnit a plánovat lépe, než jsou termíny pro příjem dotací od veřejných či soukromých 

donátorů (Pelikánová, 2018, s. 38).   
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Fundraising 

Fundraising je pojem, díky kterému organizace zajišťují peněžení prostředky 

k financování své činnosti a aktivit s nimi spojených.  Tento pojem úzce souvisí 

s neziskovým sektorem. Díky fundraisingu získávají neziskové organizace vnější zdroje. 

Tento pojem lze vymezit jako aktivní činnost, která spočívá v oslovování a budování vztahů 

s jednotlivými dárci. Cílem je budovat a získávat dlouhodobé a pevné vztahy. V rámci 

fundraisingu mohou organizace získávat jak peněžní prostředky, tak i věcné dary, know- 

how, předávání zkušeností apod. Z toho vyplývá, že organizace může získat hmotné i 

nehmotné zdroje. K tomu, aby organizace přežila potřebuje především finanční prostředky. 

Ovšem důležité je také získávání a budování důvěry a s tím spojená udržitelnost a stabilita 

neziskových organizací. Pro neziskovou organizaci je velmi důležité, aby získávala nové 

členy a příznivce a měla silnou členskou základnu. Spolu s marketingem, PR a lobbingem 

usiluje o kvalitní vnitřní i vnější vztahy. Fundraising není spojen pouze s finanční stránkou 

podpory projektu, ale rovněž dává dárci pocit začlenění, participace a měl by mu přinášet 

hlavně dobrý pocit, který je spojen s historickým základem fundraisingu (Pelikánová, 2018, 

s. 39-40). 

 

Existují různé formy fundraisingu: 

1. Individuální fundraising – do této formy spadají finanční prostředky, které 

organizace získá formou daru (peněžitý či věcný), veřejné sbírky, loterie, aukce, 

dárcovské SMS, individuálního dobrovolnictví či odkazu v závěti, 

2. Firemní fundraising – týká se oslovování jednotlivých firem, kdy fundraiser 

projevuje snahu o získávání prostředků, které mohou mít podobu darů (peněžitých i 

věcných), financí z aukcí, reklam či propagování. Kromě toho usiluje o firemní 

dobrovolnictví, vypůjčení prostor nebo techniky, vypůjčení pracovníků za účelem 

pomoci s účetnictvím, přípravou strategického plánu apod. Pod firemní fundraising 

spadají i slevy při koupi zboží a služeb, 

3. Fundraising od státní donátorů – znamená získávání peněžních prostředků formou 

projektů od státní a místní správy, 

4. Nadace a nadační fondy – získávání peněžních prostředků formou projektů, 

nadačních příspěvků, grantů či dotací, 

5. Evropská unie – získávání prostředků pomocí zakázek a projektů Evropské unie 

(Pelikánová, 2018, s. 40). 
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Existují různé metody fundraisingu, mezi které se řadí osobní setkání, veřejná sbírka, 

telefonická kampaň, poštovní kampaň a inzerce (Pelikánová, 2018, s. 40-41). 

 

Neziskovost  

Veškeré příjmy, které neziskové organizace obdrží musí být v souladu s principem 

transparentnosti. Tyto příjmy musí být použity na úhradu nákladů organizace, které vznikly 

v souvislosti s plněním cílů neziskové organizace. V rozporu se zákonem by bylo rozdělení 

těchto příjmů mezi zakladatele a členy neziskové organizace. Jednalo by se o obohacení 

vlastníků či dalších členů na úkor neziskové organizace. Zisk z vedlejší činnosti nebo 

podnikání neziskové organizace je třeba vynaložit na její hlavní činnost (Pelikánová, 2018, 

s. 42-43).   

 Neziskové organizace mají často obavy v souvislosti s dodržováním 

transparentnosti. Pod tímto pojmem si mylně představují určitý závazek vůči státu 

odevzdávat konkrétní dokumenty (výkazy a zprávy). Nicméně transparentnost je ve 

skutečnosti zajištěna zveřejňováním výročních a tiskových zpráv. Z toho vyplývá, že 

transparentnost lze považovat za nástroj komunikace se zúčastněnými osobami a veřejností 

a zároveň způsob získávání důvěry, členů, pracovníků, stoupenců a dárců (Pelikánová, 2018, 

s. 42-43).  

 

Daňové úlevy 

Jedná se o daňové úlevy pro neziskové organizace a donátory. Existují tři základní 

daňové systémy pro peněžní toky, a to: 

● Osvobození finančních toků NO od daní – do toho typu daňového systému 

spadá osvobození určitých příjmů, osvobození od majetkových daní, 

osvobozené příjmy z hlediska DPH,  

● Úlevy na daních NO – z celkové vypočítané daně z příjmů je možné uplatnit 

snížení daňové povinnosti,  

● Úlevy na daních donátorům – dárci mají možnost uplatnit si výši daru jako 

nezdanitelnou část základu daně nebo odčitatelnou položku,  

● Daňová asignace – znamená zvláštní daňový systém, který spočívá v tom, 

že poplatník daně může poukázat část zaplacené daně konkrétní NO 

(Pelikánová, 2018, s. 43). 
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3.12 Finanční zdroje nestátních neziskových organizací  

3.12.1 Vlastní zdroje  

Vlastní zdroje lze také označit jako zdroje samofinancování. Vlastní zdroje může 

nestátní nezisková organizace získat z členských příspěvků, z výkonu hlavní a vedlejší 

činnosti a rovněž z podnikání (Pelikánová, 2018, s. 44).  

Tyto zdroje jsou velmi důležité pro existenci neziskových organizací. Organizace mohou 

rozsah svých vlastních zdrojů ovlivňovat přímo, jelikož o nich rozhodují. Rozhodují 

například o výši členských příspěvků, o pronájmu majetku, který je ve vlastnictví organizace 

apod.  Neziskové organizace mají největší přehled o svých vlastních zdrojích. Z dostupných 

zdrojů jsou schopné určit výši svých příjmů, které získají v příštím období (Pařízková, 

Tomášková, Bartes, Buzková, 2018, s. 106).  

Důležitým faktem je, že tyto zdroje lze použít dle vlastního uvážení. Nezisková 

organizace může vlastní zdroje využít při kombinaci různých zdrojů. Někdy je totiž potřebné 

spojit vlastní zdroje s dalšími zdroji. Například k dotaci ze státního rozpočtu při 

spolufinancování (Pařízková, Tomášková, Bartes, Buzková, 2018, s. 106). 

 

Členské příspěvky  

Členské příspěvky jednotlivých neziskových organizací tvoří pravidelný a 

predikovatelný finanční zdroj, pokud jsou tyto organizace zřizovány na členském principu. 

Povinnost platit roční členský příspěvek vzniká členům organizace. Tato povinnost je 

nejčastěji uvedená ve stanovách organizace či statutu. O výši členského příspěvku rozhoduje 

orgán, jež je k tomu pověřen. Rozhodnutí souvisejí s výší členského příspěvku musí být 

podloženo záznamem. Tento záznam je nejčastěji v podobě usnesení rady či výboru 

organizace (Pařízková, Tomášková, Bartes, Buzková, 2018, s. 106-107). 

 

Příjmy z výkonu hlavní činnosti a doplňkové činnosti  

Příjmy organizace z hlavní činnosti vznikají z pořádaných akcí a realizovaných projektů, 

díky kterým nezisková organizace dosazuje ziskového výsledku hospodaření (Pelikánová, 

2018, s. 44). Pro neziskové organizace je typické, že mají ve vlastnictví různorodý majetek. 

Tento majetek slouží organizaci k plnění její hlavní činnosti, ale také ho může organizace 

využívat za účelem získání dalších peněžních prostředků. Příjmy z hlavní činnosti mohou 

souviset s pronájmem tábořišť, různých sportovišť, ploch, pozemků, vybavení nebo také 



43 

 

využívání kluboven či domů jinými organizacemi (Pařízková, Tomášková, Bartes, Buzková, 

2018, s. 107). 

Neziskové organizace mohou realizovat i jiné činnosti, a to pouze za předpokladu, že 

vedlejší činností bude docíleno plynulejšího využití peněžních prostředků organizace. 

Vedlejší činností nesmí být narušena a ohrožena kvalita, rozměr a dostupnost obecně 

prospěšných služeb. Příkladem doplňkové činnosti může být pronájem ploch, budov, 

pozemků, vybavení. Mezi další příklady se řadí zprostředkování reklamy podnikatelům, 

kooperace s obcemi pořádajících společenské akce (Pelikánová, 2018, s. 45). 

 

Podnikání  

Podnikání je upraveno v § 420 zákona č. 89/2012 Sb., občanský zákoník.  Tento zákon 

definuje podnikání jako soustavnou činnost, jež je prováděná samostatně, pod svým jménem, 

na vlastní odpovědnost za účelem dosažení zisku živnostenským či obdobným způsobem. 

Příkladem podnikání nestátních neziskových organizací může být poskytování reklamy, 

pronájem prostor, soustavná organizace výstav, koncertů a podobných aktivit za účelem 

dosažení zisku, prodej vyrobených či koupených předmětů, organizace a příprava 

vzdělávacích seminářů za účelem zisku, pravidelná organizace zájezdů, táborů a dalších akcí 

za účelem dosažení zisku (Pelikánová, 2018, s. 45). 

3.12.2 Cizí zdroje  

Neziskové organizace mohou být příjemci cizích zdrojů. Za poskytovatele cizích zdrojů 

je možné označit banky. Neziskové organizace si mohou vypůjčit peněžní prostředky od 

určité banky na sjednanou dobu. Po uplynutí sjednané doby musí půjčené peněžní prostředky 

vrátit bance, která si přičte k půjčené částce navíc ještě úrok (Pelikánová, 2018, s. 46).  

Každá nezisková organizace by měla důkladně promyslet a zvážit využití cizích zdrojů. 

Rizikem špatného rozhodnutí neziskové organizace by mohlo být nedodržování povinností, 

způsobení finančních problémů jiným organizačním složkám organizační struktury a v 

neposlední řadě poškození pověsti celé organizace (Stejskal, Kuvíková, Maťatková, 2012, 

s. 108).  

3.12.3 Potenciální zdroje  

Za potenciální zdroje lze označit veškeré zdroje, ze kterých mohou neziskové organizace 

získávat a vybírat finanční prostředky k financování své činnosti. Jedná se o nenárokové 



44 

 

prostředky, které mohou neziskové organizace získat pouze na základě žádosti nebo 

projektu. Poskytovatelem potenciálních zdrojů mohou být veřejné orgány, podnikatelské 

subjekty i jednotlivci (Pelikánová, 2018, s. 46). 

Peněžní prostředky, které nezisková organizace získá z potenciálních zdrojů musí být 

využity na schválený účel a zároveň na zvolené druhy nákladů (Pelikánová, 2018, s. 46). 

Neziskové organizace se často spolupodílí na úhradě nákladů na projekt. Tato spoluúčast se 

často pohybuje od 10 % do 50 %. Z celkových nákladů na danou akci či projekt může být 

z určité formy získaných potenciálních zdrojů uhrazena pouze část. Zbytkovou část nákladů 

musí uhradit realizátor, a to buď z vlastních zdrojů nebo z jiného zdroje (Pařízková, 

Tomášková, Bartes, Buzková, 2018, s. 110).  Po dokončení určité akce či projektu musí být 

poskytovatel těchto zdrojů informován určitým vyúčtováním včetně závěrečné zprávy 

(Pelikánová, 2018, s. 46). 

V praxi může být problematické, že různí poskytovatelé peněžních prostředků tyto 

peněžní prostředky nazývají různými názvy, které nevyjadřují jejich právní formu. Proto 

není od věci si důkladně přečíst smlouvu o poskytnutí finančních prostředků a následně se 

rozhodnout, o jaký zdroj se jedná. Každá z forem potenciálních zdrojů má předepsané 

podmínky, za jakých lze finanční prostředky získat (Pelikánová, 2018, s. 46). 

 

Mezi potenciální zdroje patří:  

Příspěvky ze zdrojů Evropské unie 

 V rámci Evropské unie mohou organizace využít prostředky ze strukturálních fondů 

pomocí regionálních operačních programů v jednotlivých oblastech NUTS II. Operační 

programy jednotlivých regionů soudržnosti zpravidla vyhlašuje regionální rada regionů 

soudržnosti a jsou administrovány kompetentními úřady těchto regionálních rad. Tyto 

příspěvky se zpravidla poskytují na velké investiční projekty organizacím velkého rozměru. 

Nicméně žádat o tyto příspěvky mohou i organizace menšího rozměru prostřednictvím 

zapojení do integrovaných programů rozvoje měst. Integrované programy rozvoje měst 

vytvářejí především velká města. O těchto programech je dobré se nejprve informovat na 

příslušných magistrátech a městských úřadech (Pařízková, Tomášková, Bartes, Buzková, 

2018, s. 111). 
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Dotace ze státního rozpočtu přímé 

Jedná se o finanční prostředky, které plynou přímo ze státního rozpočtu. Příkladem 

přímých dotací ze státního rozpočtu mohou být dotace použité na financování akcí 

z rozpočtu Ministerstva kultury, Ministerstva životního prostředí apod. (Pařízková, 

Tomášková, Bartes, Buzková, 2018, s. 111-112).  

 

Dotace ze státního rozpočtu nepřímé 

Nepřímé dotace ze státního rozpočtu se týkají pouze nestátních neziskových 

organizací, jejichž součástí jsou organizační jednotky. Na základě podmínek jednotlivých 

ministerstev je k získání dotace potřebné, aby ústředí velké nestátní neziskové organizace 

zpracovalo jednu souhrnnou žádost (Pelikánová, 2018, s. 47). 

V praxi se na souhrnné žádosti podílí organizační jednotky nestátní neziskové 

organizace. Tyto organizační jednotky zpracovávají a poskytují potřebné dokumenty ústředí, 

jež zastřešuje danou neziskovou organizaci. Ústředí následně zhotoví žádost na projekt a 

odešle ho příslušnému ministerstvu. Pokud ministerstvo vyhoví dané žádosti na projekt, tak 

poté přidělí určitou výši peněžních prostředků centrále organizace. Následně ústředí 

organizace rozhoduje, kolik finančních prostředků danému žadateli poskytne. V kompetenci 

ústředí je také dohled nad nakládáním s peněžními prostředky od doby poskytnutí až do 

vyúčtování (Pařízková, Tomášková, Bartes, Buzková, 2018, s. 112).  

„Takto poskytované dotace již nejsou dotacemi, neboť jsou poskytovány jinému 

příjemci, než který je uveden v rozhodnutí ministerstva o přidělení dotace. Liší se tedy i 

účtování o těchto prostředcích. Konečný uživatel prostředků je však vázán pravidly pro 

použití a vyúčtování dotace“ (Pařízková, Tomášková, Bartes, Buzková, 2018, s. 112).  

 

Příspěvky územních samospráv (krajů a obcí) 

Tento způsob získání prostředků pomocí příspěvků územních samospráv je 

významným zdrojem, pomocí nichž neziskové organizace hradí své náklady a potřeby 

organizace. Výhodou těchto příspěvků je jejich místní charakter, jelikož jsou zaměřeny na 

jednotlivé regionální priority. Nevýhodou je, že se jejich úroveň v jednotlivých regionech 

velmi liší. Pro tyto zdroje je typické, že se od sebe místně odlišují, a to jak z hlediska výše, 

účelu, způsobu poskytnutí i vyúčtování. Velká města a kraje zpravidla vytváří v rámci své 

působnosti grantové programy, které zveřejňují nejčastěji na svých webových stránkách. 
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Jednotlivé nestátní neziskové organizace mohou usilovat na základě žádosti o finanční 

prostředky z různých grantových schémat, jež jsou směřovány například do oblasti kultury, 

sportu apod. K tomu, aby nestátní nezisková organizace získala příspěvek od malé obce, tak 

jí musí osobně seznámit se svým záměrem. Pro snadnější získávání příspěvků od místní 

správy je velmi důležitá znalost informací, jež plynou z oficiálních dokumentů a dále také 

ze zkušeností bývalých žadatelů či osob, jež mají s touto problematikou praxi. Mezi tyto 

osoby lze zařadit zastupitele, úředníky obce a také různé organizace působící v obci 

(Pařízková, Tomášková, Bartes, Buzková, 2018, s. 113). 

 

Příspěvky od nadací a nadačních fondů 

Nadace a nadační fondy jsou majetkovými sdruženími, jež jsou zakládány za účelem 

podpory předem vymezených aktivit.  Jednotlivé nadace svoji činnost směřují do určité 

oblasti v jejímž rámci vybírají vhodné projekty. Projekty mohou spadat do několika oblastí. 

Například do humanitární, sociální, preventivní, vzdělávací, ekologické a mnoho dalších 

(Pařízková, Tomášková, Bartes, Buzková, 2018, s. 113). 

K tomu, aby nezisková organizace získala peněžní prostředky od nadací či nadačních 

fondů musí předložit vypracovaný projekt. Spolu s popisem projektu musí předložit žádost. 

Následně je projekt a žádost zhodnocena a posouzena. Velkou výhodu pro získání podpory 

formou peněžních prostředků od nadací a nadačních fondů mají ty organizace, z jejichž 

projektů je patrné, že dokážou nabídnout protihodnotu. Velmi důležité je nalézt téma, jež má 

organizace společné s činností nadace, u které žádá podporu (Pelikánová, 2018, s. 47). 

 

Firemní dárcovství 

Dary od podniků se řadí mezi další zdroj, které mohou získat neziskové organizace. 

Některé firmy mají velmi důkladně propracovanou strategii sponzoringu a některé nemají 

žádnou. Některé podniky neposkytují podporu (tj. peněžní prostředky) neziskovým 

organizacím vůbec. Situace v jednotlivých podnicích jsou tedy odlišné. Malé místní 

neziskové organizace mají větší šanci získat finanční podporu u podniků malých nebo 

středně velkých, které mají silný vztah k místní společnosti. Aby nezisková organizace 

uspěla při žádosti o finanční podporu u dané firmy, tak je vhodné oslovit a zaujmout určitou 

osobu, která má v kompetenci rozhodovat o přidělování peněžních prostředků (Pařízková, 

Tomášková, Bartes, Buzková, 2018, s. 113-114). 
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Pro neziskové organizace bývá snazší získat od určité společnosti hmotný dar 

(například výrobek) než finanční. Daná společnost může kromě těchto forem, také 

poskytnout organizaci slevu na vybrané zboží. Z toho vyplývá, že podpora ze strany firem 

může nabývat mnoha forem. Mezi typické patří finanční dar z rozpočtu firmy, vytvořená 

sbírka mezi zaměstnanci firmy, jež je věnována organizaci na podporu její činnosti, dražba 

atd. (Pařízková, Tomášková, Bartes, Buzková, 2018, s. 114). 

 

Individuální dárcovství 

Poskytování individuálních darů neziskovým organizacím bývá velmi časté. Jedná 

se o občasné a náhodné poskytování podpory pomocí individuálních darů. Nejedná se tedy 

o pravidelnou podporu, jež by se dala plánovat (Pařízková, Tomášková, Bartes, Buzková, 

2018, s. 114). 

 Mezi individuální dárce se řadí například členové organizace, dobrovolníci atd. 

Jejich podpora může mít více forem. Individuální dárce může pomoci neziskové organizaci 

prostřednictvím peněžních prostředků, svých znalostí, a především svým zájmem pomoci 

ostatním. Mezi poskytované formy individuálního dárcovství patří dárcovské SMS, 

pokladničky, prodej vstupenek, přímé oslovení poštou a inzerce. Individuální dary netvoří 

významnou položku příjmů v rozpočtu neziskových organizací, pokud se tedy nejedná o 

národní sbírky či DMS kampaně. Podstatnou část příjmů neziskové organizace tvoří členské 

příspěvky, které jsou pravidelným příjmem každé organizace. Mezi významnější patří 

veřejné a kostelní sbírky (Pelikánová, 2018, s. 47-48). 

 

Další zdroje 

Mezi další zdroje se řadí daňová asignace, loterie, sbírky a daňové úlevy. Co se týká 

daňové asignace, tak v České republice není dosud zavedená. Nicméně je zavedená v jiných 

například na Slovensku či v Polsku. Daňová asignace je pojem, který představuje ze zákona 

příležitost pro daňové poplatníky rozhodnout o části zaplacené daně z příjmů a identifikovat 

jejího příjemce. V řadě zemí představují nový a velmi důležitý zdroj příjmů nestátních 

neziskových organizací. Neziskové organizace také získávají zdroje na základě pořádání 

loterií a sbírek. Daňové úlevy se řadí mezi formu nepřímé podpory, jež mohou využít 

všechny neziskové organizace. Neziskové organizace jsou osvobozeny od placení daní, 
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pokud dosáhnout určité hranice zisku. Dále mohou být osvobozeny od vybraných správních 

poplatků apod. (Pelikánová, 2018, s. 48). 

3.12.4 Soukromé zdroje  

Mezi soukromé zdroje patří zdroje od jednotlivých lidí nebo firem. Tyto subjekty 

poskytují organizacím různé dary, čímž podporují veřejně prospěšné aktivity organizace. 

Soukromé zdroje plynou z darů, sponzoringu, dárcovských SMS, crowdfundingu, nadačních 

příspěvků, grantů a veřejných sbírek (Pelikánová, 2018, s. 51). 

 

● Dary 

Veškeré podrobnosti o darování upravuje zákon č. 89/2012, Sb. občanský zákoník, 

konkrétně od § 2055. Při darování vystupují dva subjekty, a to dárce a obdarovaný. Darování 

je v zákoně vymezeno jako závazek z právního jednání, při kterém dárce bezplatně převádí 

darovanou věc obdarovanému do jeho vlastnictví, a obdarovaný tento dar přijímá. 

Obdarovaný není povinen poskytovat dárci protiplnění. Darovací smlouva musí mít 

písemnou formu, pokud se jedná o darování věci, jež je zapsaná ve veřejném seznamu. Za 

dar lze považovat jakoukoliv věc, ať už o finanční příspěvek či určitou hmotnou věc 

(Pařízková, Tomášková, Bartes, Buzková, 2018, s. 125-126). 

 

● Sponzoring 

Sponzoring není totožný s pojmem darování. Jak již bylo výše zmíněno, při darování 

nemusí obdarovaný poskytovat protiplnění dárci. Nicméně u sponzoringu je vyžadováno, 

aby nezisková organizace poskytla protiplnění sponzorovi. Nezisková organizace za 

příspěvek od sponzora zveřejní určitou formou reklamu nebo ho propaguje určitým 

způsobem. Sponzorská smlouva patří mezi smluvní typ, který není výslovně upraven 

v zákoně (Pařízková, Tomášková, Bartes, Buzková, 2018, s. 125-126). 

 

● Dárcovské SMS 

Mezi soukromé zdroje neziskové organizace patří také dárcovské SMS, jež se 

obvykle označují zkratkou „DMS“. Hlavním účelem dárcovských SMS je obdržení 

peněžních prostředků potřebných na činnost organizace formou SMS zpráv. Jedná se o 

projekt, který je uskutečňován Fórem dárců spolu s Asociací provozovatelů mobilních sítí. 
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Pokud se nezisková organizace rozhodne do tohoto projektu zapojit, tak musí splnit potřebné 

podmínky. Tyto podmínky se týkající registrace a zároveň předložení potřebných materiálů, 

dokumentů a informací souvisejících s projektem, jež má být z tohoto DMS podpořeno. 

Uživatelé, jež mají k dispozici mobilní telefon mohou poté podpořit zaznamenané projekty 

jakoukoliv částkou. Tuto částku mohou poskytnout jednorázově, ale i opakovaně. Uživatel 

zpravidla může zaslat dárcovskou SMS v hodnotě 30, 60 či 90 Kč. Nicméně příjemce obdrží 

pouze 29, 59 nebo 89 Kč. Je to dáno tím, že korunový rozdíl představuje náklady na provoz 

tohoto projektu. Mobilní operátoři provádějí tyto služby bezplatně (Pařízková, Tomášková, 

Bartes, Buzková, 2018, s. 126). 

 

● Crowdfunding  

V současné moderní době, kde se neustále vyvíjejí technologie je velmi rozšířený 

crowdfunding. Jeho podstata spočívá ve výběru finančních prostředků od více dárců. Výběr 

peněžních prostředků je uskutečněn prostřednictvím online kampaně. Daná nezisková 

organizace si určí částku, kterou chce obdržet za účelem financování projektu. Uživatelé 

mohou zasílat peněžní prostředky organizace prostřednictvím platby přes internet. V nynější 

době existuje mnoho webových platforem, které připouští tuto formu financování, a to nejen 

u neziskových organizací. Příkladem webové platformy, jež umožňují tento způsob 

financování se řadí např. Darujspravne.cz, Hithit, Startovač a mnoho dalších (Pařízková, 

Tomášková, Bartes, Buzková, 2018, s. 127). 

 

● Veřejná sbírka  

Veřejnou sbírku lze definovat jako: „Veřejnou sbírkou se rozumí získávání a 

shromažďování dobrovolných peněžitých příspěvků od předem neručeného okruhu 

přispěvatelů pro předem stanový veřejně prospěšný účel (zejména humanitární a 

charitativní“ (Pařízková, Tomášková, Bartes, Buzková, 2018, s. 127).  

Veškeré předpoklady pro realizaci veřejný sbírek jsou upraveny v zákoně č. 117/ 

2001 Sb., o veřejných sbírkách a o změně některých zákonů. Sbírku může uskutečnit pouze 

právnická osoba. Právnickou osobu může být obec, kraj, městská část hlavního města Prahy, 

ale i právnická osoba, jež má sídlo nebo organizační složku na území České republiky. Pokud 

se právnická osoba rozhodne uskutečnit sbírku, musí to oznámit krajskému úřadu písemnou 
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formou. Další podmínky pro konání sbírek jsou upraveny v zákoně (§ 3 - § 4 Zákon č. 117/ 

2001 Sb., o veřejných sbírkách).   
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4 Vlastní práce 

4.1 Charakteristika obce Týnec nad Sázavou  

Město Týnec nad Sázavou leží v severozápadní části okresu Benešov. Počet obyvatel 

v Týnci nad Sázavou k 1. 1. 2021 je 5 699. Rozloha obce je 21,34 km² a nadmořská výška 

dosahuje 281 m. n. m. Město Týnec nad Sázavou vykonává činnosti v rozsahu pověřeného 

obecního úřadu a spadá pod obec s rozšířenou působností Benešov. Týnec nad Sázavou má 

velmi dobrou polohu k hlavnímu městu Praze. Jižně je vzdálený od Prahy 35 km a od 

okresního města Benešov 9 km. Vzdálenost města Týnce nad Sázavou od hlavního města 

Prahy je možné vidět na obrázku č. 3. Týnec nad Sázavou lze považovat za součást okrajové 

zóny, tedy vnější zóny pražské metropolitní oblasti. Díky velmi dobré dostupnosti do 

hlavního města Prahy se Týnec nad Sázavou stává čím dál více oblíbeným bydlištěm pro 

mladou generaci. Tato generace si udržuje pracovní kontakt v hlavním městě a v Týnci nad 

Sázavou má bydliště. Jedním z důvodů, proč bydlí v tomto městě jsou například nižší 

náklady na bydlení. S ohledem do budoucnosti lze očekávat lepší dopravní dostupnost Prahy 

pro občany Týnce nad Sázavou, a to vlivem napojení na dálnici D3. Tato dálnice má vést 

jižním okrajem územního obvodu města Týnec nad Sázavou. Pokud se tato výstavba stane 

skutečností, tak by pro město Týnec nad Sázavou představovala významný a důležitý faktor 

rozvoje. Došlo by ke zlepšení dostupnosti Prahy jako centra pracovních příležitostí a 

vybavenosti, která se již nyní částečně odráží ve výstavbě rodinných domů v severní části 

územního obvodu města Týnec nad Sázavou, konkrétně místní části Čakovice. Celé město 

se rozprostírá okolo obou břehů v údolí řeky Sázavy. Na levém břehu Sázavy lze spatřit 

historickou část a starší bytovou zástavbu. Naopak na pravém břehu Sázavy se nachází 

autobusové a vlakové nádraží, slévárna Metaz, většina institucí, obchody a velmi rozsáhlá 

bytová výstavba. Svým postavením město Týnec nad Sázavou plní především obytnou 

funkci. Tato funkce se neustále posiluje ve městě výstavbou dalších rodinných domů, ale i 

bytových. S ohledem do minulosti město plnilo především výrobní funkci. Význam této 

funkce byl utlumen, jelikož docházelo ke snížení výroby velkých podniků (např: Jawa, 

Metaz). V současnosti se ve městě vyskytují zejména drobní podnikatelé, kteří podnikají 

v různých odvětvích. Další významnou funkcí města je funkce rekreační. Tato funkce je 

dána příznivými klimatickými i přírodními podmínkami ve městě. Ve městě je velmi dobrá 

úroveň občanské vybavenosti a také velké množství turistických atrakcí (Mestotynec.cz, 

2018).  
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Město představuje spádovou oblast Dolního Posázaví, a to zásluhou své občanské 

vybavenosti.  Město Týnec nad Sázavou je členem Místní akční skupiny Posázaví. Tato 

skupina se vyskytuje ve Středočeském kraji, a to nejvíce na území benešovského okresu. 

Celé město je rozčleněno do pěti katastrálních území. Jedná se o katastrální území Týnec 

nad Sázavou, Pecerady, Podělusy, Krusičany a Čakovice. Součástí Týnce nad Sázavou jsou 

místní části Chrást nad Sázavou, Podělusy, Pecerady, Zbořený Kostelec, Krusičany, Brodce 

a Čakovice. Za přirozené centrum lze považovat právě Týnec nad Sázavou, který z hlediska 

populace tvoří největší část města. Jednotlivé místní části jsou od Týnce nad Sázavou 

vzdálené zhruba dva až tři kilometry. Jedinou výjimkou je místní část Čakovice, která je 

vzdálená od Týnce nad Sázavou pět kilometrů. Za místní části, které jsou s Týncem nad 

Sázavou územně srostlé lze označit Brodce a Chrást nad Sázavou (Mestotynec.cz, 2018).  

 

Obrázek 3- Poloha města Týnec nad Sázavou 

 
Zdroj: Vlastní zpracování (Mapy.cz)  
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4.2 Historie obce   

Týnec nad Sázavou má dlouhou historii. Jeho název naznačuje, že tam, kde se nyní 

nachází týnecký hrad dříve bývala opevněná osada „zatýněná“- Týnec.  Tato rezidence může 

souviset se starobylou obchodní cestou z jižních Čech do Prahy přes Sázavu kolem hradu 

Kostelec. Na přelomu 1. a 2. století svědčí historické architektonické památky města a jeho 

okolí o jeho dávné historii a významu regionu. Pro historické jádro města je typická kamenná 

románská rotunda, která zahrnuje obytné budovy objevené během studie z roku 1969. 

Rotunda měla kůlovou strukturu, která se datuje přibližně do 11. století. Na jeho místě na 

přelomu 12. a 13. století byl postaven kamenný románský palác a později byla připojená 

k rotundě obranná hranolová věž, která se dochovala dodnes. Nejspíš se jednalo o 

přemyslovské sídlo, které mělo fungovat hlavně jako pevnost (Mestotynec.cz, 2021).  

Nejstarší zprávy o týneckém hradu a jeho majitelích jsou spojeny s historií Kostelce, 

z doby Jana Lucemburského. Prvním zaznamenaným majitelem hradu byl v roce 1318 

Oldřich z Týnce. Byl jedním z předků rodu Medků z Valdeka a tento hrad mu patřil dlouhou 

dobu. Během jagellonského období jej vystřídaly rodiny Klinštejnů a Velemyských. Roku 

1607 koupila Týnec a Konopiště Dorota Hodějovská z Hodějova a následně po ní jej zdědil 

její syn Adam. Po bitvě na Bílé Hoře byl majetek zkonfiskován a v roce 1622 prodán 

Albrechtu z Valdštejna. V roce 1627 byl vypálen týnecký hrad a také byl zničen Týnec. Hrad 

byl částečně obnoven, ale podruhé byl vypálen v roce 1654 a zcela opuštěn (Mestotynec.cz, 

2021). 

Teprve v roce 1785, kdy se hrabě František Josef z Vrtby stal majitelem Konopiště a 

Týnce, opomíjený Týnec opět povstal. Hrabě Vrtba založil v roce 1791 továrnu na 

kameninové zboží a pro tovární účely proměnil týnecký hrad a románskou rotundu. V období 

Vrtbova se stala kamenina velmi proslulou a měla vysokou uměleckou hodnotu. Vzhledem 

k rozšíření výroby postavil Vrtba v roce 1812 nový závod. Tovární budova v empírovém 

slohu, jež zdobí na vnější zdi znak hraběte Vrtby dodnes stojí v Týnci. Dnes je využívána 

jako kulturní dům. Hrabě Vrtba odkázal panství Konopiště a týneckou továrnu 

loobkovickému knížeti Janu Karlovi. Během rakousko-pruské války byla výroba kvůli 

konkurenci a nedostatku dřeva zcela zastavena. Tuto tovární budovu později velkovévoda 

Ferdinand d’Este přestavěl na hotel. Zakladatelem moderního průmyslu ve třicátých letech 

byl pražský podnikatel Ing. František Janeček. V Týnci vybudoval slévárnu METAZ na 

hliník, ocel a barevné kovy. V přádelně zakoupené firmou Broads začal vyrábět motocykly 

JAWA a osobní automobily MINOR. Ing. František Janeček položil dobrý základ pro 
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kompletní strojírenskou výrobu silničních vozidel, automobilů a motocyklů na Týnecku. 

Tento slibný vývoj byl přerušen v době II. světové války. Výroba v továrně v Týnci a na 

Brodcích Ing. Františka Janečka byla zaměřena na výrobu zbraní. Ing. František Janeček 

zemřel v roce 1941 (Mestotynec.cz, 2021). 

4.3 Demografická struktura  

4.3.1 Vývoj počtu obyvatel v Týnci nad Sázavou a jeho místních částí  

V současnosti (2021) se město Týnec nad Sázavou skládá ze sedmi místních částí, jež 

zaujímají v souvislosti s počtem obyvatel třetí místo na Benešovsku. V tabulce č. 2 je 

znázorněn počet obyvatel v jednotlivých místních částech od roku 1991 do roku 2019. Data 

jsou uváděná k 31. 12. daného roku. Celkový počet obyvatel k 1.1. 2021 je 5 699. Z tabulky 

č. 2 je patrné, že v analyzovaném období nastal nárůst počtu obyvatel ve všech místních 

částech města s výjimkou místní části Brodce. V místní části Brodce rovněž počet obyvatel 

ve všech analyzovaných obdobích trvale roste s výjimkou roku 2019, kdy došlo k poklesu. 

V místní části Brodce se počet obyvatel zvýšil více než trojnásobně od roku 2001 do roku 

2011. Toto navýšení bylo způsobeno výstavbou nových bytových domů a následnému 

stěhování obyvatel do této místní části. Propad z hlediska počtu obyvatel lze zaznamenat 

v roce 2019, kdy počet obyvatel poklesl zhruba o 74 obyvatel. Hlavní důvod poklesu 

obyvatel v místní části Brodce spočíval v tom, že došlo k úbytku práce v továrnách, jež 

působí v Týnci nad Sázavou. Fabrika Jawa působí v té samé místní části, kde k poklesu 

obyvatel došlo. Výrazné navýšení je viditelné i v místní části Čakovice a Chrástu nad 

Sázavou, a to díky rozsáhlé výstavbě rodinných domů. U ostatních místních částí lze 

navýšení počtu obyvatel označit jako mírné.  
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Tabulka 2- Vývoj počtu a podílu obyvatel města Týnec nad Sázavou a jeho místních částí 

(1991–2019) 

Obec, část obce 
Počet obyvatel v roce 

31. 12. 1991 31. 12. 2001 31. 12. 2011 31. 12. 2019 

Obec celkem 5 387 5 340 5 530 5 778 

Brodce 97 111 379 305 

Čakovice 138 127 197 229 

Chrást n/S 738 723 799 895 

Krusičany 177 154 166 190 

Pecerady 416 433 469 474 

Podělusy 153 172 187 192 

Týnec n/S 3 407 3 357 3 058 3199 

Zbořený Kostelec 261 263 275 294 

Zdroj: Vlastní zpracování (Mestotynec.cz) 

 

V tabulce č. 3 je znázorněný vývoj počtu obyvatel v Týnci nad Sázavou od roku 1971 

do roku 2020. Data jsou uvedená vždy k 31. 12. daného roku. Celkový počet obyvatel od 

osmdesátých let minulého století se velmi zvýšil. Je to dáno tím, že k městu Týnec nad 

Sázavou přibyly další obce. Mezi ty patří Bukovany, Chleby, Krusičany, Pecerady a 

Podělusy. Je tedy viditelné, že počet obyvatel se zvýšil o téměř 60 %.  V roce 1991 lze 

zaznamenat pokles obyvatel. Pokles byl způsoben tím, že se Chářovice, Bukovany a Chleby 

osamostatněly od města Týnce nad Sázavou. Mírný nárůst lze také zaznamenat v roce 2011, 

což bylo způsobené připojením obce Čakovice k Týnci nad Sázavou. Nárůst obyvatel byl 

zhruba o 6,5 %, díky připojení obce Čakovice. Od roku 2011 dochází k mírnému růstu počtu 

obyvatel. Tento nárůst je způsoben tím, že stále více převažuje zájem lidí bydlet mimo Prahu, 

ale zároveň v její blízkosti. Těmto požadavkům vyhovuje Týnec nad Sázavou, jelikož se 

nachází ve velmi výhodné poloze. Je od Prahy vzdálený 35 kilometrů. Z toho vyplývá, že 

Týnec nad Sázavou je na Prahu spádový a je velmi oblíbeným bydlištěm pro mladou 

generaci.  
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Tabulka 3- Vývoj počtu obyvatel v Týnci nad Sázavou 1971–2020 

Zdroj: Vlastní zpracování dle ČSÚ (www.czso.cz) 

4.3.2 Věková struktura  

Z tabulky č. 4 je patrné, že Týnec nad Sázavou vykazuje stárnutí populace. Stárnutí 

populace dokládá průměrný věk, který má tendenci růstu po celé sledované období. 

Demografické trendy Týnce nad Sázavou jsou stejné s demografickým vývojem České 

republiky. Lze tedy pozorovat regresivní vývoj věku obyvatel. Obyvatelstvo je více 

zastoupeno ve vyšších věkových kategoriích než v nižších. K 31. 12. 2020 byl průměrný věk 

v České republice 42,6 let (Czso.cz, 2021).  

Podíl dětské složky, tedy osob ve věku 0-14 let od roku 2008 trvale roste, což je 

pozitivní zjištěním. Naproti tomu od roku 2012 klesá podíl osob v produktivním věku, tedy 

od 15–64 let. U seniorské složky, tedy osob ve věku 65 let a více lze pozorovat trvalý nárůst. 

Pokud počet osob ve věku nad 65 let bude mít stále rostoucí trend, tak budou muset být 

přizpůsobeny služby města jednotlivým požadavkům obyvatelstva tak, aby odpovídaly 

jinému demografickému složení. V tomto případě je také nezbytné, aby se obec postarala o 

občany, jež spadají do seniorské složky.  

 

Tabulka 4- Věková struktura obyvatel obce Týnec nad Sázavou (2000–2020) 

Rok Celkem k 31. 12. 0-14 let 15–64 let 65 let a více Průměrný věk 

2000 5 232 824 3 611 797 39,1 

2004 5 105 759 3 555 791 40,5 

2008 5 461 811 3 800 850 41 

2012 5 581 895 3 658 1 028 41,9 

2016 5 686 923 3 543 1 217 43,1 

2020 5 699 930 3 388 1 381 44 

Zdroj: Vlastní zpracování dle ČSÚ (www.czso.cz) 

Počet obyvatel v Týnci nad Sázavou 1971–2020 

Rok 1971 1981 1991 2001 2011 2014 2017 2020 

Počet obyvatel  

(k 31. 12.) 
3 973 

6 

343 
5 268 5 231 5 599 5 625 5 681 5 699 
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4.4 Analýza vybraných spolků  

4.4.1 FK Týnec nad Sázavou 

 

 

Charakteristika  

FK Týnec nad Sázavou je sportovní klub, který působí v Týnci nad Sázavou od roku 

1932 (Borovička, 2006, s. 428). Tento klub má svůj znak, jehož typickými barvami je modrá 

a bílá. Nyní zastává funkci předsedy FK Týnec nad Sázavou Michal Petrášek (Fotbal-

tynec.cz, 2021).  

V roce 2006 byly poprvé v historii týneckého fotbalu zkolaudovány první zděné 

fotbalové kabiny. V roce 2008 došlo k rozšíření a úpravě kabin. Rozšíření se týkalo 

sociálního zařízení pro osoby se zdravotním postižením a prádelny.Tuto výstavbu provedla 

a úpravy prováděla stavební firma Sypos (Borovička, 2006, s. 431). 

Pro svou činnost má tento klub k dispozici svůj areál. V tomto areálu je možné nalézt 

hlavní travnaté hřiště, tréninkovou plochu a kabiny. Na travnatém hřišti probíhají veškeré 

přátelské zápasy, ale i mistrovská utkání všech věkových kategorií týmů FK Týnec nad 

Sázavou. Tento fotbalový stadion je vybaven tribunou, kde se schází obyvatelé Týnce nad 

Sázavou a okolních obcí s cílem podpořit fotbalisty. Stadion má kapacitu pro tři tisíce lidí. 

Jednotlivé týmy mají k dispozici v kabinách prostory, které využívají k přípravě na tréninky 

a zápasy. V kabinách se dále nachází prostory pro rozhodčí a kancelář vedení klubu. Součástí 

areálu je také klubovna, kterou fotbalisté využívají po mistrovských a přátelských zápasech 

a také v ní pořádají rozlučky vždy na konci fotbalové sezóny. Tato klubovna nabízí pohodlí 

pro všechny členy jednotlivých týmů. Fotbalová utkání zastupují jak sportovní, tak i kulturní 

typ akcí ve městě. Fotbalová sezóna se dělí na jarní a podzimní sezónu. Zápasy se odehrávají 

každou sobotu, někdy v neděli a střídají se na půdě domácích a na půdě soupeřů. V případě 

utkání na půdě soupeřů se jezdí obvykle osobními automobily, pokud se nejedná o velkou 

vzdálenost. V případě, že stadion soupeřů je hodně vzdálený, tak klub zařídí k převozu 

fotbalistů autobus. Pokud nejsou všechna místa v autobusu využita, tak se nabídnou stálým 

fanouškům týneckého fotbalu. Zápasů se zúčastňují všechny věkové kategorie, jedná se o 

velmi oblíbený sportovní zážitek. Účast na jednotlivých domácích zápasech se pohybuje 

kolem stovky fanoušků. V rámci domácích fotbalových zápasů v Týnci je k dispozici 

hlasatel, který informuje po celý zápas o stavu celého zápasu. To má na starosti člen 

výkonného výboru FK Týnce nad Sázavou Ing. Jakub Linhart (Rozhovor č. 2, Příloha I.).   
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Týnecký fotbalový klub má hlavní vizi do budoucna, a to spoléhat na své vlastní 

odchovance. Proto se mládeži v Týnci nad Sázavou věnuje velká pozornost. Do mládeže se 

investuje mnoho úsilí a finančních prostředků na výchovu nadaných fotbalistů, ale zároveň 

i těch, kterým nebylo shora tolik dáno, ale měli fotbal a partu kolem sebe jako velký koníček. 

Jelikož si klub dává záležet na mládeži, tak v současnosti má klub i mini přípravku, mladší 

a starší přípravku, mladší a starší žáky, dorost a dále rovněž A – mužstvo. Nyní od roku 2021 

i B – mužstvo. O tyto založená mužstva se starají v jednotlivých sezónách trenéři, asistenti 

a vedoucí týmů. Jedná se převážně o bývalé týnecké hráče (Rozhovor č. 3, Příloha I.). 

Předseda FK Týnec nad Sázavou považuje za zásadní: „Aby sportovní výchova 

fungovala správně a dle nových trendů, hledáme trenéry mládeže, kteří mají zájem se 

vzdělávat a získat trenérské licence. Z klubové kasy po dohodě o delší spolupráci klub hradí 

náklady na školení a získání těchto trenérských licencí. Do toho procesu se pokoušíme 

zapojit i hráče A týmu, kteří zatím studují a nabízíme jim tak brigádu v oblasti, kterou mají 

rádi a baví je. Jednoduše tedy hledáme zodpovědné trenéry, kteří se starají o to, by z našich 

nejmenších vyrostli slušní fotbalisté a ideálně i lidé. Trenéři mládeže hrají důležitou roli, a 

to ať se jedná u ligových klubů, tak i u našeho klubu. K nejmladším kategoriím chceme 

odborné vzdělané trenéry. Posloupnost trenérského vzdělání jde od nejnižšího online kurzu 

Leader Certifikát až po UEFA PRO licenci. Pro rodiče a začínající trenéry vznikl kurz 

Leader Certifikát, který probíhá online a je bezplatně k dispozici všem, kteří chtějí vědět více 

o fotbale dětí. Dalším stupněm je již prezenční zpoplatněné školení. Nábor mládeže probíhá 

celoročně a členské příspěvky se pak platí poměrově. Členský příspěvek momentálně činí 

1500 Kč. Nejvíce však náborové letáky zveřejňujeme vždy začátkem roku a poté v září. Jak 

již bylo řečeno, snažíme se přitáhnout pozornost rodičů a dětí kvalitním zázemím. Stejně tak 

ale i kvalitním a jednotným vybavením, jako jsou solidní fotbalové míče, tréninková trika, 

kraťasy, mikiny a tepláky, případně sportovní tašky. I toto aktuálně našim členům můžeme 

nabídnout. Koncem roku 2020 dostali hráči mini přípravky, mladší a starší přípravky, mladší 

a starší žáci jednotné klubové tréninkové vybavení“ (Rozhovor č. 2, Příloha I.). 

Počet zájemců o fotbal v Týnci nad Sázavou roste od roku 2017. Počet členů se 

pohybuje kolem sto šedesáti. Členská základna se od roku 2017 neustále rozšiřuje. Cílem 

spolku je zajistit širší a stabilní členskou základu a vychovávat si vlastní hráče převážně pro 

tým dospělých (Rozhovor č. 2, Příloha I.). Vývoj členské základny od roku 2017 do roku 

2021 lze vidět v tabulce č. 5.  
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Tabulka 5- Počet členů FK Týnec nad Sázavou (2017–2021) 

Rok Počet členů (cca) 

2017 143 

2018 152 

2019 154 

2020 159 

2021 160 

Zdroj: Vlastní zpracování (Rozhovor č. 2, Rozhovor č. 3, Příloha I.) 

 

Akce pořádané FK Týnec nad Sázavou, z. s. 

V roce 2012 se uskutečnily v rámci fotbalového klubu slavnosti ve znamení jubilea 

80 let organizované kopané v Týnci nad Sázavou. K tomuto výročí byla vydána kniha „80 

let organizované kopané v Týnci nad Sázavou“ autorů Fr. Hrušky a Mgr. J. Kotouče. 

V souvislosti s touto oslavou se realizoval zápas hráčů Týnce nad Sázavou nad 45 let 

s mužstvem Amfory Praha (Fotbal-tynec.cz, 2019).  

„Každý rok se pořádá v městských kabinách fotbalového klubu soustředění pro 

mládež. Tento kemp organizují trenéři jednotlivých mládežnických mužstev. Kromě toho, že 

kemp organizují, tak také dohlížejí na mládež. Na celé organizace se také podílí rodiče dětí. 

Zajišťují většinou drobné občerstvení. Stravování zajišťuje pro mládež restaurace, která je 

v areálu klubu, kde se nachází i klubovna. Náš klub se angažuje i do akce Den pohybu a 

zdraví, který je určen pro všechny věkové kategorie. Všichni občané si mohou vyzkoušet 

fotbal na městském stadionu v Náklí. Dost často si kluci jdou vyzkoušet v rámci této akce 

fotbal a pak za ně rodiče podávají žádost o členství, jelikož je to baví (Rozhovor č. 2, Příloha 

I.). 

Od roku 2017 se pravidelně každý rok uskutečňuje Memoriál Stanislava Jandy. Tato 

tradice se uskutečňuje na městském fotbalovém hřišti v Týnci nad Sázavou. Akce začíná 

vždy turnajem přípravek za účasti několika družstev. Následuje odpolední příprava areálu 

před utkáním staré gardy, což jsou bývalí fotbalisté nad 45 let. Celý den je poté zakončen 

večerní zábavou se živou hudbou a stánkovým prodejem občerstvení (Borovička, 2006, s. 

432, Fotbal-tynec.cz, 2020).  

„Akce jsou zaměřené pro obyvatele všech věkových kategorií. Obyvatelé města chodí 

převážně fandit na zápasy a podporovat fotbalisty, kteří usilují o výhru v jednotlivých 

zápasech“ (Rozhovor č. 2, Příloha I.).  
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Problém financování spolku z důvodu omezení podpory sponzora po roce 2009   

„Vzpomínám si, když byl fotbalový klub na dně po roce 2009 kvůli omezené podpoře 

ze strany hlavního sponzora. Z toho jsme se ponaučili a nyní nemůžeme spoléhat na 

sponzora, že od něj budeme mít finanční prostředky pravidelně. Sponzor kdykoliv 

s podporou může skončit a pak nastává velký problém, když spolek nemá zajištěný jiný zdroj 

financování“ (Rozhovor č. 2, Příloha I.).  

V roce 2009 získal fotbalový klub prvního významného sponzora v historii, a to 

firmu Fercom, a.s. Tato firma se stala hlavním sponzorem spolku. Bohužel se po několika 

letech podpora klubu ze strany sponzora Fercom, a.s. výrazně zmenšila. V konečném 

důsledku byl klub závislý na finančních prostředcích z výdělečné činnosti, členských 

příspěvcích a na dotacích od města. Mezi oblasti výdělečné činnosti se řadilo tábořiště, 

hospoda a ubytovací buňky. Vše se nacházelo v areálu fotbalového klubu. Z důvodu 

omezené podpory ze strany hlavního sponzora, došlo k finanční krizi. Finanční krize zasáhla 

do činnosti fotbalu, který byl v Týnci z velké části odkázaný na příspěvky z městské kasy. 

Jelikož se klub potýkal s finančními problémy, tak prodal fotbalové kabiny městu. Město do 

té doby vlastnilo pouze fotbalové hřiště včetně tribuny. V rámci tohoto prodeje došlo ke 

vzniku městského sportoviště. Celý komplex se tak stal majetkem města. Město tento areál 

spravuje a udržuje v současné době. Fotbalový klub pravidelně platí nájem za mužstvo 

dospělých, tedy „A“ mužstvo. Veškeré náklady na činnost mládežnického fotbalu hradí 

město v plném rozsahu. V roce 2016 město neprodloužilo nájemní smlouvu na tábořiště. 

V rámci dohody bylo v červnu roku 2016 zahájena likvidace ubytovacích buněk, které se 

nacházely na pozemcích slévárny Metaz. Odstraněno bylo celkem čtrnáct ubytovacích 

buněk. Ovšem fotbalový klub mohl a nadále může tyto prostory, jejichž vlastníkem je 

Fercom bezplatně užívat. Likvidace všech ubytovacích buněk velmi prospěla atmosféře 

celého fotbalového areálu. Město vybudovalo v areálu i dětské hřiště s pískovištěm, což 

rovněž přispělo k lepšímu vzhledu celého areálu. Klub pronajímá sociální zařízení tábořiště 

i hospodu fotbalového klubu městu. Smlouva mezi městem a klubem je uzavřena do roku 

2023. V roce 2023 se město rozhodne, zda o tyto prostory má i nadále zájem. V takovém 

případě by se smlouva prodloužila. Tyto nájmy jsou hlavním základem pro financování 

chodu mužstev dospělých (Rozhovor č. 2, Příloha I.). 

„Nejednalo se o snadnou práci. Jak to v životě chodí, tak i v podnikání se střídají léta 

hojnosti s léty chudoby. Hojnost či chudoba se v tomto případě odvíjela od přízně řeky 
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Sázavy. Do roku 2013 byla řekla ke klubu milosrdná a posílala dostatek vody, což znamenalo 

naplněné tábořiště mnohdy k prasknutí a dostatek financí na fotbalovou činnost. Poté však 

přišlo velké sucho a nastal tak dramatický propad ve výdělečné činnosti, až se ekonomika 

klubu dostala v letech 2013-2015 do červených čísel. Nově zvolený výbor ve složení: Zbyněk 

Bartl předseda, Ing. Bedřich Pešan místopředseda a členové Jaroslav Stumpf, Ing. Jindřich 

Petrášek a Michal Petrášek (já) se dohodl a z vlastních zdrojů poskytl půjčku, aby mužstva 

mohla zahájit jarní část sezóny ročníku 2015-2016. Půjčka všem byla později splacena“ 

(Rozhovor č. 2, Příloha I.). 

 

Sportovní infrastruktura pro fotbalovou činnost  

Z hlediska sportu, tedy i fotbalu se v Týnci nad Sázavou ale i jeho místních částech 

mnoho vykonalo. Například v roce 2013 bylo vybudováno v Peceradech tréninkové hřiště 

pro mládež. Nové tréninkové hřiště má rozměry pro regulérní soutěžní zápasy nejmladších 

fotbalistů. Toto tréninkové hřiště vzniklo na tehdejší louce mezi silnicí a stávajícím 

sportovním areálem (Benesovsky.denik.cz, 2013).1 „Ta plocha byla celkem k ničemu. 

Fotbalisté proto projevili zájem, že by ji využívali k tréninkům. V Týnci nad Sázavou už 

několik měsíců běží akce s názvem Obnova zeleně. A v rámci ní vznikají zelené travnaté 

plochy i tam, kde dříve nebyly.“ (Rozhovor č. 12, Příloha I.).  

Nové hřiště v Peceradech slouží nejen k fotbalovým tréninkům. „Hřiště má rozměr 

šestapadesát krát pětatřicet metrů, proto zde budou moci hrát přípravky. Travnatou plochu 

mohou využívat nejen fotbalisté, ale také dobrovolní hasiči, a to zejména jako parkovací 

plochu v době, kdy v Peceradech uspořádají okrskové či okresní hasičské soutěže. Auta 

budou moci motoristé odstavovat i v prostoru za autobusovou čekárnou, pod novým 

tréninkovým hřištěm. Myslelo se na vše, a proto vzniklo také oplocení sportoviště, aby 

fotbalistům míče nelétaly do přilehlých zahrad. K odclonění a určitému odhlučnění pomohla 

i poměrně mohutná zelená bariéra z vzrostlých lísek rostoucích na okraji silnice. Tyto lísky 

se ovšem nechaly vykácet.  Náklady na zatravnění hřiště v Peceradech pokryl rozpočet akce 

Obnova zeleně. Oplocení bylo hrazené z rozpočtu města“ (Rozhovor č. 12, Příloha I.).  

Rovněž byla dokončena i výstavba obecní víceúčelové sportovní haly. Tato hala 

vznikla v areálu základní školy v Týnci nad Sázavou. Hala přináší obrovský přínos pro 

sportovně fungující spolky v Týnci nad Sázavou. Tuto halu využívají při trénincích i 

 
1 Odkaz: https://benesovsky.denik.cz/zpravy_region/v-peceradech-vznika-treninkove-hriste-pro-fotbalisty-

20131011.html 
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fotbalisté. Vzhledem k tomu, že v současnosti má fotbalový klub přes sto padesát aktivních 

hráčů rozložených v osmi mužstvech, tak je v řešení další tréninková plocha (s umělých 

povrchem), o kterou klub usiluje. Tuto otázku řeší už několik měsíců fotbalová veřejnost, 

ale i politici. Ovšem k žádnému závěru zatím nedošlo (Rozhovor č. 3, Příloha I.).  

 

Současná modernizace kabin  

V době pandemie covid 19 musely být na základě nařízení vlády veškeré fotbalové 

aktivity zrušeny. Jelikož v této době nikdo fotbalové kabiny nevyužíval, tak se klub rozhodl 

pro jejich vylepšení. V průběhu pandemie byly vytvořeny v zázemí stadionu historické 

bannery, které byly vytvořeny ve spolupráci s Ateliérem G Desing. Tyto historické bannery 

mapují 90 let činnosti fotbalového klubu. Bannery se čtou zprava, jelikož takový je směr 

prohlídky (Benesovsky.denik.cz, 2021, fotbal-tynec.cz, 2021). 2 

Celkem jsou k dispozici čtyři bannery s fotografiemi a popisem událostí v 

jednotlivých dekádách. Tyto bannery mapují události od roku 1932, tedy od doby, kdy byl 

fotbalový klub založen. Tyto historicky vzniklé prvky v zázemí stadionu podporují tři 

fototapety na dveřích, které jsou koláží fotek ze zápasů, areálu stadionu anebo jako novinové 

útržky připomínající některé okamžiky. Z dalších vyvolaných fotografií, které má klub 

k dispozici budou vytvořeny koláže, které budou umístěny do fotbalové klubovny 

(Benesovsky.denik.cz, 2021, fotbal-tynec.cz, 2021). 3 

Dále vedení fotbalového klubu aktuálně prochází kroniky a statistiky. Jejich cílem je 

vybrat „jedenáctku“ nejvýznamnějších osobností týneckého fotbalu, což není snadné. Jeden 

tedy z dalších bannerů bude věnován osobnostem týneckého fotbalu. „Není to snadné 

hledat, proto se snažíme zapojit i pamětníky. Finální výběr tedy nebude subjektivním dílem 

jednotlivce, ale objektivním vyhodnocením veškerých zjištěných informací. Aby zázemí 

nebylo nic neříkající, ale mělo skutečně klubový nádech, pracujeme i na dalších věcech. 

Některé jsou již zpracované a průběžně je budeme na místě instalovat a zveřejňovat na webu 

fotbalového klubu“ (Fotbal-tynec.cz, 2021). 

Dále klub využil čas a prostor v době pandemie a věnoval se opravě sportovního 

areálu. Došlo k realizaci výměny oplocení, podařilo se nově vymalovat prostor zázemí 

stadionu a šaten. V současnosti usiluje klub o modernizaci divácké tribuny. Konkrétně o 

 
2 Odkaz: https://benesovsky.denik.cz/fotbal-okres/historii-tyneckeho-fotbalu-pripominaji-bannery-na-

stadionu-20210212.html; https://www.fotbal-tynec.cz/4821-2/ 
3 Odkaz: https://benesovsky.denik.cz/fotbal-okres/historii-tyneckeho-fotbalu-pripominaji-bannery-na-

stadionu-20210212.html; https://www.fotbal-tynec.cz/4821-2/ 

https://benesovsky.denik.cz/fotbal-okres/historii-tyneckeho-fotbalu-pripominaji-bannery-na-stadionu-20210212.html
https://benesovsky.denik.cz/fotbal-okres/historii-tyneckeho-fotbalu-pripominaji-bannery-na-stadionu-20210212.html
https://benesovsky.denik.cz/fotbal-okres/historii-tyneckeho-fotbalu-pripominaji-bannery-na-stadionu-20210212.html
https://benesovsky.denik.cz/fotbal-okres/historii-tyneckeho-fotbalu-pripominaji-bannery-na-stadionu-20210212.html
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realizaci výměny povrchu kolem tribuny a případně i střídaček (Benesovsky.denik.cz, 2021, 

Fotbal-tynec.cz, 2021).4 

Aby fotbalisté mohli na sobě pracovat a posouvat se dále mimo fotbalové hřiště bylo 

za tímto účelem vytvořeno menší klubové workout zázemí, které mohou fotbalisté využívat 

při tréninku, ve volném čase i v době utkání. Nepříznivé počasí nebo jiné omezení nebude 

od této chvíle pro fotbalový klub překážkou (Fotbal-tynec.cz, 2021). 

V závěru lze dodat, že členové spolku dlouhou fotbalovou pauzu využili k renovaci 

prostor sportovního areálu. „Jsem velmi spokojený, udělali jsme kus práce a využili tak dobu, 

kdy se z důvodu covidu nemohlo hrát. Nezapomněli jsme na žádný kousek, takže posilovna, 

šatna domácích, šatna hostů i kancelář a šatna rozhodčích jsou v novém kabátu“ (Rozhovor 

č. 2, Příloha I.). 

 

Vize do budoucna  

Fotbalové hřiště s umělou trávou  

„V zimním období a při zhoršených klimatických podmínkách nemohou v současné 

době členové fotbalových klubů FK Týnec nad Sázavou a TJ Jawa Pecerady (v součtu cca 

150 aktivních členů mládeže a 50 členů dospělých) plnohodnotně vykonávat svou činnost. 

Výše uvedené spolky nemají k dispozici plochy pro sportovní činnost v období, kdy není 

možné využívat přírodní travnaté povrchy (podmáčený terén, terén pokrytý sněhem či ledem 

v zimní období) a rovněž i období, kdy se krátí dny a využití stávajících ploch omezuje 

absence umělého osvětlení. Již vybudované plochy s UMT v katastru města o rozměrech 

20×40 m jsou kapacitou vhodné pouze pro menší počet osob a ani svým charakterem (např. 

typ povrchu apod.) nemohou oběma spolkům zajistit plnohodnotnou a bezpečnou sportovní 

činnost“ (Rozhovor č. 3, Příloha I.). 

Fotbalový klub by potřeboval pro svou činnost fotbalové hřiště s umělou trávou, 

které by sloužilo hlavně pro soutěže mládežnických týmů. Tuto otázku probírá už roky 

fotbalová veřejnost ale i komunální politici. Jenže k jednoznačnému závěru nedošli. A to i 

přes to, že se vznikem sportoviště město počítá. To platí ovšem pouze v případě, že 

Fotbalový klub (FK) zajistí dotaci přes čtyři miliony korun od Fotbalové asociace České 

republiky (FAČR). Fotbalový klub díky jednáním na asociaci získal nadějné druhé pořadí 

na přidělení dotace, a to mezi všemi žadateli v celém Česku. Jenže tyto naděje brzo 

 
4 Odkaz: https://benesovsky.denik.cz/fotbal-okres/tynecti-chteji-rekonstruoval-cast-fotbaloveho-arealu-

20210314.html 
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opomenuly. A to především kvůli zastupitelům města. Ti nejprve schválili stavbu hřiště v 

základní škole. Na dalším jednání ale sportoviště přesunuli k sokolovně ve Zbořeném 

Kostelci, a to zejména proto, že si hřiště v areálu školy nepřálo její vedení. Starosta města 

Mgr. Martin Kadrnožka, který se postavil za názor vedení školy míní, že hřiště v Kostelci 

vyrůst může (Benesovsky.denik.cz, 2013).5 

Přeřazení hřiště do Zbořeného Kostelce považuje za špatné řešení i zastupitel a 

bývalý předseda FK Týnec nad Sázavou Zbyněk Bartl. Připomněl při tom zejména 

vzdálenost sportoviště od centra města s nejvyšší koncentrací dětí, pro něž je hřiště prvotně 

určené. Ale Kostelec či škola nejsou jedinými lokalitami, o nichž se v souvislosti s hřištěm 

s umělou trávou v Týnci hovoří.  Důležité pro hřiště s umělou trávou je ale skutečnost, že 

Fercom hodlal Týnci kvůli kladnému vyjádření nabídnout milion korun na vybudování 

infrastruktury. Právě proto Petrášek (současný předseda FK Týnec nad Sázavou) navrhl, aby 

místo peněz požádalo město Fercom o čtyři tisíce metrů čtverečních jeho plochy v objektu 

bývalé teplárny. Kdybychom dotaci nedostali, zůstala by nám alespoň plocha. V budoucnu 

by na této ploše, až by město nebo klub získalo dotace, mohlo hřiště či jiné sportoviště 

vzniknout (Benesovsky.denik.cz, 2013).6 

Výměně pozemku se nebránil ani starosta města Mgr. Martin Kadrnožka a při jednání 

zastupitelů s ní souhlasili i zástupci firmy Fercom. Ke stavbě hřiště v teplárně je ale ještě 

daleko. Pro udělení dotace platí stejné podmínky jako pro Zbořený Kostelec, tedy že změna 

místa stavby ve schváleném projektu není možná. Investor by navíc musel změnit také 

územní plán, což může trvat i více než rok, a to přes to, že už změnu schválili zastupitelé. Ti 

souhlasili i s převodem pozemku z vlastnictví Fercomu na město. Až ho Týnec darovací 

smlouvou získá, bude muset vyřešit ještě další důležité věci – ochranná pásma železnice a 

vysokého napětí. To zasahuje zčásti i na uvedený pozemek. V zemi je navíc položen 

teplovod na Brodce (Benesovsky.denik.cz, 2013).7 

Fotbalový klub doufal, že bude mít šanci výstavbu hřiště prosadit. Tomu měl 

napomoci participativní rozpočet. Město Týnec nad Sázavou pro rok 2021 vyčlenilo 500 000 

Kč pro obyvatele Týnce nad Sázavou. V rámci participativního rozpočtu bylo také možné 

hlasovat pro výstavbu hřiště s umělým trávníkem. Samozřejmě na pokrytí celého projektu 

 
5 Odkaz: https://benesovsky.denik.cz/podnikani/nad-fotbalovym-hristem-s-umelou-travou-v-tynci-visi-velky-

otaznik-20130627.html 
6 Odkaz: https://benesovsky.denik.cz/podnikani/nad-fotbalovym-hristem-s-umelou-travou-v-tynci-visi-velky-

otaznik-20130627.html 
7 Odkaz: https://benesovsky.denik.cz/podnikani/nad-fotbalovym-hristem-s-umelou-travou-v-tynci-visi-velky-

otaznik-20130627.html 
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by peníze nestačily a fotbalový klub by musel žádat ještě o dotace. Přínosem by měla být 

možnost celoroční práce s mládeží sportovních spolků a aktivní trávení volnočasových 

aktivit členů sportovních spolků. Možnost pronájmu sportovní plochy by pomohl snížit 

finanční náklady na provoz a údržbu samotného sportoviště (Fotbal- tynec.cz, 2021). 

V rámci participativního rozpočtu projekt na výstavbu hřiště s umělým povrchem nezvítězil. 

Vítězem se stal projekt s názvem Renovace školní asfaltové plochy na hřišti. 

Spolek se také účastnil veřejné diskuse v Týnci nad Sázavou v roce 2021. Jejich 

projekt na výstavbu hřiště s umělou trávou se umístil na předních pozicích, konkrétně na 

druhém místě. Tento návrh na vybudování hřiště s umělou trávou město zařadilo do Akčního 

plánu města a spolu s ostatními vítěznými návrhy začne pracovat na jejich realizaci 

(App.mobilnirozhlas.cz, 2021).  

Z toho vyplývá, že město začne nejprve realizovat projekty, které zvítězily v rámci 

participačního rozpočtu prostřednictvím veřejné diskuse a poté projekty zařazené do 

Akčního plánu města. Participativní rozpočet je více rozebrán níže v kapitole 4.10.2 

Participativní rozpočet a veřejné fórum.  

 

Využívání srážkové vody v areálu FK Týnec nad Sázavou 

Ne vždy je práce výkonného výboru FK jen o fotbale. Fotbalový klub se zúčastnil 

jednání se zástupci města Týnec nad Sázavou a se zástupci zpracovatele Adaptační strategie 

přizpůsobení se změnám klimatu města Týnce nad Sázavou (spol. Sweco Hydroprojekt a.s.). 

Tato strategie má za úkol navrhnout nakládání s povrchovými vodami, řešit zlepšení 

odtokových poměrů a zvýšit odolnost území vůči hydrologickým extrémům formou návrhu 

modrozelené infrastruktury. Pro část území “V Náklí“ fotbalový klub prezentoval, co je v 

místě trápí a jaké opatření by mohlo ve spolupráci s FK vzniknout. Protože sportovní areál 

disponuje velkou střešní plochou (tribuna, zázemí, sociální zázemí, hospoda), nabízí se 

vybudovat v místě podzemní nádrž na akumulaci srážkové vody s jejím následným využitím 

pro zálivku zeleně. Mimo to se rovněž prezentovala myšlenka možnosti výměny stávajících 

nepropustných zpevněných povrchů (panely na příjezdových komunikacích) za povrchy 

propustné se vsakováním srážkové vody v místě dopadu. Tím by se zajistila nejen kvalitnější 

dopravní obslužnost, ale lokalita by dostala přírodě bližší charakter a měla by navázat na 

další obdobně řešené úseky v tomto místě. Financování podzemní akumulační nádrže a 

výměny povrchů je možné zajistit čerpáním prostředků z dotací EU, a to až do výše 85 % 

způsobilých nákladů. Tato možnost by měla být do strategie zapracována. A pokud bude v 
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budoucnu přistoupeno i k samotné realizaci, určitě tento projekt najde své uplatnění a bude 

prospěšný (Rozhovor č. 3, Příloha I.).  

Předseda FK Týnec nad Sázavou má určité vize do budoucna, kterých chce 

dosáhnout. „Zajistit stabilní zázemí na úrovni 21. století, stabilní a širší členskou základnu, 

finančně zabezpečit pravidelné akce je pro menší či středně velký fotbalový klub, jako je u 

nás v Týnci nad Sázavou, opravdu poměrně složité. Považuji za podstatné udržet všechny 

věkové kategorie, tzn. mini přípravku, mladší a starší přípravku, mladší a starší žáky, dorost 

a dospělé. Tímto bychom si rádi vychovali vlastní hráče se vztahem ke klubu a rádi bychom 

se i tímto způsobem postupně posunovali kvalitativně výše. Naším záměrem je pokusit se 

postupně navrátit jednotlivé kategorie na krajskou fotbalovou úroveň. A pro naplnění této 

vize modernizujeme několik oblastí. Věříme, že i stabilní a moderní zázemí pomůže 

k dobrému PR klubu, tj. k šíření pozitivních ohlasů. Z tohoto důvodu jsme se již ve druhé 

polovině roku 2019 pustili do prvních úprav a oprav v areálu, organizovali jsme ale také 

nové společenské události. Prostorům stávajících šaten dáváme klubový nádech, aby se naši 

hráči cítili „doma“, aby je úspěšná klubová historie motivovala, aby jim tyto atributy dodaly 

sebevědomí. Prozatím jsme realizovali bannery mapující historii našeho oddílu, současně 

připravujeme bannery významných osobností oddílu také další dekorativní a motivační 

grafické prvky. Díky dotacím se pak tyto prostory z větší části podařilo vybavit i novým 

nábytkem. Společně s tímto bylo několik vitrín pro získané poháry a ze starých fotografií 

v rozpadlých rámech jsou vytvořené nové koláže. Na konci ledna se nám navíc podařilo 

vybudovat i malé klubové work out zázemí (posilovna, rehabilitace), které bude k dispozici 

všem našim hráčům a trenérům jak pro trénink, tak pro zápasovou rozcvičku a následnou 

rehabilitaci a uvolnění svalů po výkonu. Dále ve sportovním areálu stadionu v Náklí byla 

v loňském roce provedena brigádně výměna poloviny oplocení, instalace záchytné sítě za 

branou, byly zasypány staré šachty po rozvodech vody pro zálivku trávníku, dále byla 

opravena pergola fotbalové hospody a vyčistili jsme okolí areálu od přebytečného materiálu 

či na černo složeného odpadu“ (Rozhovor č. 2, Příloha I.). 

 

Frekvence schůzí a financování spolku 

Členové spolku se schází nejčastěji v klubovně, která se nachází přímo v areálu 

klubu. V době koronavirové pandemie členové spolku veškeré záležitosti řešili pouze online. 

Klubovna se nachází v hospodě, která je ve vlastnictví FK Týnec nad Sázavou. Tuto hospodu 

spolek pronajímá s podmínkou, že bude sloužit i nadále pro sportovní účely a potřeby FK 
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Týnec nad Sázavou.  Spolek se schází, když potřebuje vyřešit zásadní otázky týkající se 

financí, příchodů a hledání nových hráčů, hledání trenérů či asistentů apod (Rozhovor č. 2, 

Příloha I.). 

„Financování klubu, respektive financování nákladů na sportovní činnosti mládeže, 

je zajištěno výhradně z dotací „Můj klub“ Ministerstva školství, mládeže a tělovýchovy a 

rovněž z dotací městských. Čerpání samotných dotací zahrnuje náročnější administrativní 

úkony, které členové výkonného výboru vykonávají ve svém volném čase a prozatím naštěstí 

úspěšně. Díky tomu náš klub nepožaduje placení vysokých členských příspěvků, aktuálně se 

jedná o 1 500 Kč za rok, což je na dnešní dobu velice slušná cena. Za tyto peníze u nás děti 

sportují zhruba 8 měsíců v roce, dvakrát týdně trénují a o víkendech se hrají mistrovská 

utkání či turnaje. A samozřejmě vše pod dohledem trenérů a jejich asistentů, které do fotbalu 

investují rovněž velký díl svého voleného času. Co se týká kategorie dospělých a různých 

akcí tam je situace odlišná a financování jejich činnosti zajišťujeme díky sponzorům, 

reklamním partnerům či z pronájmů klubových nemovitostí, členských příspěvků. Nicméně 

akce jsou financovány také z části z dotací“ (Rozhovor č. 2, Příloha I.).  

Co se týká sponzoringu, tak spolek spolupracuje s různými organizacemi. Jedná se o 

firmu Sypos, Lékárna U Mostu, Tybet Invest, Quick Sport. S dalšími organizacemi spolek 

teprve jedná. Je tedy možné, že v budoucnu přibude spolupráce ještě s dalšími organizacemi 

(Rozhovor č. 2, Rozhovor č. 3, Příloha I.).  

 S městem je fotbalový klub v kontaktu velmi často, jelikož je správcem fotbalového 

stadionu a má na starosti jeho údržbu. Údržbu zajišťuje prostřednictvím technických služeb. 

Dalším důvodem, proč jsou fotbalisté často v kontaktu s městem je ten, že financuje veškeré 

náklady, jež souvisí s činností mládeže. Tato spolupráce je uskutečňována minimálně jednou 

týdně (Rozhovor č. 2, Rozhovor č. 3, Příloha I.).  

 O dotace z rozpočtu města žádá spolek pravidelně, jelikož je na dotacích z městské 

kasy závislý. Dále spolek žádá o dotace MŠMT, kraj, FAČR či NSA. Dotace tvoří zhruba 

80 % z celkových finančních prostředků, jimiž spolek disponuje. Získané dotace jsou 

využity na vybavení spolku, jež jsou potřebné k fotbalu. Dále na trenérské mzdy, cestovné, 

a na činnost mládeže (Rozhovor č. 2, Rozhovor č. 3, Příloha I.). 

V souvislosti se získáváním finančních prostředků plynou i problémy pro spolky. 

„Hlavní problém spatřuji v závislosti na dotačních řízeních a jejich výsledcích. Dotace 

zpravidla nejsou schvalovány v plné výši, a proto je potřeba mít ještě další zdroje neboli 
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vedlejší, doplňující zdroje. Je to dlouhý proces, který vyžaduje dodržování přísných pravidel 

v souvislosti s odevzdáním žádosti“ (Rozhovor č. 2, Příloha I.). 

„Osobně spatřuji problém týkající se omezených dotací, tj. prostředků a rovněž 

problém spatřuji v délce zpracování žádostí o dotace“ (Rozhovor č. 3, Příloha I.). 

 V tabulce č. 6 jsou znázorněny jednotlivé výše poskytnutých dotacích od města FK 

Týnci nad Sázavou v letech 2018 až 2021. Město tomuto spolku poskytlo nejvíce dotací 

v roce 2019 a naopak nejméně v roce 2021 v rámci analyzovaného období z důvodu 

pandemie COVID- 19.  

 

Tabulka 6- Dotace poskytnuté FK Týnec nad Sázavou z rozpočtu města (2018-2021) 

Dotace poskytnuté FK Týnec nad Sázavou z rozpočtu města (2018-2021) 

Účel dotace Výše dotace 

2018 

Výše dotace 

2019 

Výše dotace 

2020 

Výše dotace 

2021 

Pravidelná činnost pro děti a 

mládež 

250 000 Kč 285 000 Kč 227 000 Kč 181 500 Kč 

Jednorázové aktivity - 2 500 Kč - 8 000 Kč 

Údržba a modernizace 

sportovišť 

- 424 000 Kč - - 

Mimořádné dotace - 136 500 Kč - - 

Darovací smlouvy - - 115 000 Kč - 

Celkem 250 000 Kč 424 000 Kč 342 000 Kč 189 500 Kč 

Zdroj: Vlastní zpracování (Mestotynec.cz)  

 

Pro předsedu FK Týnec nad Sázavou znamená členství ve spolku: „Fotbal mě 

naplňoval již od dětství. Baví mě předávat zkušenosti, jelikož mám velmi blízký vztah 

k týneckému fotbalu. Myslím si, že když se všichni členové spolku ohlédnou za sebe, tak vidí 

ohromný kus odvedené práce“ (Rozhovor č. 2, Příloha I.).  

Rovněž pro člena výkonného výboru Ing. Jakuba Linharta členství ve spolku 

znamená: „Možnost ovlivnit chod klubu, směřovat jej do 21. století, zajistit fotbalistům 

kvalitní pomůcky pro sport, ale i regeneraci“ (Rozhovor č. 3, Příloha I.).  
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4.4.2 SPV TJ Týnec nad Sázavou 

Spolek SPV TJ Týnec nad Sázavou se ve městě stal následníkem Sokola, poté co byl 

zrušen. Za celou dobu existence Sokola se několikrát přejmenoval, nicméně činnost to 

zásadně neovlivnilo. Sportovní oddíly jsou v SPV TJ sdruženy. V SPV TJ jsou sdružené 

konkrétně čtyři sportovní oddíly, a to badminton, kanoistika, karate a jeden odbor sportu pro 

všechny. V odboru sportu pro všechny jsou jednotlivé členové evidováni v celkem jedenácti 

rekreačních oddílech (Rozhovor č. 6, Příloha I.).  

Jedná se o oddíl florbalu, aerobiku pro dospělé, aerobiku pro děti, taeba, míčových 

her, zdravotní tělesné výchovy, seniorů, nohejbalu, ki aikida, sportovní gymnastiky, rodičů 

a dětí a všestrannosti (Rozhovor č. 6, Příloha I.).  

Oddíly se schází v pravidelných frekvencích. Schází se zhruba jednou až třikrát týdně 

na trénincích a cvičebních hodinách. Jedinou výjimku tvoří kanoistický oddíl. Schází se 

nepravidelně, minimálně jednou do roka na výroční schůzi. Náplní kanoistického oddílu je 

převážně vodní turistika, jež je doplněna cyklistickou či lyžováním (Rozhovor č. 6, Příloha 

I.).  

Činnost SPV TJ Týnec nad Sázavou je provozována v tělocvičně ZŠ Týnec nad 

Sázavou a v sokolovně ve Zbořeném Kostelci. Seniorský oddíl provozuje svou sportovní 

činnost v domově s pečovatelskou službou. Za užívání těchto prostranstvích platí spolek 

nájemné městu a základní škole (Rozhovor č. 7, Příloha I.).  

Předsedkyni a hospodářku SPV TJ Týnec nad Sázavou vykonává Věra Junová. Sídlo 

SPV Týnec nad Sázavou se nachází na osobní adrese předsedkyně Věry Junové. Spolek 

nedisponuje vlastními prostory, kde by se členové scházeli. Nicméně mají k dispozici 

mobilní buňku, kde je umístěná loděnice. Tato mobilní buňka je pro schůze nebo jiné 

společné setkávání nevhodná. Členové spolku se zpravidla setkávají v prostorách tělocvičny 

základní školy nebo v sídle SPV TJ Týnec nad Sázavou, což je u předsedkyně v místě 

bydliště (Rozhovor č. 6, Příloha I.).  

K 30.9. 2021 bylo evidovaných členů TJ Týnec nad Sázavou celkem tři sta šedesát 

devět. Vývoj členské základny od roku 2017 do roku 2021 neustále stoupá. Počty členů od 

roku 2017 do roku 2021 je možné vidět v tabulce č. 7. 
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Tabulka 7- Počet členů TJ Týnec nad Sázavou (2017–2021) 

Rok Počet členů (cca) 

2017 334 

2018 387 

2019 384 

2020 353 

2021 369 

Zdroj: Vlastní zpracování (Rozhovor č. 6, Příloha I.)  

 

Badminton 

 

Oddíl badmintonu byl založen přibližně před čtyřiceti pěti lety Ing. Václavem 

Povolným. Zpočátku založení měl oddíl badmintonu dost členů, a to především mládeže. 

Žáci a dorostenci oddílu se účastnili i v reprezentaci České republiky. Těchto blahodárných 

výsledků by nedosáhli, pokud by jim nebylo umožněno trénovat na půdě pražských kolegů. 

Nicméně od té doby mládež odrostla, a tak v oddílu zbylo několik dospělých členů 

(Borovička, 2006, s. 506).  

 V současnosti se oddíl potýká s problémy týkající se nevhodných prostor. Oddíl 

nemá vyhovující prostory pro rozvoj tohoto jinak vcelku dostupného sportu. I v současné 

době vede oddíl Ing. Václav Povolný. Jeho cílem je stále pracovat s mládeží a předávat jim 

svoje zkušenosti. Možnosti trénování jsou z hlediska činnosti oddílu již několik let 

nedostačující. Na základě tohoto problému nelze rozšiřovat činnost oddílu. Oddíl doufal, že 

po otevření, respektive rozšíření tělocvičny základní školy v Týnci nad Sázavou se situace 

v budoucnu zlepší (Borovička, 2006, s. 506). 

„V době realizace projektu týkající se tělocvičny jsme doufali, že stejné podmínky, 

bez diskriminace vytvoří vedení města Týnec nad Sázavou v nové hale, zejména díky tomu, 

že oddíl vede bývalý trenér nejlepších českých badmintonových oddílů a zároveň bývalý 

trenér reprezentace juniorů ČSFR a dospělých ČR Ing. Povolný“ (Rozhovor č. 6, Příloha 

I.). 

Oddíl badmintonu na konci roku 2020 měl celkem jedenáct členů, z toho však osm 

dětí a mládeže. Členové platí členský příspěvek ve výši 800 Kč/ rok. Oddíl byl několik let 

sponzorován firmou Narex Bystřice. Ovšem přísun peněžních prostředků od této firmy 

postupně ustal. Tréninky tohoto oddílu se pravidelně konají v tělocvičně ve Zbořeném 

Kostelci. Badminton se řadí k malým oddílům, to však nic nemění na tom, že má pěkné 
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výsledky. S ohledem do minulosti členové tohoto oddílu dosahovali úspěchů i na 

republikových soutěžích (Borovička, 2006, s. 506-507).  

 

Karate 

Dalším sportem s dlouholetou tradicí je karate. V Týnci nad Sázavou je tomuto sportu 

věnována pozornost více než čtyřicet let. Vlastimil Vanžura vede tým karate více než dvacet 

pět let. Karate se řadí mezi individuální sport. Členové tohoto oddílu si nevedou podle 

trenéra vůbec špatně. Neustále si zvyšují kvalifikaci. Pro zvýšení atraktivnosti oddílu 

rozšířili karatisté činnost o thajský box. Na konci roku 2020 bylo v oddíle evidováno devět 

dospělých a pět členů z řad mládeže. Členové platí každý rok členský příspěvek ve výši 

1 100 Kč/ rok. Členové oddílu trénují v tělocvičně ZŠ Týnec nad Sázavou dva krát v týdnu. 

Oddíl karate by rád rozšířil svoji členskou základu mládeže. Nicméně oddíl již dlouhodobě 

není schopen najít další trenéry s odpovídající kvalifikací (Borovička, 2006, s.507).  

 

Kanoistika 

 

Oddíl kanoistiky vznikl v roce 1971 a během své existence spravuje již čtvrtou 

loděnici. Současná loděnice oddílu se nachází v Náklí blízko městského stadionu, kde oddílu 

město darovalo budovu strojovny zrušené nafukovací haly. Veškerá péče o loděnici zabere 

členům oddílu hodně času. Z toho důvodu na výkonnostní sport už členům nezbývá moc 

času, a proto se v současné době kanoisté věnují především rekreační činnosti (Borovička, 

2006, s.507).  

Vodácká výdrž a projev zájmu o udržení tohoto sportu jsou v Týnci nad Sázavou 

zřejmé. Ke konci roku 2020 měl oddíl dvacet šest stálých členů. Oddíl kanoistiky se řadil 

v Týnci vždy k menším oddílům. Počet členů se po celou dobu působení oddílu pohyboval 

mezi dvaceti až třiceti členy. Členové platí symbolický členský příspěvek ve výši 700 Kč/ 

rok. Předsedou oddílu je Jiří Nedra a výkonným předsedou je Ing. Dalibor Zíma. Členská 

základna oddílu kanoistiky je již mnoho let ustálená a činnost oddílu je ryze rekreační. 

Členové oddílu si každý rok vyhradí týden dovolené na sjezd některé z řek v Čechách i 

v cizině. Za své působení sjížděli řeky na Slovensku, v Polsku, ale byli i v Rumunsku nebo 

na Ukrajině (Borovička, 2006, s.508).  

Mezi jejich tradice patří splouvání Májové Vltavy v květnu, v září pak sjíždí horní 

Sázavu. Mezi velkou tradici patří účast na zamykání a odemykání řeky Sázavy a také závody 

dračích lodí na Slapech. Členové oddílu jsou aktivní i v zimě, kdy doplňují vodu lyžováním. 
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Každoročně spolu tráví několik běžkařských víkendů. Mezi jejich oblíbené destinace patří 

Šumava, Jeseníky, Krkonoše či Krušné hory. Během zimního období společně vyráží i na 

večerní lyžování na Monínci. Na Velikonoce vyráží do Alp, buď do Rakouska či Itálie. Také 

uskutečňují výlety na kolech. V souvislosti s tím, absolvují vždy nějaký cyklistický zájezd 

po České republice (Borovička, 2006, s. 508).  

 

Odbor sportu pro všechny (SPV) 

 

 Mezi největší oddíl TJ je odbor Asociace sportu pro všechny (ASPV). V minulosti 

to býval Sokol, který byl zrušen. Nicméně zrušení Sokola cvičence neodradilo a sportovali 

dále po různými názvy, které se postupem času měnily. I přesto, že v roce 1990 došlo 

k obnovení České obce Sokolské, tak v Týnci nad Sázavou již Sokol nebyl znovu založen. 

Bývalí členové Sokola neměli potřebu obnovovat Sokol, jelikož cvičili tenkrát pod jinými 

názvy. A ani noví cvičenci neměli potřebu Sokol obnovit. A to zejména z důvodu, že činnost 

byla i po zrušení Sokola velmi bohatá a pestrá (Borovička, 2006, s. 509).  

 Odbor sportu pro všechny je na základě svého všestranného zaměření oddílem 

nejpočetnějším. V roce 2021 bylo evidováno odhadem dvě stě členů. „Řekla bych, že každý 

rok počet členů mírně stoupá. Přicházejí k nám další děti spolu s rodiči. Máme tady i takové 

členy, které přijdou do první věkové kategorie s rodiči a postupně prochází všemi věkovými 

kategoriemi “ (Rozhovor č. 7, Příloha I.).  

Z celkového počtu členů tvoří děti a mládež přibližně dvě třetiny. Zaregistrovaní 

členové SPV platí členský příspěvek každý rok ve výši 1 500 Kč/ rok kromě oddílu seniorů. 

Členové oddílu seniorů platí 200 Kč/rok. V odboru sportu pro všechny za celou dobu 

existence se vystřídalo mnoho cvičitelů a instruktorů. Velká část nezasvěcených se domnívá, 

že činnost, kterou jednotlivé oddíly vykonávají je nezajímavá, ale opak je pravdou. Ne 

všichni jsou talentování a zaujatí jedním sportem. V odboru SPV najdou svůj prostor 

všestranně zaměřené, či pohybově nevynikající děti či dospělí. Ale i ti, kteří se chtějí zdravě 

hýbat a „netrhat rekordy“. V současnosti má odbor celkem jedenáct oddílů. Jednotlivé oddíly 

svoji činnost vykonávají v tělocvičně základní školy, v tělocvičně ve Zbořeném Kostelci. 

Jeden oddíl svoji činnost uskutečňuje v domově s pečovatelskou službou. Konkrétně se 

jedná o oddíl seniorů (Rozhovor č. 7, Příloha I.).  

Za nejvíce početný oddíl v rámci odboru SPV je sportovní gymnastika a také oddíl 

seniorů. V Týnci nad Sázavou převažuje věková kategorie seniorů s ohledem na celkový 

počet obyvatel. Z toho důvodu se ve městě nachází dva domy s pečovatelskou službou. 
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Účast seniorů na volnočasových, společenských, kulturních aktivitách v komunitě umožňuje 

seniorům zůstat aktivními a využít jejich potenciál a vytvářet nové vztahy, které mohou být 

považovány jako zdroje podpory péče. To posiluje jejich sociální integraci. Tyto aktivity 

vyplňují jejich volný čas, který mohou trávit s přáteli.  

 

Sportovní gymnastika 

Oddíl sportovní gymnastiky v Týnci nad Sázavou byl založen již v roce 1956. Tehdy 

vedoucí Jiřina Svobodová ke gymnastickému cvičení v Týnci nad Sázavou přivedla několik 

šikovných děvčat. V roce 1956 se děvčata zúčastňovala soutěží v rámci okresu a vystupovala 

při různých oslavách (Borovička, 2006, s.512).  

Od roku 2000 se děvčata zúčastňují pravidelně jak přebornických soutěží, tak i 

různých soutěží pořádaných ostatními oddíly sportovní gymnastiky. Jezdí na závody 

například do Špindlerova Mlýnu, Prahy, Benešova apod. V roce 2004 byla vybraná děvčata 

ze sportovní gymnastiky také v zahraničí, konkrétně v Dánsku a Skotsku. V Týnci nad 

Sázavou se pořádají pravidelně závody ve sportovní gymnastice. Od roku 2001 se každý rok 

uskutečňují Mikulášské závody. Tyto závody jsou navštěvovány i závodníky z jiných krajů. 

Rovněž od tohoto roku se každoročně konají také Týnecké tandemy. Co se týká výsledků, 

tak zpravidla se děvčata SG Týnec nad Sázavou umisťují na předních místech soutěžního 

pole, ale i na stupních vítězů (Borovička, 2006, s.513).  

Nejpočetnější základna SG Týnec nad Sázavou je v současné době pod vedením 

hlavní trenérky Jany Zídkové.  Ke konci roku 2020 měl oddíl sportovní gymnastiky celkem 

sedmdesát tři členů. V posledních letech trénují s děvčaty i chlapci. Členové se schází na 

trénincích se svými trenéry dvakrát až třikrát v týdnu. Oddíl má velmi dobré jméno i v okolí, 

a tak do Týnce nad Sázavou rodiče vozí děti i ze vzdálenějších měst a obcí. Děti a mládež 

se každoročně přes okresní a krajská kola probojovávají až na republiková finále ve 

sportovní gymnastice, kde týnečtí obsazují přední příčky ve svých kategoriích. Kromě 

přebornických soutěží si měří síly s děvčaty a chlapci z dalších gymnastických oddílů při 

mnoha závodech nejen v Týnci nad Sázavou, ale i v jiných českých městech (Dobříš, 

Benešov, Praha, Špindlerův Mlýn, Vrchlabí, Bělá pod Bezdězem aj.). Týnecký oddíl se díky 

své kvalitě stal středočeským gymnastickým centrem, kde se konají každoročně krajské 

přebory ve sportovní gymnastice, závody předškoláků, Týnecké tandemy (závody dvojic) a 

Mikulášské závody. Ty mají za sebou již více než dvacetiletou tradici. Všechny závody jsou 

velmi populární a přijíždí na ně gymnastky a gymnasté z celé České republiky, a dokonce i 
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ze Slovenska. Oddíl svými ukázkami ze cvičení také obohacuje akademie, oslavy a veřejné 

akce TJ. Odměnou za celoroční snažení, je realizován pro děti letní, týdenní příměstský 

tábor. Tento týdenní příměstský tábor se koná většinou v Týnci nad Sázavou. V roce 2017 

se konal ve Zbořeném Kostelci. Děti se na tomto táboře věnují celodenně nejen gymnastice 

v tělocvičně, ale i dalším pohybovým venkovním aktivitám. Děti přespávají doma a vrací se 

každé ráno cvičit. Za výbornými výsledky dětí stojí trenérky a cvičitelky z řad bývalých 

cvičenek a další, kteří s dětmi trenérkám pomáhají. Jednotlivé akce jsou zaměřené pro 

předškoláky až po dospělé. Veškeré akce jsou financovány z rozpočtu tělovýchovné jednoty. 

Pokud je nedostatek financí, tak se tělovýchovná jednota obrací na město s žádostí o finanční 

podporu. Finance jsou využívány nejčastěji na nákup cen pro závodníky, nákup příslušného 

nářadí, dopravu na závody a odměny trenérům (Rozhovor č. 1, Příloha I.).  

Pro trenérku členství ve spolku osobně znamená: „Krásné vzpomínky, kdy jsem 

cvičila sama a nyní mě těší, jak jsou některé děti šikovné a mohu jim předávat své 

zkušenosti“ (Rozhovor č. 1, Příloha I.).  

 

Oddíl seniorů  

V Týnci nad Sázavou je z hlediska sportovní, kulturní a společenského života brán 

ohled na všechny věkové supiny obyvatel. SPV TJ Týnec nad Sázavou je tvořen také 

oddílem seniorů, které vede cvičitelka Marie Flejberková a Věra Junová. Se seniory cvičí 

pravidelně každý týden v domově s pečovatelskou službou. Je totiž velmi důležité, aby 

prostory, kde tyto cvičení probíhají byly dostupné i pro ty, které mají omezenou pohyblivost. 

Jelikož většina členů bydlí v tomto domově, tak je to vhodný prostor ke konání různě 

zaměřených aktivit. Cvičení je přizpůsobeno i pro ty, jejichž pohyblivost je omezená. 

Cvičení se seniory se zaměřuje na protahovací cviky, discgolf, šipky, deskové hry, 

procházky a další. Senioři se setkávají se svými cvičitelkami každé pondělí od 15:00 hodin 

do 17:00 hodin v suterénu domova s pečovatelskou službou v Týnci nad Sázavou. Oddíl 

seniorů se snaží přilákat další seniory, aby se zapojili do pohybových aktivit a akcí 

pořádaných SPV TJ Týnec nad Sázavou. V současnosti má oddíl seniorů přibližně kolem 

padesáti členů (Rozhovor č. 7, Příloha I.).  

Celý kolektiv odboru SPV se stále snaží zaujmout pro sport při veřejných akcích i ty 

nejostýchavější. Instruktoři každoročně na konci května pro děti pořádají sportovní 

odpoledne ke Dni dětí, které má za sebou již cca 40 ročníků a aletické závody pro rodiče 

s dětmi, jež se pořádají přibližně 10 let.  Pro seniory se každoročně konají Seniorské hry a 
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pro všechny věkové i výkonnostní kategorie občanů se koná každý rok Den pohybu a zdraví. 

Je to pestrá přehlídka sportů a sportovních aktivit, které si mohou všichni zkusit. Počet 

návštěvníků stále stoupá. Počet účastníků se pohybuje kolem devíti set. Největší podíl na 

tom má cca padesát nadšených a obětavých trenérů, cvičitelů, instruktorů, rozhodčích i 

funkcionářů, kteří věnují většinu volného času svým svěřencům. Dobrovolnická práce, a 

především práce s dětmi není snadná a v současné době není ani dostatečně oceňovaná, tudíž 

dost nepopulární. Vyžaduje nutnou dávku obětování, trpělivosti, stálého vzdělávání 

v oblastech sportu, pedagogiky, psychologie, zdravovědy a dalších oborů. Kolektiv 

instruktorů stárne a mladí se jen těžko hledají. Všichni trenéři, trenérky, instruktoři a 

instruktorky mají kvalifikační certifikáty, někteří té nejvyšší 1. třídy, ale i dál se musí 

průběžně vzdělávat, absolvovat odborná školení, semináře, workshopy a studovat odbornou 

literaturu. Někteří z nich získali za svou práci odznak Vzorný cvičitel. Významnými občany 

Týnce z řad TJ se stala například Jana Zídková, Věra Junová, Věra Sladkovská, Marie 

Flejberková. Trenérkou roku se stala v roce 2012 Věra Junová a později v roce 2017 Jana 

Zídková (Borovička, 2006, s. 514-516).  

 

Akce pořádané SPV TJ Týnec nad Sázavou  

 SPV TJ Týnec nad Sázavou pořádá široké spektrum různých akcí, jež jsou 

rozprostřené v průběhu celého kalendářního roku. Každoročně SPV TJ Týnec and Sázavou 

pořádá atletické závody pro děti od tří do devíti let včetně závodu rodinných dvojic, 

Roolympiádu (rodinná olympiáda), sportovně zábavné odpoledne pro děti, Den pohybu a 

zdraví pro všechny věkové kategorie či Seniorské hry. Oddíl florbalu je pořadatelem 

krajského přeboru, kterého se veřejnost může zúčastnit z pozice diváka. Dále oddíl sportovní 

gymnastiky pořádá tradiční závody v sestavách, kterých se může veřejnost zúčastnit a rovněž 

pořádá Týnecké tandemy, závody předškoláků a Mikulášské závody. Oddíl sportovní 

gymnastiky je také pořadatelem krajského přeboru ve sportovní gymnastice. Rovněž je třeba 

zmínit, že oddíl SG pořádá každý rok příměstský tábor pro děti (Rozhovor č. 6, Příloha I.).  

 „Naše aktivity jsou zaměřené na všechny věkové kategorie, od malých až po seniory. 

Připojit se mohou i rodiče dětí. Mohou se věnovat sportu po práci a podívat se na své nadané 

děti a zasportovat si s nimi“ (Rozhovor č. 7, Příloha I.). 

 Mezi nejrozšířenější akce, které se řadí ve městě k úspěšným, a to nejen z hlediska 

vysoké návštěvnosti patří Den pohybu a zdraví, Seniorské hry a Roolympiáda. 
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Den pohybu a zdraví  

Tato sportovní akce se koná tradičně každý rok v Týnci nad Sázavou. V roce 2021 

proběhl již jedenáctý ročník. Akce je pořádaná z pověření Středočeského krajské asociace 

sportu pro všechny Odborem sportu všechny Tělovýchovné jednoty Týnec nad Sázavou a 

finanční podporou ČUS Sportuj s námi. Dále ve spolupráci s Městem Týnec nad Sázavou, a 

to za podpory z Operačního programu Zaměstnanost v rámci projektu Týnec nad Sázavou – 

zdravé město pro všechny. Veřejnost bez ohledu na věk, výkonnost a zdravotní stav čeká 

vždy bohatý program. Celou akci organizuje každoročně přibližně sedmdesát organizátorů, 

sportovních nadšenců a převážně dalších týneckých spolků. Této akce se účastní přes deset 

sportovních klubů a firem. Této akce se účastní TJ a FK Týnec nad Sázavou, týnečtí rybáři, 

hasiči, volejbalisté a tenisté, taekwon-do škola Hwa – Rang, TJ JAWA Pecerady, Bisport, 

MC Motýlek, skautský oddíl Tysan, Jezdecký klub Čtyřkolák a Ecotours Praha. Instruktoři 

z těchto spolků poskytují v průběhu akce informace a zajišťují bezpečnost sportující 

veřejnosti na celkem dvaceti tří stanovištích. Na městském stadionu si účastníci v rámci akce 

mohou zahrát fotbal, discgolf, softball, pétanque, kroket, molkky. Na prostranství u řeky 

Sázavy mohli účastníci střílet ze vzduchovky, luku, jezdit na kánoích či raftech a mnoho 

dalších. Na tomto veřejném prostranství je vždy zřízeno podium, kde vystupují s pódiovými 

skladbami sportovní skupiny z oddílů sportovní gymnastiky, tanečního aerobiku dětí 

Čiperky a také taekwondo (Tjtynecns.iplace.cz, 2021, Rozhovor č. 7).  

Dále se v rámci této akce koná na volejbalových kurtech žákovský turnaj. Tato akce 

je určená pro všechny věkové kategorie Týnce nad Sázavou a přilehlých obcí. Občané 

mohou tedy zkusit známé i neznámé sporty a sportovní aktivity, podívat se na vystoupení 

oddílu TJ Týnec nad Sázavou. Účastnický poplatek činí 20 Kč pro dospělé – poté mají 

možnost využít všechna stanoviště. Děti do 15 let mají vstup na stanoviště zcela zdarma. 

Tuto akci sponzoruje město Týnec nad Sázavou, Středočeská krajská asociace sportu pro 

všechny, Sportuj s námi, Česká unie sportu, Bisport a Zdravé město Týnec 

(Tjtynecns.iplace.cz, 2021, Rozhovor č. 7, Příloha I.). 

„Vzhledem k ostatním zájmovým aktivitám v okolí je výsledek návštěvnosti velmi 

potěšující. Pokladní na této akci zaznamenaly v roce 2021 celkem 430 příchozích, z toho 233 

dětí a pár dětí, které prošly bez zaregistrování. Rekord to sice není, ale určitě se nemáme za 

co stydět. A nakonec – při odchodu si nikdo nestěžoval, všichni jenom chválili“ (Rozhovor 

č. 6, Příloha I.).  
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Seniorské hry 

Seniorské hry se konají dvakrát do roka. Senioři se vždy sejdou v hojném počtu. 

Seniorské sportovní hry se odehrávají v pečovatelském domě v Týnci nad Sázavou za 

účelem společně si zasoutěžit. Akce „Seniorské hry“ jsou zařazené mezi akce projektu České 

unie sportu – Sportuj s námi. Akce probíhá tak, že se senioři rozdělí do 3 družstev, ve kterých 

pak plní soutěžní úkoly. Úkoly pro ně připravuji cvičitelky odboru sportu pro všechny TJ 

Týnec nad Sázavou. Část dne se seniorské hry odehrávají venku a část v prostorách domova 

s pečovatelskou službou. Jednotlivé družstva, do kterých jsou senioři rozděleny získávají 

body ve zjednodušené hře Mölkky, za srážení plechovek tužkou zavěšenou na provázku a 

při skládání zápalek se zavázanýma očima, za discgolf, volejbal v sedu, walking slalom 

s míčem, přenášení a přesun břemen (papírků) brčkem, za kopání v sedu míčem na cíl apod. 

Mezitím, než dojde k vyhodnocení jednotlivých družstev, tak je pro seniory připraveno malé 

občerstvení. Za účast všichni dostanou drobné ceny, jako je zápisník a tužku, zdravé 

sladkosti od Dr. Maxe a drobnou kosmetiku od značky Dermacol. Nicméně nesmí chybět 

předání diplomů za účast. Diplomy vždy předává zúčastněným metodička středočeské 

krajské asociace MUDr. Šárka Veselá, která vydatně pomáhá s organizací této akce vždy od 

začátku až do úplného konce. (Tjtynecns.iplace.cz, 2021, Rozhovor č. 7, Příloha I.). 

 „Nejvíc mě vždy těší, jak senioři odcházejí domů v dobré náladě s pocitem příjemně 

prožitého odpoledne“ (Rozhovor č. 7, Příloha I.).  

 

Roolympiáda 

Jednou ročně Odbor sportu pro všechny TJ Týnec nad Sázavou pořádá v areálu ZŠ 

roolympiádu. Jedná se o rodinnou olympiádu pro rodiče a děti v atletických disciplínách. 

Pro účast na této akci je nezbytné podat přihlášku buď na místě v uvedeném čase nebo je 

potřeba ji zaslat předsedkyni SPV. Startovné pro děti je 20 Kč, pokud jsou členové SPV a 

pro děti, které nejsou členy pak 30 Kč. Závody se zpravidla zahajují v 9:00 hodin. Celý 

závod je rozdělen do 7 kategorií (I. Kategorie – rok narození 2015 a mladší/ batolata; II. 

Kategorie – rok narození 2014; III. Kategorie – rok narození 2013; IV. Kategorie – rok 

narození 2012; V. kategorie – rok narození 2011; VI. - rok narození 2010; VII. Rok narození- 

2009). Disciplíny pro děti jsou zaměřené na skok daleký, sprint na 20/30 m a hod. Rodinné 

disciplíny jsou zaměřené na skok, běh, hod, a to netradičně ve dvojici s rodičem či 

prarodičem. Na závěr dojde k vyhodnocení a děti získají diplomy za účast a drobné ceny 

(Tjtynecns.iplace.cz, 2021, Rozhovor č. 7, Příloha I.). 
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Sportovní odpoledne pro děti na téma: Letem světem  

Odbor sportu pro všechny TJ Týnec nad Sázavou s podporou města Týnec nad 

Sázavou každý rok pořádá v zahradě Společenského centra Týnec nad Sázavou sportovní 

odpoledne pro děti na téma: Letem světem. V rámci programu si děti mohou vyzkoušet různé 

soutěže a hry. Tyto soutěže a hry jsou zaměřené jak pro malé, tak ale i pro velké děti. Dále 

v rámci této akce si mohou účastníci opéct buřty, které dostanou zadarmo. Připravená je i 

tombola s drobnými cenami (Tjtynecns.iplace.cz, 2021, Rozhovor č. 7, Příloha I.). 

 

Frekvence schůzí a financování spolku 

Výbor celé Tělovýchovné jednoty v Týnci nad Sázavou se schází maximálně dvakrát 

za rok. Jednotliví instruktoři odboru sportu pro všechny se schází přibližně čtyři krát za rok. 

Frekvence schůzí dost závisí na aktuální situaci, ve které se spolek nachází. Běžná sportovní 

činnost spolku je řešena operativně v tělocvičnách, domově s pečovatelskou službou nebo 

elektronicky. Na schůzích se nejčastěji řeší organizační zajištění pořádaných akcí, finanční 

situace TJ oddílů, možnosti nakupování nových sportovních potřeb, vzdělávání trenérů a 

instruktorů, stav členské základny a mnoho dalších. Podle předsedkyně TJ Týnec nad 

Sázavou jednání probíhají v klidu a zpravidla dochází ke shodě (Rozhovor č. 6, Příloha I.).  

Činnost spolku je financována z vlastních zdrojů. Prostředky z vlastních zdrojů plynou 

z členských příspěvků a financí získaných za startovné a vstupy. Spolek každoročně žádá o 

dotace na činnost mládeže a na veřejné akce, jež významně propagují město. Již řadu let 

využívá dotace z MŠMT a ČUS. Dotace svazů jsou minimální, a ne všechny svazy je 

poskytují. Co se týká krajských dotací, tak spolek o ně několikrát žádal, ale bohužel bez 

výsledku. V posledních letech spolek při žádání o krajské dotace neuspěl. Od té doby se 

spolek nesnaží a nežádá o dotace z krajského rozpočtu (Rozhovor č. 6, Rozhovor č. 7). 

„Vzhledem k tvorbě rozpočtů potřebujeme lepší finanční jistoty, než poskytuje kraj – 

jistota u kraje není žádná“ (Rozhovor č. 6, Příloha I.).  

Finance, které získá spolek z rozpočtu města jsou pro činnost SPV TJ Týnec nad 

Sázavou velmi důležité. S městem spolek spolupracuje zhruba čtyřikrát do roka. Nicméně 

každý rok je spolupráce s městem v jiném rozsahu (Rozhovor č. 7). „Pomoc z městského 

rozpočtu je pro nás velmi důležitá, v podstatě každá pomoc se nám hodí. Naším úsilím je 

zlepšovat podmínky pro cvičení našich členů a dokupovat moderní vybavení potřebné 

k cvičení. K tomu potřebujeme hodně financí“ (Rozhovor č. 7, Příloha I.).  
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Město poskytuje spolku nejen podporu po finanční stránce, ale také po materiální 

stránce. Například pomáhá spolku s propagací akcí a tiskem, kopírováním různých 

propagačních materiálů a jejich zveřejněním. Jednotlivé plakáty a letáky následně umisťují 

na vývěsní tabuli zaměstnanci úřadu. Propagace akcí pro děti je zdarma. Při konání akce Den 

pohybu a zdraví spolupracuje město i po stránce organizační se spolkem (Rozhovor č. 6, 

Rozhovor č. 7, Příloha I.).  

Činnost spolku pokrývají přibližně z 80 % dotace. Spolek získané dotace využívá na 

odměny pro trenéry a instruktory, sportovní a režijní potřeby, programové zajištění 

veřejných akcí (sportovní služby), vzdělávání, pronájmy a cestovné. Na činnost spolku 

rovněž přispívá Česká asociace sportu pro všechny (Rozhovor č. 6, Rozhovor č. 7, Příloha 

I.).  

V posledních zhruba dvou až třech let se spolek nedostal do závažnějších finančních 

problémů. Dotace a vlastní prostředky k provozování činnosti spolku jsou nyní dostačující. 

Je to dáno tím, že spolek v posledních letech neměl potřebu pořizovat investiční materiál a 

neměl ani potřebu vyšších nákladů na údržbu nebo výstavbu. V takovém případě by se 

pravděpodobně spolek dostal do problémů. Většina dotačních programů je totiž určena na 

činnost dětí a mládeže (Rozhovor č. 6, Příloha I.).   

Se získáváním dotací vzniká i řada problémů. Nejen, že je to dlouhý proces a pro 

někoho obtížené vyplňování žádostí. Další problémy popisuje cvičitelka oddílu seniorů 

Marie Flejberková. „Problém je, že na většinu dotačních programů nejsme schopni 

dosáhnout. Ve městě působí a funguje hodně sportovních spolků, mezi které město musí 

rozdělit finanční prostředky. Do některých spolků plyne více peněžních prostředků a do 

některých zase méně. Chtělo by to, aby město našlo správný klíč, jak spravedlivě rozvrhnout 

prostředky všem spolkům. Chápu, že tento proces je velmi těžký“ (Rozhovor č 7, Příloha I.).  

V tabulce č. 8 je možné vidět výši poskytnutých finančních prostředků z městské 

kasy za sledované roky 2018, 2019, 2020 a 2021 spolku TJ Týnec nad Sázavou. Ze 

sledovaných období město nejvíce finančních prostředků poskytlo v roce 2020 a naopak 

nejméně v roce 2018.  
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Tabulka 8- Dotace poskytnuté TJ Týnec nad Sázavou z rozpočtu města (2018-2021) 

Dotace poskytnuté TJ Týnec nad Sázavou z rozpočtu města (2018-2021) 

Účel dotace Výše dotace 

2018 

Výše dotace 

2019 

Výše dotace 

2020 

Výše dotace 

2021 

Pravidelná 

činnost pro děti a 

mládež 

- - 74 000 Kč 73 000 Kč 

Jednorázové 

aktivity 

25 500 Kč 24 000 Kč 19 000 Kč 19 000 Kč 

Údržba a 

modernizace 

sportovišť 

- - - - 

Mimořádné 

dotace 

- 32 000 Kč - - 

Darovací 

smlouvy 

- - - - 

Celkem 25 500 Kč 56 000 Kč 93 000 Kč 92 000 Kč 

Zdroj: Vlastní zpracování (Mestotynec.cz)  

 

Vize do budoucna  

 Ani po rekonstrukci a rozšíření tělocvičny základní školy v Týnci nad Sázavou 

nemáme k dispozici dostatek prostoru pro rozšíření činnosti dětí a mládeže. Předsedkyně TJ 

Týnec nad Sázavou ani nedoufá, že by se mělo v Týnci nad Sázavou stavět další 

tělovýchovné zařízení. Propagace sportu se ve městě neustále stupňuje. V případě, že bude 

i nadále stoupat počet zájemců o sportovní aktivity, tak nebude spolek schopen jejich 

požadavky pokrýt. Největší problém spočívá v tom, že nejsou prostory, stárnou trenéři a noví 

instruktoři či cvičitelé se velmi těžko shání. Nejvíce obtížné je sehnat nové, hlavně 

kvalifikované instruktory. To je nadlidský výkon (Rozhovor č. 6, Příloha I.).  

 Pro předsedkyni TJ Týnec nad Sázavou znamená členství v tělovýchovné jednotě: 

„Mohu využívat nabízené „služby“ a naopak jako instruktorka je můžu poskytovat ostatním, 

cvičení mi pomáhá udržet si zdraví a kondici aspoň v mezích možností, mám kolem sebe 

partu dobrých a stejně zaměřených lidí a hlavně – mě to baví“ (Rozhovor č. 6, Příloha I.).  

 Rovněž pro cvičitelku TJ SPV Týnec nad Sázavou je členství ve spolku důležité: 

„Mám ráda pohyb. Cvičení se seniory mě velmi naplňuje a těším se na každé setkání s nimi. 

Také můžu předávat svoje zkušenosti dalším generacím“ (Rozhovor č. 7, Příloha I.). 
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4.4.3 TK Týnec nad Sázavou 

Tenis se v Týnci hrál již za první republiky a podle pamětníků i na Brodcích bylo 

několik tenisových kurtů – většinou soukromých. V roce 1973 se uskutečnila ustavující 

schůze tenisového oddílu, na základě, které byl TK přijat do Československého tenisového 

svazu. Kladně byla vyřízena i jeho žádost o začlenění do místní TJ Jawa – Metaz Týnec. 

Oddíl na základě žádosti dostal povolení k vybudování kurtů na hřišti u mostu, ovšem bez 

jakéhokoliv finančního příspěvku. Oddíl v té době dostal darem ke svému vzniku od 

předsedy ČTS projekt výstavby kurtů. Pro členy tenisového oddílu začala nejtěžší etapa po 

celou dobu jejich existence, jež trvala osm let. Členové oddílu odpracovali tisíce hodin 

zdarma a materiál byl nakoupen za jejich vlastní finanční prostředky. V průběhu těchto 

náročných osmi let postupně členové odcházeli a vzdali tuto těžkou situaci a zůstalo pouze 

jedenáct členů.  Snad jen díky tomu, že TJ vybudovala přetlakovou halu, ve které se mohl 

hrát i tenis, oddíl přežil.  

Při dokončení výstavby hřiště TJ zafinancovala nákup antuky pro základní pokrytí 

hřiště. Výsledná hodnota celého díla stále tehdy neuvěřitelných 450 000 Kčs. V roce 1994 

se oddíl osamostatnil a vznikl Tenisový klub Týnec nad Sázavou. V té době také vypluly na 

povrch majetkové nejasnosti ohledně vlastnictví areálu TJ Jawa – Metaz Týnec. Práce klubu 

začala stagnovat, nejasná budoucnost i vztahy změnily život v klubu v pouhé přežívání. 

Ustal i systematický výcvik mládeže, což pro klub v nejbližších letech znamenalo i 

generační problémy. Nakonec pozemek za 3,5 mil Kč od Metazu a. s. v r. 2002 koupilo 

město Týnec, aby zachovalo jediné zdejší veřejné sportoviště (Borovička, 2006, s. 475–476).  

Jednotlivé oddíly tenisového klubu se schází pravidelně v průběhu týdne. Konkrétně 

se oddíly schází třikrát za týden na trénincích a vykonávají svou činnost na tenisových 

kurtech v Týnci nad Sázavou, tělocvičně ZŠ ale i v tělocvičně ve Zbořeném Kostelci. Během 

letního období tráví tenisté spíše svůj čas na kurtech, nicméně v zimním období jejich 

tréninky probíhají v tělocvičnách. Za využívání těchto prostor platí nízký poplatek 

(Rozhovor č. 4, Příloha I.).  

Sídlo TK Týnec nad Sázavou se nachází v areálu tenisového klubu. Sídlo na této 

adrese má zároveň i volejbalový klub. Tento areál slouží nejen TK Týnec nad Sázavou, ale 

i VK Týnec nad Sázavou. Tyto dva spolky nedisponují vlastními prostory, jelikož areál 

tenisového a volejbalového klubu vlastní město Týnec nad Sázavou. Tyto spolky platí městu 

nízký nájem za využívání tohoto sportovního areálu. Součástí areálu jsou dva kurty, 

tréninková plocha s vybudovanou tréninkovou odrazovou stěnou. Dále se v areálu nachází 
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hřiště pro plážový volejbal. Rovněž se nachází v areálu klubovna, ve které se rovnoměrně 

střídá spolek tenistů a volejbalistů. V klubovně se nachází základní vybavení jako šatny a 

sprchy. Před kabinami se nachází venkovní posezení. Každý člen TK Týnec nad Sázavou je 

povinen zaplatit členský příspěvek ve výši 1 200 Kč/ rok (Rozhovor č. 4, Příloha I.). 

K 30.9. 2021 bylo evidovaných členů TK Týnec nad Sázavou celkem padesát. Vývoj 

členské základny od roku 2017 do roku 2021 je v podstatě kontinuální.  Počty členů od roku 

2017 do roku 2021 je možné vidět v tabulce č. 9. Předsedu TK Týnec nad Sázavou vykonává 

Roman Plachta. Předseda TK Týnec nad Sázavou má na starosti chod celého tenisového 

klubu (Rozhovor č. 4, Příloha I.). 

 

Tabulka 9- Počet členů TK Týnec nad Sázavou (2017–2021) 

Rok Počet členů (cca) 

2017 55 

2018 60 

2019 55 

2020 50 

2021 (k 30.9.) 50 

Vlastní zpracování (Rozhovor č. 4, Příloha I.) 

 

Akce pořádané TK Týnec nad Sázavou 

Nezanedbatelnou součástí života klubu je i pořádání společensko-sportovních akcí, 

jako jsou např. turnaje zahajující a ukončující sezónu, domácí turnaje spojené s grilováním 

či oblíbený Hruškův pětiboj. Vždy se tenisový klub snaží přilákat na hřiště co nejvíce 

občanů. Vychází i z toho, že tenis je možné hrát od útlého mládí až po zralé stáří. Řada z 

dětí, které před lety hrály v žákovském družstvu, jsou dnes dospělým jádrem „A“ družstva, 

které hraje 2. třídu krajské soutěže. Z některých se dokonce stali trenéři. Aktivně se podílejí 

na řízení klubu a jako trenéři se starají o naši dnešní mládež, aby měl týnecký tenis kromě 

bohaté minulosti i nadějnou budoucnost.  V roce 2021 se konal třináctý ročník Memoriálu 

Jiřiny Hametové, která stála u zrodu novodobého tenisového areálu a velmi se zasadila o 

existenci tenisového klubu. Na její památku probíhá každý rok klubový tenisový turnaj, 

který nese její jméno. Jde o losovaný turnaj ve čtyřhře, kdy se setkávají závodní i rekreační 

hráči. V roce 2020 se zúčastnilo memoriálu 32 hráčů. Večer v rámci memoriálu probíhá 
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turnaj v bowlingu a pro ty nejmenší je vždy uspořádán klubový dětský turnaj ve dvouhře, 

kdy spolu bojují ti nejmenší. Pro dorost je připraven celostátní turnaj ve dvouhře či čtyřhře 

(Rozhovor č. 4, Příloha I.). 

Tato akce se koná vždy jako poslední před zahájením zimní sezóny. Na zimu se vždy 

zazimuje areál a přichází příprava na novou sezónu v tělocvičnách a halách (Rozhovor č. 4, 

Příloha I.). 

Tenisový klub pořádá tenisové turnaje pro veřejnost a také otevřel tenisovou školu 

určenou pro mládež. Pravidelně každý rok se v rámci spolku pořádají turnaje ve čtyřhře. 

V roce 2021 se uskutečnil třináctý ročník tohoto turnaje. Také se v rámci klubu konají 

turnaje pro nejmenší a celostátní turnaje pro závodní hráče. Kromě turnajů jsou pořádány 

klubové akce různého typu. Tyto akce jsou zaměřené na děti a mládež do 18 let. Tenisový 

klub se účastní i akcí, které pořádají jiné spolky v Týnci nad Sázavou. Účastní se Dne pohybu 

a zdraví, kde dává možnost veřejnosti vyzkoušet si zahrát tenis (Rozhovor č. 4, Příloha I.). 

 

Výstavba nového zázemí pro tenisty a volejbalisty 

Výstavba nového zázemí pro tenisty a volejbalisty u tenisových kurtů byla zahájena 

na jaře v roce 2018. Nová klubovna je situována tak, aby navazovala na stávající šatny a 

zároveň umožňovala výhled na tenisové kurty.  

Součástí projektu s celkovými náklady 3,3 mil. Kč byla i výměna oplocení a nová 

dlažba terasy. Tento projekt provedla firma Sypos-stavby, s.r.o, jež se stala vítězem 

výběrového řízení. Od přelomu dubna a května roku 2019 mají tenisté a volejbalisté 

k dispozici nové zázemí.  Na tenisových kurtech vyrostla nová vytápěná klubovna se 

sociálním zařízením, kuchyňkou a skladem. Upraveny byly i přilehlé venkovní prostory, 

které doplnila již zmíněná dlažba. Výstavba klubovny pro tenisty a volejbalisty stála město 

2 731 483 Kč bez DPH (Týnecké listy, 2019). 8 

 

 

 

 

 

 

 
8 Týnecké listy – 2019, odkaz: http://www.mestotynec.cz/download/tl2019_2.pdf 
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Schůze a financování spolku   

 Schůze spolku mají tenisté dle potřeby a situace. Zpravidla to je jedenkrát týdně. 

Otázky jsou směřovány na fungování a vedení klubu. Valná hromada se schází jedenkrát za 

rok. Jednání probíhají zpravidla v klidu. V současnosti je činnost klubu financována z 

členských příspěvků a z pronájmů kurtů. Občas klub získává finanční prostředky ze 

sponzoringu. To sotva stačí na provozní výdaje a náklady spojené s každoroční přípravou 

kurtů na sezónu. Na větší stavební akce, např. na celkovou rekonstrukci hrací plochy, aby 

splňovala parametry pro mistrovská utkání se klubu nedostává finančních prostředků. Za 

této situace v roce 2006 rozhodl městský úřad podpořit klub dotací na rekonstrukci povrchu 

kurtů. Tím byla prodloužena životnost a provozuschopnost kurtů nejméně na dalších 20 let 

(Rozhovor č. 4, Příloha I.). 

S městem klub spolupracuje ohledně zlepšení sportu v Týnci nad Sázavou. S městem 

také komunikuje ohledně výchovy dětí. Spolupráce města je v poslední době na velmi dobré 

úrovni. S jinými organizacemi klub nyní nespolupracuje. Od města plynou i další výhody, 

jako je zapůjčování prostor a zařízení za velmi nízkou cenu. Celkově město poskytuje klubu 

ve všech ohledech podporu. Při plánování různých akcí připravuje propagační letáky a 

zařizuje jejich tisk a následné vyvěšení po Týnci nad Sázavou. Město kromě nefinanční 

podpory poskytuje i finanční podporu.  Žádost o finanční podporu z rozpočtu města podává 

spolek jednou do roka, tedy pravidelně. Tenisový klub u jiných organizací o dotace nežádá. 

Dříve spolek žádal o krajské dotace, ale podpory z kraje se k spolku nikdy nedostalo. 

Finanční prostředky spolku jsou tvořeny z 30 % - 40 % dotacemi. Dotace jsou 

následně využity na zlepšení podmínek v klubu, celého sportoviště a podporu tenisu pro 

mládež do 18 let. Dále na činnost spolku přispívají sponzoři. Problém v získávání finančních 

prostředků je spatřen převážně ve složitosti vyplňování dotačních programů, tedy ve 

zdlouhavé administrativě (Rozhovor č. 4, Příloha I.). 

Z tabulky č. 10 je patrné, jakou výši finančních prostředků v rámci dotace poskytlo 

město Týnec nad Sázavou tenisovému klubu v letech 2018–2021. Tenisový klub získal 

nejvíce finančních prostředků v roce 2021 a naopak nejméně v roce 2020.  
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Tabulka 10- Dotace poskytnuté TK Týnec nad Sázavou z rozpočtu města (2018-2021) 

Dotace poskytnuté TK Týnec nad Sázavou z rozpočtu města (2018-2021) 

Účel dotace Výše dotace 

2018 

Výše dotace 

2019 

Výše dotace 

2020 

Výše dotace 

2021 

Pravidelná 

činnost pro děti a 

mládež 

43 000 Kč 44 000 Kč 35 000 Kč 54 000 Kč 

Jednorázové 

aktivity 

15 000 Kč 14 600 Kč 15 000 Kč 15 000 Kč 

Údržba a 

modernizace 

sportovišť 

87 000 Kč 89 000 Kč 92 000 Kč 94 000 Kč 

Mimořádné 

dotace 

- - - - 

Darovací 

smlouvy 

- - - - 

Celkem 145 000 Kč 147 600 Kč 142 000 Kč 163 000 Kč 

Zdroj: Vlastní zpracování (Mestotynec.cz)  

 

Vize do budoucna  

Hlavním cílem je rozšířit členskou základnu do 18 let a také získat vlastní prostory, 

kde by se spolek mohl scházet alespoň v případě schůzí a valné hromady. Klubovna je pro 

tyto jednání nedostačující (Rozhovor č. 4, Příloha I.). 

Pro předsedu TK Týnec nad Sázavou členství ve spolku představuje: „Tenisu se 

věnuji převážnou část života a členství v tomto klubu beru jako samozřejmost“ (Rozhovor č. 

4, Příloha I.). 
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4.4.4 Mateřské centrum Motýlek Týnec nad Sázavou  

 
Charakteristika 

Mateřské centrum Motýlek vzniklo na jaře v roce 2000, tehdy jako občanské 

sdružení. MC Motýlek má svůj vlastní znak ve tvaru motýla. Tento znak odpovídá názvu 

tohoto spolku. Nyní zastává funkci předsedkyně v MC Motýlek Ing. Kateřina Pikousová 

(Mcmotylek.cz, 2021).  

Tato nezisková organizace vznikla na základě aktivity tří maminek a pomocí podpory 

MC YMCA Praha pod vedením zakladatelky MC v České republice. Mateřské centrum 

Motýlek v Týnci nad Sázavou vzniklo jako další centrum, které je součástí Sítě mateřských 

center v České republice. Motýlek v Týnci nad Sázavu pomáhal rovněž okolním mateřským 

centrům v regionu Benešovsku s jejich založením. V současnosti působí v celé České 

republice zhruba tři sta mateřských center. Mateřské centrum v Týnci nad Sázavou bylo 

založeno za účelem setkávání rodičů či prarodičů s jejich dětmi, ale i vnoučaty. Rodiče 

mohou do tohoto centra přijít i s handicapovanými dětmi, pro které je centrum také 

přizpůsobeno. Do tohoto centra nejvíce přicházejí maminky, které jsou na mateřské 

dovolené. Maminky se dostávají na mateřské dovolené do nové role, kdy jsou určitým 

způsobem izolovány od společenského života, na který byly zvyklý. Mateřské centrum těmto 

maminkám, ale i jiným skupinám občanů poskytuje možnosti, kdy mohou sdílet své radosti 

i starosti s ostatními, které do mateřského centra docházejí. Také si mohou vyměňovat 

zkušenosti, získávat různé zajímavé informace. Díky docházení do mateřského centra je tedy 

možné získávat zajímavé informace a smysluplně naplňovat volný čas různými aktivitami, 

které nabízí spolek pro rodiče s jejich dětmi. Také je třeba zmínit, že díky takovéto interakci 

mohou všichni získat nové přátele (Borovička, 2006, s. 478-479).  

MC Motýlek od svého počátku funguje ve společenské místnosti Domu 

s pečovatelskou službou. Společenská místnost je umístěna v suterénu domu 

s pečovatelskou službou. Celý domov s pečovatelskou službou vlastní město. Mateřské 

centrum Motýlek má společenskou místnost pronajatou částečně symbolicky, částečně za 

běžný nájem od Města Týnec nad Sázavou (Rozhovor č. 8, Příloha I.).  

V tabulce č. 11 je možné vidět v období let 2017-2021 každoroční nárůst členů MC 

Motýlek Týnec nad Sázavou. Nyní má MC Motýlek v Týnci nad Sázavou téměř sto členů. 

„Je velmi hezké se dívat na neustále rostoucí počty našich členů. I přesto, že současná 
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generace dětí všech věkových kategorií tráví velkou část času u počítače nebo s mobilem“ 

(Rozhovor č. 8, Příloha I.).  

 

Tabulka 11- Počet členů MC Motýlek Týnec nad Sázavou (2017–2021) 

Rok Počet členů (cca) 

2017 58 

2018 63 

2019 89 

2020 92 

2021 97  

Zdroj: Vlastní zpracování (Rozhovor č. 8, Příloha I.) 

 

Akce pořádané MC Motýlek Týnec nad Sázavou 

Cílovou skupinou veškerých akcí jsou rodiče s dětmi z Týnce nad Sázavou a jeho 

přilehlých obcí. MC připravuje pro děti i jejich rodiče či prarodiče rozmanitý pravidelný 

program – tematické herny, různě sportovně, hudebně či výtvarně zaměřené kroužky či 

hlídací službu. Pro rodiče také pořádá vzdělávací akce a programy. Kromě pravidelné 

činnosti organizace MC též pořádá akce k ročním obdobím – jednou z již tradičních je 

například Svatomartinský lampionový průvod, Putování za světýlky, Den pro maminky, 

Vánoční mikulášská besídka. MC Motýlek rovněž pořádá i výlety. MC disponuje též 

knihovničkou, která obsahuje mnoho zajímavých titulů z oblasti výchovné a psychologické 

či knížky s tvořivými, sportovními a hudebními náměty pro aktivity s dětmi. Činnost MC je 

pravidelně mapována v kronikách, které jsou k dispozici v MC. Mateřské centrum Motýlek 

zajišťuje aktivity pro děti a jejich rodiče každý pracovní den po celý rok, výjimkou jsou 

samozřejmě období svátků a prázdnin. Pravidelné aktivity jsou navštěvovány především 

dětmi, které ještě nechodí do mateřské školy. Děti se zde setkávají se svými vrstevníky, 

poznávají nové věci, učí se sociální interakci, jež se jim následně hodí při přestupu do 

předškolního zařízení. Mezi nejčastější pravidelné aktivity patří Malý muzikant, Cvičeníčko, 

Zpíváme, tancujeme a hrajeme, Pohybový klub či lekce malého turisty. Nepravidelné 

aktivity jsou určené také pro celé rodiny. Pravidelně spolek spolupracuje i s dalšími 

organizacemi. Nejvíce spolupracuje s organizacemi v blízkém okolí, kde spoluorganizuje 
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spolek některé svoje aktivity nebo se účastní aktivit těchto organizací (Rozhovor č. 8, Příloha 

I.).  

Mezi nejvýznamnější akce, které spolek pořádá pro občany města patří Sportovní 

den, Festival s lehkostí motýlka, přednášky směřované do oblasti výchovy a dětí, malý 

turista, vánoční stezka, bazárek Blešák, výlet vláčkem na Konopiště za medvědem, Bojovka 

na týneckém hradě, Den dětí v Motýlku (olympiáda), Oslava dnu dětí atd. (Rozhovor č. 8).  

Fungování MC je organizováno samotnými maminkami, což je i cílem činnosti 

spolku. Zapojení rodičů, maminek do činnosti MC a umožnit jim využít jejich dosud nabyté 

zkušenosti a znalosti při organizování sociálně – preventivní činnosti pro širokou veřejnost. 

Velmi často je tato jejich aktivita v MC velmi užitečným odrazovým můstkem pro jejich 

další pracovní i osobní rozvoj (Rozhovor č. 8, Příloha I.). 

 

Spolupráce MC Motýlek s organizacemi 

MC dlouhodobě spolupracuje s různými subjekty. Od svého založení například se 

Sítí MC v ČR, městem Týncem nad Sázavou, ZŠ i MŠ Týnec nad Sázavou i dalšími 

mateřskými centry. Od roku 2005 s MAS (místní akční skupina) Posázaví, Skautským 

oddílem TYSAN, médii a dalšími. Tato spolupráce pak přináší různé společné projekty, jak 

například Čistá řeka Sázava, Čarodějnice, Svatomartinský lampionový průvod, Týden 

rodiny, Tatínku, přidej se apod. MC Motýlek spolupracuje například s Rodinným centrem 

Oříšek, MC hvězdička, VenKaždýden.cz, Montessori centrum, Jazyky Und And Marcela 

Krejčíková apod. Při festivalu s lehkostí Motýla a dalších akcí různého typu spolupracuje 

hlavně s městem, ostatními spolky v Týnci n/S, ZŠ Týnec nad Sázavou a přilehlých obcí, 

ZUŠ, MŠ (Rozhovor č. 8, Příloha I.).  

 

Realizované projekty a udělené certifikáty 

Mateřskému centru se v roce 2003 podařilo s podporou města Týnec nad Sázavou, 

Krajského úřadu Středočeského kraje, sponzorů i široké veřejnosti zrealizovat výstavbu 

tehdy v centru města chybějícího hřiště. Delší dobu se MC staralo aktivně i o jeho údržbu.  

Toto hřiště již bylo nahrazeno novými prvky, byť ty původní byly už velmi opotřebované. 

„Je určitě dobře, že tato tradice hřiště byla zdárně založena a podpořena pro radost a 

aktivitu všech dětí“ (Rozhovor č. 8, Příloha I.).  

V roce 2004 převzalo MC Motýlek certifikát Společnost přátelská rodině, jenž byl 

tehdy udělen všem mateřským centrům Sítě MC v ČR z rukou Rut Kolínské (zakladatelky 

http://www.jazykykrejcikova.cz/
http://www.jazykykrejcikova.cz/
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MC v ČR v roce 1992), oceněnou též jako Žena Evropy 2003 za dobrovolnickou práci 

přispívající k rozvíjení občanské společnosti. MC Motýlek rovněž reprezentovalo Síť MC 

v ČR, potažmo i město Týnec nad Sázavou na mezinárodních akcích NNO (Nestátní 

neziskové organizace) v německém Würzburgu či v Evropském parlamentu v Bruselu. MC 

bylo též v roce 2006 úspěšným žadatelem grantu LEADER+ Evropské Unie na podporu jeho 

činnosti. V létě roku 2016 proběhla rekonstrukce prostor MC Motýlek. „Máme obrovskou 

radost, protože jsme pořídili nový nábytek, vymalovali a vylepšili místo nejen na hraní 

určené pro ty nejdůležitější bytosti na světě. Pro děti a jejich rodiče jsme nachystali krásnou 

plochu, kde se všichni cítí dobře. Tato rekonstrukce byla realizována s finančním přispěním 

Středočeského kraje a také město Týnec nad Sázavou poskytlo pomoc s rekonstrukcí – díky 

vymalování prostor a pomoci s montáží nábytku a potřebného vybavení. Bez jejich pomoci 

by se nám to nepodařilo. MC Motýlek se po celou dobu své činnosti aktivně snaží o 

zlepšování a udržování kvalitního životního – sociálního prostředí v Týnci nad Sázavou i 

okolí“ (Rozhovor č. 8, Příloha I.).  

 

Frekvence schůzí a financování spolku 

Členové MC Motýlek se schází přibližně čtyři krát do roka. Počet schůzí se odvíjí od 

aktuální situace. Nejčastěji jsou na schůzích probírána témata týkající se rozložení financí, 

organizování akcí, nábor nových lektorů apod.  

„Činnost a akce jsou financovány z vlastních zdrojů – tedy členských příspěvků a 

získání finančních prostředků ze vstupů. Celoroční členství stojí 890 Kč, pololetní členství 

550 Kč. Ceny zahrnují pojištění dětí – všechny děti jsou během pobytu v MC Motýlek 

pojištěny (tj. během kroužků, kurzů a heren). Lekce pro členy jsou zdarma. Ovšem pro 

neregistrované členy poté stojí například půjčování knih 10 Kč/knihu, cvičeníčko 50 

Kč/rodina, zpíváme, tancujeme a hrajeme si 50 Kč/ rodina, tvoření 50 Kč/ rodina, herna 50 

Kč/rodina, angličtina s pohybem 50 Kč/rodina. Výhodou členství v MC Motýlek je tedy vstup 

zdarma do herny pro celou rodinu, půjčení knih zdarma, možnost zasahovat do chodu MC 

Motýlek – zasílání pozvánek na pravidelné schůzky, průběžné informování e-mailem o 

různých nabídkách, aktivitách apod. Dále je činnost MC Motýlek financována 

z organizování různých aktivit a akcí pro veřejnost a rovněž díky různým grantům např. od 

města Týnec nad Sázavou či Krajského úřadu Středočeského kraje, MPSV a z případných 

sponzorských darů“ (Rozhovor č. 8). Dlouhodobým partnerem spolku je jeho zakladatelka 
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Marcela Krejčíková, konkrétně Advokátní kancelář Krejčík & partneři (Rozhovor č. 8, 

Příloha I.).   

S městem spolupracuje MC Motýlek často, hlavně když potřebuje získat finanční 

prostředky na akce, jež jsou velmi nákladné. Prostředky získané z rozpočtu města jsou pro 

spolek klíčové. Město se snaží MC Motýlek vyjít pokaždé vstříc, a to ať po materiální či 

finanční stránce. Dále město spolku umožňuje zapůjčování prostor a zařízení za velmi 

nízkou cenu. Také napomáhá s propagací různých akcí, jež spolek pořádá. Získané dotace 

tvoří zhruba 80 % všech prostředků spolku. Dotace spolek využívá na zlepšení chodu MC 

Motýlek. Konkrétně za peněžní prostředky získané z dotací nakupuje hračky, výtvarné 

potřeby, knihy a další výukové pomůcky (Rozhovor č. 8, Příloha I.).   

 V tabulce č. 12 jsou zobrazeny výše poskytnutých dotací spolku z rozpočtu města ve 

sledovaných letech 2018-2021. Nejvíce finančních prostředků v rámci dotace obdržel spolek 

v roce 2021 a nejméně v roce 2019 ze všech analyzovaných obdobích.  

 

Tabulka 12- Dotace poskytnuté MC Motýlek z rozpočtu města (2018-2021) 

Dotace poskytnuté MC Motýlek z rozpočtu města v roce (2018-2021) 

Účel dotace Výše dotace 

2018 

Výše dotace 

2019 

Výše dotace 

2020 

Výše dotace 

2021 

Pravidelná 

činnost pro děti a 

mládež 

32 000 Kč 33 000 Kč 33 000 Kč 30 000 Kč 

Jednorázové 

aktivity 

9 000 Kč 11 500 Kč 15 000 Kč 20 000 Kč 

Údržba a 

modernizace 

sportovišť 

    

Mimořádné 

dotace 

   35 000 Kč 

Darovací 

smlouvy 

35 000 Kč  35 000 Kč  

Celkem 76 000 Kč 44 500 Kč 83 000 Kč 85 000 Kč 

Zdroj: Vlastní zpracování (Mestotynec.cz)  
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Budoucí plány 

„Zapojit více dětí a rodičů a zlepšovat služby. Dále bychom chtěli získat vlastní 

prostory nebo alespoň prostory, kde bychom mohli řešit důležité věci a měli svůj klid“ 

(Rozhovor č. 8, Příloha I.).  

Pro Ing. Kateřinu Pikousovou (organizační koordinátorka a předsedkyně 

představenstva MC Motýlek) znamená členství ve spolku: „Práce s dětmi mě velmi 

naplňuje. Jsem ráda, že jim mohu předávat znalosti a rozvíjet je“ (Rozhovor č. 8, Příloha 

I.). 

4.4.5 Místní organizace Českého rybářského svazu Týnec nad Sázavou 

 
Spolek rybářů v Týnci nad Sázavou vykovává svoji činnost pod záštitou Českého 

rybářského svazu. Český rybářský svaz má téměř čtvrt milionu členů. MO ČRS v Týnci nad 

Sázavou vykonává svoji činnost jako pobočný spolek a působí ve městě již od roku 1945. 

Má svůj znak, ve kterém je zobrazen výhled na řeknu Sázavu spolu s rotundou, která se 

vytyčuje ve výšce nad řekou. Svoji základnu má spolek v budově městského úřadu v Týnci 

nad Sázavou, kde má vlastní prostory. Předsedou místní organizace ČSR v Týnci nad 

Sázavou je František Kašpárek od roku 1979. V současnosti MO ČRS Týnec nad Sázavou 

hospodaří na 12 km mimosptruhovém revíru na Sázavě a 20 km na pstruhovém revíru v 

Janovickém potoku (Rybaritynec.eu, 2021, Rozhovor č. 5, Příloha I.).   

V roce 2021 měl spolek celkem 688 členů, kteří mohou vykonávat rybářské právo na 

pstruhových a mimopstruhových vodách podle druhu jim vydané povolenky. V roce 2021 

měl spolek z celkového počtu 570 dospělých, 16 dorostenců a 102 dětí. Z tabulky č. 13 je 

možné vidět, že členská základna MO ČRS se neustále zvyšuje od roku 2017 do současnosti 

(Rozhovor č. 5, Příloha I.).  
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Tabulka 13- Počet členů MO ČRS Týnec nad Sázavou 

Rok Počet členů (cca) 

2017 563 

2018 588 

2019 640 

2020 669 

2021 

Dospělí: 570 

Dorost:16 

Děti:102 

=688 

Zdroj: Vlastní zpracování (Rozhovor č. 5, Příloha I.) 

 

Úkol spolku  

Mezi hlavní úkoly výboru MO ČRS, převážně hospodářů je zajištění zarybňování a 

péče o rybí osádku ve veškerém pstruhovém i mimopstruhovém revíru. Hospodaření na 

revíru nebylo od zahájení činnosti rybářské organizace jednoduché. Členové výborů se 

museli naučit zásady péče o vodní prostředí, museli se prokousat těžkostmi při chovu a 

vysazování ryb a výchově členské základy. S využitím zkušeností starších rybářů a novými 

pravidly pro hospodaření se brzy stala místní organizace známou ve městě a členů každým 

rokem přibývá (Borovička, 2006, s. 457).   

Týnecký úsek Sázavy začala organizace brzy zarybňovat vysazováním především 

kaprů, cejnů, štik apod. K chovu ryb se v minulých letech využívaly rybníky v okolí Týnce, 

jako například požární nádrže v Chlebech a Netvořicích či Krhanický a Peceradský rybník. 

V současnosti se vzhledem k restitucím a obecním nárokům na rybníky hospodaří pouze na 

nádržích u rybářské chaty a některých rybnících po dohodě s obcemi, jež mají tyto vody ve 

svém katastru. Zarybňování mimopstruhového a pstruhového revíru v řece Sázavě a 

Janovickém potoku je nyní pod správou hospodáře a provádí se podle zarybňovacího plánu, 

schváleného Středočeským územním svazem Praha (Borovička, 2006, s. 457). 

Rybaření se věnuje čím dál více lidí. K tomu, aby se člověk stal rybářem musí splnit 

nejprve několik podmínek. V první řadě se musí stát členem Českého či Moravského 

rybářského svazu. Musí si tedy podat u nejbližší místní organizace přihlášku. Další 
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podmínkou je prokázání znalostí prostřednictvím napsání testu. Cílem tohoto testu je ověření 

znalostí týkající se rozpoznávání ryb, naučení se jednotlivých nejmenších lovných délek, 

kdy jsou ryby hájené a nesmějí se lovit, či od kolika do kolika hodin se může chytat 

v průběhu kalendářního roku. Také je nutné znát, jaké má rybář práva a zároveň i povinnosti. 

Co se týká práv a povinností, tak vše je možné najít v rybářském řádu či na webových 

stránkách Českého rybářského svazu. Zároveň na těchto webových stránkách je možné 

provést cvičný test. Ostrý test se pak skládá u některé z místních organizací českého 

rybářského svazu. Test má celkem dvacet pět otázek. Člověk musí správně odpovědět na 

alespoň třináct z nich, aby se stal rybářem některé z místních organizací. Následně místní 

organizace udělí potvrzení o úspěšném absolvování testu. S tímto potvrzením je poté nutné 

zajít na obecní úřad, v jehož obvodu má občan trvalé bydliště. Tento úřad na základě 

potvrzení vydá rybářský lístek. Za poplatek je možné si zakoupit rybářský lístek 

s neomezenou platností. S rybářským lístkem je nutné zajít zpět do příslušné místní 

organizace ČRS, kde je nutné si zakoupit povolenku, kterou je potřeba mít spolu s rybářským 

lístkem vždy u sebe. Existují různé druhy povolenek, jež se odvíjí dle toho, na jakých vodách 

člověk chce rybařit. Rybář si může zakoupit povolenku k lovu ryb na pstruhových či 

mimopstruhových vodách či obě. Pak se dále liší podle toho, na jakém území povolenka 

platí. Cena povolenky se liší dle krajů, dle toho, zda členem je dospělá osoba či dítě. V rámci 

povolenek jsou dva ceníky, a to pstruhové a mimopstruhové (Rozhovor č. 5, Příloha I.).  

Činnost spolku spočívá v udržování rybolovných zařízení, pouštění ryb do řek a 

potoků, rybářský kroužek pro mládež, rybářský ples, dětský rybářský tábor, dětské závody, 

výdej povolenek, školení nových členů a také spolek vykonává v rámci své působnosti 

rybářskou stráž. Veškeré akce, které spolek pořádá mají zábavní charakter. Akce jsou 

zaměřené pro děti i dospělé (Rozhovor č. 5, Příloha I.).  

MO ČRS Týnec nad Sázavou se podílí na organizaci akcí jiných spolků. Například 

se účastní Dne pohybu a zdraví (Rozhovor č. 5, Příloha I.). 

 

Akce pořádané MO ČRS Týnec nad Sázavou   

 

Rybářské závody  

Nemalým úkolem výboru a celé organizace je přitáhnout děti k rybařině a 

vychovávat je k přírodě, k její ochraně a ke smysluplnému využití volného času. Každoročně 

jsou pro děti a mládež pořádány rybářské závody, ať již na řece v Náklí nebo v areálu 
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kozlovického rybníku u rybářské chaty. „Každoročně se snažíme rybářské závody 

uspořádat. V roce 2020 považuji rybářské závody jako vydařené. Byl to úspěšný den strávený 

na řece Sázavě. Děti se naučily vše, co se týká rybaření, a také chování v přírodě a rybářský 

řád“ (Rozhovor č. 5, Příloha I.).   

 

Rybářský ples  

Rybářský ples, který nahradil původní „Rybářsko – Josefské taneční zábavy“ se 

v Týnci stal prestižní záležitostí. Uskutečňuje se každý rok a vždy je pro občany připravená 

bohatá tombola (Rozhovor č. 5, Borovička, 2006, s. 457–458).  

 

Rybářský kroužek 

Na podzim roku 2017 obnovil svou činnost dětský rybářský kroužek, kde se děti pod 

vedením zkušených vedoucích učí rybářskou teorii i praxi. Zázemí rybářského kroužku 

zajišťuje a podporuje MO ČRS Týnec nad Sázavu. Dalším důležitým pomocníkem je 

Středočeský územní svaz ČRS. Akce pořádané MO ČRS a kroužek pro malé rybáře je 

podporován MŠMT a městem. Rybářský kroužek stojí 400 Kč pro ty, kteří nejsou členy 

spolku. Pro členy spolku je cena za rok stanovená na 200 Kč (Malirybaritynec.webnode.cz, 

2021).   

Rybářské kroužky jsou tradiční a nezbytnou přípravou pro adepty Petrova cechu. 

Kromě nutných znalostí a dovedností, které jsou vyžadovány pro získání povolenky k 

rybolovu, se zde děti učí pozitivnímu vztahu k přírodě a spolupráci v dětském kolektivu 

(Rozhovor č. 5, Příloha I.).  

Cílem činnosti rybářského kroužku je vést děti k přirozenému respektu a úctě 

k přírodě. Naučit je přírodu poznat, chránit ji a správně se v přírodě a u vody chovat. 

Hlavním cílem je tedy vzdělávat děti v oboru rybářství, zejména v oblasti chovu ryb. Naučit 

je poznávat jednotlivé druhy ryb a jejich způsob života a poznávat přirozené prostředí ryb a 

jiných živočichů. Dále naučit děti základní techniky jak rekreačního, tak sportovního 

rybolovu. Umožnit jim osvojit si získané znalosti a dovednosti praktickým rybolovem pod 

dohledem lektorů rybářského kroužku. Součástí činností jsou i jiné aktivity organizované 

dětským rybářským kroužkem, a to dětské rybářské závody či mimořádné akce spojené 

s praktickým rybolovem (Malirybaritynec.webnode.cz, 2021). 

První povolenku k lovu nabízí MO ČRS v Týnci nad Sázavou pro děti zdarma. Poté 

se cena roční územní povolenky pohybuje mezi 200 až 500 Kč. Zájem dětí o rybařinu je 
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zřejmý, jelikož v roce 2020 ČRS evidovalo v kategorii do patnácti let více než dvacet pět 

tisíc členů. Řada z nich se schází v rybářských kroužcích, na kterých se ČRS podílí. Děti se 

v nich učí nejen potřebné teoretické znalosti z oblasti sportovního rybolovu a života kolem 

vody, ale hlavně stráví mnoho času na březích řek a rybníků s udicí v ruce pod vedením 

zkušených vedoucích (Malirybaritynec.webnode.cz, 2021). 

 

Rybářský tábor 

Každý rok se v Týnci nad Sázavou koná rybářský tábor, jež organizuje MO ČRS 

Týnec nad Sázavou. Tábor je určen pro děti týnecké rybářské organizace. V roce 2020 se 

tábora zúčastnilo 29 dětí, které se v rámci tábora učily, jak se chovat u vody, vše okolo 

rybaření, poznání ryb, živočichů, rostlin kolem vody a chování v přírodě (Rozhovor č. 5, 

Příloha I.).  

Nejdůležitější v rámci tábora bylo poznávání ryb a vodních organismů, které lze 

potkat na našich řekách. Nedílnou součástí bylo dětem vysvětlit, naučit a vyzkoušet si 

rybolové techniky, se kterými se mohou na našich vodách setkat. Jedná se o lov na 

položenou, plavanou, přívlač nebo muškaření. V půlce týdne jsou vždy pro děti přichystány 

rybářské závody, jež se skládají z teorie, ale také z chytání ryb. Vítězové tohoto závodu jsou 

pokaždé vyhlášení a všichni obdrží nějakou hodnotnou cenu. Tyto ceny jsou pořízené 

z finančního přispění MO ČRS Týnec nad Sázavou, MŠMT, společnosti INFINITY BAITS 

a Hindes rybářské potřeby, které poskytují dětem velké množství návnad a krmítkových 

směsí. Celý týden je provázán celotáborovou hrou zaměřenou na rybařinu. Každý den 

musely jednotlivé týmy v rámci tábora splnit jeden úkol zaměřený na rybařinu (Rozhovor č. 

5, Příloha I.).  

 

Schůze a financování spolku  

V rámci spolku se konají schůze výboru jedenkrát do měsíce. Témata se odvíjejí dle 

plánu práce. Schůze spolek uskutečňuje ve vlastních prostorách. Spolek je financován 

z vlastních zdrojů na základě přijatých peněžních prostředků z členských známek, brigád a 

chovu ryb. „Co se týká vlastních zdrojů, tak finanční prostředky spolek také získává na 

základě uskutečnění rybářských brigád, jež se odehrávají čtyřikrát do roka na rybářské chatě 

v Kozlovicích. Každý člen je povinen na brigádu přinést členskou legitimizaci. Pokud člen 

místní organizace vyžaduje vydání povolenky před odpracováním brigádnických hodin, složí 

při výdeji povolenky zálohu na odpracování brigády ve výši 500 Kč. Brigáda musí být 
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splněna v určených termínech. Členovi je pak navráceno maximálně 500 Kč, což odpovídá 

deseti hodinám na brigádě“ (Rozhovor č. 5, Příloha I.).  

Dále spolek k financování své činnosti využívá dotace. Spolek s městským úřadem 

spolupracuje průběžně dle potřeby. Z hlediska potřeb spolku se s městem spolupracuje 

dobře. Město se snaží s ohledem na potřeby spolku vycházet vstříc. Samospráva města 

poskytuje spolku i další výhody, například poskytování nejrůznější pomoci prostřednictvím 

technických služeb. Spolek žádá pravidelně o finance z rozpočtu města. Nicméně využívá i 

jiné dotační programy, například Územní svaz ČRS či MŠMT. Z veškerých financí, jež má 

spolek k dispozici pro pokrytí svých potřeb tvoří odhadem 10 % dotace. Dotace spolek 

využívá především na činnost a práci s mládeží. Spolku přispívají i další subjekty na jejich 

činnost. Například přispívají majitelé Malá vodní elektrárna v Nespekách, Brodcích a 

Krhanicích (Rozhovor č. 5, Příloha I.).  

„Velký problém spatřujeme v oblasti financí s jejich nedostatkem a také s tím, že když 

spolek žádá o dotace, tak administrativa spojená s žádostí zabere mnoho času. Je to hrozně 

dlouhý proces. Není možné stoprocentně spoléhat na to, že dotaci získáme. Musíme mít 

k dispozici různé zdroje financí, a to nejen dotace. Získání dotace je nejisté a kdybychom 

spoléhaly na jejich stoprocentní získání, tak bychom se mohly dostat do velkých problémů. 

Je potřeba mít jistotu, že i bez dotací naše činnost může pokračovat“ (Rozhovor č. 5, Příloha 

I.). 

 Z tabulky č. 14 je viditelná výše poskytnutých dotací z rozpočtu města MO ČRS 

Týnec nad Sázavou v letech 2018 až 2021. Nejvíce financí město poskytlo tomuto spolku 

v roce 2020 a v roce 2019 spolek nezískal finance z rozpočtu města žádné v rámci 

analyzovaného období. 
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Tabulka 14- Dotace poskytnuté MO Českého rybářského svazu z rozpočtu města  

(2018-2021) 

Dotace poskytnuté MO Českého rybářského svazu z rozpočtu města v roce (2018-2021) 

Účel dotace Výše dotace 

2018 

Výše dotace 

2019 

Výše dotace 

2020 

Výše dotace 

2021 

Pravidelná činnost 

pro děti a mládež 

2 000 Kč - 9 000 Kč 15 000 Kč 

Jednorázové aktivity - - 4 000 Kč 2 000 Kč 

Údržba a 

modernizace 

sportovišť 

- - - - 

Mimořádné dotace - - - - 

Darovací smlouvy - - 10 000 Kč - 

Celkem 2 000 Kč 0 Kč 23 000 Kč 17 000 Kč 

Zdroj: Vlastní zpracování (Mestotynec.cz)  

 

Vize do budoucna 

Spolek chce v budoucnu usilovat o získání vodních ploch pro chov ryb. A dále také 

chce zlepšit informovanost členů o činnosti spolku. Rybářská organizace v Týnci nad 

Sázavou patří k největším zájmovým spolkům města. Podle přetrvávajícího zájmu o 

sportovní rybářství se dá předpokládat, že i nadále bude mít své nezastupitelné místo ve 

volnočasových aktivitách občanů města. Spolek doufá, že se jejich základna bude i nadále 

rozrůstat a budou přicházet další nadšenci do oblasti rybaření. Cílem spolku je také dělat 

vše, aby řeka Sázava patřila mezi čisté řeky, jelikož v minulosti se spolek potýkal s velkým 

problémem, kterým bylo znečištění řeky Sázavy. „Ve srovnání s minulostí již řeka Sázava 

přestala být považována jako špinavá stoka, kam si mohl v minulosti každý vypouštět to, co 

zrovna v tu chvíli potřeboval zlikvidovat. Postupem času se v řece začali objevovat raci a 

další druhy živočichů, pro jejichž přežití je důležitá čistá voda. Aby řeka zůstala čistá i 

v dalších letech a na činnost a dodržování pravidel dle rybářského práva dohlíží výbor 

místní organizace v Týnci nad Sázavou. V tomto výboru se od založení této organizace 

vystřídalo mnoho dobrovolníků, které obětovali svůj čas při budování a zlepšování 

fungujícího rybářského spolku“ (Rozhovor č. 5, Příloha I.).  

Pro předsedu MO ČRS znamená osobně členství ve spolku: „Zábavu, vyplnění 

volného času, čas v přírodě, dělat radost všem rybářům z ulovených krásných ryb“ 

(Rozhovor č. 5, Příloha I.).  
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4.5 Zařízení pro sportovní a kulturní infrastrukturu v Týnci nad 

Sázavou  

Veškeré aktivity spojené s trávením volného času obyvatel Týnce nad Sázavou 

zabezpečuje především Základní škola Komenského, víceúčelové sportoviště na Farském 

kopci, Sokolovna v místní části Zbořený Kostelec, areál volejbalového a tenisového klubu, 

skatepark v areálu Jawy a také fotbalové hřiště v Náklí. V souvislosti s místními částmi lze 

konstatovat, že každá místní část má své sportoviště. Stejně tak i občanskou vybavenost za 

účelem sdružování občanů.  

Město je provozovatelem velké části městské sportovní infrastruktury a stará se o celý 

provoz a jeho údržbu. V posledních letech lze pozitivně hodnotit snahu města, jelikož 

modernizuje a rozšiřuje dopravní infrastrukturu. V minulých letech došlo například 

k výstavbě nové tělocvičny, nových dětských hřišť, skateparku, fitness parků apod.  

Velká většina kulturní infrastruktury se nachází v samotném Týnci nad Sázavou. Pro 

trávení volného času s kulturním zaměřením slouží zpravidla Společenské centrum v Týnci 

nad Sázavou, které je od roku 2021 ve vlastnictví města. Nicméně dříve společenské centrum 

vlastnila soukromá osoba. Společenské centrum má velkou kapacitu. Ve Společenském 

centru slouží k jednotlivým akcím velký zrekonstruovaný sál, který má kapacitu pro 600 

osob. K tomuto centru patří také uzavřená zahrada. Na této zahradě je dřevěné pódium 

včetně hlediště. Na pódiu se realizují různé divadelní, ale i hudební představení.  Na zahradě 

je kapacita pro 1 000 osob. Součástí společenského centra je sál, kde se uskutečňují taneční 

kurzy, letní soustředění, školení a v zimních měsících slouží pro konání společenských akcí, 

například plesům. Dále ke kulturním akcím je určené Městské muzeum Týnec, jehož 

vlastníkem a provozovatelem je město. Vnitřní kapacita tohoto muzea je 100 lidí a venkovní 

je až 400 lidí. Mezi další místo, které slouží k uskutečňování kulturních akcí je týnecký hrad 

a městské muzeum. V tomto hradu je zřízená koncertní síň. V této síni se konají různé typy 

koncertů. V areálu týneckého hradu a městského muzea se schází často divadelní ochotnický 

spolek s názvem Divadlo Netopýr. Tento spolek má v tomto areálu svoji základnu. 

V Týnci nad Sázavou se pro kulturní aktivity také využívá knihovna, církevní objekty 

(kostel sv. Kateřiny, kostel sv. Šimona a Judy). Z toho vyplývá, že město disponuje 

dostatečným množstvím zařízení a kapacitou, jež jsou určené na kulturní akce. Nicméně 

pokud bude narůstat zájem o sportovní, kulturní a společenské akce ve městě, město pak 

bude muset uvažovat o výstavbě další infrastruktury. 
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Naopak v Týnci nad Sázavou chybí vnitřní prostory, které by sloužily pro spolkovou 

činnost. Konkrétně tedy místo, kde by se zástupci jednotlivých spolků scházeli a řešili své 

záležitosti. Proto by bylo vhodné vybudovat například: komunitní centrum, spolkový dům, 

nízkoprahové centrum nebo prostor pro neorganizovaný volný čas.  

 

Možné řešení problému v souvislosti s absencí prostorů pro spolkovou činnost  

Spolky působící v Týnci nad Sázavou se potýkají s velkým problémem. Problém 

souvisí s tím, že nemají k dispozici svůj spolkový ani kulturní dům. Jelikož je Hotel v Týnci 

nad Sázavou ke koupi, tak by se mohl tento problém vyřešit. Město Týnec nad Sázavou 12. 

dubna 2021 na zasedání zastupitelstva obce řešilo, zda koupí Hotel Týnec nad Sázvou či 

nikoliv. V budově by město mohlo pořádat jako doposud kulturní akce, plesy a koncerty. 

Naopak by se do tohoto velkého hotelu mohla přesunout knihovna a zároveň rozšířit. 

Knihovna by pak měla věší a důstojnější prostory. Navíc i by spolky mohly získat tolik 

potřebné místo pro svou činnost. Možností je vzhledem k velkoryse řešenému prostoru 

nepočítaně. To byly hlavní důvody, které vedly k tomu, že záměr koupě projednávalo 

zastupitelstvo města během svého veřejného zasedání. Na zasedání zastupitelstva se vyjádřil 

souhlas se započetím procesu, jehož výsledkem by měla být případná koupě této stavby 

(Benesovsky.denik.cz, 2021, Mestotynec.cz, 2021).9 „Pokud Hotel Týnec koupíme, 

předpokládáme, že město zřídí příspěvkovou organizaci, která jeho chod včetně kultury ve 

městě bude spravovat“ (Rozhovor č. 12, Příloha I.).  

Nákup nemovitosti chce vedení Týnce financovat úvěrem. Hotel je k prodeji za 

čtyřicet milionů korun (Benesovsky.denik.cz, 2021, Mestotynec.cz, 2021).10 „Hotel má 

historickou hodnotu a je dominantou města. Na druhou stranu se ale jedná o objekt starý 

přes dvě stě let. Každá stará stavba vyžaduje významné investice i v dlouhodobém horizontu 

využívání“ (Rozhovor č. 12, Příloha I.).  

V červnu v roce 2021 zastupitelstvo města projednalo a rozhodlo o koupi budovy 

Společenského centra a hotelu Týnec. Jde o významné rozhodnutí a získání majetku, který 

je pro Týnec dominantou i významným střediskem kulturního dění. V průběhu léta začalo 

přebírání budovy i samotných aktivit v domě. V roce 2022 by tak měla už kultura být 

kompletně zastřešena městem. Společně s rozhodnutím o koupi nemovitosti bylo schváleno 

 
9 Odkaz: https://benesovsky.denik.cz/zpravy_region/spolecenske-centrum-je-na-prodej-za-40-milionu-tynec-

si-na-koupi-chce-pujcit-202.html 
10 Odkaz: https://benesovsky.denik.cz/zpravy_region/spolecenske-centrum-je-na-prodej-za-40-milionu-tynec-

si-na-koupi-chce-pujcit-202.html 
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také založení servisní organizace Kulturní centrum Týnec, příspěvková organizace. Hlavní 

činností kulturního centra bude nezisková činnost v kultuře, cestovním ruchu, muzejnictví a 

knihovnictví. Vedlejší činností bude výdělečná činnost – pronájmy prostor (dlouhodobé i 

krátkodobé) provoz hotelu (ubytování), pořádání školení, svateb apod. Zisk z této výdělečné 

činnosti bude významně dotovat kulturu i údržbu a opravy této historické budovy. „Kulturní 

život ve městě bude mít ucelenou koncepci, bude propojena knihovna, muzeum a kulturní 

dění ve městě. Město se stane pořadatelem koncertů, divadel, přednášek a dalších aktivit a 

bude pro ně mít odpovídající prostory“ (Rozhovor č. 12, Příloha I.). Dosavadní muzeum a 

knihovna se přesune do kulturního domu včetně personálu. O kulturní akce se i nadále bude 

starat referentka kultury. Město uvažuje i o vyčlenění prostoru jednotlivým spolkům. Tato 

otázka je stále však v řešení.  

4.6 Veřejný život, společenské akce v Týnci nad Sázavou 

Ve městě se každý rok uskutečňuje celá řada kulturních, sportovních a společenských 

akcí. Tyto akce se konají ve Společenském centru města, ale i na veřejných prostranstvích.  

Objekty sloužící k uskutečňování společenských akcí byly analyzovány v předchozího 

kapitole (viz. kapitola 4.5.).  

Veřejný život v Týnci nad Sázavou je velice bohatý. Město spolu se spolky poskytují 

široké spektrum sportovní i kulturních akcí občanům. Zároveň je ve městě mnoho 

monotematicky zaměřených spolků, které umožňují občanům sdružovat se na základě 

společných aktivit a zájmů. Jednotlivé spolky buď samy nebo ve spolupráci s městem 

organizují řadu společenských akcí, které jsou určené většinou pro všechny věkové 

kategorie. Spolky touto aktivitou zvyšují sociální soudržnost v obci a jejich činnost 

zkvalitňuje život v Týnci nad Sázavou. V podstatě spolky dokážou výrazněji a účinněji 

zajistit určité služby pro občany (Rozhovor č. 12, Příloha I.). 

„Podle mého názoru je veřejný život v obci na velmi vysoké úrovni a hodnotím ho 

kladně. Podle mě je důležité, aby mladé lidé se zapojovali do veřejného života. Myslím si, že 

čerpat zkušenosti od starších lidí je zajímavé a užitečné. V dětství jsem byl členem několika 

spolků v Týnci nad Sázavou. Zapojení se do dění ve svém městě považuji za důležitý prvek 

občanské angažovanosti. Je důležité, aby se lidé nebáli vyjádřit svůj názor a měli tak 

možnost něco ve svém okolí změnit. Já se od svých patnácti let snažím o to, aby moje rodná 

obec Týnec nad Sázavou vzkvétala a žila. V dnešní době je potřebné motivovat mladé lidi, 

aby se zapojovali do veřejného života v obci. Z mé zkušenosti je totiž velmi nutné mít 
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otevřené oči a vnímat svět kolem sebe. Třeba, když se mně něco nelíbí v okolí, tak se to 

pokouším vylepšit. Někdy se to povede, někdy zase ne, ale zpravidla to vždycky stojí za to. 

Mladá generace má obrovský potenciál v technologických možnostech, a když to spojí 

s užitečným, tak se dají i přes mobil dělat zajímavé věci. Například se snažím dosavadní 

činnost pečlivě zaznamenávat a pomocí sociálních sítí šířit dál. Je nutné, aby občané byli 

informováni o tom, co se pro obec udělalo, co je v řešení apod. Je potřeba spojit užitečné se 

zábavným a vzdělávacím dohromady“ (Rozhovor č. 11, Příloha I.). 

Co se týká společenských akcí, tak těch je ve městě dostatečné množství (Rozhovor č. 

11, Rozhovor č. 12, Rozhovor č. 13). „Každý rok provádíme analýzu týkající se 

společenského života ve městě. Mezi nejvíce navštěvované kulturní akce podle analýzy z roku 

2021 patří akce konající se na hradě a v muzeu (zejména Týnecký střep, divadelní 

představení), dále koncerty, rock park a plesy. Mezi ty méně navštěvované patří například 

Rozsvěcení vánočního stromku, diskotéky či akce ve společenském centru.  Z hlediska 

nejčastěji navštěvovaných kulturních/volnočasových zařízení ve městě bylo uváděno 

Společenské centrum Týnec, dále pak hrad, Bisport, divadlo a fotbalové hřiště. Z 

kulturních/volnočasových zařízení chybí obyvatelům ve městě nejvíce kino a prostor pro 

realizaci kulturních aktivit. Vyšší frekvenci mělo dále fitness centrum a plavecký 

bazén/koupaliště. Obyvatelé dále uváděli např. horolezeckou stěnu či venkovní hřiště pro 

dospělé. Nejvíce by obyvatelé uvítali realizaci více koncertů/besed známých hudebních 

skupin či interpretů a venkovních koncertů či festivalů. Rovněž by obyvatelé ocenili letní 

kino a festivaly. Na dotaz, které spolky působící v oblasti kultury/volnočasového vyžití v 

Týnci n. S. přispívají k zlepšení kulturního/volnočasového vyžití ve městě se většina obyvatel 

přiklánělo k následujícím spolkům: Divadlo Netopýr, dále pak Mateřské centrum Motýlek. 

Uváděn byl i Vlastivědný spolek a Skauti“ (Rozhovor č. 11, Příloha I.).  

Někteří občané rádi pomáhají při společenských akcích a podílejí se na jejich 

organizaci, jiní nikoliv. „Opravdu velmi nerad generalizuji. Záleží na konkrétních lidech. 

Někdo se zapojí rád, někdo zase vůbec. Někdo se rád zapojí dokonce na pozici, kde je 

odpovědný za chod konkrétní činnosti či organizaci projektu, jiný raději bude zastávat 

pomocnou sílu při takové organizaci“ (Rozhovor č. 11, Příloha I.).  

Spolky v Týnci nad Sázavou jsou velice aktivní, některé mezi sebou dokonce 

spolupracují. Každý spolek se snaží nějakým způsobem zapojit místní obyvatele do 

veřejného života v obci. Zároveň každý spolek má jiný význam pro obec, ale vždy je význam 
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velmi přínosný. V Týnci nad Sázavou existuje pro každého spoluobčana spolek, jež uspokojí 

jeho „zálibu“ (Rozhovor č. 11, Příloha I.).  

Návštěvnost na pořádaných akcích jednotlivými spolky se odvíjí od druhu akce 

(Rozhovor č. 11, Rozhovor č. 12, Rozhovor č. 13). „Kultura ve městě je o dvou skupinách 

lidí – jedni si stěžují na to, že se tu nic neděje, ale když se děje, tak na akci nejdou. Pak jsou 

lidé, kteří navštěvují takřka všechny akce. Někdy mě mrzí, když si pořadatelé dají s přípravou 

akce tolik práce a přijde například pouze dvacet lidí. Myslím, že v posledních letech se 

některé akce ustálily, lidé si na ně zvykli a rádi je navštěvují. Městské kulturní centrum 

pořádá většinu akcí hlavně v letních měsících tak, aby je mohli navštěvovat i turisté, kteří 

zavítají do našeho města. Snad je z čeho vybírat, ale to by měli zjišťovat pořadatelé. Celkově 

lze říct, že účast je průměrná“ (Rozhovor č. 11, Příloha I.).  

Informovanost občanů v oblasti veřejného života, činnosti spolků a konaných 

událostech je na velice dobré úrovni. Občané mají mnoho možností, jak se dozvědět, co se 

ve městě děje a koná. Pro všechny věkové kategorie existují možnosti, jak se dozvědět 

informace. Například mladí lidé využívají aplikaci města a starší lidé zase Týnecké listy nebo 

vývěsky ve městě. Informace občané získávají nejčastěji ve Zpravodaji města Týnecké listy, 

dále prostřednictvím facebookového profilu města, vývěsní tabule, plakátovací plochy a 

mobilní aplikace. Část občanů využívá i webové stránky města. Výrazně méně obyvatelé 

využívají webové stránky jednotlivých spolků. Obdobné informační zdroje využívají 

obyvatelé i v případě vyhledávání informací o možnostech využití kulturních/volnočasových 

zařízení ve městě. Mezi zdroji byl uváděn i osobní kontakt a e-mailová korespondence 

(Rozhovor č. 11, Rozhovor č. 12, Rozhovor č. 13, Příloha I.).  

Mezi městem a spolky je spolupráce na dobré úrovni. Obec podporuje činnost spolků 

po stránce materiální i finanční, protože spolky jsou pro život a rozvoj obce nepostradatelné. 

Společenské organizace a jejich členové se převážně bezplatně svou činností, organizací 

společenského, kulturního, sportovního života, opravami a údržbou svého majetku formou 

brigád nebo sponzorských darů podílejí na realizaci obnovy obce. Dávají občanům možnost 

setkávat se a efektivně využívat volný čas. Dobrovolná, nezištná práce pro druhé je hodnota, 

která by se z naší společnosti neměla vytratit. Spolupráce tedy probíhá v oblasti organizační, 

finanční i propagační (Rozhovor č. 11, Příloha I.). „Celá spolupráce je založena především 

na komunikaci a žádostech“ (Rozhovor č. 12, Příloha I.).  

Celkově lze konstatovat, že spolky významně přispívají k rozvoji města, jelikož se 

podílí na společenském životě v obci. Obce mají sami omezené možnosti v pořádání 
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společenských akcí, proto vítají pořádání těchto akcí různými místními spolkovými 

organizacemi. Realizace spolkových aktivit umožňuje trávit volný čas různým způsobem. 

Lidé se tak mohou lépe socializovat a zvyšovat sociální soudržnost. Spolkové aktivity vedou 

k odstraňování vztahových bariér a podporují sociální propojení. Společenské akce spolků 

zvyšují lidem kvalitu života, vyvolávají v nich pocity radosti a nové zážitky. „Spolky se 

velkou měrou podílejí na rozvoji města, a proto od města dostávají podporu ve formě 

materiální a převážně finanční (Rozhovor č. 11, Příloha I.).  

„Rozvoj města za rok 2021 musím hodnotit jako velice zdařilý. Dokončili jsme 

významné projekty. Jde především o nový chodník z Týnce nad Sázavou do místní části 

Podělusy, kousek stezky podle Sázavy a probíhající obnova zeleně ve městě. Mám radost 

z nové cisterny pro Peceradské dobrovolné hasiče. Její vybavení je srovnatelné s vozidly 

profesionálů. Co považuji ale za největší a nejnáročnější projekt, byla koupě Hotelu a 

vytvoření Kulturního centra Týnec. Věřím, že se nám podaří vybudovat zázemí a 

rozpohybovat kulturní a společenský život v Týnci. Všechny tyto projekty jsme realizovali na 

základě podnětů občanů. Je milé vědět, že se občané zajímají o město. Určitě tomuto zájmu 

ze strany občanů napomáhají veřejná setkání čili diskuse nebo schůze osadních výborů. 

Některé projekty se nám zatím nepodařilo vyřešit. Na zateplení základní umělecké školy se 

nám nepodařilo získat dotaci. Nezbývá než provést akci z rozpočtu města. Přípravu jsme 

zahájili a práce by měly proběhnout v roce 2022. Intenzivně jsme pracovali na přípravě 

stavby vodovodu a kanalizace v místních částech. Jedná se o technologicky a finančně 

náročný projekt, který nejsme bez dotací schopni zrealizovat. I přesto, že v této chvíli nevíme, 

jak budou dotace pro rok 2022 vypsány, uděláme vše, aby se stavba podařila. V první fázi 

se bude jednat o rekonstrukci čistírny vod v Týnci a stavbu vodovodu a kanalizace v 

Krusičanech. Pro tyto stavby máme povolení a vybíráme zhotovitele. Ve Zbořeném Kostelci 

a Peceradech dojde k mírnému zpoždění kvůli připomínkám Správy železnic. Ale i zde 

předpokládáme v roce 2022 vydání stavebního povolení a následně žádost o dotaci. 

Následovat bude vodovod a kanalizace v Čakovicích“ (Rozhovor č. 12, Příloha I.). „Je 

potřeba si uvědomit, že rozvoj města je limitován územním plánem města“ (Rozhovor č. 13, 

Příloha I.). 

 O kulturu se ve městě stará již třetím rokem referentka Kateřina Tomášková. Její 

hlavní činností je zajišťování kulturních akcí, jež pořádá město Týnec nad Sázavou. Mezi ty 

velké akce patří Ples města, letní kina, Music park, Ocenění významných občanů, Podzimní 

koncert, Rozsvěcení vánočního stromu a několik dalších akcí menšího rozměru. Od roku 
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2021 se nově také stará o kulturní akce na týneckém hradě a v městském muzeu. Na 

týneckém hradě a v městském muzeu se pořádají pohádky pro děti, koncerty, výstavy a 

v srpnu každý rok městské slavnosti Týnecký střep. Referentka kultury Kateřina Tomášková 

neoznačuje za složitou situaci období, kdy došlo k promítnutí pandemie COVID-19 do 

kultury. Tuto skutečnost považuje spíše za hodně smutnou. Měsíc od měsíce v době 

pandemie docházelo k tomu, že bylo nutné předělávat plakáty a na všechny tyto plakáty 

dávat ceduli „zrušeno“. Určitě pandemie měla dopad na oblast kultury. Například mnoho 

menších umělců (divadýlka, trhovci apod.) tuto covidovou situaci nepřežili a odešli úplně 

z oboru kultury, ovšem následky vidíme a projevují se až nyní. Lze konstatovat, že pandemie 

COVID-19 měla nepříznivý vliv na mnoho oblastí, zasáhla však i oblast kultury. Na otázku, 

jak složité bylo jednání s nasmlouvanými umělci o rušení či posunutí akcí odpovídá 

referentka kultury v Týnci nad Sázavou Kateřina Tomášková: „COVID-19 nás všechny 

zaskočil, jak jsem již říkala, většina akcí se řeší třeba rok dopředu. Vše je domluveno, 

nasmlouváno. Naštěstí jsme neměli žádný problém. Některé akce jsme úplně zrušili a některé 

jsme přesunuli na další rok“ (Rozhovor č. 14, Příloha I.). Nicméně v době lockdownu se 

město snažilo alespoň nějakou kulturu občanům nabídnout. Pro děti byly připravené 

divadelní pohádky v online podobě. V průběhu pěti týdnů měly děti k dispozici každý týden 

jednu pohádku ke zhlédnutí od Jana Hrubce. Pro dospělé byla připravená v rámci spolupráce 

s orchestrem Police Symphony Orchestra z Police nad Metují akce „Na viděnou“. Po celém 

městě byly na vývěskách vylepeny plakáty s QR kódem. Pod každým QR kódem se skrývala 

jiná skladba z koncertů. V roce 2021, konkrétně poslední červnový víkend se uskutečnila 

první větší kulturní akce za celou dobu pandemie. V pátek akce započala letním kinem na 

fotbalovém stadionu a v sobotu Music park na parkovišti před Městským úřadem v Týnci 

nad Sázavou. „Oba dny nám vyšlo perfektní počasí, což je pro akce venku to nejdůležitější. 

Nasmlouvat kapely problém nebyl, vše bylo domluveno již řadu měsíců dopředu, tak jsme 

jen všichni tiše doufali, aby nám vše vyšlo a nemuseli jsme akce opět rušit. Myslím si, že si 

to všichni opravdu užili. Music park jsme letos udělali v novém kabátku, opět jsme si 

poslechli naše týnecké kapely Czech It a TNS. Myslím, že je důležité, aby místní kapely hrály 

pro místní lidi. Jako hřeb večera vystoupil úžasný Michal Šindelář, který hraje skladby svého 

tatínka „dědka“ z kapely Katapult. A pro ty, co vydrželi až do půlnoci, byla after party s DJ 

Oldou Burdou a staré pecky. Končili jsme v 1:30 hodin za velké nevole všech, ale noční klid 

musíme dodržovat i my“ (Rozhovor č. 14, Příloha I.). Do konce roku se uskutečnilo v Týnci 

i řada dalších akcí jak městských, tak hradních. Koncem srpna se uskutečnilo letní kino na 
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fotbalovém stadionu. Na hradě Netopýří noc, Ochotnický divadelní festival a Keltský večer, 

kterým byla sezóna na Týneckém hradě zakončena. V říjnu se uskutečnilo jako každý rok 

ocenění Významných občanů města a dárců krve a začátkem listopadu koncert Lenky 

Filipové. Tento koncert byl kvůli pandemie přesunut a uskutečněn tedy až v listopadu. 

V prosinci jako každý rok se uskutečnila tradice rozsvěcení vánočního stromu a Adventní 

neděle na hradě v Týnci nad Sázavou. Momentálně referentka kultury připravuje kulturní 

akce na celý rok 2022.  

Na otázku, co by si referentka kultury přála, nebo jakou kulturní akci by ráda 

doporučila či nabídla občanům Týnce nad Sázavou – něco, co tu ještě nebylo odpověděla: 

„Já se moc těším, až se propojí kultura města s Kulturním centrem Týnec a budeme moc 

lidem nabídnout větší možnosti. Mým snem je přizpůsobit nabídku kulturního vyžití všem, od 

dětí, přes mládež až po starší. Uvidíme, co nám budoucnost přinese“ (Rozhovor č. 14, 

Příloha I.).  

V příloze číslo III. Pravidelné kulturní akce spolků Týnec nad Sázavou lze vidět 

veškeré akce, které se každoročně ve městě Týnec nad Sázavou uskutečňují. Mezi významné 

sportovní akce, které se v Týnci tradičně konají každý rok patří Den pohybu a zdraví či 

Sportovní odpoledne ke dni dětí. Tyto sportovní akce se konají v tělocvičně ZŠ, sokolovně 

ve Zbořeném Kostelci, tenisových kurtech, volejbalovém hřišti a fotbalovém hřišti v Týnci 

nad Sázavou. Mezi tradiční kulturní akce, které se v Týnci nad Sázavou konají již řadu let 

patří Týnecký střep, Dobývání hradu Zbořený Kostelec či Den hudby. 

Jak již bylo výše zmíněno, tak hlavním organizátorem společenských akcí je město 

Týnec nad Sázavou. Mezi další organizátory akcí lze zařadit zájmové spolky, které působí 

ve městě. Jedná se například o MO ČRS, Mateřské centrum Motýlek, Odbor sportu pro 

všechny TJ Týnec nad Sázavou, Divadlo Netopýr, SDH a další. Jednotlivé akce mají různé 

zaměření a jsou rozprostřeny zcela rovnoměrně po celý rok. Z toho lze soudit, že obyvatelé 

Týnce nad Sázavou mají velmi pestré příležitosti pro sportovní a kulturní vyžití. Důležité je 

však, aby tyto akce byly dostatečně propagovány a nadchly tak různé cílové skupiny města 

Týnec nad Sázavou.  

Většina akcí, které jsou ve městě realizovány se uskutečňují na veřejných 

prostranstvích. Velkým problémem, se kterým se město potýká je chybějící náměstí neboli 

centrum. Město se tímto problémem zabývá, jelikož v roce 2018 započalo práce na 

Filosoficko – architektonické koncepci. Tato koncepce byla měla usnadnit nalezení místa ve 

městě pro vybudování náměstí. Toto náměstí by mohlo v budoucnu sloužit nejen k 



106 

 

volnočasovým aktivitám, ale rovněž ke koncentraci komerčních služeb a veřejného 

stravování (Rozhovor č. 11, Příloha I.).  

4.7 Financování spolků  

Spolky k financování své činnosti používají zpravidla dotace. Dále jsou financovány 

pomocí členských příspěvků, finančních prostředků dosažených z pořádaných akcí, 

sponzorskými dary nebo z finančních prostředků získaných na základě reklamní či jiné 

spolupráce (Rozhovor č. 11, Rozhovor č. 12, Rozhovor č. 13, Příloha I.).  

Jak již bylo zmíněno, tak město Týnec nad Sázavou každý rok podporuje činnost 

spolků ze svého rozpočtu. Zároveň město poskytuje spolkům i jednorázovou podporu. 

Spolky následně využívají tuto podporu k financování různých projektů či investic. Pokud 

má spolek zájem o podporu z rozpočtu města, tak o ní musí požádat prostřednictvím 

formuláře, které město zveřejňuje každý rok na svých webových stránkách. Město při 

rozdělování dotací si nejprve vypracuje programy a příslušné priority. Na základě těchto 

stanových programů a priorit rozděluje finanční prostředky z rozpočtu města. Vypsané 

programy směřují do oblasti kultury, sportu či sociální oblasti. Město stanoví termín, během 

kterého mohou jednotlivé organizace podávat žádosti o podporu. Následně po uplynutí doby 

posuzuje jednotlivé žádosti o podporu dle zákona č. 128/2000 Sb., o obcích společně 

s poradními orgány. Mezi poradní orgány spadají komise rady města, jež jsou zaměřené na 

určitou oblast.  

Týnec nad Sázavou má zřízenou komisi pro rozvoj města, komisi pro sport, pro 

kulturu, sociální komisi, přestupkovou komisi a komisi MA21. Důkazem toho, že si město 

Týnec nad Sázavou uvědomuje význam sportu a kultury je zřízení Komise pro sport a 

Komise kultury.  

Komise pro sport je složena z pěti členů a předsedy. Do hlavní náplně práce této 

komise se řadí dotace spolkům, sportovní aktivita a spolková činnost. Dále se sportovní 

komise zabývá záležitostmi týkající se vytváření rozvrhů v tělovýchovných zařízeních tak, 

aby mohlo sportovat co nejvíce občanů. Nejčastěji jsou v řešení otázky směřující do oblasti 

finančního zajištění týneckých sportovních klubů.  Komise pro sport se podílela v roce 2018 

na vypracování strategie sportu. Komise tuto strategii vypracovávala zhruba 6-9 měsíců. 

Strategii schvaluje zastupitelstvo a je vypracovaná na deset let. Členové sportovní komise 

se schází maximálně čtyřikrát do roka. Na otázku, zda se členové komise dokážou na dané 

problematice shodnout či spíše dochází k rozporům odpovídá předsedkyně sportovní 
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komise: „Někdy to trvá déle, ale většinou se shodneme, i když hlavní slovo má stejně rada, 

potažmo zastupitelstvo, komise je pouze poradní, návrhový orgán a její názor není vůbec 

rozhodující“ (Rozhovor č. 9, Příloha I.).  

Předsedkyně sportovní komise má na tuto strategii názor takový: „Já tento 

„elaborát“ považuji za nic neřešící a zbytečně, ale dobře placené a vynucené služby“ 

(Rozhovor č. 9, Příloha I.).  

Kulturní komise je složena z šesti členů a předsedy. Do její náplně činnosti spadá 

dotace spolkům, kulturní aktivity, spolková činnost a kronika. Kulturní komise nejčastěji 

řeší fungování kulturně zaměřených spolků, převážně po finanční stránce. Členové kulturní 

komise se schází zhruba čtyřikrát až pětkrát ročně. Strategie kultury se vypracovává na deset 

let dopředu a podléhá schválením zastupitelstva. Komise vypracovává strategii zhruba rok. 

Komise se také ve města podílí na rozhodování při rozdělování dotací jednotlivým spolkům. 

Na otázku, jestli se v dané problematice členové dokáží shodnout nebo dochází k polemikám 

odpovídá členka kulturní komise: „Občas má někdo jiný názor, ale zpravidla se vždy 

shodneme“ (Rozhovor č. 10, Příloha I.).  

„Při návrhu na rozdělení dotací hodnotíme činnosti jednotlivých spolků a finanční 

náročnosti jejich sportovní činnosti s ohledem na počty členů v oddílech, frekvenci tréninků 

i závodů, soutěží, jejich zařazení v okrese, kraji, republice“ (Rozhovor č. 9, Příloha I.).  

Zpravidla se výše dotací odvíjí od velikosti spolku, jež se měří počtem členů, činností 

spolku a rozsahem pořádaných akcí (Rozhovor č. 12, Příloha I.).  

„Specifické podmínky pro rozdělování dotací jednotlivým spolkům nemáme stanovené. 

Každý rok si určíme programy a v rámci každého programu poté priority jež směřují do 

určitých oblastí zájmové činnosti a na ně poté poskytujeme dotace. Samozřejmě o to musí 

daný spolek požádat, tyto dotace z městského rozpočtu nejsou samozřejmostí a vyplácejí se 

na základě podané a schválené žádosti. Programy jsou zaměřené převážně na sportovní a 

kulturní oblast. Rada města i zastupitelstvo posuzuje jejich žádosti dle zákona č. 128/ 2000 

Sb., o obcích. K podaným žádostem se vyjadřují i poradní orgány, jež jsou ve městě zřízeny 

a mají na starosti určitou vymezenou oblast“ (Rozhovor č. 12, Příloha I.).  

Jak již bylo zmíněno, tak spolky mohou podat žádost o dotace. V roce 2021 město 

vyhlásilo programy podpory zaměřené na sportovní, tělovýchovné, umělecké a zájmové 

činnosti děti a mládeže. V roce 2021 vyhlásilo město tři programy. První program nese název 

Pravidelná sportovní a zájmová činnost pro děti a mládež. Účelem tohoto programu je 

vytváření podmínek pro zapojení dětí a mládeže do 18 let do pravidelné sportovní, 



108 

 

tělovýchovné, umělecké a zájmové činnosti v Týnci nad Sázavou. Z tohoto programu lze 

financovat pronájmy, cestovné, startovné, odměny trenérům, ceny a sportovní pomůcky. 

Město na tento program vyčlenilo 560 000 Kč.  Druhý program se nazývá Akce pro děti a 

veřejnost nebo akce výrazně propagující město. Tento program je určen spolkům bez ohledu 

na počet registrovaných dětí, které se chtějí konkrétní akcí podílet na společenském životě 

obyvatel města nebo propagovat historii a současnost města Týnec nad Sázavou. Na tento 

program město vyhradilo celkem 140 000 Kč. Třetí program se jmenuje Údržba a 

modernizace sportovišť. Program je zřízen za účelem pomoci při provozu sportoviště ve 

vlastnictví spolku nebo jeho pronájmu. Okruh podpory je zaměřen na provoz, údržbu a 

modernizaci sportoviště, na energii, vodu atd. Na tento program město vyčlenilo ze svého 

rozpočtu 200 000 Kč (Týnecké listy, 2021, Rozhovor č. 11, Příloha I.). 11 

 Kromě finanční podpory město poskytuje spolkům i materiální podporu. Mezi 

materiální podporu, které poskytuje město spolkům se řadí zapůjčení prostor nebo zařízení 

města za nízkou cenu či zdarma, propagace akcí, tisk materiálů, tvorba plakátů, vyvěšení 

propagačních materiálů na vývěskách v Týnci nad Sázavou (Rozhovor č. 11, Rozhovor č. 

12, Rozhovor č. 13, Příloha I.).  

4.8 Přehled nákladů města na zájmovou činnost 2014–2020  

Město Týnec nad Sázavou je velice aktivní, co se týká podpory sportovní, 

tělovýchovné, umělecké a zájmové činnosti dětí a mládeže. V tabulce č.15 jsou uvedené 

veškeré vynaložené náklady města na kulturu, sport a volný čas od roku 2014–2020. Je 

možné vidět rozkolísanost vynaložených nákladů na uvedené činnosti. Jednotlivé okruhy 

činností, jež spadají do celkových oblastí, na které město vynaložilo prostředky jsou blíže 

popsány v tabulce č. 15. Celkové náklady na jednotlivé oblasti se v analyzovaném období 

pohybovaly přibližně od 1 mil. Kč do necelých 7 mil. Kč. Nejvíce finančních prostředků ve 

sledovaném období vynaložilo město do oblasti volného času dětí a mládeže ve výši 

16 318 822 Kč. Další oblastí, do níž město vynaložilo nejvíce prostředků patří oblast 

ostatních záležitostí kultury a ostatní zájmové činnosti. Nejméně finančních prostředků bylo 

vynaloženo do oblasti zájmové činnosti v kultuře a tělovýchovné činnosti.  

V roce 2020 poskytlo město na pravidelnou činnost pro děti a mládež dotace za 

celkem 558 tis. Kč, a to dvanácti spolkům působících v oblasti sportu, kultury a volného 

 
11 Zdroj: Týnecké listy – 2021, odkaz: http://www.mestotynec.cz/download/tl2021_1.pdf 
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času. Dalších 136 tis. Kč poskytlo na jednorázové aktivity (v oblasti sportu, kultury a 

volného času). Na údržbu a modernizaci sportovišť, které nejsou v majetku města, uvolnilo 

prostředky ve výši 200 tis. Kč, a to pro Volejbalový klub Týnec nad Sázavou, TJ JAWA 

Pecerady, TK Týnec nad Sázavou a Junák – český skaut. Mimořádné dotace město poskytlo 

celkem osmi organizacím v celkové výše 1 455 750 Kč. Obdobné částky vynaložilo město i 

v předchozích dvou letech.  

Tabulka 15- Vynaložené náklady města na zájmovou činnost 2014–2020 

Oblast 2014 2015 2016 2017 2018 2019 2020 

Zájmová 

činnost 

v kultuře 

(Kč) 

614 614 337 950 355 532 426 438 941 064 1 123 679 1 357 856 

 
Autorské odměny, propagace, zájezdy, divadla, materiál na kulturní akce, hudební produkce, 

pohoštění na kulturních akcích 
 

Ostatní 

záležitosti 

kultury 

(Kč) 

823 703 1 079 314 841 170 1 400 683 971 647 1 098 765 1 489 341  

Vítání občánků, podpora provozu infocentra, koncerty, dotace a dary spolkům, obecně 

prospěšným společnostem, církvím a osadním výborům, pohoštění 
 

Tělovýchovná 

činnost 

(Kč) 

835 769 785 533 739 592 6 089 613 2 769 281 2 678 561 2 952 347  

Energie, opravy a udržování sokolovny, fotbalového hřiště, výstavba klubovny tenisového 

oddílu 
 

Volný čas 

dětí a 

mládeže 

(Kč) 

4 317 118 5 502 791 2 189 000 1 098 124 991 484 1 023 564 1 196 741  

Opravy a udržování hřišť a sportovišť, herní prvky na dětská hřiště, dotace sportovním klubům 

na běžnou údržbu majetku 
 

Ostatní 

zájmová 

činnost 

(Kč) 

1 348 135 448 000 920 000 804 300 946 974 959 874 1 123 256  

Dotace sportovním klubům na podporu činnosti, odměny trenérům  

Zdroj: Vlastní zpracování (Dokumenty poskytnuté obcí Týnec nad Sázavou) 
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4.9 Rozhodovací mechanismus v Týnci nad Sázavou  

Ve městě lze za rozhodující orgán považovat zastupitelstvo obce. Veřejné zasedání 

zastupitelstva se koná pět krát do roka. Před každém veřejném zasedání zastupitelstva se 

zastupitelé schází na pracovní schůzi. Ta se koná zpravidla ke konci každého měsíce ve 

středu, vždy před konáním zastupitelstva. Všichni zastupitelé města vykonávají činnost při 

svém zaměstnání. Většině z nich nezbývá příliš moc času na řádnou přípravu spojenou se 

studováním rozsáhlých dokumentů. I přesto se snaží zastupitelé ze všech sil plnit úlohu 

zastupitele a cíle tak, aby byli občané města spokojeni. Vedoucí úlohu v obci má pouze 

starosta, ten se plně každodenně věnuje místní samosprávě. O všech záležitostech se 

rozhoduje vždy hlasováním na veřejném zasedání zastupitelstva obce. Nicméně před 

veřejném zasedání zastupitelstva se rada vždy domluví, co chce pro město udělat. 

Podrobnosti následně radní sdělí ostatním zastupitelům na pracovní schůzce. Pracovní 

schůzky jsou k tomu, aby se na nich vyřešily veškeré nesrovnalosti a následně veřejné 

zasedání zastupitelstva probíhalo hladce. Na veřejném zasedání zastupitelstva se návrh 

přednese a hlasuje se o něm (Rozhovor č. 12, Příloha I.). „Řekl bych, že většina zastupitelů 

návrh vždy podpoří. U jednotlivých návrhů, které zastupitelstvo projednává, jsou polemiky 

opravdu jen zřídka“ (Rozhovor č. 12, Příloha I.).  

„Většinou to chodí tak, že starosta či místostarosta předkládá návrhy v radě. Po 

doladění v radě se tento návrh představí ostatním zastupitelům na pracovní schůzce. 

Následně se o něm hlasuje na nejbližším veřejném zasedání zastupitelstva města. Každý 

zastupitel samozřejmě může předkládat libovolné množství návrhů. Skoro pokaždé je 

rozhodnutí o konkrétním návrhu jednohlasné. Nebývají polemiky v projednávání návrhu. 

Možná je to tím, že účast na pracovních schůzích je nízká. Většina zastupitelů z důvodu 

pracovních povinností nestíhá docházet na pracovní schůze. Pokaždé se sejde tak polovina 

zastupitelů, i to možná přeháním. Ti zastupitelé, kteří nechodí na pracovní schůze nejsou tak 

podrobně seznámeni s jednotlivými materiály, jež souvisí s určitým návrhem, o kterém se 

následně hlasuje. Proto většinou při hlasování se přidají k většině“ (Rozhovor č. 12, Příloha 

I.). 

Rada se schází v Týnci nad Sázavou průměrně dvacet krát do roka. V rámci usnesení 

rady probíhají jednání mezi starostou a dalšími členy rady. „Nejčastěji projednáváme složité 

a finančně náročné projekty, řešíme jejich financování, rozpočet obce apod. Všichni se 

zapojujeme do diskuse a vyjadřujeme své názory na konkrétní věc a hledáme nejlepší řešení 

pro obec. Lze tedy říct, že usnesení rady jsou zdrojem určitých polemik. Ale vždy se v rámci 
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komunikace dostaneme k řešení, se kterým všichni souhlasí“ (Rozhovor č. 12, Příloha I.). 

Rada se předběžně domluví, co chce pro město udělat. Podrobnosti sdělí na pracovní schůzce 

ostatním zastupitelům. Na veřejném zastupitelstvu se návrh přednese a hlasuje se o něm. 

Většina zastupitelů zpravidla návrh podpoří (Rozhovor č. 11, Rozhovor č. 13, Příloha I.).  

Co se týká rozpočtu, tak jeho návrh je připravován na začátku kalendářního roku. 

Navrhuje ho účetní obce, která vždy vychází z rozpočtu ke konci minulého roku. 

Zastupitelům je poskytnut návrh a důvody změn na pracovní schůzi. Oficiálně je předložen 

na veřejném jednání zastupitelstva. V průběhu roku se schvalují rozpočtově změny, které do 

určité výše může schválit rada obce (Rozhovor č. 11, Rozhovor č. 12, Rozhovor č. 13, 

Příloha I.).  

4.10 Investiční činnost v Týnci nad Sázavou  

Nejčastějším iniciátorem v oblasti investic je ve městě Týnec nad Sázavou starosta. 

K prosazování investic starosta využívá strategii ve formě pracovních schůzí. Ojediněle 

přichází s návrhy i rada. Návrh na projekt v dané oblasti starosta nejprve projednává na 

usnesení rady a pak tento návrh předkládá zastupitelům na pracovní schůzi. O tomto návrhu 

se hlasuje na veřejném zasedání zastupitelstva. Pokud město projednává investičně náročné 

projekty, tak jsou na tyto pracovní schůze přizváni projektanti, zástupci firem a spolků 

(Rozhovor č. 12, Příloha I.).  

Samozřejmě i zastupitelé mají právo navrhnout libovolné množství projektů. 

V případě, že se zastupitel účastní pracovní schůze, tak se svým návrhem na projekt seznámí 

ostatní zastupitele a sdělí jim veškeré potřebné podrobnosti. Pokud se neúčastní pracovních 

schůzích z důvodu pracovní vytíženosti, tak návrh předloží na veřejném zasedání 

zastupitelstva. Na tomto veřejném zasedání zastupitelstva každý zastupitel návrh na projekt 

oboduje, a tak vznikne výsledné pořadí, které poté zastupitelstva schválí či nikoliv 

(Rozhovor č. 12, Příloha I.).  

„Vždy každý zastupitel má možnost podávat návrhy na realizaci projektů. V průběhu 

volebního období byla v řadě shoda na realizaci priorit. Větší vliv na prosazování návrhů 

mají subjekty, které jsou v koalici – opozice je velmi slabá. Opozice buď souhlasí nebo 

přijímá kompromis. Celkově lze konstatovat, že pokud jsou finance, tak se daří prosazovat. 

Pokud máte většinu v zastupitelstvu je vysoká šance na prosazení návrhu. Pokud nemáte, 

jste nucen dělat kompromisy. K bouřlivým diskusím nedochází, vždy dojdeme k závěru, že se 

dokážeme domluvit, někdy to trvá trochu déle“ (Rozhovor č. 12, Příloha I.). Na pracovních 
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schůzích bývají vyřešeny a prodiskutovány veškeré nesrovnalosti, a proto následně na 

veřejném zasedání zastupitelstva nedochází k bouřlivým diskusím.  

Město je charakterizováno vysokou dotační aktivitou. Žádosti o dotace podává na 

národní i evropské úrovni. V posledních letech město využilo na stanovené investiční 

priority s využitím dotačních titulů EU i státu. V roce 2018 byla realizována přístavba 

tělocvičny, dopravní terminál, zateplení městského úřadu a zdravotního střediska apod. 

V letech 2018–2020 město realizovalo projekty, jež se týkaly dokončení přístavby základní 

školy, vodovody a kanalizace v místních částech, chodník ve Zbořeném Kostelci, rybník 

Pecerady a mnoho dalších.  V roce 2021 byl dokončen projekt dopravního hřiště mateřské 

školy v Týnci nad Sázavou, stezka v okolí řeky Sázavy pod městským úřadem, rekonstrukce 

chodníku v Podělusích, workoutové hřiště na „Faráku“, renovace školní asfaltové plochy – 

hřiště, nová cisternová automobilová stříkačka pro Jednotku požární ochrany Týnec nad 

Sázavou – Pecerady a koupě společenského centra. V roce 2021 by měl být spuštěn projekt 

týkající se vodovodu a kanalizace v místních částech, který by měl vyřešit problém 

s nedostatkem vody a také by mělo dojít k obnově místních komunikací ve „staré“ části 

města (Rozhovor č. 11, Rozhovor č. 12, Rozhovor č. 13, Příloha I.). 

 Níže v kapitole 4. 10. 3. Významné investice v oblasti spolkové činnosti 2018–2021 

jsou rozebrány významné projekty v oblasti spolkové činnosti. Ostatní projekty, které město 

realizovalo za účelem zlepšení života v obci jsou popsány v příloze číslo V. Komparativní 

analýza dat výsledků hospodaření 2016–2020.  

4.10.1 Investiční priority 2015–2018  

V tabulce č. 16 jsou zobrazeny veškeré investiční priority, které si město stanovilo 

v období let 2015–2018. Jednotlivé priority se týkaly i sportu a zájmové činnosti. Je tedy 

patrné, že město klade význam na tuto oblast rozvoje města. 

Investiční priority lze dělit na dva typy, a to rozpracované nebo drobné akce 

financované průběžně z rozpočtu města nebo dotací a dále na významné akce většího 

rozsahu. U prvního typu investičních priorit si město stanovilo celkem patnáct projektů 

s celkovými náklady 49 570 000 Kč. Jak je možné vidět z tabulky č. 16, tak nejvíce finančně 

náročné projekty byly projekty v oblasti dopravy. Na tyto projekty byly vymezeny přibližně 

dvě třetiny financí. Projekty v oblasti dopravy byly financovány zejména v rámci 

Integrovaného regionálního operačního programy (IRPO) a Státního fondu dopravní 

infrastruktury (SDFI). Ostatní projekty byly financovány z rozpočtu města, pomocí Státního 
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fondu životního prostředí (SFŽP), Ministerstvem vnitra a Středočeským krajem. U druhého 

typu investičních priorit bylo vymezeno celkem třicet dva projektů, jejich finančních 

náročnost byla o dost vyšší než u prvního typu. Celkové náklady činily 582 000 000 Kč. 

Tyto projekty město financovalo z národních, evropských i vlastních zdrojů. Nejvíce 

finančně náročné projekty byly v oblasti vod. Tyto projekty stály město 353 500 000 Kč. 

Druhou nejvíce finančně náročnou oblastí patřilo školství, na které město použilo 

87 000 000 Kč. Detailní přehled veškerých oblastí investičních záměrů města Týnec 

Sázavou a jejich nákladů pro období let 2015–2018 je znázorněn v tabulce č. 16.   

 

Tabulka 16- Investiční priority města Týnec nad Sázavou 2015–2018 

Zdroj: Vlastní zpracování (Dokumenty poskytnuté obcí Týnec nad Sázavou) 

 

Rozpracované nebo drobné akce financované průběžně z rozpočtu nebo dotace 

Oblast Počet projektů Financování 

Bydlení 1 5 000 000 Kč 

Doprava 3 30 000 000 Kč 

Sport, zájmová činnost 2 7 000 000 Kč 

Veřejná prostranství 4 5 000 000 Kč 

Památky 3 1 550 000 Kč 

Místní správa 2 1 020 000 Kč 

Celkem 15 49 570 000 Kč 

Významné akce, většího rozsahu 

Voda 6 353 500 000 Kč 

Školství 7 87 000 000 Kč 

Kultura 2 51 000 000 Kč 

Doprava 7 43 200 000 Kč 

Veřejná prostranství 4 23 800 000 Kč 

Sport, zájmová činnost 1 8 000 0000 Kč 

Sociální 2 8 000 000 Kč 

Bydlení 1 5 000 000 Kč 

Místní správa 1 1 500 000 Kč 

Památky 1 1 000 000 Kč 

Celkem 32 582 000 000 Kč 
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S ohledem na podané žádosti na projekty města a spolků je patrná značná dotační 

aktivita. Dříve město podávalo nižší počet projektových dotací a mělo nižší úspěšnost jejich 

získávání. Například v roce 2013 podalo město celkem 16 projektových dotací z nichž 11 

jich bylo nepodpořeno a 5 podpořeno, což je velmi málo. Nicméně v průběhu let se úspěšnost 

dotací zvyšovala, stejně tak i počet podaných žádostí o dotace. V roce 2020 podalo město 

celkem 20 projektových dotací, z nichž 17 bylo schváleno a tři dotace na projekty nebyly 

schváleny z důvodu nedostatku finančních prostředků příslušného fondu. V roce 2021 město 

podalo celkem 22 projektů, z nichž 8 bylo realizováno, 4 projekty čekají na schválení a na 2 

projekty město neobdrželo dotaci z důvodu nedostačující finanční alokace daného dotačního 

titulu. Mezi nejčastěji podpořené projekty jsou projekty v oblasti dopravy, životního 

prostředí a oprav majetku města (Mestotynec.cz, 2018). 

„V období let 2014–2018 mělo město k dispozici dohromady šedesát milionů korun 

na investice, dalších sto dvacet milionů dotačních korun. Díky podpoře mohla vzniknout 

přístavba ZŠ a rovněž tamní nová tělocvična, která vyšla na 90 milionů korun (65 milionů 

stála přístavba). Další dotační peníze, přibližně 25 milionů korun použil Týnec na dopravní 

terminál. Další položka (8 milionů městských korun) se využila k sanování ekologické zátěže 

mezi obcí Chářovice a týneckou osadou Krusičany. Tamní skládka v lokalitě Vánovec začala 

průsaky ohrožovat své okolí. K těm viditelnějším záležitostem patří i zateplení tělocvičny ve 

Zbořeném Kostelci nebo provedená rekonstrukce se zateplením radnice a zdravotního 

střediska v ulici K Náklí. Práce na městském úřadu stála dvacet milionů, dalších osm milionů 

pak zdravotní středisko“ (Rozhovor č. 12, Příloha I.).   

4.10.2 Participativní rozpočet a veřejné fórum  

Město Týnec nad Sázavou každý rok vyčleňuje ze svého rozpočtu určitou výši 

finančních prostředků pro obyvatele města. Občané mohou rozhodovat na jaký účel se tyto 

finanční prostředky využívají. Participativní rozpočet je převážně výzvou pro obyvatele, 

které jsou aktivní a mají nápad, jak výši prostředků, které město vyčlení v rámci 

participativního rozpočtu využijí ku prospěchu všech (Mestotynec.cz, 2021).  

Město má předepsaná pravidla týkající se participativní rozpočtu. Navrhovatelem 

projektu musí být fyzická osoba starší patnácti let, která má trvalý pobyt v Týnci nad 

Sázavou, včetně místních částí. Dále může podat žádost spolek, klub, svaz, instituce se 

sídlem nebo provozovnou ve správním území města či majitel nemovitosti na katastrálním 

území města. Jeden navrhovatel projektu může podat maximálně dva návrhy různorodých 
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projektů. Na projekt jsou kladeny určité podmínky a rovněž je určen termín, do kdy se 

mohou žádosti včetně projektů podávat. Po uplynutí doby k podání žádostí město jednotlivé 

projekty posuzuje a ty schválené pak představuje veřejnosti. Po představení projektů 

veřejnosti je zahájeno vždy hlasování. Realizovány jsou vždy ty projekty, které získají 

nejvyšší počet kladných hlasů, a součet nákladů nepřesáhne celkový limit participativního 

rozpočtu. Město vždy zveřejní vítězné projekty veřejnosti, které schvaluje rada města 

(Mestotynec.cz, 2021).  

V roce 2021 město vyčlenilo 500 000 Kč v rámci participativního rozpočtu. Na konci 

ledna roku 2021 skončil příjem projektů do participativního rozpočtu. Celkem se sešlo osm 

projektů v celkové výši 1 850 000 Kč. Vzhledem k tomu, že dva projekty navrhovatelé 

stáhli, protože je bude realizovat město, do soutěže o hlasy postoupilo 6 projektů. V roce 

2021 měl každý občan, který se rozhodl hlasovat k dispozici dva kladné a jeden záporný 

hlas. Občané mohli hlasovat prostřednictvím platformy Mobilní rozhlas nebo 

prostřednictvím formuláře, který bylo možné stáhnout na webové stránce města. Do 

hlasování se zapojilo téměř pět set občanů, z toho dvě třetiny tvořily ženy (Mestotynec.cz, 

2021, Týnecké listy, 2021). 12 

Občané mohli hlasovat pro celkem šest projektů zaměřených na různé oblasti. Jednalo 

se o projekty: Rozdělení vnitřního prostoru sportovní haly oponou s vertikálním zvedáním, 

Obnovení alejí podél starých katastrálních cest, Venkovní posilovna a odpočinková zóna 

v Podělusích, Renovace školní asfaltové plochy – hřiště, Pořízení kostýmů na akce pořádané 

městským muzeem a spolky města a Rodinný festival u hradu (Mestotynec.cz, 2021, 

Týnecké listy, 2021). 13 

  Vítězem se stal projekt: Renovace školní asfaltové plochy na hřišti. Jeho cílem bylo 

na místě stávajícího asfaltového hřiště před budovou školní družiny při ZŠ Týnec nad 

Sázavou vybudovat nové víceúčelové hřiště z umělého povrchu. Na asfaltovém povrchu se 

nacházely velké praskliny a nesrovnalosti. Díky renovaci dojde ke snížení počtu úrazů a 

hřiště se bude snadněji udržovat. Sloužit bude nejen žákům ZŠ, ale i široké veřejnosti. 

Projekt byl dokončen 5. 10. 2021. Renovaci hřiště provedla společnost 4soft, s.r.o. 

(Mestotynec.cz, 2021). 

 
12 Týnecké listy - 2021, odkaz: http://www.mestotynec.cz/download/tl2021_1.pdf 
13 Týnecké listy – 2021, odkaz: http://www.mestotynec.cz/download/tl2021_2.pdf 

 

http://www.mestotynec.cz/download/tl2021_1.pdf
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Vzhledem k tomu, že se jednalo o velký projekt, tak byl participován z rozpočtu jen 

tento jeden. Což je velkým rozdílem oproti roku 2020, kdy se realizovalo v rámci 

participativního rozpočtu více projektů. Ostatní projekty mohou jejich navrhovatelé přihlásit 

do participativního rozpočtu v příštím roce, tj. 2022. „V Týnci, na rozdíl od loňska (2020), 

kdy město půlmilionový participativní účet rozdělilo mezi kvetoucí a jedlou zahradu v 

mateřince, kynologické cvičiště a rekonstrukci hrobky rodiny prvního týneckého starosty 

Jindřicha Micky, využije letošní peníze jen na jediný projekt. Ostatní projekty mohou 

navrhovatelé přihlásit v příštím roce tj. 2022. Na některé drobnější akce by se ale mohly 

najít peníze v letošním roce (2021) i v městském rozpočtu. Týká se to například obnovy 

starých cest a výsadby stromořadí nebo odpočinkové zóny v Podělusích“ (Mestotynec.cz, 

2021).  

Veřejné fórum se koná v Týnci nad Sázavou každý rok ve Společenském centru. 

Občané města mohli sdělit v rámci veřejné diskuse návrhy, náměty a nápady, co a jak 

v Týnci nad Sázavou zlepšit či vybudovat. Tento rok se konala veřejné diskuse v úterý 14.9. 

2021. Na veřejné diskuzi se jednalo nad projekty, které občané sami navrhli. Veřejné fórum 

v tento rok přivedlo do Společenského centra přes pět desítek lidí. Diskuse probíhala u 

pracovních stolů, které byly rozděleny do oblasti životního prostředí, sociálních a 

zdravotních služeb, školství, vzdělávání a výchovy, dopravy, bezpečnosti občanů a 

parkování, sportu, kultury a volného času, veřejného prostoru a architektury, občana a úřadu 

a nakonec i tzv. „stůl mladých“. U těchto stolů probíhaly živé diskuse a sepisovaly se náměty 

a nápady, co je možné v Týnci nad Sázavou zlepšit. Všichni zúčastnění pak z těchto námětů 

vybrali celkem sedmnáct priorit. Nicméně to neznamená, že by malé nebo málo hodnocené 

návrhy byly zapomenuty, protože si svojí atraktivitou určitě zaslouží pozornost v budoucnu. 

Mezi navrhovanými prioritami bylo mimo jiné fotbalové hřiště s umělým povrchem, nebo 

nápad postavit uzavřený, uměle vytvořený okruh pro jízdu na kole, koloběžce, in-line 

bruslích či skateboardu. V rámci veřejné diskuse byla zveřejněna ověřovací anketa, které 

proběhla prostřednictvím Mobilního rozhlasu. V rámci ověřovací ankety občané mohli 

hlasovat pro sedmnáct návrhů, ze kterých následně zvítězilo deset nejlepších priorit. Do 

ověřovací ankety se zapojilo celkem 481 občanů. Mezi vítězné priority patřily: zvětšit 

prostory školní družiny, fotbalové hřiště s umělým povrchem 90 x 60 cm, zvětšit skatepark 

a pumptrack, zvětšit prostory školní jídelny, podpora pěších a cyklistů, parkovací dům na 

Okružní, změna systémů plateb za odpad dle množství vyprodukovaného odpadu, zamezení 
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zastavování zelených ploch, zpřístupnění břehů Sázavy pro koupání v Náklí + molo a 

rozšíření zdravotního střediska (Mestotynec.cz, 2021, Týnecké listy, 2021). 14 

Tyto priority po skončení této ankety zařadilo město do Akčního plánu města a 

postupně začne pracovat na jejich realizaci. (Mestotynec.cz, 2021). „Shodli jsme se, že 

vzniklo mnoho námětů, se kterými je třeba dále pracovat. Vedení města, kulturní a sportovní 

komise a zúčastněné spolky zváží, jak na veřejnou diskusi navázat“ (Mestotynec.cz, 2021). 

Člen sportovní komise a zároveň předseda FK Týnec nad Sázavou zhodnotil veřejnou 

diskusi následovně: „Veřejná diskuse je z mého pohledu osobně velmi užitečná, jelikož něco 

nového tímto začíná. Jelikož tuto diskusi iniciovalo město, považuji tento krok za velmi 

vstřícný. Další pozitivum spatřuji v občanech Týnce, kteří se do diskuse zapojili a našli si 

čas se věnovat tématu volného času, což mě mile překvapilo. Osobně pro mě to byl 

smysluplně strávený čas“ (Rozhovor č. 2, Příloha I.). 

4.10.3 Významné investice v oblasti spolkové činnosti 2018–2021  

Stavba nové tělocvičny byla zahájena 20. července 2017 převzetím staveniště a 

podpisem předávacích protokolů mezi městem a zástupci společnosti FASTAV BAU, s.r.o. 

Nová tělocvična za více než 30 milionů korun měla být dokončená v dubnu roku 2018. 

Město na její výstavbu získalo dotaci ve výší 90 % nákladů z Ministerstva financí. Současně 

pokračovala také výstavba spojovacího krčku mezi oběma školními pavilony. V listopadu 

měli žáci mít k dispozici tři nové plnohodnotné učebny, nové šatny a sociální zařízení. Pro 

vedení školy se chystala také nová kancelář. Celkové náklady byly ve výši 28 milionů Kč, 

z toho zhruba 18.5 milionů Kč pokryly dotace z Ministerstva financí (Týnecké listy, 

2017). 15 

I přesto, že stavba tělocvičny šla podle harmonogramu prací a měla být dokončena 

na jaře roku 2018, tak to samé se nedalo říct o přístavbě školy. Přístavba školy byla 

pozastavena v období listopadu roku 2017. Město ukončilo spolupráci s firmou DAKA Stav, 

s.r.o. zastoupenou jednatelem Davidem Kaštánkem.  

Důvodem odstoupení od smlouvy byla skutečnost, že zhotovitel nebo jeho 

subdodavatelé opakovaně či hrubým způsobem porušovali na staveništi pravidla bezpečnosti 

práce. Zároveň zhotovitel závažně porušoval technologickou kázeň při realizaci díla 

 
14 Týnecké listy – 2021, odkaz. http://www.mestotynec.cz/download/tl2021_3.pdf, 

http://www.mestotynec.cz/download/tl2021_5.pdf 
15 Týnecké listy – 2017, odkaz: http://www.mestotynec.cz/download/tl2017_2.pdf 

http://www.mestotynec.cz/download/tl2021_3.pdf
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(Týnecké listy, 2017, Týnecké listy, 2018). 16„Většina z nás, a to i z řad ne stavebníků, však 

nejspíš sama zaregistrovala, že stavba neprobíhá tak, jak se očekávalo, a jak se DAKA Stav, 

s.r.o. ve Smlouvě o dílo zavázal. Vzhledem k tempu prací a neprofesionalitě pracovníků pod 

vedením stavbyvedoucího bez odborné způsobilosti Jaroslava Světlíka, by se děti nových 

učeben pravděpodobně nedočkaly. Nutno dodat, že firmě DAKA Stav, s.  r.o. bylo vyplaceno 

v té době jen to, co opravdu prostavěla. Vzhledem k přidělené dotaci a důkladné kontrole 

jejího využití nebylo možné proplácet práce, které ještě nenastaly“ (Týnecké listy, 2018). 17 

V době odstoupení od smlouvy město stavbu zabezpečilo proti poškození 

povětrnostními vlivy a vypsalo nové výběrové řízení na dokončení stavby. Zároveň město 

jednalo s poskytovatelem dotace o vzniklé situaci. Bylo možné, že město přijde o část dosud 

nečerpané dotace. Poskytovatel mohl umožnit čerpat dotaci i v roce 2018. Bez ohledu na 

výsledek těchto jednání přístavbu školy chtělo město dokončit i bez případné dotace a 

vzniklou škodu požadovat po společnosti DAKA Stav, s.r.o., případně přímo po jejím 

jednateli Davidu Kaštánkovi (Týnecké listy, 2017). 18 

    Z poskytnuté dotace 18 milionů Kč město vyčerpalo nakonec 11 mil. Kč a podalo 

žádost o převod zbývajících 7 milionů Kč na rok 2018 (Týnecké listy, 2017).19O žádosti 

jsem hovořil s poskytovatelem dotace. Podle něj přibývá investorů, kteří řeší podobné 

problémy jako my se stavbou školy a přidělené peníze nemohou čerpat. To jednoznačně 

přičítám špatnému zákonu o veřejných zakázkách, který umožňuje zneužívání ze strany 

stavebních firem a vytahování státních peněz z investorů. Nám se však nyní, paradoxně i díky 

těmto nevyčerpaným dotacím, podařilo získat další 3 miliony korun na komunikace v areálu 

školy. Ty původně neměly být z dotace hrazeny. Takže je možné, že celé trápení s výstavbou 

městu nakonec přinese 3 miliony navíc“ (Týnecké listy, 2017).  20 

Stavba tělocvičny a vnitroareálových komunikací probíhala dle předpokladů. 

Nicméně i tak byla nutná úprava postupu prací v návaznosti na spojovací krček, které měl 

být dokončen dříve. Vzhledem k ochotě firmy Fastav Bau, s.r.o. město však řešilo vzniklou 

situaci konstruktivně a společnost byla schopná přizpůsobit harmonogram prací aktuálnímu 

stavu v té době. To už se osvědčilo například v případě požadavku města na dokončení části 

vnitroareálové komunikace před zahájením školního roku. Tehdy zaměstnanci společnosti i 

 
16 Týnecké listy – 2017, 2018, odkaz: http://www.mestotynec.cz/download/tl2017_5.pdf, 

http://www.mestotynec.cz/download/tl2018_2.pdf 
17 Týnecké listy – 2018, odkaz: http://www.mestotynec.cz/download/tl2018_2.pdf 
18 Týnecké listy – 2017, odkaz: http://www.mestotynec.cz/download/tl2017_2.pdf 
19 Týnecké listy – 2017, odkaz: http://www.mestotynec.cz/download/tl2017_2.pdf 
20 Týnecké listy – 2017, odkaz: http://www.mestotynec.cz/download/tl2017_2.pdf 

http://www.mestotynec.cz/download/tl2017_5.pdf
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v deštích pracovali přes víkendy, aby se děti dostaly suchou nohou do školy (Týnecké listy, 

2017).21 

V únoru roku 2018 byla dokončena hrubá stavba tělocvičny. Na celou situaci se 

vyjádřil tehdejší místostarosta Ing. Bedřich Pešan: „V dubnu roku 2018 stavba probíhala 

podle harmonogramu prací. Ten jsme museli upravit z důvodu posunu dokončovacích prací 

na rozvodech teplovodu, vody, kanalizace, záložních zdrojů, které jsou závislé na dokončení 

spojovacího krčku. Vzhledem k odstoupení od smlouvy s dodavatelem přístavby školy však 

ještě nebyly provedeny. Jen bych rád připomenul, že k odstoupení od smlouvy s původním 

dodavatelem prací na podzim roku 2017 jsme přistoupli přes pochyby některých, v pravý 

čas. Dodavatel, dle vlastního sdělení vyhodnocuje, zda se nenachází ve stavu úpadku. 

Zároveň dostal výpověď ze smlouvy o dílo od Prahy 21, které vypovězení smlouvy zvažovala 

již od říjnu stejně jako my. Nakonec z obavy o nevyčerpání dotace ustoupila a podepsala 

dodatek ke smlouvě s prodloužením termínu. My jsme po novém výběrovém řízení 24. dubna 

podepsali smlouvu o dílo s termínem výstavby 180 dnů od předání staveniště se společností 

Fastav Bau, s. r.o. Při výběrů dodavatele dokončovacích prací už jsme se nebáli vyřadit 

nejlevnější nabídku. Po učení zkušeností jsme šli do rizika, že se vyřazený uchazeč může 

odvolat k Úřadu na ochranu hospodářské soutěže. Ten samý problém se řešil v Sedlčanech, 

kde se takto odvolala nejlevnější firma na stavbu dopravního terminálu za 50 mil. Kč a 

odsunula tím zahájení výstavby. Sedlčany tak nestačily vyčerpat dotaci ve výši 90 %. Před 

stejným rozhodnutím jsme stáli i před rokem a půl my. Tenkrát jsme se k tomuto kroku 

neodhodlali, protože bychom riskovali nevyčerpání dotace ve výši 18 mil. Kč. Pokud bychom 

totiž nečerpali dotaci na spojovací krček snižovali bychom šanci na získání dotace ve výši 

30 mil. Kč na tělocvičnu. Pro poskytovatele dotace není příjemné, pokud se dotace nečerpá 

a propadne, v případě Ministerstva financí, do státního rozpočtu. Praxe je taková, že pokud 

má poskytovatel vyčerpat například 800 mil. Kč a vyčerpá pouze 600 mil. Kč, tak příští rok 

dostane s největší pravděpodobností jen těch 600 mil. Kč. Pokud jste ve výběrovém řízení 

vyřadili nejlevnější nabídku a raději zvolili prověřeného dodavatele dokončovacích prací, 

pravděpodobně budou náklady na přístavbu vyšší, než původně plánovaných 32 mil. Kč. 

Celková investice oproti původně podepsaným smlouvám byla podstatně vyšší, ale to nás 

netížilo tolik, jako neustálé posouvání termínu dokončení a nemožnosti využívat potřebné 

učebny. Jen od vypovězení smlouvy do podpisu nové uběhlo sedm měsíců. Bohužel vzhledem 

 
21 Týnecké listy – 2017, odkaz: http://www.mestotynec.cz/download/tl2017_2.pdf 
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k zákonem daným termínům na případě dokumentace nebylo možné podepsat novou smlouvu 

rychleji. Aby to nevypadalo, že peníze nejsou důležité. To určitě ano. Pokud se však 

posuneme na začátek plánování investic do školy, předpoklad byl 36 mil. Kč – spojovací 

krček z toho 18 mil. Kč dotace, 10 mil. Kč venkovní plochy a 36 mil. Kč tělocvična. Celkem 

82 mil. Kč, z toho vlastní zdroje ve výši 64 mil. Kč. Nyní je celková investice 90 mil. Kč. 

Z toho schválená dotace 48 mil. Kč, to znamená vlastní zdroje 42 mil. Kč. Jsme tak na tom 

pořád o 22 mil. Kč lépe než na začátku“ (Týnecké listy, 2018). 22 

Co tedy bylo tím rozhodujícím měřítkem, že se právě našemu městu podařilo tak 

vysokou dotaci získat? Nová tělocvična Týnec vyšla levněji než malý rodinný domek 

(Týnecké listy, 2017). „Slyšel jsem: No, tak jste to podali a měli štěstí. Ano, štěstí jsme měli, 

ale jen to určitě nestačilo. Pokud by nebyla kvalitně podaná a připravená žádost, včetně 

projektu, tak ani štěstí by nám nepomohlo. Zároveň bylo podstatné, že jsme se rozhodli, díky 

podpoře 11 zastupitelů, stavět i bez dotace. Tím jsme přesvědčili poskytovatele, že novou 

tělocvičnu opravdu potřebujeme. Takže nám konečná podpora ušetří 90 % nákladů. Takovou 

podporu považuji opravdu za smysluplnou, skutečnou podporu“ (Týnecké listy, 2017).23 

Rovněž v roce 2018 město pracovalo na realizaci výstavby nového zázemí pro tenisty 

a volejbalisty. Tento projekt hodnotí starosta města: „V roce 2019 byl projekt dokončen a 

tím jsme dali dohromady sportoviště. Tenisté mají nový kurt a zázemí společně s volejbalisty. 

Rovněž mají novou klubovnu. Také tělocvična ve Zbořeném Kostelci dostala nový kabát i 

podlahu“ (Týnecké listy, 2019). 24 

V dubnu 2021 město Týnec nad Sázavou podalo žádost o dotaci s názvem 

„Workoutové hřiště v Týnci nad Sázavou“ do Programu 2021 Středočeského Fondu sportu 

a volného času v rámci tematického zaměření Podpora sportovních a volnočasových aktivit. 

Žádost město úspěšně získalo a mohlo realizovat výstavbu. Workoutové hřiště je umístěno 

v tzv. starém Týnci, v části Farský kopec. Nové workoutové hřiště má rozměr 8x10 m. Své 

tělo mohou občané „potrápit“ na vodorovném žebříku, krátkém šikmém žebříku (tzv. Wing), 

lomené hrazdě, gymnastických kruzích s nastavitelnými popruhy, multifunkční hrazdě, 

svislých žebřinách, hrazdách, trojitých bradlech a stabilizační noze s krátkou hrazdou pro 

nácvik shybů. Na hřišti je umístěn i držák na boxovací pytel, který si však občané musí 

přinést. Hřiště je veřejně přístupné a je vhodné pro všechny věkové kategorie. Na své si 

 
22 Týnecké listy – 2018, odkaz: http://www.mestotynec.cz/download/tl2018_2.pdf 
23 Týnecké listy – 2017, odkaz: http://www.mestotynec.cz/download/tl2017_2.pdf 
24 Týnecké listy – 2019, odkaz: http://www.mestotynec.cz/download/tl2019_2.pdf 
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přijde každý, kdo chce zlepšit svou fyzickou zdatnost. Město Týnec nad Sázavou získalo na 

workoutové hřiště dotaci ze Středočeského kraje. Dotace ve výši 300 000 Kč byla městu 

poskytnuta ze středočeského Fondu sportu a volného času jako „Podpora sportovních a 

volnočasových aktivit – neinvestiční podpora". Bodově se město umístilo s projektem na 20. 

místě z 256 projektů celého Středočeského kraje. Alokace finančních prostředků fondu 

vystačila pouze na 30 projektů. Dalších 116 projektů již na dotaci nedosáhlo a 110 jich bylo 

vyřazeno. Realizace projektu probíhala v druhé polovině roku 2021 a projekt byl dokončen 

v říjnu roku 2021.  Workoutové hřiště rozšířilo možnosti sportovního a volnočasového vyžití 

v městě a slouží i sportovně zaměřeným spolkům (Týnecké listy, 2021).25 

V roce 2021 byl také dokončen vítězný projekt v rámci participativního rozpočtu 

týkající se renovace asfaltové plochy hřiště ZŠ. Účelem bylo vybudovat víceúčelové hřiště 

s umělým povrchem. Na původním asfaltovém povrchu se nacházely velké praskliny a 

nerovnosti, které neodpovídaly bezpečnostním požadavkům a byly tak častou příčinou 

úrazů. Renovaci hřiště provedla společnost 4soft, s.r.o. Původní povrch byl nahrazen 

polyuretanovým, bezpečným a trvanlivým povrchem SmartSoft. SmartSoft je elastický 

povrch bez problematických spojů, což zaručuje minimalizaci rizika zakopnutí či riziko pádu 

a následného úrazu. Díky své elasticitě výborně tlumí otřesy. Výhodou povrchu SmartSoft 

je i jeho vodopropustnost, tudíž se na hřišti nebudou tvořit louže a po dešti rychle vysychá. 

Hřiště je přístupné pro žáky základní školy, ale i pro širokou veřejnost. Na hřišti si mimo 

míčových her jako je přehazovaná, odbíjená či košíková, mohou občané zaskákat panáka, 

ověřit svou zdatnost ve skoku do dálky z místa nebo si vyzkoušet svou rovnováhu při skoku 

cik cak či po jedné noze po vyznačených stopách (Mestotynec.cz., 2021). 

„Další významný projekt se týká pořízení nové cisternové automobilové stříkačky pro 

Jednotku požární ochrany Týnec nad Sázavou – Pecerady. V sobotu 18. 9. 2021 proběhlo u 

Městského úřadu v Týnci nad Sázavou slavnostní předání nové cisternové automobilové 

stříkačky (CAS) Tatra jednotce požární ochrany Týnec – Pecerady. Slavnosti se zúčastnili 

jak místní hasiči, tak dobrovolní i profesionální kolegové z okolních jednotek, obyvatelé 

města, zástupce dodavatele a vedení města. Bylo to velkolepé, při proslovu jsem samozřejmě 

poděkoval všem zainteresovaným osobám a institucím, které se podílely jednak na určení 

technické specifikace vozidla, ale také na jeho sestrojení. Obrovský dík patří samozřejmě 

našim peceradským hasičům, kteří svou obětavostí a snahou celý projekt zrealizovali. Jedná 

 
25 Týnecké listy – 2021, odkaz: http://www.mestotynec.cz/download/tl2021_5.pdf, 

http://www.mestotynec.cz/download/ad-tl2021-cerven.pdf 

http://www.mestotynec.cz/download/tl2021_5.pdf
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se o vozidlo řady TERRA, kde je kladen důraz na robustnost, odolnost, dlouhou životnost a 

jednoduchou obsluhu i ovládání. Cisterna má automatickou převodovku s možností 

manuální volby převodového stupně. Zajímavostí je modulová nástavba, přední a zadní skříň 

je vyrobena z profilů ze slitin lehkých kovů, mezi nimi je nádrž na hasivo ze sklolaminátu s 

povrchovou úpravou vnitřních stěn. Tatra uveze 4 500 litrů vody a 270 litrů pěnidla. Na 

horní pochůzné plošině nástavby je přípojný bod pro lafetovou proudnici. Také jsem 

poděkoval pracovníkům společnosti THT Polička s. r. o., Tatra TRUCKS a. s., členům HZS 

Středočeského kraje — územní odbor Benešov, ale i osobám a institucím, které napomáhaly 

zajištění financování takto náročného projektu. Jedná se o zástupce Ministerstva vnitra ČR, 

Generálního ředitelství HZS ČR, Krajského úřadu Středočeského kraje a také samozřejmě 

pracovníkům Městského úřadu Týnec nad Sázavou. Součástí slavnostního okamžiku byla i 

minuta ticha za hasiče zemřelé při výbuchu v Koryčanech“ (Rozhovor č. 12, Příloha I.).  

V červnu v roce 2021 zastupitelstvo města projednalo a rozhodlo o koupi budovy 

Společenského centra a hotelu Týnec. Jde o významné rozhodnutí a získání majetku, který 

je pro Týnec dominantou i významným střediskem kulturního dění. V průběhu léta začalo 

přebírání budovy i samotných aktivit v domě. V roce 2022 by tak měla už kultura být 

kompletně zastřešena městem (Rozhovor č. 11, Příloha I.). Rozhodnutí o koupi 

Společenského centra a hotelu v Týnci nad Sázavou je blíže popsáno výše v kapitole 4.5. 

Zařízení pro sportovní a kulturní infrastrukturu v Týnci nad Sázavou.  

4.11 Zastoupení členů spolků v zastupitelstvu města  

Z poskytnutých rozhovorů vyplynulo, že spolky, jež mají své členy zastoupeny 

v zastupitelstvu nemají výhodnější pozici v oblasti získávání finančních prostředků. Mezi 

analyzované spolky, jež mají své členy zastoupeny v zastupitelstvu města patří FK Týnec 

nad Sázavou, MO ČRS Týnec nad Sázavou a MC Motýlek. Předseda FK Týnec nad Sázavou 

je členem sportovní komise a místopředseda FK Týnec nad Sázavou je členem 

zastupitelstva.  „Úplně bych neřekl, že prostředky, které město rozčleňuje mezi jednotlivé 

spolky jsou závislé na tom, jestli vedení spolku je v zastupitelstvu či nikoliv. Výše financí asi 

závisí na počtu členů, počtu pořádaných akcí a odvíjí se na základě dalších kritérií a 

hledisek. Podle těch se město řídí při rozdělování finančních prostředků“ (Rozhovor č.2). 

MO ČRS kandidovala v posledních volbách do zastupitelstva. Jejich název kandidátní listiny 

nesl název Rybáři městu. „Kandidovali jsme ve volbách jako Rybáři. Získali jsme jeden 

mandát. Ano daří se nám získávat prostředky od města. Nicméně to nijak nesouvisí s tím, že 
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jsme získali mandát“ (Rozhovor č. 5). Vedení MC Motýlek má v zastupitelstvu jednoho 

člena a předsedkyně je členkou kulturní komise. „Jsem členka kulturní komise a 

spoluzakladatelka MC Motýlek (Mgr. Marcela Krejčíková) je v zastupitelstvu. Myslím si, že 

zastoupení v zastupitelstvu a komisi nemá vliv na výše získaných prostředků od města“ 

(Rozhovor č. 8, Příloha I.). 

Mezi analyzované spolky, které nemají zastoupeny členy v zastupitelstvu patří TK 

Týnec nad Sázavou, TJ SPV Týnec nad Sázavou. „V zastupitelstvu nemáme žádného člena, 

nepociťuji to jako handicap“ (Rozhovor č. 6, Příloha I.).  
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5 Zhodnocení a závěr 

Téma diplomové práce je zaměřeno na veřejný a spolkový život ve městě Týnec nad 

Sázavou. Město Týnec nad Sázavou se nachází ve Středočeském kraji v okrese Benešov. 

Město k 1.1. 2021 mělo celkem 5 699 obyvatel. Toto město se vzhledem k počtu obyvatel 

řadí mezi menší až středně velká města. Týnec nad Sázavou se nachází nedaleko Prahy a 

skládá se z několika místních částí, které tvoří zhruba 45 % obyvatel celého města.  

Stěžejním cílem bylo analyzovat a porovnat pět vybraných spolků, vyhodnotit formy 

získávání finančních prostředků, popsat činnost jednotlivých spolků, seznámit s pořádáním 

sportovních a kulturních akcí a zhodnotit finanční a materiální podporu spolků ze strany 

územní samosprávy. Dílčím cílem bylo charakterizovat obec podle demografických 

ukazatelů a analyzovat vliv demografických ukazatelů na spolkovou činnost ve městě. 

Dalším dílčím cílem bylo zhodnotit pohled zastupitelů na spolkový a veřejný život, 

charakterizovat rozhodovací proces místní samosprávy a popsat významné investiční 

projekty v oblasti spolkové činnosti. Rovněž dílčím cílem bylo posoudit, zda členové spolku, 

jež jsou zároveň členy zastupitelstva obce mají větší možnosti v prosazování a získání 

podpory ze strany města.  

Analýzou demografických ukazatelů bylo zjištěno, že od roku 2001 počet obyvatel 

má rostoucí trend. To je dáno tím, že město má velmi dobrou polohu k hlavnímu městě Praze 

a také převažuje rostoucí trend bydlení ve městech mimo Prahu, ale zároveň v její blízkosti. 

Trvalý růst počtu obyvatel má pozitivní dopad na spolkový život v obci. Co se týká věkové 

struktury, tak obyvatelstvo města stárne. Ve městě převažuje věková skupina 65 + nad 

věkovou skupinou 0–14 let.  Nicméně u věkové skupiny 0–14 let lze pozorovat nepatrný 

růst, což je pozitivním zjištěním. Většina spolků působících v obci poskytuje atraktivní 

program pro děti a mládež. Rostoucí trend této kategorie obyvatel může přispět ke zvyšování 

členů jednotlivých spolků určených pro děti a mládež. Je důležité brát v úvahu i spolky, kde 

převažuje věková kategorie obyvatel ve věku 15–64 let a také kategorie 65 let a více. 

V takových spolcích členská základna i nadále stárne a je nutné se rozhlížet po nových 

členech a doplnit základnu i o mladší věkové kategorie obyvatel. Jedná se zejména o spolek 

včelařů, myslivců, chovatelů. Jelikož v Týnci nad Sázavou je možné pozorovat trvalý růst 

počtu obyvatel v rámci seniorské složky, je důležité, aby město pro tuto skupinu obyvatel 

zabezpečilo služby a vyhovělo jejich potřebám. Dětskou skupinu je nutné přimět k tomu, 

aby se více zajímala o spolkový život ve městě. Rovněž je důležité, aby se dětská skupina 



125 

 

zapojila do sportovních či kulturních organizací a vyplnila tak svůj volný čas. Rovněž je 

velmi důležité přimět i občany v produktivním věku, aby se účastnili spolkového života a 

zapojili se zejména do činnosti spolků, kde stárne členská základna a tím zabránili jejich 

případnému zániku.  

Ze získaných dat, informací a dotazování s členy spolků, zastupiteli a referentkou 

kultury se dají vyvodit určitá specifika, rozdílnosti i shodné rysy ohledně fungování, 

financování a materiálního zajištění místních spolků. 

Analýzou spolkového života bylo zjištěno, že ve městě působí celkem dvacet osm 

místních spolků, které jsou monotematicky zaměřené. Z hlediska členské základny je složení 

spolků velmi různorodé. Prvním analyzovaným spolkem je FK Týnec nad Sázavou. Ve 

fotbalovém klubu je v současnosti registrováno kolem sto šedesáti členů. Vzhledem 

k velikosti členské základy se řadí mezi středně velké spolky působící ve městě. Tento 

spolek se snaží rozvíjet pohybové dovednosti a fotbalové umění svých členů. Druhým 

analyzovaným spolkem je SPV TJ Týnec nad Sázavou, který v současnosti čítá tři sta šedesát 

jedna členů. SPV TJ Týnec nad Sázavou se řadí mezi jeden z největších spolků ve městě. 

V rámci SPV TJ existují čtyři sportovní oddíly (badminton, kanoistika, karate a odbor sportu 

pro všechny). Členové v odboru sportu pro všechny jsou evidovány v jedenácti rekreačních 

oddílech (florbal, aerobik pro dospělé, aerobik pro děti, taebo, míčové hry, zdravotní tělesná 

výchova seniorů, nohejbal, ki aikida, sportovní gymnastika, rodičů a dětí a všestrannosti). 

Třetím analyzovaným spolkem je TK Týnec nad Sázavou, jež čítá v současnosti padesát 

členů. Řadí se mezi malé spolky v Týnci nad Sázavou. Hlavním úkolem tenisového klubu je 

učit tenis hravou a zábavnou formou. Spolek klade důraz na všestranný pohybový rozvoj, 

díky kterému se členové snadněji naučí správnou tenisovou techniku. Čtvrtým 

analyzovaným spolkem je MC Motýlek. Tento spolek má v současnosti zhruba devadesát 

sedm členů. MC Motýlek se řadí mezi spolky s malou členskou základnou. Spolek si klade 

za cíl vytvořit přátelské a otevřené prostředí zejména pro maminky s předškolními dětmi. 

Posledním, tedy pátým analyzovaným spolkem je MO ČRS Týnec nad Sázavou. Tento 

spolek má nejpočetnější členskou základnu, konkrétně šest set osmdesát osm členů. Hlavní 

činností spolku je péče o svěřené revíry, chov ryb a práce s mládeží se zaměřením na 

rybolovnou techniku. Pro analýzu byly vybrány spolky různé velikosti pro lepší porovnání 

a zároveň ty, které nejvíce rozvíjejí sportovní a kulturní život ve městě. 
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Hlavním iniciátorem veškerých pořádaných akcí ve městě jsou spolky a územní 

samospráva. Analyzované spolky pořádají velké množství společenských, kulturních a 

sportovních akcí ve městě. Některé spolky mezi sebou navzájem spolupracují při organizaci 

akcí ve městě. Každý rok pořádá SPV TJ Týnec nad Sázavou akci Den pohybu a zdraví. 

Této akce se společně s SPV TJ Týnec nad Sázavou účastní i další spolky, například hasiči, 

rybáři, fotbalisté, volejbalisté, tenisté, MC Motýlek apod. Město často pomáhá spolkům po 

finanční, materiální i organizační stránce. Město se snaží přispívat zejména aktivním 

organizacím, které pořádají akce pro veřejnost a význačnou měrou se podílejí na veřejném 

životě města. Z odpovědí dotazovaných členů spolků vyplynulo, že k financování využívají 

nejvíce dotace od města, dále také z kraje, MŠMT a dalších organizací. Rovněž spolky 

financují svou činnost z vlastních zdrojů, tedy členských příspěvků, finančních prostředků 

dosažených z pořádaných akcí, sponzoringem či z finančních prostředků, jež spolky získají 

na základě reklamní či obdobné spolupráce. Analyzované spolky pociťují i řadu problémů 

v oblasti získávání finančních prostředků. Hlavní problém spatřují v obtížné administrativě 

spojené s vyplněním žádostí. Spolky jsou toho názoru, že v souvislosti se žádáním o dotace 

jde o velmi dlouhý proces. O krajské dotace některé spolky žádaly, ale z důvodu, že 

opakovaně neuspěly, již přestaly žádosti podávat. Spolupráce územní samosprávy a spolků 

je podle dotazovaných členů na dobré úrovni. Město spolkovou činnost podporuje ze svého 

rozpočtu. Rovněž spolkům poskytuje i jednorázovou podporu. Všechny analyzované spolky 

tuto podporu přijímají a využívají podporu k financování svých potřeb. Občané se nejvíce 

informací o činnosti spolků a veřejném životě v obci dozvídají ze Zpravodaje města Týnecké 

listy, facebookového profilu, vývěsní tabule, plakátovací plochy a mobilní aplikace. Část 

občanů využívá webové stránky města a spolků.  

 Analýzou veřejného života z pohledu představitelů města bylo zjištěno, že veřejný 

život je v obci na velmi vysoké úrovni a je hodnocen kladně. Město a spolky poskytují 

bohaté spektrum společenských akcí a využití ve městě. Spolky umožňují občanům města 

sdružovat se na základě společných zájmů. Spolky samy nebo ve spolupráci s městem 

organizují řadu kulturních nebo sportovních akcí v obci zaměřené zpravidla na všechny 

věkové kategorie občanů.  

 Proces rozhodování probíhá v Týnci nad Sázavou tak, že starosta předkládá návrhy 

radě. Po doladění daného návrhu v radě se tento návrh následně řeší na pracovní schůzce, 

kde se ostatním zastupitelům sdělí podrobnosti. Následně se návrh přednese na veřejném 
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zasedání zastupitelstva a hlasuje se o něm. Většina zastupitelů návrh vždy podpoří. U 

jednotlivých návrhů, jež zastupitelstvo projednává, jsou polemiky opravdu jen výjimečně.  

 Co se týká navrhování a prosazování investic, tak každý zastupitel může navrhnout 

libovolné množství projektů, ty se pak obodují každým zastupitelem a vznikne výsledné 

pořadí, které poté zastupitelstvo schválí. Samozřejmě, že prosazování ve městě se odvíjí 

hlavně od financí. Nejčastějším iniciátorem rozvojových projektů je ve městě starosta, který 

jako svou strategii využívá pracovní schůzky. Investice jsou v Týnci nad Sázavou 

vynakládány účelně. Jestliže se jedná o velkou investici, tak prochází velmi podrobným 

schvalovacím procesem. Mezi nejvýznamnější investice v oblasti spolkové činnosti se řadí 

stavba tělocvičny, nové zázemí pro tenisty a volejbalisty, workoutové hřiště, renovace 

plochy hřiště ZŠ, nová cisternová automobilová stříkačka pro SDH a koupě Společenského 

centra, který by mělo v následujících letech sloužit jako Spolkový dům.  

Participace členů místních spolků v komunální politice nemá jednoznačný dopad na 

lepší pozici v oblasti získávání finančních prostředků. Z analyzovaných spolků má členy 

v zastupitelstvu FK Týnec nad Sázavou, MC Motýlek a MO ČRS. Na základě 

uskutečněných rozhovorů bylo zjištěno, že finance, které město rozčleňuje mezi spolky 

nejsou závislé na tom, jestli vedení spolku je v zastupitelstvu či nikoliv. Zastoupení členů 

spolků v zastupitelstvu obce nemá vliv ani na lepší prosazování. Ostatní analyzované spolky 

(TK Týnec nad Sázavou a SPV TJ Týnec nad Sázavou) nemají své členy zastoupené 

v zastupitelstvu a dle získaných informace nepociťují žádný handicap. Všechny spolky jsou 

si vědomi, že město má jasně stanovená kritéria na základě, kterých rozděluje dotace. 

Hodnotí zejména činnost jednotlivých spolků a finanční náročnost jejich hlavní činnosti 

s ohledem na počty členů v jednotlivých oddílech, frekvenci tréninků i závodů, soutěží a 

jejich zařazení v okrese, kraji i České republice. To jsou všechno kritéria, na nichž závisí 

výše poskytnutých dotací od samosprávy.   

 Z analýzy veřejného a spolkového života vyplývá, že obyvatelé by ve městě ocenili 

vybudování spolkového domu, který by sloužil všem spolkům a zájmovým sdružením ve 

městě. Spolkový dům by vytvářel jakési zázemí pro organizace působící ve městě. Ve 

spolkovém domě by následně mohla být realizována s výjimkou činností spolků také 

divadelní činnost, kino, nízkoprahový klub apod. Dále z této analýzy se jeví jako vhodné 

doporučení městu vytvořit funkční kalendář akcí, kterým město prozatím nedisponuje, ve 

které by bylo uváděno konání akcí (sportovní, kulturní, volnočasové apod.) ve městě. 

Z analýzy v oblasti spolkové činnosti vyplynulo, že spolky trpí nedostatkem 
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kvalifikovaných trenérů a nedostatkem prostoru pro zvyšující se zájem občanů angažovat se 

ve spolcích. V případě, že počet členů ve spolcích bude i nadále růst, město bude muset 

přemýšlet o výstavbě další infrastruktury pro činnost spolků a přispět v pomoci při hledání 

trenérů.   

Spolky plní ve fungování společenského života v obci nezastupitelnou roli v oblasti 

kulturní, společenské i sportovní oblasti. Velmi významná je rovněž jejich práce s dětmi a 

mládeží v rámci spolkové činnosti. Spolky napomáhají zvyšovat sociální soudržnost v obci 

a jejich činnost zkvalitňuje život v obci.  

 První výzkumná otázka spočívala v zjištění, zda spolky v Týnci nad Sázavou 

využívají větší množství zdrojů k financování své činnosti. Z analýzy financování spolků je 

zřejmé, že spolky jsou financovány z několika zdrojů. Na základě provedených rozhovorů 

vyplynulo, že spolky jsou si vědomi, že by měly mít k dispozici různé zdroje získávání 

financí, a to nejen dotace. Dle dotazovaných je získání dotací mnohdy nejisté. V případě, že 

by se spolek spoléhal na jejich stoprocentní získání, tak by se mohl dostat do závažných 

problémů. Je tedy vhodné mít zajištěné různé zdroje získávání financí. V souvislosti s touto 

výzkumnou otázkou je možné zmínit problémy financování FK Týnec nad Sázavou po roce 

2009, kdy se klub potýkal s problémy s financováním z důvodu omezení podpory ze strany 

sponzora. Tento sponzor financoval činnost klubu a klub na tuto podporu spoléhal a neměl 

zajištěné jiné zdroje. V okamžiku omezení podpory ze strany sponzora se činnost fotbalu 

dostala do ohrožení.   

Druhá výzkumná otázka spočívala v tom, jestli se spolky v Týnci nad Sázavou 

podílejí na spolurozhodování v obci. Z analýzy spolkové činnosti vyplynulo, že spolupráce 

mezi spolky a územní samosprávou je prospěšná pro obě strany. Spolky působící v Týnci 

nad Sázavou jsou blíže z hlediska vnímání reálného života v obci a mohou proto 

rozhodovacímu orgánu pomoci při definici problémů, jež je potřeba v obci řešit. Také je 

zřejmé, že ve spolcích působí i různí odborníci, jež svými znalostmi mohou přispět k řešení 

problému a zejména navržení vhodného řešení problému. K tomu, aby v Týnci nad Sázavou 

mohl člen spolku vyjádřit svůj názor, diskutovat a vystupovat na veřejnosti slouží veřejné 

diskuse.  

Aktivní podíl občanů obce ve veřejném životě představuje základní formu utváření 

místních mocenských struktur. Jedná se o jeden ze základních forem existence občanské 

společnosti. Bez spolkové činnosti a bez podílu na celkovém veřejném životě obce si 

fungování organismu nelze představit. Vzájemná vstřícnost místní samosprávy a spolků není 
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otázkou jen jakési shovívavosti, nicméně nezbytným předpokladem fungování lokálního 

společenství.  
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7 Přílohy  

I. Rozhovory  
Rozhovory s členy spolků  

 
Rozhovor č. 1: odpovídá členka TJ Týnec nad Sázavou Jana Zídková 

1. Jakého spolku jste členem? Od kdy?  

„Jsem členkou TJ Týnec nad Sázavou. V tomto spolku působím již o roku 1957.“  

2. Z jakého důvodu jste vstoupila do spolku? 
„Ráda jsem cvičila.“ 

3. Jaké náležitosti jste musela splnit abyste se stal/stala členem? 

„Musela jsem chodit pravidelně cvičit.“ 
4. Jakou funkci ve spolku zastáváte? 

„Nyní zastávám funkci vedoucí oddělení sportovní gymnastiky a rovněž trenérky“. 

5. Kdy byla Vaše organizace založena a za jakým účelem? 
„Založení si již nepamatuji, ale vím, že byla založena za účelem provozování gymnastiky.“ 

6. Jaký je Váš aktuální počet členů? 

„Počet členů za rok 2021 bude známý až na konci roku, kdy se dělá statistika. Ale za rok 2020 jsme měli 73 členů.“ 
7. Jaký je vývoj Vaší členské základny za posledních 5 let?  

Rok Počet členů (cca) 

2017 „67“ 

2018 „73“ 

2019 „70“ 

2020 „73“ 

2021 „ještě nevím, až ke konci roku“ 

8. Co všechno zahrnuje činnost Vašeho spolku? 

„Činnost našeho oddílu zahrnují především tréninky a zápasy a další doplňkové akce.  Tréninků se účastní nejen děvčata, ale i chlapci. 
Tréninky probíhají zhruba dvakrát až třikrát v týdnu, před závody je intenzita tréninků vyšší. Oddíl je známý i ve vzdálenějším okolí, jelikož 

v oddílu jsou členové nejen z Týnce nad Sázavou, ale rodiče vozí děti i ze vzdálenějších měst a obcí. Mládež se každý rok účastní okresních 

závodů, přes okresní závody se dostávají do krajských závodů a přes krajská kola se pak probojovávají až do republikového finále. Děti a 
mládež se často dostávají do republikového finále a obsazují přední příčky ve svých kategoriích. Kromě přebornických soutěží se účastní 

chlapci a děvčata z oddílu sportovní gymnastiky i dalších gymnastických oddílů. Mezi tyto města lze zařadit Dobříš, Benešov, Prahu, 

Špindlerův Mlýn, Vrchlabí, Bělá pod Bezdězem a další. Sportovní oddíl gymnastiky se stal díky své kvalitě a známosti středočeským 
centrem, kde se pravidelně konají krajské závody ve sportovní gymnastice, závody předškoláků, Týnecké tandemy čili závody dvojic a 

Mikulášské závody. Mikulášské závody mají v Týnci nad Sázavou již více než dvacetiletou tradici. Řekla bych, že všechny závody jsou 

velice oblíbené a populární. Tomu nasvědčuje i skutečnost, že těchto závodů se účastí i gymnastky a gymnasti z celé České republiky, ale 
i ze Slovenska. Oddíl v rámci svých ukázek ze cvičení obohacuje akademie, oslavy a veřejné akce Tělovýchovné jednoty. Pro děti oddíl 

také organizuje letní, týdenní příměstský tábor, což je odměna za celoroční snažení dětí a mládeže. Tábor se uskutečňuje zpravidla v Týnci 

nad Sázavou, nicméně to není podmínkou. Například v roce 2017 se konal ve Zbořeném Kostelci. Děti se v rámci táboru věnují nejen 
gymnastice v tělocvičně, ale i jiným pohybovým aktivitám. Děti přes noc přespávají doma a ráno dochází cvičit. Je nutné podotknout, že 

za takto výbornými výsledky dětí stojí trenéři a cvičitelky z řad bývalých cvičenek a další, kteří s dětmi trenérkám pomáhají. Děti jsou tedy 

pod profesionálním vedením, které jim předává své zkušenosti z oblasti sportovní gymnastiky“.  
9. Pořádáte pro občany města v rámci spolku nějaké aktivity? Pokud ano, tak jaké? Jak často? 

„Každoročně pořádáme gymnastické závody pro předškoláky a rovněž Týnecké tandemy.“ 

10. Uveďte prosím stručný harmonogram akcí, které pořádáte během roku.   

„Během roku pořádáme Mikulášské závody a občas i krajský přebor ve sportovní gymnastice a gymnastické soustředění. Občané se jako 

diváci mohou zúčastnit. Dále jezdíme závodit i do jiných měst, například Dobříš či Špindlerův mlýn.“ 

11. Na jakou cílovou skupinu jsou jednotlivé akce zaměřené? Jaký význam mají pro obyvatele města Týnec nad Sázavou? 
„Veškeré akce jsou zaměřené pro předškoláky až po dospělé“. 

12. Jakým způsobem jsou tyto akce financovány? 

„Tyto akce jsou financovány z rozpočtu tělovýchovné jednoty pro náš oddíl“. 
13. Jaká je Vaše spolupráce s městským úřadem? Jak často spolupracujete? V jakém rozsahu? 

„Pokud nemáme dostatečné množství finančních prostředků, tak se obrátíme na město. Spolupracujeme pouze občas (2krát až 3krát do 

roka).“ 
14. Spolupracuje se s městem dobře nebo špatně? Vychází Vám město vstříc z hlediska potřeb spolku? 

„Město nám vychází dá se říct pokaždé vstříc pro náš oddíl.“ 

15. Spolupracujete s jinými organizacemi? 
„Ano spolupracujeme a zúčastňujeme se jejich závodů“. 

16. Máte nějaké politické ambice? Jsou členové Vašeho spolku v zastupitelstvu? Pokud ano, daří se vám prosazovat a lépe 

získávat prostředky od města pro Váš spolek? 

„Politické ambice nemáme, naši členové v zastupitelstvu zastoupeni nejsou“.  

17. Jaké další výhody Vám poskytuje městská samospráva? 

„Městská samospráva nám poskytuje zapůjčování prostor a zařízení za nízkou cenu, a rovněž přebírá záštitu nad různými akcemi.“ 
18. Jak často se scházíte a kde? (Vlastní prostory nebo pronajaté)? 

„Cvičíme v tělocvičně místní základní školy, a to 3krát týdně, nicméně před závody se připravujeme a využíváme těchto prostor i 4krát a 

více do týdne.“ 
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19. Jak často máte schůze spolku? Jaké témata na nich probíráte nejčastěji? Dochází na schůzích k bouřlivým diskusím 

nebo se snadno dohodnete v dané věci?  

„Veškeré problémy řešíme při trénincích, v ojedinělých případech se scházíme maximálně 2krát do roka. Po celou dobu působení ve 
spolku jsem názoru, že se dohodneme v případě řešení určitého problému i dalších záležitostí“.  

20. Jakým způsobem je Váš spolek financován? 

„Je financován z rozpočtu TJ“. 
21. Žádáte pravidelně o finanční podporu na činnost Vašeho spolku z obecního rozpočtu? 

„O finanční podporu vždy žádáme přes TJ. Tělovýchovná jednota žádá několikrát ročně o finanční podporu, zhruba 3krát do roka“.  

22. Využíváte i jiné dotační programy? Pokud ano, jaké? (Kraj, Evropská unie)? 
„Nevyužíváme jiné dotační programy“.  

23. Vyjádřete procentuálně, jak velkou část činnosti Vašeho spolku pokrývají veškeré dotace.  

„Odhadem to je zhruba 50 %.“ 
24. Na co jsou získané dotace využity? 

„Dotace jsou využity převážně na nákup cen pro závodníky, dopravu na závody a na odměny jednotlivým trenérům“. 

25. Které další subjekty přispívají na Vaši činnost?  
„Žádné další subjekty nijak nepřispívají na naši činnost spolku“. 

26. V čem spatřujete problém v oblasti získávání finančních prostředků? 

„Jedná se o dlouhý proces, za největší problém považuji délku zpracování žádosti o dotace“.  
27. Na co jste za posledních 5 let získali dotace pro Váš spolek? 

„Nakoupili jsme potřebné nářadí a opravili stávající“. 

28. Jaké máte vize do budoucna v rámci spolku? Co byste chtěli vylepšit a udělat pro spolek? 
„Zapojit více mladých lidí do našeho spolku za účelem, aby se děti více hýbaly“.  

29. Co pro vás členství ve spolku znamená osobně? 

„Krásné vzpomínky, kdy jsem cvičila sama a nyní mě těší, jak jsou některé děti šikovné a mohu jim předávat své zkušenosti“. 
 

Rozhovor č. 2: odpovídá předseda FK Týnec nad Sázavou Michal Petrášek 

1. Jakého spolku jste členem? Od kdy?  

„Ve spolku jsem členem již hodně let, přesně si nepamatuji, kdy jsem se stal členem. Nicméně od roku 2016 do roku 2019 jsem se stal 

členem výkonného výboru a od roku 2019 zastávám funkci předsedy FK Týnec nad Sázavou“.  

2. Z jakého důvodu jste vstoupila do spolku? 

„V mládí jsem hrál za Týnec nad Sázavou, tento sport mě naplňuje a mám snahu předávat své zkušenosti i dalším generacím a podílet se 

na rozvoji týneckého fotbalového klubu“. 

3. Jaké náležitosti jste musel/musela splnit abyste se stal/stala členem? 

„Musel jsem podat přihlášku o členství, složit trenérské zkoušky a platit členské příspěvky. Do funkce předsedy jsem byl zvolen“.  

4. Jakou funkci ve spolku zastáváte? 

„Od roku 2019 jsem předseda FK Týnec nad Sázavou a zároveň trenér mini přípravky (již několik let)“.  
5. Kdy byla Vaše organizace založena a za jakým účelem? 

„V roce 1932 za účelem sportovní činnosti, tedy fotbalu“.  
6. Jaký je Váš aktuální počet členů? 

„Nyní je ve spolku cca 160 členů“.  

7. Jaký je vývoj Vaší členské základny za posledních 5 let?  

Rok Počet členů (cca) 

2017 „143“ 

2018 „152“ 

2019 „154“ 

2020 „159“ 

2021 „160“ 

„Zájemců o fotbal ve městě se od roku 2017 trvale zvyšuje. Členská základna se rozšiřuje od roku 2017. Tato skutečnost je pro  fotbalový 

klub velmi důležitá, jelikož FK Týnec nad Sázavou si klade za cíl zajistit stabilní a rostoucí členskou základnu a zároveň vychovávat si 
vlastní hráče pro A tým, tedy tým dospělých“.  

8. Co všechno zahrnuje činnost Vašeho spolku? 

„Činnost zahrnuje tréninky, zápasy, fotbalový kemp, Memoriál Stanislava Jandy a Den pohybu a zdraví (nejsme organizátoři, pouze se 
akce zúčastňujeme). Pro svou činnost má tento klub momentálně k dispozici svůj areál. V tomto areálu je možné nalézt hlavní travnaté 

hřiště, tréninkovou plochu a kabiny. Na travnatém hřišti probíhají veškeré přátelské zápasy, ale i mistrovská utkání všech věkových 

kategorií týmů FK Týnec nad Sázavou. Fotbalový stadion je vybaven tribunou, kde se schází obyvatelé Týnce nad Sázavou a okolních obcí 
s cílem podpořit fotbalisty. Stadion má kapacitu pro tři tisíce lidí. Jednotlivé týmy mají k dispozici v kabinách prostory, které využívají k 

přípravě na tréninky a zápasy. V kabinách se dále nachází prostory pro rozhodčí a kancelář vedení klubu. Součástí areálu je také klubovna, 

kterou fotbalisté využívají po mistrovských a přátelských zápasech a také v ní pořádají rozlučky vždy na konci fotbalové sezóny. Tato 
klubovna nabízí pohodlí pro všechny členy jednotlivých týmů. Lze konstatovat, že fotbalová utkání zastupují jak sportovní, tak i kulturní 

typ akcí ve městě. Fotbalová sezóna se dělí na jarní a podzimní sezónu. Zápasy se odehrávají každou sobotu, někdy v neděli a střídají se 

na půdě domácích a na půdě soupeřů. V případě utkání na půdě soupeřů se jezdí obvykle osobními automobily, pokud se nejedná o velkou 
vzdálenost. V případě, že stadion soupeřů je hodně vzdálený, tak klub zařídí k převozu fotbalistů autobus. Pokud nejsou všechna místa 

v autobusu využita, poté se nabídnou stálým fanouškům týneckého fotbalu. Zápasů se zúčastňují všechny věkové kategorie, jedná se o 

velmi oblíbený sportovní zážitek. Účast na jednotlivých domácích zápasech se pohybuje kolem stovky fanoušků. V rámci domácích 
fotbalových zápasů v Týnci je k dispozici hlasatel, který informuje po celý zápas o stavu celého zápasu. To má na starosti člen výkonného 

výboru FK Týnce nad Sázavou Ing. Jakub Linhart. Aby sportovní výchova fungovala správně a dle nových trendů, hledáme trenéry 

mládeže, kteří mají zájem se vzdělávat a získat trenérské licence. Z klubové kasy po dohodě o delší spolupráci klub hradí náklady na 
školení a získání těchto trenérských licencí. Do toho procesu se pokoušíme zapojit i hráče A týmu, kteří zatím studují a nabízíme jim tak 

brigádu v oblasti, kterou mají rádi a baví je. Jednoduše tedy hledáme zodpovědné trenéry, kteří se starají o to, by z našich nejmenších 

vyrostli slušní fotbalisté a ideálně i lidé. Trenéři mládeže hrají důležitou roli, a to ať u ligových klubů, tak i ten náš. K nejmladším 
kategoriím chceme odborné vzdělané trenéry. Posloupnost trenérského vzdělání jde od nejnižšího online kurzu Leader Certifikát  až po 
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UEFA PRO licenci. Pro rodiče a začínající trenéry vznikl kurz Leader Certifikát, který probíhá online a je bezplatně k dispozici všem, 

kteří chtějí vědět více o fotbale dětí. Dalším stupněm je již prezenční zpoplatněné školení. Nábor mládeže probíhá celoročně a členské 

příspěvky se pak platí poměrově. Nejvíce však náborové letáky zveřejňujeme vždy začátkem roku a poté v září. Jak již bylo řečeno, snažíme 
se přitáhnout pozornost rodičů a dětí kvalitním zázemím. Stejně tak ale i kvalitním a jednotným vybavením, jako jsou solidní fotbalové 

míče, tréninková trika, kraťasy, mikiny a tepláky, případně sportovní tašky. I toto aktuálně našim členům můžeme nabídnout. Koncem roku 

2020 dostali hráči mini přípravky, mladší a starší přípravky, mladší a starší žáci jednotné klubové tréninkové vybavení.“ 

9. Pořádáte pro občany města v rámci spolku nějaké aktivity? Pokud ano, tak jaké? Jak často? 

„Každý rok se pořádá v městských kabinách fotbalového klubu soustředění pro mládež. Tento kemp organizují trenéři jednotlivých 

mládežnických mužstev. Kromě toho, že kemp organizují, tak také dohlížejí na mládež. Na celé organizace se také podílí rodiče dětí. 
Zajišťují většinou drobné občerstvení. Stravování zajišťuje pro mládež hospoda, která je v areálu klubu, kde se nachází i klubovna. Náš 

klub se angažuje i do akce Den pohybu a zdraví, který je určen pro všechny věkové kategorie. Všichni občané si mohou vyzkoušet fotbal 

na městském stadionu v Náklí. Dost často si kluci jdou vyzkoušet v rámci této akce fotbal a pak za ně rodiče podají žádost o členství, jelikož 
je to baví. Dále se každoročně pořádá Memoriál Stanislava Jandy. Stanislav Janda působil jako předseda spolku několik let a hodně pro 

fotbal vykonal. Této akce se účastní i obyvatelé města“.  

10. Uveďte prosím stručný harmonogram akcí, které pořádáte během roku.  

„Zápasy jednotlivých mužstev (každé mužstvo 1krát zápas za týden buď na domácím stadionu nebo na stadionu protihráčů). Veškerá 

činnost fotbalového klubu se odehrává ve fotbalovém areálu, kterou má klub k dispozici. V areálu se nachází hlavní hřiště, tréninková 

plocha a kabiny. Na hlavním travnatém hřišti se konají veškeré přátelské zápasy, mistrovská utkání všech věkových kategorií týmů FK 
Týnec nad Sázavou. Stadion je vybaven tribunou, kde se schází obyvatelé města, ale i okolních obcí za účelem podpory fotbalistů Týnce 

nad Sázavou. Stadion má celkovou kapacitu pro tři tisíce lidí. Týmy, které fungují v rámci FK Týnec nad Sázavou mají k dispozici ve 

fotbalových kabinách své prostory čili kabiny, jež používají k přípravě na tréninky a utkání. Své místo v kabinách najdou i rozhodčí. Dále 
se v kabinách nachází kancelář sekretáře, kde se schází v podstatě celé vedení fotbalového klubu. V rámci areálu se nachází i fotbalová 

klubovna, kam fotbalisté dochází po zápasech i trénincích. Mimo jiné se v klubovně rovněž pořádají rozlučky, a to vždy na konci fotbalové 

sezóny. Klubovna nabízí pohodlí pro všechny členy FK Týnec nad Sázavou. Je nutné podotknout, že fotbalová utkání zastupují ve městě 
sportovní i kulturní typ akcí. Fotbalová sezóna se dělí na jarní a podzimní sezónu. V letních a zimních obdobích fotbalisté mají přípravu 

právě na sezónu. Zápasy jednotlivých týmů se konají každou sobotu nebo neděli. Zápasy se střídají na půdě domácích a půdě soupeřů čili 

hostů. Pokud se jedná o zápas na půdě soupeřů, tak se jezdí obvykle osobními automobily. Nicméně pokud hřiště hostů se vyskytuje ve 
velké vzdálenosti, tak fotbalový klub zařizuje autobusovou dopravu. Pokud zbývají v autobusu volná místa, tak jsou následně nabídnuta 

stálým fanouškům týneckého fotbalu. Obyvatelé města se rádi zúčastňují fotbalových zápasů. Jedná se o velmi oblíbený zážitek pro občany, 

což lze také vidět na jejich účasti při jednotlivých zápasech. Účast se pohybuje kolem stovky a více fanoušků. Při domácích utkáních je 
k dispozici hlasatel, který poskytuje fanouškům informace po celou dobu zápasu. Tuto funkci má na starosti Ing. Jakub Linhart, který je 

zároveň členem výkonného výboru FK Týnec nad Sázavou. Dále pořádáme fotbalový kemp – každý rok v srpnu. Účastníme se akce Den 

pohybu a zdraví každý rok, konkrétně v měsíci září. Každý rok pořádáme Memoriál Stanislava Jandy v měsíci červnu“.  
11. Na jakou cílovou skupinu jsou jednotlivé akce zaměřené? Jaký význam mají pro obyvatele města Týnec nad Sázavou? 

„Akce jsou zaměřené pro obyvatele všech věkových kategorií. Obyvatelé města chodí převážně fandit na zápasy a podporovat fotbalisty, 

kteří usilují o výhru v jednotlivých zápasech“.  
12. Jakým způsobem jsou tyto akce financovány? 

„Zmiňované akce jsou financovány prostřednictvím dotací od města, Středočeského kraje a MŠMT. Dále také na základě členských 
příspěvků a občasného sponzoringu“.  

13. Jaká je Vaše spolupráce s městským úřadem? Jak často spolupracujete? V jakém rozsahu? 

„Město je správcem fotbalového stadionu a zajišťuje i jeho údržbu. Díky tomu jsme s městem v nepřetržitém kontaktu. V kontaktu jsme 
s městem i z důvodu toho, že financuje mládež. Můžu říci, že téměř vždy je to alespoň jednou týdně“.  

14. Spolupracuje se s městem dobře nebo špatně? Vychází Vám město vstříc z hlediska potřeb spolku? 

„S městem se spolupracuje dobře, nicméně jednání s městem jsou příliš zdlouhavé. Ale lze konstatovat, že díky městu se fotbalovému klubu 
daří uspokojovat své potřeby. Jako spolek se účastníme také veřejné diskuse, kterou město pořádá. Veřejná diskuse je z mého pohledu 

osobně velmi užitečná, jelikož něco nového tímto začíná. Jelikož tuto diskusi iniciovalo město, považuji tento krok za velmi vstřícný. Další 

pozitivum spatřuji v občanech Týnce, kteří se do diskuse zapojili a našli si čas se věnovat tématu volného času, což mě mile překvapilo. 
Osobně pro mě to byl smysluplně strávený čas“. 

15. Spolupracujete s jinými organizacemi? 

„S jinými organizacemi spolupracujeme, a to za účelem získání dotací či sponzorských darů“. 
16. Máte nějaké politické ambice? Jsou členové Vašeho spolku v zastupitelstvu? Pokud ano, daří se vám prosazovat a lépe 

získávat prostředky od města pro Váš spolek? 

„Jsem členem sportovní komise, místopředseda je v zastupitelstvu. Úplně bych neřekl, že prostředky, které město rozčleňuje mezi jednotlivé 
spolky jsou závislé na tom, jestli vedení spolku je v zastupitelstvu či nikoliv. Výše financí závisí na počtu členů, počtu pořádaných akcí a 

odvíjí se na základě dalších kritérií a hledisek. Podle těch se město řídí při rozdělování finančních prostředků“.  

17. Jaké další výhody Vám poskytuje městská samospráva? 

„Město nám půjčuje prostory a zařízení za výhodnou cenu. Dále se také stará o údržbu areálu prostřednictvím Technických služeb. Jednou 

z největších výhod jsou poskytované dotace od městské samosprávy“.  

18. Jak často se scházíte a kde? (Vlastní prostory nebo pronajaté)? 

„Scházíme se většinou v klubovně, kterou máme přímo v areálu. V době covidu jsme vše řešili online. Hospoda v areálu, ve které se nachází 

klubovna je v našem vlastnictví. Ovšem pronajímáme ji s podmínkou, že tam budeme mít vyhrazenou jednu místnost jako klubovnu“.  

19. Jak často máte schůze spolku? Jaké témata na nich probíráte nejčastěji? Dochází na schůzích k bouřlivým diskusím 

nebo se snadno dohodnete v dané věci?  

„Žádné pravidelné schůzky nemáme, scházíme se, když je potřeba něco vyřešit. Zhruba jednou za měsíc. Ale záleží na aktuální situaci. 

Jsou doby, kdy jsme se sešli jednou za tři měsíce, ovšem někdy se scházíme i dvakrát do měsíce. Vše tedy záleží na situaci. Někdy se daná 
záležitost vyřeší během chvíle a někdy diskuse bývají náročné. Nejčastější témata, která řešíme jsou: finance, trenéři a trenérské zkoušky 

a veškeré záležitosti související s hráči FK Týnec nad Sázavou“.  

20. Jakým způsobem je Váš spolek financován? 

„Zajistit stabilní zázemí na úrovni 21. století, stabilní a širší členskou základnu, finančně zabezpečit pravidelné akce je pro menší či 

středně velký fotbalový klub, jako je u nás v Týnci nad Sázavou, opravdu poměrně složité. Financování klubu, respektive financování 

nákladů na sportovní činnost mládeže, je zajištěno výhradně z dotací „Můj klub“ Ministerstva školství, mládeže a tělovýchovy a rovněž 
z dotací městských. Čerpání samotných dotací zahrnuje náročnější administrativní úkony, které členové výkonného výboru vykonávají ve 

svém volném čase a prozatím naštěstí úspěšně. Díky tomu náš klub nepožaduje placení vysokých členských příspěvků, aktuálně se jedná o 

1 500 Kč za rok, což je na dnešní dobu velice slušná cena. Za tyto peníze u nás děti sportují zhruba 8 měsíců v roce, dvakrát týdně trénují 
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a o víkendech se hrají mistrovská utkání či turnaje. A samozřejmě vše pod dohledem trenérů a jejich asistentů, které do fotbalu investují 

rovněž velký díl svého voleného času. Co se týká kategorie dospělých a různých akcí, tam je situace odlišná a financování jejich činnosti 

zajišťujeme díky sponzorům, reklamních partnerů či z pronájmů klubových nemovitostí (hospody) a členských příspěvků. Nicméně akce 
jsou financovány také z části z dotací. Také nám přispívají různé firmy, například jsme ve spolupráci s týneckou lékárnou, stavební firmou 

Sypos a se společností QuickSport a Joma. Pokud se ohlédnu do minulosti, tak spolek byl na dně z hlediska financování po roce 2009. 

Vzpomínám si, když byl fotbalový klub na dně po roce 2009 kvůli omezení podpory ze strany hlavního sponzora. Z toho jsme se ponaučili 
a nyní nemůžeme spoléhat na sponzora, že od něj budeme mít finanční prostředky pravidelně. Sponzor kdykoliv s podporou může skončit 

a pak nastává velký problém, když spolek nemá zajištěný jiný zdroj financování. V roce 2009 se fotbalový klub ocitl ve velmi výhodné 

situaci, kdy získal prvního významného sponzora. Jednalo se o firmu Fercom, a.s. Tato firma se stala významným a hlavním sponzorem 
FK Týnec nad Sázavou. Nicméně po několika letech se podpora fotbalového klubu ze strany Fercom, a.s. výrazně zmenšila, byla omezena. 

V tu dobu se klub ocitl v ne dobré situaci a začal být závislý pouze na finančních prostředcích získaných z výdělečné činnosti, dále 

z členských příspěvků a dotací města. Hlavní oblastí výdělečné činnosti patřilo tábořiště, hospoda a ubytovací buňky – vše se nacházelo 
v areálu FK Týnec nad Sázavou. V době, kdy fotbalový klub ztratil svůj hlavní zdroj od firmy Fercom, a.s. se dostal do finanční krize. Tato 

finanční krize bohužel zasáhla hlavní činnost fotbalu. Fotbal byl odkázaný na příspěvky z rozpočtu městské samosprávy. Fotbalový klub 

se dostal do takové fáze, kdy mu nezbývalo nic jiného než prodat fotbalové kabiny městu. Do doby, kdy klub prodal městu kabiny bylo 
město vlastníkem pouze fotbalového hřiště a tribuny. Díky tomuto prodeji vzniklo v Týnci nad Sázavou městské sportoviště, jelikož celý 

komplex se stal majetkem města.  V současnosti město zajišťuje údržbu fotbalového areálu. Fotbalový klub platí pravidelně nájem za „A“ 

tým. Činnost mládeže je hrazena plně městem. V roce 2016 město neprodloužilo nájemní smlouvu týkající se tábořiště. Na základě dohody 
došlo v červnu roku 2016 k likvidaci ubytovacích buněk, které se nacházely na pozemcích slévárny Metaz. Došlo k odstranění celkem 

čtrnácti ubytovacích buněk. Ovšem fotbalový klub mohl a nadále může tyto prostory, jejichž vlastníkem je Fercom bezplatně užívat. 

Likvidace všech ubytovacích buněk velmi prospěla atmosféře celého fotbalového areálu. Město vybudovalo v areálu i dětské hřiště 
s pískovištěm, což rovněž přispělo k lepšímu vzhledu celého areálu. Klub pronajímá sociální zařízení tábořiště i hospodu fotbalového klubu 

městu. Smlouva mezi městem a klubem je uzavřena do roku 2023. V roce 2023 se město rozhodne, zda o tyto prostory má i nadále zájem. 

V takém případě by se smlouva prodloužila. Tyto nájmy jsou hlavním základem pro financování chodu mužstev dospělých. Nejednalo se o 
snadnou práci. Jak to v životě chodí, tak i v podnikání se střídají léta hojnosti s léty chudoby. Hojnost či chudoba se v tomto případě 

odvíjela od přízně řeky Sázavy. Do roku 2013 byla řekla ke klubu milosrdná a posílala dostatek vody, což znamenalo naplněné tábořiště 

mnohdy k prasknutí a dostatek financí na fotbalovou činnost. Poté však přišlo velké sucho a nastal tak dramatický propad ve výdělečné 
činnosti, až se ekonomika klubu dostala v letech 2013-2015 do červených čísel. Nově zvolený výbor ve složení: Zbyněk Bartl předseda, 

Ing. Bedřich Pešan mladší místopředseda a členové Jaroslav Stumpf, Ing. Jindřich Petrášek a Michal Petrášek (já) se dohodl a z vlastních 

zdrojů poskytl půjčku, aby mužstva mohla zahájit jarní část sezóny ročníku 2015-2016. Půjčka jim byla později splacena“. 
21. Žádáte pravidelně o finanční podporu na činnost Vašeho spolku z obecního rozpočtu? 

„Ano žádáme pravidelně. Na dotacích z městského rozpočtu jsme velmi závislí. Tyto finance jsou pro nás velmi důležité“.  

22. Využíváte i jiné dotační programy? Pokud ano, jaké? (Kraj, Evropská unie)? 

„Využíváme MŠMT, kraj, NSA“.  

23. Vyjádřete procentuálně, jak velkou část činnosti Vašeho spolku pokrývají veškeré dotace.  

„Odhadem kolem 80 %“.  
24. Na co jsou získané dotace využity? 

„Jsou využity na veškeré vybavení, které je potřebné k fotbalu. Dále na trenérské mzdy, cestovné, a hlavně na činnost mládeže“.  
25. Které další subjekty přispívají na Vaši činnost?  

„Na naši činnosti přispívají také: firma Sypos, Lékárna U Mostu, Tybet Invest, Quick Sport. Další jsou nyní v jednání. Uvedené subjekty 

podporují spolek prostřednictvím sponzoringu a spolupráce v oblasti reklamy“.  
26. V čem spatřujete problém v oblasti získávání finančních prostředků? 

„Hlavní problém spatřuji v závislosti na dotačních řízeních a jejich výsledcích. Dotace zpravidla nejsou schvalovány v plné výši, a proto 

je potřeba mít ještě další zdroje neboli vedlejší, doplňující zdroje. Je to dlouhý proces, který vyžaduje dodržování přísných pravidel 
v souvislosti s odevzdáním žádosti“.  

27. Na co jste za posledních 5 let získali dotace pro Váš spolek? 

„Hlavně na činnost mládeže, modernizace fotbalových kabin, sportovní vybavení“.  
28. Jaké máte vize do budoucna v rámci spolku? Co byste chtěli vylepšit a udělat pro spolek? 

„Považuji za podstatné udržet všechny věkové kategorie, tzn. mini přípravku, mladší a starší přípravku, mladší a starší žáky, dorost a 

dospělé. Tímto bychom si rádi vychovali vlastní hráče se vztahem ke klubu a rádi bychom se i tímto způsobem postupně posunovali 
kvalitativně výše. Naším záměrem je pokusit se postupně navrátit jednotlivé kategorie na krajskou fotbalovou úroveň. A pro naplnění této 

vize modernizujeme několik oblastí. Věříme, že i stabilní a moderní zázemí pomůže k dobrému PR klubu, tj. k šíření pozitivních ohlasů. 

Z tohoto důvodu jsme se již ve druhé polovině roku 2019 pustili do prvních úprav a oprav v areálu, organizovali jsme ale také nové 
společenské události. Prostorům stávajících šaten dáváme klubový nádech, aby se naši hráči cítili „doma“, aby je úspěšná klubová historie 

motivovala, aby jim tyto atributy dodaly sebevědomí. Prozatím jsme realizovali bannery mapující historii našeho oddílu, současně 

připravujeme bannery významných osobností oddílu a také další dekorativní a motivační grafické prvky. Díky dotacím se pak tyto prostory 
z větší části podařilo vybavit i novým nábytkem. Společně s tímto bylo vytvořeno několik vitrín pro získané poháry a ze starých fotografií 

v rozpadlých rámech jsou vytvořené nové koláže. Na konci ledna se nám navíc podařilo vybudovat i malé klubové work out zázemí 

(posilovna, rehabilitace), která je k dispozici všem našim hráčům a trenérům, jak pro trénink, tak pro zápasovou rozcvičku a následnou 
rehabilitaci a uvolnění svalů po výkonu. Dále ve sportovním areálu stadionu v Náklí byla v loňském roce provedena brigádně výměna 

poloviny oplocení, instalace záchytné sítě za branou, byly zasypány staré šachty po rozvodech vody pro zálivku trávníku, dále byla 

opravena pergola fotbalové hospody a vyčistili jsme okolí areálu od přebytečného materiálu či na černo složeného odpadu. Jsem velmi 
spokojený, udělali jsme kus práce a využili tak dobu, kdy se z důvodu covidu- 19 nemohlo hrát. Nezapomněli jsme na žádný kousek, takže 

posilovna, šatna domácích, šatna hostů i kancelář a šatna rozhodčích jsou v novém kabátu. Stále v řešení je fotbalové hřiště s umělým 

povrchem a vybudování podzemní nádrže na dešťovou vodu. Další vize spočívá v náboru nových hráčů a trenérů, v opravě příjezdové 
komunikace v areálu, modernizace a drobné opravy v areálu“.  

29. Co pro vás členství ve spolku znamená osobně? 

„Fotbal mě naplňoval již od dětství. Baví mě předávat zkušenosti, jelikož mám velmi blízký vztah k týneckému fotbalu. Myslím si, že když 
se všichni členové spolku ohlédnou za sebe, tak vidí ohromný kus odvedené práce. Nakonec bych rád dodal, že jsem velmi spokojený, 

udělali jsme kus práce ve fotbalu“.  
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Rozhovor č. 3: odpovídá člen FK Týnec nad Sázavou Ing. Jakub Linhart 

1. Jakého spolku jste členem? Od kdy?  

„Jsem členem FK Týnec nad Sázavou. Do tohoto spolku jsem vstoupil v roce 1992 a od roku 2015 jsem členem výkonného výboru“.  
2. Z jakého důvodu jste vstoupil do spolku? 

„Z důvodu sportovního vyžití a zájem o fotbal“.  

3. Jaké náležitosti jste musel splnit abyste se stal/stala členem? 
„Musel jsem být zdravotně způsobilý a založit si v rámci fotbalového klubu registraci“.  

4. Jakou funkci ve spolku zastáváte? 

„Jsem aktivní člen, hráč fotbalového klubu a člen výkonného výboru“.  
5. Kdy byla Vaše organizace založena a za jakým účelem? 

„Naše organizace byla založena již v roce 1932, jejímž účelem založení byla sportovní činnost“.  

6. Jaký je Váš aktuální počet členů? 
„Aktuální počet členů fotbalového klubu je zhruba 160, přesně nevím“.  

7. Jaký je vývoj Vaší členské základny za posledních 5 let?  

Rok Počet členů (cca) 

2017 „143“ 

2018 „152“ 

2019 „154“ 

2020 „159“ 

2021 „160“ 

„Za posledních 5 let je počet členů ve fotbalovém klubu přibližně stejný, pohybuje se kolem cca 160 členů.“ 

8. Co všechno zahrnuje činnost Vašeho spolku? 

„Zahrnuje převážně sportovní činnost (fotbal) a občas kulturní činnost“. 
9. Pořádáte pro občany města v rámci spolku nějaké aktivity? Pokud ano, tak jaké? Jak často? 

„Pořádáme v rámci klubu fotbalové tréninky, fotbalové zápasy, hudební akce“.  

10. Uveďte prosím stručný harmonogram akcí, které pořádáte během roku.   
„Každý týden mají jednotlivé týmy (od těch nejmenších až po „A“ tým) tréninky. Od pondělí do pátku se jednotlivé týmy střídají na 

fotbalovém hřišti v rámci tréninků. Poté v sobotu a v neděli jsou zápasy jednotlivých týmů, kdy jeden týden se hraje doma a ten další na 

hřišti hostů. Také klub uskutečňuje soustředění pro mládež jedenkrát do roka, zpravidla v létě. Od roku 2016 klub pořádá Memoriál 
Stanislava Jandy. Tato vzpomínková akce je otevřena široké veřejnosti, účastní se ji každý rok mnoho občanů Týnce nad Sázavou a okolí.“  

11. Na jakou cílovou skupinu jsou jednotlivé akce zaměřené? Jaký význam mají pro obyvatele města Týnec nad Sázavou? 

„Akce jsou zaměřené pro všechny věkové kategorie obyvatel, tedy bez omezení.“ 

12. Jakým způsobem jsou tyto akce financovány? 

„Akce jsou financovány pomocí dotací MŠMT, dotací NSA, dotací od města Týnec nad Sázavou, dotací od Středočeského kraje, členských 

příspěvků a sponzoringu“.  
13. Jaká je Vaše spolupráce s městským úřadem? Jak často spolupracujete? V jakém rozsahu? 

„Město je vlastníkem a správcem sportovního areálu. Město poskytuje dotace pro mládež. Téměř každý týden jsme s MěÚ v kontaktu.“ 

14. Spolupracuje se s městem dobře nebo špatně? Vychází Vám město vstříc z hlediska potřeb spolku? 
„Dobře, více méně. Díky spolupráci se daří zajistit veškeré potřeby. Obě strany jsou otevřeny jednání, nicméně některé jsou však velmi 

zdlouhavé“.  

15. Spolupracujete s jinými organizacemi? 
„Fotbalové kluby sdružuje FAČR. Dále spolupracujeme s MŠMT, Národní sportovní agenturou „NSA“ a Středočeským krajem za účelem 

získání dotací“.  
16. Máte nějaké politické ambice? Jsou členové Vašeho spolku v zastupitelstvu? Pokud ano, daří se vám prosazovat a lépe 

získávat prostředky od města pro Váš spolek? 

„Osobně nemám. Místopředseda je v zastupitelstvu a předseda ve sportovním výboru. Ano, daří se nám prosazovat a získávat finanční 
prostředky pro fungování spolku. Úplně bych netvrdil, že když máme jednoho člena zastoupeného v zastupitelstvu, že to má velký vliv na 

lepší získávání financí. V Týnci je nespočetné množství spolků a město rozděluje finance mezi spolky podle určitých pravidel“.  

17. Jaké další výhody Vám poskytuje městská samospráva? 

„Městská samospráva nám poskytuje zapůjčování prostor a zařízení za nízkou cenu, poskytuje nám pomoc pomocí technických služeb – 

s tím souvisí údržba areálu a dále dotace.“  

18. Jak často se scházíte a kde? (Vlastní prostory nebo pronajaté)? 
„Scházíme se dle potřeby v klubovně, která se nachází ve sportovním areálu nebo online.“ 

19. Jak často máte schůze spolku? Jaké témata na nich probíráte nejčastěji? Dochází na schůzích k bouřlivým diskusím 

nebo se snadno dohodnete v dané věci?  
„Dle potřeby. Občas snadné, občas náročnější diskuse“.  

20. Jakým způsobem je Váš spolek financován? 

„Dotace města, dotace MŠMT, členské příspěvky, dotace NSA, sponzoring“.  
21. Žádáte pravidelně o finanční podporu na činnost Vašeho spolku z obecního rozpočtu? 

„Ano“.  

22. Využíváte i jiné dotační programy? Pokud ano, jaké? (Kraj, Evropská unie)? 
„MŠMT, NSA, kraj“. 

23. Vyjádřete procentuálně, jak velkou část činnosti Vašeho spolku pokrývají veškeré dotace.  

„Odhadem 70-80 %, nejsem ale účetní spolku.“   
24. Na co jsou získané dotace využity? 

„Využity jsou na činnost mládeže, trenérské mzdy a sportovní vybavení“.  

25. Které další subjekty přispívají na Vaši činnost?  

„Další subjekty podporují naši činnost na základě sponzoringu a reklamní spolupráce. Na činnost našeho spolku konkrétně přispívají: 

Sypos, Lékárna U Mostu, Tybet Invest, Quick Sport. Další jsou nyní v jednání.“  

26. V čem spatřujete problém v oblasti získávání finančních prostředků? 
„Osobně spatřuji problém týkající se omezených dotací, tj. prostředků a rovněž délka zpracování žádostí o dotace“.  
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27. Na co jste za posledních 5 let získali dotace pro Váš spolek? 

„Činnost mládeže a sportovní vybavení“.  

28. Jaké máte vize do budoucna v rámci spolku? Co byste chtěli vylepšit a udělat pro spolek? 
„Hlavní vizí týneckého fotbalu je spoléhat se na své vlastní odchovance, kteří se budou přesouvat od týmů pro nejmenší až k týmu 

dospělých. Pro týnecký fotbal je typické, že je největší pozornost věnována mládeži.  Do mládeže se investuje nejvíce úsilí, ale i financí na 

výchovu fotbalistů. Klub má zřízených několik týmů. V současnosti má klub mini přípravku, mladší a starší přípravku, mladší a starší žáky, 
dorost a „A“ mužstvo. Od roku 2021 fotbal disponuje i „B“ týmem. Každý tým vede trenér a asistent po celý rok.  Trenéři jsou většinou 

odchovanci týneckého fotbalu, čímž mohou předávat nabyté zkušenosti z mládí. Také je vizí výstavba hřiště UMT, dostavba šaten a zázemí, 

oprava střechy a sociálního zázemí klubovny/hospody, renovace/oprava ochozů stadionu a oplocení areálu, vybudování podzemní nádrže 
na dešťovou vodu, oprava příjezdové komunikace, kvalitnější nábor mládeže, spolupráce s profesionálními trenéry (know-how). Hlavní 

problém spolku spočívá v tom, že v zimním období a při zhoršených klimatických podmínkách nemohou v současné době členové 

fotbalových klubů FK Týnec nad Sázavou a TJ Jawa Pecerady (v součtu cca 150 aktivních členů mládeže a 50 členů dospělých) 
plnohodnotně vykonávat svou činnost. Výše uvedené spolky nemají k dispozici plochy pro sportovní činnost v  období, kdy není možné 

využívat přírodní travnaté povrchy (podmáčený terén, terén pokrytý sněhem ledem v zimní období) a rovněž i období, kdy se krátí dny a 

využití stávajících ploch omezuje absence umělého osvětlení.  Již vybudované plochy s UMT v katastru města o rozměrech 20×40 m jsou 
kapacitou vhodné pouze pro menší počet osob a ani svým charakterem (např. typ povrchu apod.) nemohou oběma spolkům zajistit 

plnohodnotnou a bezpečnou sportovní činnost. Máme k dispozici v zimním období víceúčelovou sportovní halu. Vzhledem k rozrůstající 

se členské základně je třeba řešit další tréninkovou plochu s umělým povrchem, o kterou klub usiluje. Žádné závěry ohledně této plochy 
zatím nemáme. Další z vizí fotbalového klubu je také vytvoření a realizace projektu týkající se využívání srážkové vody v areálu FK Týnec 

nad Sázavou. Určitě práce výkonného výboru není vždy jen o hlavní činnosti spolku, tedy fotbale. FK Týnec nad Sázavou se již zúčastnil 

jednání s vedením města a dále také se zástupci zpracovatele Adaptační strategie přizpůsobení se změnám klimatu města Týnce nad 
Sázavou (spol. Sweco Hydroprojekt a.s.). Hlavním úkolem této strategie je navrhnout nakládání s povrchovými vodami, řešit zlepšení 

odtokových poměrů a zvýšit odolnost území vůči hydrologickým extrémům formou návrhu modrozelené infrastruktury. Fotbalový klub 

uskutečnil prezentaci svého areálu. Náplní prezentace byly především okolnosti, co klub trápí v rámci fotbalového areálu a jaké opatření 
by mohlo ve spolupráci s FK vzniknout. Jelikož fotbalový areál disponuje velkou střešní plochou, tak by bylo vhodné vybudovat v místě 

podzemní nádrž na akumulaci srážkové vody. Zachycená voda by se pak mohla využít pro zálivku zeleně. Mimo to klub prezentoval 

myšlenku možnosti výměnu stávajících nepropustných zpevněných povrchů za povrchy propustné se vsakováním srážkové vody v místě 
dopadu. Takto by se zajistila lepší dopravní obslužnost, ale lokalita by dostala přírodě bližší charakter a měla by navázat na další obdobně 

řešené úseky v tomto místě. Podzemní akumulační nádrž a výměna povrchů by mohla být financována z finančních prostředků získaných 

na základě dotací EU do výše 85 % způsobilých nákladů. Je důležité tuto možnost do strategie zapracovat. Pokud by byl projekt v budoucnu 
realizován, tak by našel své uplatnění a byl určitě prospěšný“.  

29. Co pro vás členství ve spolku znamená osobně? 

„Možnost ovlivnit chod klubu, směřovat jej do 21. století, zajistit fotbalistům kvalitní pomůcky pro sport, ale i regeneraci“.  
 

Rozhovor č. 4- odpovídá předseda tenisového klubu Roman Plachta 

1. Jakého spolku jste členem? Od kdy?  

„Tenisový klub Týnec nad Sázavou od roku 1984“.  

2. Z jakého důvodu jste vstoupil do spolku? 

„Seznámit se a naučit se hrát tenis“.  

3. Jaké náležitosti jste musel splnit abyste se stal/stala členem? 

„Zažádat o členství, zaplatit členský poplatek. Do funkce předsedy jsem byl zvolen hlasováním“. 
4. Jakou funkci ve spolku zastáváte? 

„V současné době – předseda TK“.   

5. Kdy byla Vaše organizace založena a za jakým účelem? 
„Založení klubu v roce 1974 za účelem naučit své členy tenis“.  

6. Jaký je Váš aktuální počet členů? 

„Viz tabulka“.   
7. Jaký je vývoj Vaší členské základny za posledních 5 let?  

Rok Počet členů (cca) 

2017 „55“ 

2018 „60“ 

2019 „55“ 

2020 „50“ 

2021 
„zatím je 50 členů, více se dozvíme na 

konci roku“ 

 

8. Co všechno zahrnuje činnost Vašeho spolku? 
„Mezi hlavní součást tenisového klubu je pořádání společensko-sportovních akcí. Mezi tyto akce lze zařadit například turnaje zahajující 

a ukončující sezónu, domácí turnaje spojené s grilováním a oblíbený i Hruškův pětiboj. Cílem tenisového klubu je pokaždé přilákat na 

hřiště, co nejvíce občanů města a okolí. Vyházíme převážně z toho, že tenis je sport, který je možné hrát od útlého dětství až po stáří. 
Spousta dětí, kteří dříve hráli v žákovském družstvu jsou dnes v týmu dospělých, které hrají 2. třídu krajské soutěže. Z některých se stali 

dokonce trenéři. Velice aktivně se podílejí na činnosti a řízení celého klubu a jako trenéři pečují o naši současnou mládež, aby měl týnecký 

tenis mimo bohaté minulosti i nadějnou budoucnost. V roce 2021 se konal již třináctý ročník Memoriálu Jiřiny Hametové. Paní Hametová 
stála u zrodu novodobého tenisového areálu a proslavila se v souvislosti s existencí tenisového klubu. Na její počest se koná každoročně 

klubový tenisový turnaj, který nese její jméno a je zároveň symbolickým vyvrcholením a současně představuje uzavření sezóny. Jedná se o 

losovaný turnaj ve čtyřhře, ve kterém se schází závodní i rekreační hráči. V roce 2021 se turnaje zúčastnilo celkem 32 hráčů. Po turnaji 
se koná turnaj v bowlingu a pro nejmenší účastníky je uspořádán klubový dětský turnaj ve dvouhře. V rámci tohoto turnaje spolu soupeří 

ti nejmenší. Pro dorost je připravován celostátní turnaj ve dvouhře či čtyrhře. Tato velkolepá akce se koná vždycky jako poslední před 

zahájením zimní sezóny. Zároveň před nástupem zimy se vždycky areál zazimuje a přichází příprava na novou sezónu v jednotlivých 
tělocvičnách. Podstatnou činností klubu jsou tenisové turnaje pro veřejnost. Tenisový klub otevřel také tenisovou školu určenou primárně 

pro mládež. Hlavní činností klubu patří turnaje ve čtyřhře a turnaje pro závodní hráče. Je zřejmé, že kromě turnajů se také pořádají různé 
klubové akce. Tyto akce jsou zaměřené na děti do 18 let.  Tenisový klub se účastní i akcí, které pořádají jiné spolky v Týnci nad Sázavou. 

Účastní se Dne pohybu a zdraví, kde dává možnost veřejnosti vyzkoušet si hrát tenis. Všechny oddíly tenisového klubu se pravidelně 
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setkávají během týdne. Frekvence tréninků je třikrát za týden. Tréninky probíhají na tenisových kurtech v Týnci nad Sázavou, tělocvičně 

ZŠ i tělocvičně ve Zbořeném Kostelci. V letních měsících probíhají tréninky ve venkovních prostorách, tedy na kurtech. Naopak v zimním 

období, pak tenisté tráví část v jednotlivých tělocvičnách. Za využívání prostor platí tenisový klub poplatek příslušnému vlastníkovi, 
především městu. Hlavní činnost spočívá také v pronájmu dvorců pro členy a veřejnost“.  

9. Pořádáte pro občany města v rámci spolku nějaké aktivity? Pokud ano, tak jaké? Jak často? 

„Pořádáme tenisové turnaje pro veřejnost, pro mládež máme tenisovou školu“.   
10. Uveďte prosím stručný harmonogram akcí, které pořádáte během roku.   

„Turnaj ve čtyřhře, letos se uskutečnil třináctý ročník. Dětské turnaje pro nejmenší, celostátní turnaje pro závodní hráče, dále klubové 

akce“.    
11. Na jakou cílovou skupinu jsou jednotlivé akce zaměřené? Jaký význam mají pro obyvatele města Týnec nad Sázavou? 

„Zaměřujeme se na děti do 18 let“.   

12. Jakým způsobem jsou tyto akce financovány? 
„Z vlastních zdrojů a s podporou města Týnce nad Sázavou“.   

13. Jaká je Vaše spolupráce s městským úřadem? Jak často spolupracujete? V jakém rozsahu? 

„Spolupracujeme ohledně zlepšení sportu v Týnci nad Sázavou. Dále probíhá komunikace ohledně výchovy dětí – sportovní kroužek“.  
14. Spolupracuje se s městem dobře nebo špatně? Vychází Vám město vstříc z hlediska potřeb spolku? 

„S městem spolupracujeme z důvodu zlepšení sportu v Týnci nad Sázavou. Také komunikujeme s městem ohledně výchovy děti. Spolupráce 

je obecně na dobré úrovni.  
15. Spolupracujete s jinými organizacemi? 

„Nespolupracujeme“.   

16. Máte nějaké politické ambice? Jsou členové Vašeho spolku v zastupitelstvu? Pokud ano, daří se vám prosazovat a lépe 

získávat prostředky od města pro Váš spolek? 

„V současné době nemáme“.  

17. Jaké další výhody Vám poskytuje městská samospráva? 
„Od města klub získává kromě prostředků i jiné výhody. Mezi výhody patří zapůjčování prostor a zařízení za velmi nízkou cenu. Řekl bych, 

že celkově město poskytuje klubu ve všech ohledech podporu. Pokud plánujeme různé akce, tak město pro nás připravuje propagační 

letáky, které následně vytiskne a vyvěsí na vývěskách po celém Týnci nad Sázavou. Co se týká finanční podpory, tak žádost o finanční 
podporu podává spolek jednou do roka městu. Lze tedy říci, že spolek žádá o finanční podporu města pravidelně“.  

18. Jak často se scházíte a kde? (Vlastní prostory nebo pronajaté)? 

„TK Týnec nad Sázavou se schází dle potřeby v areálu tenisového klubu. Sídlo na této adrese má zároveň i volejbalový klub. Z toho 
vyplývá, že areál tenistů slouží zároveň volejbalistům. Tyto dva spolky nemají vlastní prostory, celý tenisový a zároveň volejbalový areál 

vlastní město. Tyto dva spolky platí městu nízký nájem za využívání tohoto prostoru a kabin. V areálu se nachází dva kurty, tréninková 

plocha s vybudovanou tréninkovou odrazovou stěnou. Také se v areálu nachází hřiště pro plážový volejbal. Dále také v rámci areálu je 
klubovna, ve které se rovnoměrně střídá spolek tenistů a volejbalistů dle příslušného rozvrhu. V klubově se vyskytuje základní vybavení 

jako šatny a sprchy. Před kabinami je možné vidět venkovní posezení. Každý člen TK Týnec nad Sázavou platí členských příspěvek, který 

dosahuje výše 1 200 Kč/ rok“.  
19. Jak často máte schůze spolku? Jaké témata na nich probíráte nejčastěji? Dochází na schůzích k bouřlivým diskusím 

nebo se snadno dohodnete v dané věci?  
„Tenisový klub má schůze dle potřeby a situace, v níž se nachází. Většinou se scházíme jednou do týdne. Na schůzích jsou probírány 

nejčastěji otázky týkající se fungování spolku. Valná hromada se schází poté jedenkrát do roku. Jednání probíhají většinou v klidu, jen 

málokdy dochází k větším diskusím. V současné době je činnost celého tenisového klubu financována z členských příspěvků a pronájmu 
kurtů. To jen tak stačí na provozní výdaje a náklady spojené s každoroční přípravou kurtů na sezónu. Na větší stavební akce a úpravy se 

klubu nedostává finančních prostředků. V rámci této známé situace se v roce 2006 městská samospráva rozhodla podpořit klub dotací na 

rekonstrukci povrchu kurtů. Tím byla prodloužena převážně životnost a provozuschopnost kurtů, a to nejméně na 20 let“.  
20. Jakým způsobem je Váš spolek financován? 

„Z vlastních zdrojů – poplatky, podpora města“.  

21. Žádáte pravidelně o finanční podporu na činnost Vašeho spolku z obecního rozpočtu? 
„Žádáme pravidelně jedenkrát za rok“.  

22. Využíváte i jiné dotační programy? Pokud ano, jaké? (Kraj, Evropská unie)? 

„Nyní nežádáme, dříve jsme žádali o krajské dotace, ale bez úspěchu“.  
23. Vyjádřete procentuálně, jak velkou část činnosti Vašeho spolku pokrývají veškeré dotace.  

„Odhadem je to 30-40 %. Podle druhu dotace“.   

24. Na co jsou získané dotace využity? 
„Zlepšení podmínek v klubu (sportoviště) a podpora tenisu pro mládež do 18 let“.   

25. Které další subjekty přispívají na Vaši činnost?  

„Občas se k nám dostane podpora ze strany sponzoringu“.  
26. V čem spatřujete problém v oblasti získávání finančních prostředků? 

„Někdy zdlouhavá administrativa“.   

27. Na co jste za posledních 5 let získali dotace pro Váš spolek? 
„Dotace na podporu ohledně činnosti dětí“.   

28. Jaké máte vize do budoucna v rámci spolku? Co byste chtěli vylepšit a udělat pro spolek? 

„Hlavním cílem je rozšířit členskou základnu do 18 let a získat vlastní prostory“.   
29. Co pro vás členství ve spolku znamená osobně? 

„Tenisu se věnuji převážnou část života a členství v tomto klubu beru jako samozřejmost“.   

 

Rozhovor č. 5- odpovídá předseda místní organizace Českého rybářského svazu František Kašpárek 

1. Jakého spolku jste členem? Od kdy?  

„MO ČRS Týnec nad Sázavou od roku 1979“.  
2. Z jakého důvodu jste vstoupil do spolku? 

„Možnosti rybolovu“. 

3. Jaké náležitosti jste musel splnit abyste se stal/stala členem? 
„Složit zkoušku ze znalostí rybářského řádu“.  

4. Jakou funkci ve spolku zastáváte? 

„Předseda MO ČRS Týnec nad Sázavou“.  
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5. Kdy byla Vaše organizace založena a za jakým účelem? 

„1945- sportovní rybolov“.  

6. Jaký je Váš aktuální počet členů? 
„686 členů – z toho dospělí 570, dorost 16, děti 102“.  

7. Jaký je vývoj Vaší členské základny za posledních 5 let? 

Rok Počet členů (cca) 

2017 
„Dospělí: 478“ 

„Dorost:13“ 

„Děti:72“ 

2018 

„Dospělí: 497“ 

„Dorost:13“ 
„Děti:78“ 

2019 

„Dospělí: 552“ 

„Dorost:7“ 
„Děti:81“ 

2020 

„Dospělí: 575“ 

„Dorost: 6“ 
„Děti: 88“ 

2021 

„Dospělí: 570“ 

„Dorost:16“ 

„Děti:102“ 

„Spolek rybářů má v současnosti 688 členů. Tito členové mají rybářské právo na pstruhových a mimopstruhových vodách dle druhu 

povolenky, jenž jim je vydána“.   

8. Co všechno zahrnuje činnost Vašeho spolku? 
„Nyní hospodaříme na 12 km mimopstruhovém revíru na řece Sázavě a na 20 km pstruhovém revíru v oblasti Janovického potoka. Činnost 

rybářského spolku spočívá v udržování rybolovných zařízení, pouštění ryb do řek a potoků, rybářský kroužek pro děti a mládež, rybářský 

ples, rybářský tábor, dětské závody, výdej povolenek a školení nových členů. Nedílnou součástí činnosti spolku je také výkon rybářské 
stráže v rámci své působnosti. Podle počtu zájemců si troufnu říci, že o rybaření má zájem čím dál více lidí. Ovšem, aby se člověk stal 

členem rybářského spolku, tak musí splnit hodně podmínek. Není to o tom, jen zaplatit členský příspěvek a hned být členem, proces je 

dlouhý. Nejprve se musí stát členem Českého nebo Moravského rybářského svazu. Je potřebné, aby si zájemce podal přihlášku u místní 
organizace ČRS. Aby se mohl stát zájemce členem, tak musí prokázat své znalosti, a to prostřednictvím napsání znalostního testu. V tomto 

testu se zkoumá, zda uchazeč dokáže rozpoznat různé druhy ryb. Dále se v testu zjišťuje, zda má uchazeč znalosti o jednotlivých nejmenších 

lovných délek, kdy jsou ryby hájené a nesmějí se lovit, či od kolika do kolika hodin se může chytat na jednotlivých vodách v průběhu roku. 
Také je nutné prokázat, že uchazeč si je vědom svých práv a povinností z pozice rybáře. Tyto práva a povinnosti je možné nastudovat 

v rybářském řádu či na webových stránkách ČRS. Před tím, než uchazeč si jde napsat ostrý test, tak si před tím může zkusit cvičný test, 

který je umístěný na webových stránkách ČRS. Samotný ostrý test pak uchazeč píše na některé z místních organizací ČRS. Struktura testu 
je následující: test má celkem dvacet pět otázek. Uchazeč musí správně odpovědět minimálně na třináct z nich, aby se stal rybářem dané 

místní organizace ČRS. Po úspěšném vykonání testu místní organizace ČRS vydá potvrzení o úspěšném absolvování testu. S tímto 

potvrzením si musí dojít daná osoba na obecní úřad, v jehož obvodu má trvalé bydliště. Příslušný obecní úřad v rámci předložení potvrzení 
o úspěšném absolvování testu vydá rybářský lístek. Je také možné si zakoupit za poplatek rybářský lístek s neomezenou platností. Po vydání 

rybářského lístku je nezbytné si dojít do příslušné MO ČRS. U této místní organizace je nutné si zakoupit povolenku, kterou je třeba mít 

spolu s rybářským lístkem vždy u sebe. V současnosti je několik druhů povolenek, které se odvíjí od skutečnosti, na jakých vodách chce 
člověk rybařit. Rybář si může koupit povolenku k lovu ryb na pstruhových či mimopstruhových vodách. Může si samozřejmě zakoupit i obě 

najednou. Dále se povolenky dělí dle toho, na jakém území povolenka platí. Cena povolenky se liší podle krajů, dále podle toho, zda je 

povolenka určena pro dospělého člověka či pro dítě. Pro povolenky existují dva ceníky, a to tedy pstruhové a mimopstruhové“.  
9. Pořádáte pro občany města v rámci spolku nějaké aktivity? Pokud ano, tak jaké? Jak často? 

„Ples, jednou do roka“.  
10. Uveďte prosím stručný harmonogram akcí, které pořádáte během roku.   

Rybářské závody 

„Rybářský spolek si klade za cíl přimět děti k rybařině, vychovávat je, učit je ke vztahu k přírodě, k její ochraně a ke smysluplnému využití 

volného času. Každý rok jsou již několik let pro děti a mládež chystány rybářské závody. Tyto závody se konají buď  na řece Sázavě, 

konkrétně v Náklí nebo v areálu Kozlovického rybníku u rybářské chaty. Každoročně se snažíme rybářské závody uspořádat. V roce 2020 

považuji rybářské závody jako vydařené. Byl to úspěšný den strávený na řece Sázavě. Děti se naučily vše, co se týká rybaření, a také 
chování v přírodě a rybářský řád“.  

Rybářský ples  

„Každoročně konající se rybářský ples nahradil původní akci, která nesla název Rybářsko – Josefské taneční zábavy. Rybářský ples se 
stal v Týnci nad Sázavou prestižní záležitostí. Pro občany je v rámci plesu vždy připravena bohatá tombola“.  

Rybářský kroužek  

„Pro znalce Petrova cechu jsou tradiční a nezbytnou přípravou rybářské kroužky. Kromě nezbytných znalostí a dovedností, které jsou 
potřebné pro získání povolenky k rybolovu se děti učí pozitivnímu vztahu k přírodě a spolupráci v dětském týmu“.  

Rybářský tábor  

„Každý rok se v Týnci nad Sázavou koná rybářský tábor, jež organizuje MO ČRS Týnec nad Sázavou. Tábor je určen pro děti týnecké 
rybářské organizace. V roce 2020 se tábora zúčastnilo 29 dětí, které se v rámci tábora učily, jak se chovat u vody, vše okolo rybaření, 

poznání ryb, živočichů, rostlin kolem vody a chování v přírodě. V rámci rybářského tábora se děti a mládež učí rozpoznávat různé druhy 
ryb a vodních organismů, se kterými se mohou setkat na českých řekách. Hlavním úkolem bylo dětem vysvětlit, naučit a vyzkoušet si 

rybolovné techniky, které děti budou nepřetržitě využívat. Jedná se například o lov na položenou, plavanou, přívlač nebo muškaření. 

Zhruba v půlce týdne jsou přichystány vždy pro děti rybářské závody, jež se skládají jak z teorie, tak i z praxe – tedy chytání ryb. Vítězové 
jsou vždy vyhlášeny a všichni obdrží nějakou hodnotnou cenu. Ceny se pořizují z finančního přispění MO ČRS Týnec nad Sázavou, MŠMT, 

společnosti INFINITY BAITS a také HINDES rybářské závody. Tyto organizace poskytují dětem obrovské množství návnad a krmítkových 

směsí. Celý tábor je doprovázen celotáborovou hrou zaměřenou na rybařinu. Každý den musí děti v rámci jednotlivých týmů v rámci 
tábora splnit jeden úkol, jež je zaměřen do oblasti rybářství“. 
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11. Na jakou cílovou skupinu jsou jednotlivé akce zaměřené? Jaký význam mají pro obyvatele města Týnec nad Sázavou? 

„Všechny akce, které rybářský spolek pořádá v rámci své činnosti mají především zábavní charakter a jsou zaměřené pro děti i dospělé“. 

12. Jakým způsobem jsou tyto akce financovány? 
„Spolek je financován převážně z vlastních zdrojů na základě získaných finančních prostředků z členských známek, brigád, chovu ryb, 

sponzoringu apod. Co se týká vlastních zdrojů, tak finanční prostředky spolek také získává na základě uskutečnění rybářských brigád, jež 

se odehrávají čtyřikrát do roka na rybářské chatě v Kozlovicích. Každý člen je povinen na brigádu přinést členskou legitimizaci. Pokud 
člen místní organizace vyžaduje vydání povolenky před odpracováním brigádnických hodin, složí při výdeji povolenky zálohu na 

odpracování brigády ve výši 500 Kč. Brigáda musí být splněna v určených termínech. Členovi je pak navráceno maximálně 500 Kč, což 

odpovídá deseti hodinám na brigádě. Rovněž rybářský spolek využívá dotace k financování svých potřeb a činnosti“. 
13. Jaká je Vaše spolupráce s městským úřadem? Jak často spolupracujete? V jakém rozsahu? 

„Velmi dobrá, spolupracujeme průběžně“.  

14. Spolupracuje se s městem dobře nebo špatně? Vychází Vám město vstříc z hlediska potřeb spolku? 
„Dobře, město ve všech směrech vychází vstříc“.  

15. Spolupracujete s jinými organizacemi? 

„Ano. Spolupracujeme i s jinými spolky ve městě. Například se podílíme na organizaci akce, která nese název Den pohybu a zdraví. 
V rámci sponzoringu spolupracujeme se společností INFINITY BAITS a HINDES rybářské závody“.  

16. Máte nějaké politické ambice? Jsou členové Vašeho spolku v zastupitelstvu? Pokud ano, daří se vám prosazovat a lépe 

získávat prostředky od města pro Váš spolek? 
„Kandidovali jsme jako rybáři do zastupitelstva. Získali jsme jeden mandát. Ano daří se nám získávat prostředky od města“.   

17. Jaké další výhody Vám poskytuje městská samospráva? 

„Zapůjčování prostor a zařízení za nízkou cenu a nejrůznější pomoc prostřednictvím technických služeb“.   
18. Jak často se scházíte a kde? (Vlastní prostory nebo pronajaté)? 

„Jedenkrát do měsíce ve vlastních prostorách“.  

19. Jak často máte schůze spolku? Jaké témata na nich probíráte nejčastěji? Dochází na schůzích k bouřlivým diskusím 

nebo se snadno dohodnete v dané věci?  

„Členské schůze rybářského spolku se konají přibližně jedenkrát do měsíce. Témata, která se projednávají na těchto schůzích se odvíjejí 

dle plánu práce spolku. Snadno se na všem dohodneme“.  
20. Jakým způsobem je Váš spolek financován? 

„Členské známky, brigády a chov ryb“.  

21. Žádáte pravidelně o finanční podporu na činnost Vašeho spolku z obecního rozpočtu? 
„Spolek podává žádosti o poskytnutí finančních prostředků z rozpočtu města pravidelně. Kromě dotací od města žádá o dotace i v rámci 

jiných institucí a organizací, např. MŠMT“.  

22. Využíváte i jiné dotační programy? Pokud ano, jaké? (Kraj, Evropská unie)? 
„Ano- Střed. Územní svaz ČRS, MŠMT“. 

23. Vyjádřete procentuálně, jak velkou část činnosti Vašeho spolku pokrývají veškeré dotace.  

„Odhadem to je 10 %“.  
24. Na co jsou získané dotace využity? 

„Práce s mládeží“.  
25. Které další subjekty přispívají na Vaši činnost?  

„Majitelé MVE (Nespeky, Brodce, Krhanice)“.  

26. V čem spatřujete problém v oblasti získávání finančních prostředků? 
„Velký problém spatřujeme v oblasti financí s jejich nedostatkem a také s tím, že když spolek žádá o dotace, tak administrativa spojená 

s žádostí zabere mnoho času. Je to hrozně dlouhý proces. Není možné stoprocentně spoléhat na to, že dotaci získáme. Musíme mít 

k dispozici různé zdroje financí, a to nejen dotace. Získání dotace je nejisté a kdybychom spoléhaly na jejich stoprocentní získání, tak 
bychom se mohly dostat do velkých problémů. Je potřeba mít jistotu, že i bez dotací naše činnost může pokračovat“.  

27. Na co jste za posledních 5 let získali dotace pro Váš spolek? 

„Na práci s mládeží“.  
28. Jaké máte vize do budoucna v rámci spolku? Co byste chtěli vylepšit a udělat pro spolek? 

„Cílem spolku do budoucna je usilovat o získání vodních ploch pro chov ryb, dále také zlepšovat informovanost členů o činnosti spolku. 

Rybářský spolek se řadí ve městě k největším zájmovým spolkům města. Podle přetrvávajícího zájmu o rybářství lze odhadovat, že i 
v budoucnu bude mít své nezastupitelné místo ve volnočasových aktivitách občanů města. Doufám, že členská základna se bude i 

v budoucnu rozrůstat a budou přicházet další nadšenci do oblasti rybaření. Hlavním úkolem spolku je dělat vše pro to, aby řeka Sázava 

se řadila mezi čisté řeky, jelikož v minulosti se spolek potýkal s velkým problémem, kterým bylo právě znečištění řeky. Ve srovnání 
s minulostí již řeka Sázava přestala být považována jako špinavá stoka, kam si mohl v minulosti každý vypouštět to, co zrovna v tu chvíli 

potřeboval zlikvidovat. Postupem času se v řece začali objevovat raci a další druhy živočichů, pro jejichž přežití je důležitá čistá voda. 

Aby řeka zůstala čistá i v dalších letech a na činnost a dodržování pravidel dle rybářského práva dohlíží výbor místní organizace v Týnci 
nad Sázavou. V tomto výboru se od založení této organizace vystřídalo mnoho dobrovolníků, které obětovali svůj čas při budování a 

zlepšování fungujícího rybářského spolku“. 

29. Co pro vás členství ve spolku znamená osobně? 
„Zábavu, vyplnění volného času, čas v přírodě, dělat radost všem rybářům z ulovených krásných ryb“.  

 

Rozhovor č. 6- odpovídá předsedkyně a cvičitelka Tělovýchovné jednoty Věra Junová 

1. Jakého spolku jste členem? Od kdy?  

„Jsem členkou TJ Týnec nad Sázavou od r. 1973, tj. od přistěhování se do Týnce. 

2. Z jakého důvodu jste vstoupila do spolku? 

„Chtěla jsem využívat sportovní služby TJ“. 

3. Jaké náležitosti jste musela splnit abyste se stal/stala členem? 

„Vyplnit přihlášku, zaplatit členské příspěvky. Do funkce předsedkyně jsem byla zvolena“. 
4. Jakou funkci ve spolku zastáváte? 

„Předsedkyně TJ Týnec nad Sázavou a instruktorka v odboru sportu pro všechny“. 

5. Kdy byla Vaše organizace založena a za jakým účelem? 

„Ve městě se stala následníkem Sokola po jeho zrušení, a za dobu existence byla několikrát přejmenovaná ale činnost to neovlivnilo“. 

6. Jaký je Váš aktuální počet členů? 

„TJ k 30.9.2021 celkem 369 členů“. 
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7. Jaký je vývoj Vaší členské základny za posledních 5 let?  

Rok Počet členů (cca) 

2017 „334“ 

2018 „387“ 

2019 „384“ 

2020 „353“ 

2021 „369“ 

8. Co všechno zahrnuje činnost Vašeho spolku? 

„Sportovní oddíly jsou v TJ sdruženy 3 - badminton, kanoistika, karate a jeden odbor sportu pro všechny, kde jsou členové evidování v 

jedenácti rekreačních oddílech, a to florbalu, aerobiku dospělých i dětí, taeba, míčových her, zdravotní tělesné výchovy seniorů, nohejbalu, 

ki aikida, sportovní gymnastiky, rodičů a dětí a všestrannosti“. 
9. Pořádáte pro občany města v rámci spolku nějaké aktivity? Pokud ano, tak jaké? Jak často? 

„Kromě pravidelných cvičebních a tréninkových hodin pořádá každoročně odbor sportu pro všechny tyto akce: 

• Atletické závody pro děti od 3–9 let, včetně závodu rodinných dvojic (Roolympiáda – rodinná olympiáda)  

• Sportovně zábavné odpoledne pro děti 

• Den pohybu a zdraví pro všechny věkové kategorie  

• Seniorské hry 

• Oddíl florbalu je pořadatelem krajského přeboru – veřejnost jako diváci 

• Oddíl sportovní gymnastiky pořádá tradiční závody v sestavách SG, kterých se může veřejnost zúčastnit a dále také 

pořádá: Týnecké tandemy, závody předškoláků, Mikulášské závody, je pořadatelem krajského přeboru v SG a pořádá 

každoročně také příměstský tábor pro děti, zaměřený na gymnastiku“.  

10. Uveďte prosím stručný harmonogram akcí, které pořádáte během roku.   

• „Duben: krajský přebor ve florbalu 

• Květen: atletické závody – Roolympiáda, Sportovně zábavné odpoledne pro děti, krajský přebor v SG 

• Červen: Týnecké tandemy,  

• Srpen: příměstský tábor v SG 

• Září: Den pohybu a zdraví 

• Říjen: Závody předškoláků v SG 

• Prosinec: Mikulášdké závody v SG“. 

11. Na jakou cílovou skupinu jsou jednotlivé akce zaměřené? Jaký význam mají pro obyvatele města Týnec nad Sázavou? 

„Kromě Dne pohybu a zdraví (pro všechny věkové kategorie) a Dne seniorů (pouze pro seniory), jsou všechny ostatní akce zaměřené na 

děti a mládež“. 
12. Jakým způsobem jsou tyto akce financovány? 

„Většinou z dotací“. 

13. Jaká je Vaše spolupráce s městským úřadem? Jak často spolupracujete? V jakém rozsahu?  

„Město pomáhá s propagací. Akce, kromě krajských přeborů, jsou dotovány a na Dnu pohybu a zdraví jde o spolupráci i organizační“. 

14. Spolupracuje se s městem dobře nebo špatně? Vychází Vám město vstříc z hlediska potřeb spolku? 

„Spolupráce je velmi dobrá“. 
15. Spolupracujete s jinými organizacemi? 

„Ano, převážně se sportovně zaměřenými kluby“. 

16. Máte nějaké politické ambice? Jsou členové Vašeho spolku v zastupitelstvu? Pokud ano, daří se vám prosazovat a lépe 

získávat prostředky od města pro Váš spolek? 

„V zastupitelstvu nemáme žádného člena, nepociťuji to jako handicap“. 

17. Jaké další výhody Vám poskytuje městská samospráva? 

„Pro všechny spolky je snížené nájemné v tělovýchovných zařízeních. Když je třeba pomohou např. s kopírováním a zveřejněním 

propagačních materiálů. Plakáty, letáky umísťují na vývěsní tabule zaměstnanci úřadu, propagace akcí pro děti je zdarma“. 

18. Jak často se scházíte a kde? (Vlastní prostory nebo pronajaté)? 

„Oddíly se schází 1x – 3x týdně, na pravidelných sportovních trénincích a cvičebních hodinách, pouze oddíl kanoistiky, jehož náplní je 

hlavně vodní turistika, doplňovaná cyklistikou a v zimě lyžováním se schází nepravidelně, ale min. 1x ročně na výroční schůzi . Veškerou 

sportovní činnost provozujeme v tělocvičnách ve školách a v sokolovně ve Zbořeném Kostelci.  Za užívání platíme nájemné městu a ZŠ. 
Sídlo spolku je na mé osobní adrese, vlastní prostory, kde bychom se scházeli nemáme, kromě mobilní buňky, kde je umístěná loděnice. 

Pro schůze nebo jiné společné setkávání není vhodná. Většinou se setkáváme v prostorách tělocvičny nebo v sídle TJ, to je u mě doma“. 

19. Jak často máte schůze spolku? Jaké témata na nich probíráte nejčastěji? Dochází na schůzích k bouřlivým diskusím 

nebo se snadno dohodnete v dané věci?  

„Frekvence schůzi viz 18.otázka, témata – organizační zajištění pořádaných akcí, finanční situace TJ a oddílů, možnosti nakupování 

nových sportovních potřeb, vzdělávání TR a instruktorů, stav členské základny. Jednání probíhá v klidu, dochází ke shodě. Výbor celé TJ 
se schází max 2x ročně, instruktoři odboru sportu pro všechny se schází cca 4x ročně. Běžnou sportovní činnost řešíme operativně v 

tělocvičnách nebo elektronicky“. 

20. Jakým způsobem je Váš spolek financován? 

„Z vlastních zdrojů = členské příspěvky, startovné a dotace“. 

21. Žádáte pravidelně o finanční podporu na činnost Vašeho spolku z obecního rozpočtu? 

„Ano, pravidelně využíváme možnost dotací na činnost mládeže a na veřejné akce významně propagující město“. 
22. Využíváte i jiné dotační programy? Pokud ano, jaké? (Kraj, Evropská unie)? 

„Několik let využíváme dotace z MŠMT, ČUS. Dotace svazů jsou minimální, a ne všechny svazy je poskytují. O krajské dotace jsme 

několikrát žádali, ale v posledních letech jsme neuspěli, takže už ani nežádáme. Vzhledem k tvorbě rozpočtů potřebujeme lepší finanční 
jistoty, než poskytuje kraj – jistota u kraje není žádná. Členství v ČUS je velmi výhodné, protože přes tuto organizaci je zajištěno nejen 

pojištění sportovců, ale i provozování hudební produkce při závodech“.  

 

 



151 

 

23. Vyjádřete procentuálně, jak velkou část činnosti Vašeho spolku pokrývají veškeré dotace.  

„Cca 80 %“. 

24. Na co jsou získané dotace využity? 

„Odměny pro trenéry a instruktory, sportovní a režijní potřeby, programové zajištění veřejných akcí (sportovní služby), vzdělávání, 

pronájmy, cestovné“. 

25. Které další subjekty přispívají na Vaši činnost?  

„Česká asociace sportu pro všechny“. 

26. V čem spatřujete problém v oblasti získávání finančních prostředků? 

„V posledních cca 2-3 letech nemáme finanční problémy, dotace + vlastní prostředky jsou dostačující, ale neměli jsme potřebu pořizovat 
investiční materiál ani potřebu vyšších nákladu na údržbu nebo výstavbu. V tom případě bychom se pravděpodobně do problémů dostali. 

Většina dotačních programů je určena na činnost dětí a mládeže“. 

27. Na co jste za posledních 5 let získali dotace pro Váš spolek? 

„Viz 24“. 

28. Jaké máte vize do budoucna v rámci spolku? Co byste chtěli vylepšit a udělat pro spolek? 

„Ani po zprovoznění haly nemáme dostatek prostoru pro rozšíření činnosti dětí a mládeže, ale ani nedoufám, že se bude stavět další 
tělovýchovné zařízení. Propagace sportu se pořád stupňuje. Pokud na to veřejnost bude reagovat, nebudeme schopni jejich požadavky 

pokrýt. Nejsou prostory, stárnou trenéři a instruktoři a a noví se velmi těžko shání – chybí stále, sehnat nové, a hlavně kvalifikované je 

nadlidský výkon. Nedostatek prostoru řeší náš oddíl badmintonu. V době realizace projektu týkající se tělocvičny jsme doufali, že stejné 
podmínky, bez diskriminace vytvoří vedení města Týnec nad Sázavou v nové hale, zejména díky tomu, že oddíl vede bývalý trenér nejlepších 

českých badmintonových oddílů a zároveň bývalý trenér reprezentace juniorů ČSFR a dospělých ČR Ing. Povolný“. 

29. Co pro vás členství ve spolku znamená osobně? 

„Mohu využívat nabízené „služby“ a naopak jako instruktorka je můžu poskytovat ostatním, cvičení mi pomáhá udržet si zdraví a kondici 

aspoň v mezích možností, mám kolem sebe partu dobrých a stejně zaměřených lidí a hlavně – mě to baví“.  

 

Rozhovor č. 7- odpovídá cvičitelka SPV TJ Týnec nad Sázavou Marie Flejberková 

1. Jakého spolku jste členkou? Od kdy?  

„Jsem členkou spolku TJ Sport pro všechny od roku 1995“. 
2. Z jakého důvodu jste vstoupil/vstoupila do spolku? 

„Vstoupila jsem do tohoto spolku, protože mě baví cvičit a chci se hýbat“. 

3. Jaké náležitosti jste musel/musela splnit abyste se stal/stala členem? 

„Musela jsem podat žádost o členství a také zaplatit členský příspěvek“.  

4. Jakou funkci ve spolku zastáváte? 

„Jsem instruktorka a cvičím se skupinou seniorů“. 
5. Kdy byla Vaše organizace založena a za jakým účelem? 

„Přesně nevím, kdy byla založena. Založena byla za účelem rozšiřování zájmu o sport mezi všechny věkové skupiny a také vytvářet 

vzájemné vztahy mezi dětmi (v kolektivu)“. 
6. Jaký je Váš aktuální počet členů? 

„Odhaduji, že máme v Odboru sportu pro všechny kolem 200 členů. Ovšem v celé TJ se počet členů pohybuje kolem 370“.  
7. Jaký je vývoj Vaší členské základny za posledních 5 let?  

Rok Počet členů (cca) 

2017 „150“ 

2018 „180“ 

2019 „185“ 

2020 „198“ 

2021 „200“ 

„Řekla bych, že každý rok počet členů mírně stoupá. Přicházejí k nám další děti spolu s rodiči. Máme tady i takové členy, které přijdou do 
první věkové kategorie s rodiči a postupně prochází všemi věkovými kategoriemi“.  

8. Co všechno zahrnuje činnost Vašeho spolku? 

„S každou věkovou kategorií pravidelně cvičíme. Mládež a dospělý cvičí v tělocvičně ZŠ a se seniory cvičím v domově s pečovatelskou 
službou. Dále v rámci SPV organizujeme každý rok Den pohybu a zdraví, Seniorské hry, Roolympiádu a Sportovní odpoledne pro děti 

s tématem: Letem světem.  

Konkrétně máme v nabídce: 

• Sport pro děti 1. - 3. tříd  

Zaměření: hry, soutěže, míčovky, gymnastika, atletika a mnoho dalších 
Výše členského příspěvku: 800 Kč/ školní rok 

Instruktoři: Věra Junová, Eva Boušková, Jirka Jun  

Čas a místo tréninku: každé úterý od 16:00- 17:00 hodin, tělocvična ZŠ Týnec nad Sázavou 

• Step aerobik 

Zaměření: step aerobik a další posilovací formy – slide, flexi bar, činky, čočky, míče 
Výše členského příspěvku: 700 Kč/ 20 lekcí 

Lektorka: Michala Hendrychová 

Čas a místo tréninku: každou středu od 20:00 - 21: 00 hodin, zrcadlová tělocvična ZŠ Týnec nad Sázavou  

• Sport pro děti 4.-9. tříd 

Zaměření: hry, soutěže, míčovky, gymnastika, atletika a další 
Výše členského příspěvku: 800 Kč/ školní rok  

Lektoři: Věra Junová a Michala Hendrychová 

Čas a místo tréninku: každou středu od 18:00 – 20:00 hodin, tělocvična ZŠ Týnec nad Sázavou 
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• Cvičení seniorů 

Zaměření: protahovací cviky, discgolf, šipky, procházky a další 
Výše členského příspěvku: 200 Kč/ rok 

Lektoři: Marie Flejberková (já) a Věra Junová  
Čas a místo tréninku: každé pondělí od 15:00 – 17: 00 hodin, suterén domu s pečovatelskou službou v Týnci nad Sázavou  

9. Pořádáte pro občany města v rámci spolku nějaké aktivity? Pokud ano, tak jaké? Jak často? 

„Ano pořádáme tyto následující akce:  

• Den pohybu a zdraví:  

 Každý rok z pověření Středočeské krajské asociace sportu pro všechny pořádá Odbor sportu pro všechny TJ Týnec nad Sázavou a Zdravé 

město Týnec nad Sázavou Den pohybu a zdraví. Veřejnost bez ohledu na věk, výkonnost a zdravotní stav čeká vždy bohatý program. Mezi 
aktivity, které v rámci této akce je možné využít jsou: jízda na ponících a projížďky na vozítkách segway, rybaření, fotbal, softbal, florbal, 

taekwondoo, kroket, TRX, masáže, práce s dechem, relaxační cvičení, hasiči, záchranáři a první pomoc, bludiště, lukostřelba, dvojlyže, 

woodball, kanoistika, rafting, orientační závod, střelba ze vzduchovky, půjčovna sportovního náčiní, lanový park pro osoby nad 140 cm a 
mnoho dalších. Občané mohou tedy zkusit známé i neznámé sporty a sportovní aktivity, podívat se na vystoupení oddílu TJ Týnec  nad 

Sázavou. Účastnický poplatek činí 20 Kč pro dospělé – poté mají možnost využít všechna stanoviště. Děti do 15 let mají vstup na stanoviště 

zcela zdarma. Tuto akci sponzoruje město Týnec nad Sázavou, Středočeské krajská asociace sportu pro všechny, Sportuj s námi, Česká 
unie sportu, Bisport a Zdravé město Týnec.  

• Seniorské hry:  

Seniorské hry se konají dvakrát do roka. Senioři se vždy sejdou v hojném počtu. Tyto seniorské sportovní hry se odehrávají v pečovatelském 

domě v Týnci nad Sázavou za účelem společně si zasoutěžit. Akce „Seniorské hry“ jsou zařazené mezi akce projektu České unie sportu – 

Sportuj s námi. Akce probíhá tak, že se senioři rozdělí do 3 družstev, ve kterých pak plní soutěžní úkoly. Úkoly pro ně připravuji já spolu 
s Věrou Junovou, tedy instruktorkou Odboru sportu pro všechny TJ Týnec nad Sázavou. Část dne se seniorské hry odehrávají venku a část 

v prostorách domova s pečovatelskou službou. Jednotlivé družstva, do kterých jsou senioři rozděleny získávají body ve zjednodušené hře 

Mölkky, za srážení plechovek tužkou zavěšenou na provázku a při skládání zápalek se zavázanýma očima, za discgolf, volejbal v sedu, 
walking slalom s míčem, přenášení a přesun břemen (papírků) brčkem, za kopání v sedu míčem na cíl apod. Mezitím, než dojde 

k vyhodnocení jednotlivých družstev, tak je pro seniory připraveno malé občerstvení. Za účast všichni dostanou drobné ceny, jako je 

zápisník a tužku, zdravé sladkosti od Dr. Maxe a drobnou kosmetiku od značky Dermacol. Nicméně nesmí chybět předání diplomů za 
účast. Diplomy vždy předává zúčastněným metodička středočeské krajské asociace MUDr. Šárka Veselá, která vydatně pomáhá 

s organizací vždy od začátku až do konce seniorských her. Nejvíc mě vždy těší, jak senioři odcházejí domů v dobré náladě s pocitem 

příjemně prožitého odpoledne.  

• Roolympiáda  

Jednou ročně Odbor sportu pro všechny TJ Týnec nad Sázavou pořádá v areálu ZŠ roolympiádu. Jedná se o rodinnou olympiádu pro 
rodiče a děti v atletických disciplínách. Pro účast na této akci je nezbytné podat přihlášku buď na místě v uvedeném čase nebo je potřeba 

ji zaslat předsedkyni SPV. Startovné pro děti je 20 Kč, pokud jsou členové SPV a pro děti, které nejsou členy pak 30 Kč. Závody se 

zpravidla zahajují v 9:00 hodin. Celý závod je rozdělen do 7 kategorií (I. Kategorie – rok narození 2015 a mladší/ batolata; II. Kategorie 
– rok narození 2014; III. Kategorie – rok narození 2013; IV. Kategorie – rok narození 2012; V. kategorie – rok narození 2011; VI. - rok 

narození 2010; VII. Rok narození- 2009). Disciplíny pro děti jsou zaměřené na skok daleký, sprint na 20/30 m a hod. Rodinné disciplíny 

jsou zaměřené na skok, běh, hod, a to netradičně ve dvojici s rodičem či prarodičem. Na závěr dojde k vyhodnocení a děti získají diplomy 
za účast a drobné ceny.  

• Sportovní odpoledne pro děti na téma: Letem světem  

Odbor sportu pro všechny TJ Týnec nad Sázavou s podporou města Týnec nad Sázavou každý rok pořádá v zahradě Společenského centra 

Týnec nad Sázavou sportovní odpoledne pro děti na téma: Letem světem. V rámci programu si děti mohou vyzkoušet různé soutěže a hry. 

Tyto soutěže a hry jsou zaměřené jak pro malé, tak ale i pro velké děti. Dále v rámci této akce si mohou účastníci opéct buřty, které 
dostanou zadarmo. Připravené je i tombola s drobnými cenami“.  

10. Uveďte prosím stručný harmonogram akcí, které pořádáte během roku.   

„Viz otázka č. 8 a 9“.  
11. Na jakou cílovou skupinu jsou jednotlivé akce zaměřené? Jaký význam mají pro obyvatele města Týnec nad Sázavou? 

„Naše aktivity jsou zaměřené na všechny věkové kategorie, od malých až po seniory. Připojit se mohou i rodiče dětí. Mohou se věnovat 

sportu po práci a podívat se na své nadané děti a zasportovat si s nimi“.  
12. Jakým způsobem jsou tyto akce financovány? 

„Z vlastních zdrojů – členské příspěvky a dále z městského rozpočtu a dotací, málokdy sponzoring (obstarávají ceny pro soutěžící) “.  

13. Jaká je Vaše spolupráce s městským úřadem? Jak často spolupracujete? V jakém rozsahu? 

„Velmi dobře, spolupracujeme zhruba 4krát do roka, ovšem každý rok je to v jiném rozsahu. Pomoc z městského rozpočtu je pro nás velmi 

důležitá, v podstatě každá pomoc se nám hodí. Našim úsilím je zlepšovat podmínky pro cvičení našich členů a dokupovat moderní vybavení 

potřebné k cvičení. K tomu potřebujeme hodně financí“.  
14. Spolupracuje se s městem dobře nebo špatně? Vychází Vám město vstříc z hlediska potřeb spolku? 

„Řekla bych, že spolupráce s městskou samosprávou je na dobré úrovni. Když potřebujeme, tak se nám město snaží vyjít po všech stránkách 

vstříc. Ať už se jedná o materiální nebo finanční podporu“.  
15. Spolupracujete s jinými organizacemi? 

„Málokdy. Z hlediska sponzoringu občas s nějakou firmou, která sídlí v Týnci nad Sázavou“.  

16. Máte nějaké politické ambice? Jsou členové Vašeho spolku v zastupitelstvu? Pokud ano, daří se vám prosazovat a 

lépe získávat prostředky od města pro Váš spolek? 

„Členové našeho spolku nejsou zastoupeny v zastupitelstvu a nemyslím si, že by to ovlivnilo zásadně výši poskytnutých prostředků 

z rozpočtu města“.  
17. Jaké další výhody Vám poskytuje městská samospráva? 

„Půjčení prostor za nízkou cenu, s propagací a organizací akcí, které pořádáme“.  

18. Jak často se scházíte a kde? (Vlastní prostory nebo pronajaté)? 

„Veškeré organizační věci se snažíme řešit na pravidelných cvičeních v pronajatých prostorách“. 

19. Jak často máte schůze spolku? Jaké témata na nich probíráte nejčastěji? Dochází na schůzích k bouřlivým diskusím 

nebo se snadno dohodnete v dané věci? 

„Sídlo spolku je v místě bydliště předsedkyně TJ, takže buď tam nebo v tělocvičně či domově s pečovatelskou službou. Jiné vlastní prostory 

bohužel nemáme. Scházíme se párkrát do roka (2krát až 3krát)“.  

 



153 

 

20. Jakým způsobem je Váš spolek financován? 

„Je financován z vlastních zdrojů, kterými jsou převážně členské příspěvky a startovné. Všichni členové pravidelně platí tyto příspěvky i 

cvičitelé. Dále z městského rozpočtu, dotací a od sponzorů (ti nám zprostředkovávají dary pro vítěze soutěží)“.  
21. Žádáte pravidelně o finanční podporu na činnost Vašeho spolku z obecního rozpočtu? 

„O podporu z městského rozpočtu žádáme každý rok, tedy pravidelně“.  

22. Využíváte i jiné dotační programy? Pokud ano, jaké? (Kraj, Evropská unie)? 

„Využíváme dotace z MŠMTV, ČUS. Na krajské dotace bohužel nedosáhneme“.  

23. Vyjádřete procentuálně, jak velkou část činnosti Vašeho spolku pokrývají veškeré dotace.  

„80 % cca“.  
24. Na co jsou získané dotace využity? 

„Dotace jsou využity především na odměny pro cvičitele, sportovní potřeby, pronájmy a na náklady spojené s cestováním“.  

25. Které další subjekty přispívají na Vaši činnost?  

„Česká asociace sportu pro všechny“.  

26. V čem spatřujete problém v oblasti získávání finančních prostředků? 

„Problém je, že na většinu dotačních programů nejsme schopni dosáhnout. Ve městě působí a funguje hodně sportovních spolků, mezi 
které město musí rozdělit finanční prostředky. Do některých spolků plyne více peněžních prostředků a do některých zase méně. Chtělo by 

to, aby město našlo správný klíč, jak spravedlivě rozvrhnout prostředky všem spolkům. Chápu, že tento proces je velmi těžký“.  

27. Na co jste za posledních 5 let získali dotace pro Váš spolek? 

„Sportovní služby, sportovní a režijní potřeby, cestovné“.  

28. Jaké máte vize do budoucna v rámci spolku? Co byste chtěli vylepšit a udělat pro spolek? 

„Potřebovali bychom prostory pro cvičení, které poskytujeme občanům. Ovšem před rokem došlo k modernizaci a přestavbě tělocvičně 
ZŠ, tudíž těžko město začne s výstavbou nové haly. Další věcí, co je potřeba, tak motivovat dnešní mládež k pohybu a účasti na akcích 

pořádaných spolky (např. Den pohybu a zdraví).  

29. Co pro vás členství ve spolku znamená osobně? 

„Mám ráda pohyb. Cvičení se seniory mě velmi naplňuje a těším se na každé setkání s nimi. Také můžu předávat svoje zkušenosti dalším 

generacím“.  

 

Rozhovor č. 8: Odpovídá organizační koordinátorka, předsedkyně představenstva a organizátorka venkovních akcí Mateřského 

centra Motýlek v Týnci nad Sázavou Ing. Kateřina Pikousová   

1. Jakého spolku jste byl členem? Od kdy?  

„Od roku 2012 jsem aktivní člen MC Motýlek, od dubna roku 2014 vykonávám organizační koordinátorku, od října roku 2016 jsem 

předsedkyně představenstva“.  

2. Z jakého důvodu jste vstoupil/vstoupila do spolku? 

„Chtěla jsem se s dalšími členy podílet na vytváření přátelského a otevřeného prostředí hlavně pro maminky s předškolními dětmi. Věk 

není žádnou překážkou, přijímáme všechny, které chtějí k nám docházet a mají chuť podílet se na různorodých aktivitách pro rodinu 

v místní občanské komunitě“.  
3. Jaké náležitosti jste musel/musela splnit abyste se stal/stala členem? 

„Musela jsem vyplnit přihlášku o členství“.  
4. Jakou funkci ve spolku zastáváte? 

„Jsem předsedkyně představenstva a organizační koordinátorka“. 

5. Kdy byla Vaše organizace založena a za jakým účelem? 

„Byla založena v březnu roku 2000. Mateřské centrum bylo založeno na principu svépomoci a na dobrovolné práci těch, kteří se v něm 

setkávají. Je otevřeno pro každého – děti, rodiče, prarodiče, přátele…“.  

6. Jaký je Váš aktuální počet členů? 

„Nyní máme cca 97 členů“. 

7. Jaký je vývoj Vaší členské základny za posledních 5 let?  

Rok Počet členů (cca) 

2017 „58“ 

2018 „63“ 

2019 „89“ 

2020 „92“ 

2021 „97 (přesná data ke konci roku 2021)“ 

8. Co všechno zahrnuje činnost Vašeho spolku? 

„Poskytujeme rodičům s dětmi tento pravidelný program pro děti: 

• Každé pondělí od 10:00 - 11:00 hodin pořádáme lekce s názvem Malý muzikant. Tyto lekce má na starosti Jana 

Přibylová. Tyto lekce jsou určené pro děti od 18 měsíců do 4 let.  

• Každé úterý od 9:30 - 11:00 hodin pořádáme lekce s názvem Cvičeníčko. Lekce má na starosti Mirka Hrušková. 

Akce cvičeníčko je určené pro děti od 12 měsíců.  

• Ve středu od 9:30 - 11:00 hodin pořádáme lekce, které mají název: Zpíváme, tancujeme a hrajeme si pod vedením 

Petry Koukalové. Tyto lekce jsou určené pro děti od 12 měsíců a od 13:00 - 14:30 začíná angličtina s pohybem.  

• Ve čtvrtek pořádáme od 9:30 - 11:00 hodin lekce s názvem Pohybový klub. Tyto lekce má na starosti Adéla 

Richterová. Dále ve čtvrtek po Pohybovém klubu je možné docházet od 14:30 - 16:00 hodin na lekce Tvoření 
s Ljubou Kravčenko. Lekce tvoření jsou vhodné pro děti od 2 let. Poté od 16:00 - 18:00 je pro všechny děti 

otevřená herna v MC Motýlek.  

• V pátek od 9:30 - 11:30 hodin vede lekce Malého turisty Šárka Dušová“.  

9. Pořádáte pro občany města v rámci spolku nějaké aktivity? Pokud ano, tak jaké? Jak často? 

„Pořádáme akce, ale jsou spíše pro rodiče s dětmi, jedná se o tyto akce:   

• Sportovní den dvakrát do roka, startovné 50 Kč, odpoledne plné her a sportování: vyrábění z keramiky, fotbal, 

slalom na odrážedlech, překážková dráha a mnoho dalších 

• Festival s lehkostí motýlka – jednou za rok, program: Zahájení festivalu, vystoupení ZUŠ Týnec nad Sázavou, 

Pohádka námořnická – divadlo koloběžka, gymnastika a dětské tanečky, folklórní soubor Kamýček, vystoupení 
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žáků ZŠ Lešany, cirkus na kolečkách – divadlo koloběžka, taneční vystoupení Čiperky Týnec, O slepičce a 

kohoutkovi – DS Netopýr, Dance4mom, Kateřina Ševidová – Písničky pro děti, Czech It, Předání daru Nadačnímu 

fondu S lehkou hlavou, ukončení festivalu  

• Přednášky směřované do oblasti výchovy a děti – jednou za měsíc, např: budou Vaše děti úspěšné, jak s radostí 

vzdělávat děti, aby to bavilo děti i nás dospělé, přirozený porod po předchozím CS, jak vybírat dětské botičky, o 
dětském spánku nebo výchova bez poražených  

• Malý turista – jednou do měsíce, výlety vlakem do okolních měst a s tím spojené vycházky a program, každý si 

platí pouze jízdné 

• Vánoční stezka – jednou do roka, vyznačená trasa s úkoly a na konci setkání u stromečku, rozbalování dárků.  

• Bazárek Blešák – 4krát do roka, prodej nepotřebných, zachovalých věcí hlavně pro děti (oblečení, hračky, knihy, 

sportovní potřeby), poplatek za prodejní místo 50 Kč)  

• Výlet vláčkem na Konopiště za medvědem – jednou do roka, poplatek ve výši jízdného  

• Bojovka na Týneckém hradě – dvakrát do roka, akce se odehrává v rotundě hradu v Týnci nad Sázavou, cena 70 

Kč/ pro členy 50 Kč 

• Den dětí v Motýlku (olympiáda)- jednou do roka 

• Oslava Mezinárodního dne dětí – každý rok  se v Motýlku koná mimiklub, hračkování (pohádková olympiáda), 

skupina pro unavené matky, zpívánky netradičně s krtkem, hravé tvoření s překvapením, bojovka na hradě 

v Týnci“.  

10. Uveďte prosím stručný harmonogram akcí, které pořádáte během roku.   
„Viz. otázka 8 a 9“.  

11. Na jakou cílovou skupinu jsou jednotlivé akce zaměřené? Jaký význam mají pro obyvatele města Týnec nad Sázavou? 

„Naše cílová skupina jsou rodiče s dětmi z Týnce nad Sázavou a jeho přilehlých obcí“.  
12. Jakým způsobem jsou tyto akce financovány? 

„Činnost a akce jsou financovány z vlastních zdrojů – tedy členských příspěvků a získání finančních prostředků ze vstupů. Celoroční 

členství stojí 890 Kč, pololetní členství 550 Kč. Ceny zahrnují pojištění dětí – všechny děti jsou během pobytu v MC Motýlek 
pojištěny (tj.během kroužků, kurzů a heren). Lekce pro členy jsou zdarma. Ovšem pro neregistrované členy poté stojí například půjčování 

knih 10 Kč/knihu, cvičeníčko 50 Kč/rodina, zpíváme, tancujeme a hrajeme si 50 Kč/ rodina, tvoření 50 Kč/ rodina, herna 50 Kč/rodina, 

angličtina s pohybem 50 Kč/rodina. Výhodou členství v MC Motýlek je tedy vstup zdarma do herny pro celou rodinu, půjčení knih zdarma, 
možnost zasahovat do chodu MC Motýlek – zasílání pozvánek na pravidelné schůzky, průběžné informování e-mailem o různých 

nabídkách, aktivitách apod. Dále jsou činnosti a akce financovány hlavně z dotací od města, kraje a MPSV, sponzoring“.  
13. Jaká je Vaše spolupráce s městským úřadem? Jak často spolupracujete? V jakém rozsahu? 

„Spolupracujeme často, hlavně při pořádání nákladných akcí“.  

14. Spolupracuje se s městem dobře nebo špatně? Vychází Vám město vstříc z hlediska potřeb spolku? 

„Město se nám snazší vždycky vyjít vstříc, ať po finanční stránce či materiální“.  

15. Spolupracujete s jinými organizacemi? 

„Jsme ve spolupráci s těmito organizacemi: Rodinné centrum Oříšek, MC Hvězdička, VenKaždýDen.cz, Montessori centrum, Jazyky Und 
And Marcela Krejčíková. Při festivalu s lehkostí Motýlka spolupracujeme hlavně s městem, ostatními spolky v Týnci n/S, ZŠ Týnec nad 

Sázavou a přilehlých obcí, ZUŠ, MŠ“.  

16. Máte nějaké politické ambice? Jsou členové Vašeho spolku v zastupitelstvu? Pokud ano, daří se vám prosazovat a 

lépe získávat prostředky od města pro Váš spolek? 

„Já jsem členka kulturní komise a spoluzakladatelka MC Motýlek (Mgr. Marcela Krejčíková) je v zastupitelstvu. Myslím si, že zastoupení 

v zastupitelstvu a komisi nemá vliv na výše získaných prostředků od města“.  
17. Jaké další výhody Vám poskytuje městská samospráva? 

„Zapůjčování prostor a zařízení za nízkou cenu a pomoc s propagací akcí“. 

18. Jak často se scházíte a kde? (Vlastní prostory nebo pronajaté)? 

„Naše sídlo je v suterénu domova s pečovatelskou službou, kde se pravidelné scházíme. Za tyto prostory platíme nájem“.  

19. Jak často máte schůze spolku? Jaké témata na nich probíráte nejčastěji? Dochází na schůzích k bouřlivým diskusím 

nebo se snadno dohodnete v dané věci?  

„Scházíme se zhruba 4krát do roka, počet schůzí se odvíjí podle situace, ve které se nacházíme. Probíráme na nich nejčastěji rozložení 

financí, organizace akcí, nábor nových lektorů apod.“.  

20. Jakým způsobem je Váš spolek financován? 

„Členské příspěvky, získané finance ze vstupu, sponzoring, dotace z městského rozpočtu, z kraje, MPSV“.  

21. Žádáte pravidelně o finanční podporu na činnost Vašeho spolku z obecního rozpočtu? 

„Ano, žádáme pravidelně. Získané finance z rozpočtu města jsou pro nás klíčové“.  
22. Využíváte i jiné dotační programy? Pokud ano, jaké? (Kraj, Evropská unie)? 

„Kraj, MPSV“.  

23. Vyjádřete procentuálně, jak velkou část činnosti Vašeho spolku pokrývají veškeré dotace.  

„80 %“.  

24. Na co jsou získané dotace využity? 

„Dotace využíváme především na zlepšení chodu MC Motýlek, tedy na nákup hraček, výtvarných potřeb, knih, výukových pomůcek atp.“ 
25. Které další subjekty přispívají na Vaši činnost? 

„Dlouhodobým partnerem Motýlku je jeho zakladatelka Marcela Krejčíková- ADVOKÁTNÍ KANCELÁŘ Krejčík & partneři“.  

26. V čem spatřujete problém v oblasti získávání finančních prostředků? 

„Dlouhý proces, často na krajské dotace nejsme schopni dosáhnout“.  

27. Na co jste za posledních 5 let získali dotace pro Váš spolek? 

„Na rekonstrukci v roce 2016, jež byla realizována s finančním přispěním Středočeského kraje, na činnost našeho spolku (dětí 
a rodičů) a vybavení nezbytné pro naši činnost“.  

28. Jaké máte vize do budoucna v rámci spolku? Co byste chtěli vylepšit a udělat pro spolek? 

„Zapojit více dětí a rodičů a zlepšovat své služby. Dále bychom chtěli získat vlastní prostory“.  
29. Co pro vás členství ve spolku znamená osobně? 

„Práce s dětmi mě velmi naplňuje. Jsem ráda, že jim mohu předávat znalosti a rozvíjet je“.  

 

 

http://www.rcorisek.cz/
http://www.hvezdicka.info/
http://www.venkazdyden.cz/
http://www.mctynec.cz/
http://www.jazykykrejcikova.cz/
http://www.jazykykrejcikova.cz/
http://www.jazykykrejcikova.cz/
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Rozhovory s členy sportovní a kulturní komise  
 

Rozhovor č. 9- odpovídá předsedkyně sportovní komise Věra Junová 

1. Jaké komise jste členem? 

„Jsem členkou sportovní komise města“.  

2. Jakými záležitostmi se Vaše komise zabývá?  

„Dotacemi, vytvářením rozvrhu v tělovýchovných zařízeních tak, aby mohlo sportovat co nejvíc lidí, hlavně dětí“. 
3. Co nejčastěji řešíte? 

„Finanční zajištění týneckých sportovních klubů“.  

4. Popište podrobně činnosti, které v rámci komise vykonáváte.  

„Při návrhu na rozdělení dotací hodnotíme činnost jednotlivých spolků a finanční náročnost jejich sportovní činnosti s ohledem na počty 

členů v oddílech, frekvenci tréninků i závodů, soutěží, jejich zařazení v okrese, kraji, republice. Při tvorbě rozvrhů se snažíme zařadit 
především oddíly dětí a mládeže do odpoledních hodin, upřednostnit oddíly před jednotlivci“.  

5. Jak často se scházíte? 

„Max 4x ročně“.  
6. Podílíte se na vypracování strategie sportu? Pokud ano, jak dlouho ji vypracováváte? 

„Podíleli jsme se v r. 2018, myslím, že se řešila cca 6–9 měsíců. Ale já tento „elaborát“ považuji za nic neřešící a zbytečně, ale dobře 

placené a vynucené „služby“.  
7.  Kdo ji schvaluje? Na kolik let dopředu se strategie vypracovává?  

„Myslím, že ji schvalovalo zastupitelstvo, ale už si to nepamatuji, vypracovaná je na 10 let“.  

8. Dokážete se s ostatními členy shodnout na dané problematice nebo spíše dochází k rozporům v komisi?  

„Někdy to trvá déle, ale většinou se shodneme, i když hlavní slovo má stejně rada, potažmo zastupitelstvo, komise je pouze poradní, 

návrhový orgán a její názor není vůbec rozhodující“.  

 

Rozhovor č. 10- odpovídá členka komise kultury Ing. Kateřina Pikousová 

1. Jaké komise jste členem/ členkou? 

„Jsem členskou kulturní komise v Týnci nad Sázavou“  
2. Jakými záležitostmi se Vaše komise zabývá?  

„Dotacemi do kulturní oblasti převážně“.  

3. Co nejčastěji řešíte? 

„Řešíme nejčastěji fungování kulturně zaměřených spolků, hlavně po finanční stránce“. 

4. Popište podrobně činnosti, které v rámci komise vykonáváte.  

„Hodnotíme činnost jednotlivých spolků a vše s tím související, když se řeší oblast rozdělování dotací“. 
5. Jak často se scházíte? 

„4krát až 5krát za rok“. 

6. Podílíte se na vypracování strategie kultury? Pokud ano, jak dlouho ji vypracováváte?  

„Ano, podíleli jsme se v roce 2018. Vypracováváme ji zhruba rok“.  

7. Kdo ji schvaluje? Na kolik let dopředu se strategie vypracovává?  

„Schvalovalo ji zastupitelstvo a vypracovává se na 10 let dopředu“.  
8. Dokážete se s ostatními členy shodnout na dané problematice nebo spíše dochází k rozporům v komisi?  

„Občas má někdo jiný názor, ale zpravidla se vždy shodneme“.  

 

Rozhovory se zastupiteli města a referentkou kultury  
 

Rozhovor č. 11 – odpovídá zastupitel obce Týnce nad Sázavou Ing. Bedřich Pešan 
1. Jak byste zhodnotil/zhodnotila veřejný život v Týnci nad Sázavou? 

„Podle mého názoru je veřejný život v obci na velmi vysoké úrovni a hodnotím ho kladně. Podle mě je důležité, aby mladí lidé se zapojovali 

do veřejného života. Myslím si, že čerpat zkušenosti od starších lidí je zajímavé a užitečné. V dětství jsem byl členem několika spolků 

v Týnci nad Sázavou. Zapojení se do dění ve svém městě považuji za důležitý prvek občanské angažovanosti. Je důležité, aby se lidé nebáli 
vyjádřit svůj názor a měli tak možnost něco ve svém okolí změnit. Já se od svých patnácti let snažím o to, aby moje rodná obec Týnec nad 

Sázavou vzkvétala a žila. V dnešní době je potřebné motivovat mladé lidi, aby se zapojovali do veřejného života v obci. Z mé zkušenosti je 

totiž velmi nutné mít otevřené oči a vnímat svět kolem sebe. Třeba, kdy se mně něco nelíbí v okolí, tak se to pokouším vylepšit. Někdy se to 
povede, někdy zase ne, ale zpravidla to vždycky stojí za to. Mladá generace má obrovský potenciál v technologických možnostech, a když 

to spojí s užitečným, tak se dají i přes mobil dělat zajímavé věci. Například se snažím dosavadní činnost pečlivě zaznamenávat a pomocí 

sociálních sítí šířit dál. Je nutné, aby občané byli informováni o tom, co se pro obec udělalo, co je v řešení apod. Je potřeba spojit užitečné 
se zábavným a vzdělávacím dohromady“.  

2. Myslíte si, že je dostatek společenských akcí ve městě? Které akce podle Vás chybí? 

„Podle mě je společenských akcí ve městě dostatek pro všechny věkové kategorie. Každý rok provádíme analýzu týkající se společenského 
života ve městě. Mezi nejvíce navštěvované kulturní akce podle analýzy z roku 2021 patří akce konající se na hradě a v muzeu (zejména 

Týnecký střep, divadelní představení), dále koncerty, rock park a plesy. Mezi ty méně navštěvované patří například Rozsvěcení vánočního 

stromku, diskotéky či akce ve společenském centru.  Z hlediska nejčastěji navštěvovaných kulturních/volnočasových zařízení ve městě bylo 
uváděno Společenské centrum Týnec, dále pak hrad, Bisport, divadlo a fotbalové hřiště. Z kulturních/volnočasových zařízení chybí 

obyvatelům ve městě nejvíce kino a prostor pro realizaci kulturních aktivit. Vyšší frekvenci mělo dále fitness centrum a plavecký 
bazén/koupaliště. Obyvatelé dále uváděli např. horolezeckou stěnu či venkovní hřiště pro dospělé. Nejvíce by obyvatelé uvítali realizaci 

více koncertů/besed známých hudebních skupin či interpretů a venkovních koncertů či festivalů. Dále také by obyvatelé ocenili letní kino 

a festivaly. Na dotaz, které spolky působící v oblasti kultury/volnočasového vyžití v Týnci n. S. přispívají ke zlepšení 
kulturního/volnočasového vyžití ve městě se většina obyvatel přiklánělo k následujícím spolkům: Divadlo Netopýr, dále pak Mateřské 

centrum Motýlek. Uváděn byl i Vlastivědný spolek a Skauti“.  

3. Jsou v obci lidé ochotní pomáhat při společenských akcích? 

„Opravdu velmi nerad generalizuji. Záleží na konkrétních lidech. Někdo se zapojí rád, někdo zase vůbec. Někdo se rád zapojí dokonce 

na pozici, kde je odpovědný za chod konkrétní činnosti či organizaci projektu, jiný raději bude zastávat pomocnou sílu při takové 

organizaci“. 
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4. Je činnost spolků dostatečně aktivní? 

„Myslím, že činnost spolků je velice aktivní. Všechny spolky nabízí občanům široký výběr aktivit, což jim umožňuje různé míry zapojení“.  

5. Jaká je návštěvnost na akcích pořádaných spolky? 

„To záleží na druhu akce. Kultura ve městě je o dvou skupinách lidí – jedni si stěžují na to, že se tu nic neděje, ale když se děje, tak na 

akci nejdou. Pak jsou lidé, kteří navštěvují takřka všechny akce. Někdy mě mrzí, když si pořadatelé dají s přípravou akce tolik práce 

a přijde například pouze dvacet lidí. Myslím, že v posledních letech se některé akce ustálily, lidé si na ně zvykli a rádi je navštěvují. Městské 
kulturní centrum pořádá většinu akcí hlavně v letních měsících tak, aby je mohli navštěvovat i turisté, kteří zavítají do našeho města. Snad 

je z čeho vybírat, ale to by měli zjišťovat pořadatelé. Celkově lze říci, že na některých akcích je účast vysoká a na některých nízká“.  

6. Co si myslíte o informovanosti občanů v oblasti veřejného života? 

„Informovanost občanů v oblasti veřejného života je na velice dobré úrovni. Občané mají mnoho možností, jak se dozvědět, co se ve městě 

děje a koná. Pro všechny věkové kategorie existují možnosti, jak se dozvědět informace. Například mladí lidé využívají aplikaci města a 

starší lidé zase Týnecké listy nebo vývěsky ve městě“.  
7. Kde se občané města nejvíce dozvídají o činnosti jednotlivých spolků? 

„Informace o konání kulturních/volnočasových akcí, činnosti spolků vyhledávají občané nejčastěji ve Zpravodaji města Týnecké listy, dále 

prostřednictvím facebookového profilu města, vývěsní tabule, plakátovací plochy a mobilní aplikace. Část občanů využívá i webové stránky 
města. Výrazně méně obyvatelé využívají webové stránky spolků. Obdobné informační zdroje využívají obyvatelé i v případě vyhledávání 

informací o možnostech využití kulturních/volnočasových zařízení ve městě. Mezi zdroji byl uváděn i osobní kontakt a e-mailová 

korespondence“.  
8. Kde se občané města nejvíce dozvídají o konaných událostech v Týnci nad Sázavou? 

„Informace o konání kulturních/volnočasových akcí, činnosti spolků vyhledávají občané nejčastěji ve Zpravodaji města Týnecké listy, dále 

prostřednictvím facebookového profilu města, vývěsní tabule, plakátovací plochy a mobilní aplikace. Část občanů využívá i webové stránky 
města. Výrazně méně obyvatelé využívají webové stránky spolků. Obdobné informační zdroje využívají obyvatelé i v případě vyhledávání 

informací o možnostech využití kulturních/volnočasových zařízení ve městě. Mezi zdroji byl uváděn i osobní kontakt a e-mailová 

korespondence“.  
9. Je brán ohled na všechny věkové skupiny v Týnci nad Sázavou z hlediska veřejného života?  

„Určitě ano“.  

10. Je podle Vás zastoupeno mnoho či naopak málo organizací (spolků, zájmových sdružení) v Týnci nad Sázavou? Svou 

odpověď prosím odůvodněte, proč se domníváte, že tomu tak je. 

„V Týnci nad Sázavou je zastoupeno mnoho organizací, které mají široké spektrum, což lze vidět na bohatém kulturním, sportovním životě 

v obci“.  
11. Jakou formou probíhá spolupráce mezi městem a spolky? 

„Obec podporuje činnost spolků po stránce materiální i finanční, protože jsou pro život a rozvoj obce nepostradatelné. Společenské 

organizace a jejich členové se převážně bezplatně svou činností, organizací společenského, kulturního, sportovního života, opravami a 
údržbou svého majetku formou brigád nebo sponzorských darů, podílejí na realizaci obnovy obce. Dávají občanům možnost setkávat se a 

efektivně využívat volný čas. Dobrovolná, nezištná práce pro druhé je hodnota, která by se z naší společnosti neměla vytratit.  Je opakem 

lhostejnosti, se kterou se ve společnosti často setkáváme. Spolupráce tedy probíhá jak v oblasti finanční, propagační tak i organizační“.  
12. Jakým způsobem jsou financovány spolky? Dostávají spolky nějaké finanční prostředky od města? 

„Většinou činnost spolků je financována z vlastních zdrojů, to znamená převážně z členských příspěvků. Dále také z dotací získaných od 
městské samosprávy či od jiných organizací a institucí (kraj, MŠMT atd). V neposlední řadě také získávají prostředky ze sponzorských 

darů. Město Týnec nad Sázavou vyhlásilo v rámci podpory sportovní, tělovýchovné, umělecké a zájmové činnosti dětí a mládeže tyto 

programy podpory, o které mohou spolky žádat. PROGRAM 1 - Pravidelná sportovní a zájmová činnost pro děti a mládež – vytváření 
podmínek pro zapojení dětí a mládeže do 18 let do pravidelné sportovní, tělovýchovné, umělecké a zájmové činnosti v Týnci nad Sázavou 

a podpora aktivit škol (okruh podpory – pronájmy, cestovné, startovné, odměny trenérům, ceny, sportovní pomůcky). PROGRAM 2 - Akce 

pro děti a veřejnost nebo akce výrazně propagující město – určeno spolkům bez ohledu na počet registrovaných dětí, které se chtějí 
konkrétní akcí podílet na společenském životě obyvatel města, dále propagovat historii a současnost Města Týnec nad Sázavou. 

PROGRAM 3 - Údržba a modernizace sportovišť – pomoc při provozu sportoviště ve vlastnictví spolku nebo jeho pronájmu (okruh podpory 

– provoz, údržba a modernizace sportoviště, energie, voda, ...)“.  
13. Existuje spolupráce mezi městem a organizacemi pořádající různé akce ve městě? 

„Určitě ano. Většinou město pomáhá organizacím zejména v propagační oblasti a také často s organizací akcí“.  

14. Jste členem nějakého spolku, zájmové skupiny či neziskové organizace působící v Týnci n/S? 

„Nyní nejsem členem žádného spolku, ale v dětství jsem byl členem“.   

15. Napomáhají spolky a jejich činnost k rozvoji města? 

„Spolky se zásadní měrou podílejí na kulturním i společenském životě v obci. Obce mají sami omezené možnosti v pořádání jak 
společenských, tak kulturních akcí, proto vítají pořádání těchto akcí různými místními spolkovými organizacemi. Realizace spolkových 

činností umožňuje trávení volného času různým způsobem. Lidé se tak lépe socializují a upevňují společenskou soudržnost. Spolkové 

činnosti vedou k odstranění vztahových bariér a usnadňují sociální kontakt. Kulturní a společenské akce realizované spolky zvyšují lidem 
kvalitu života, vyvolávají v nich pocity radosti a nové zážitky. Zvlášť v dnešní covidové době se toto potvrzuje, vzhledem k omezení 

sociálních kontaktů, zákazem většiny společenských, kulturních a sportovních akcí se zvyšuje nárůst sebevražd, rozvodů a vzniku 

psychických problémů u mnoha jedinců, což souvisí se zákazem sdružování se. Radost, legraci a humor můžeme považovat za základní 
atributy úspěšných kulturních a společenských akcí. Je velice důležité vést děti a dospělé ke smysluplnému využívání volného času 

organizovanými aktivitami spolků, a pak jsme na dobré cestě k vytváření prostoru ke zformování jedince, který bude připraven reagovat 

na výzvy současné společnosti. Jelikož spolky se velkou měrou podílejí na rozvoji města, tak proto od města dostávají podporu ve formě 
materiální a převážně finanční“.  

16. Jak byste sám/sama zhodnotil/zhodnotila rozvoj města? Co se Vám povedlo a co ne v současném volebním období? 

„Rozvoj města je na dobré cestě. Městu se daří získávat dotace, což umožňuje realizaci někdy i vysoce finančně náročných projektů. Za 
úspěšné považuji vybudování chodníků v místních částech Týnce nad Sázavou, vybudování dopravního hřiště v rámci mateřské školy 

v Týnci nad Sázavou, rybník Pecerady, nákup hasičského vozu a dalších. Nepodařil se odkup pozemků od Janečků.“.  

17. Jaké projekty ve městě upřednostňujete? 

„Vše se odvíjí od problémů, které nás ve městě trápí. Projekty, které mají vyřešit určitý problém, se kterým se město potýká mají vždycky 

přednost. Nyní je důležitá realizace projektu, která má řešit problém s nedostatkem vody v místních částech. Město nyní také řeší spolkový 

dům“. 
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18. Zajímají se obyvatelé Týnce nad Sázavou o veřejné dění? 

„Ano, zajímají. Sice třeba na veřejném zasedání zastupitelstva je účast občanů velmi nízká. Ale na druhou stranu pořádáme veřejnou 

diskusi, na kterou občané Týnce chodí v hojném počtu předkládají návrhy a doporučení, kam by mělo město směřovat“.  
19. Jakým způsobem probíhá rozhodování v Týnci nad Sázavou? Je rozhodování o určité záležitosti jednohlasné nebo 

vznikají polemiky?  

„Většinou starosta či místostarosta předkládá návrhy v radě, po doladění v radě se tento návrh předkládá zastupitelstvu. Zároveň může 
předkládat každý zastupitel návrhy. Skoro pokaždé je rozhodnutí o nějakém návrhu jednohlasné. Nebývají polemiky u projednávání 

návrhu“. 

20. Jak probíhá jednání ohledně rozpočtu obce? Kdo jej připravuje? Je snadné rozpočet schválit nebo dochází k bouřlivým 

diskusím?  

„Návrh rozpočtu obce je připravován na začátku kalendářního roku. Navrhuje ho účetní obce, která vychází z rozpočtu ke konci minulého 

roku. Po upřesnění položek je předložen zastupitelstvu. V zastupitelstvu při schválení rozpočtu nedochází k bouřlivé diskuzi. V průběhu 
roku se schvalují rozpočtové změny, které do určité výše má právo schválit rada obce“.  

21. Jak probíhá prosazování návrhů ve městě? Kdo má větší vliv na prosazování? Koho považujete za nejčastějšího 

iniciátora rozvojových projektů (investic) v obci?  

„Vždy každý zastupitel má možnost podat návrhy na realizaci projektů. Větší vliv na prosazování návrhů mají subjekty, které jsou v koalici 

– opozice je velmi slabá. Opozice buď souhlasí, nebo přijímá kompromis“. 

22. Co bylo v roce 2021 pořízeno za dotace?   

„Výstavba nového chodníku v Podělusích (místní část), pořízení nové cisternové automobilové stříkačky pro SDH Pecerady“. 

23. Jaké největší problémy Vás momentálně ve městě trápí?  

„Voda – čtyři písmena a spousta problémů, emocí a peněz. V posledních letech jsme zažívali sucha, která neměla v minulosti obdoby. A 
prognózy do budoucna nejsou dobré. Město Týnec nad Sázavou, tak jako i jiná města, která musí situaci s vodou řešit, se rozhodlo připravit 

projekt stavby vodovodů a kanalizace v místních částech. Podnětem byli občané Týnce nad Sázavou a místních částí, kteří nás opakovaně 

žádali o vodovody a kanalizace. Jde vskutku o technicky i finančně náročný projekt. Proto jsme se rozhodli celý projekt rozfázovat na 
etapy, a podle priorit bychom rádi začali se stavbou v Krusičanech, Peceradech a ve Zbořeném Kostelci. A také nesmíme zapomenout na 

novou čističku odpadních vod v Chrástu nad Sázavou. V současné době máme připravenou dokumentaci pro územní a stavební povolení. 

Máme přidělenou dotaci na zpracování projektové dokumentace hlavních řadů. V létě 2021 bude vypsána veřejná zakázka na výběr 
zhotovitele stavby. Pokud získáme dotaci i na stavbu, pak by stavba začala v průběhu roku 2022. Předpoklad dokončení stavby a uvedení 

vodovodu a kanalizace do provozu by byl na přelomu roku 2023/2024. Stavbu bude město financovat z dotace a úvěru. Abychom stavbu 

mohli zahájit, potřebujeme znát stanovisko majitelů pozemků, zda mají zájem se k vodovodu a kanalizaci připojit. Proto jsme také 
majitelům pozemků na začátku června poslali dopis s dotazníkem, ve kterém mohli do konce června 2021 vyjádřit svůj zájem či nezájem o 

napojení na vodovod a kanalizaci. Uspořádali jsme také setkání s občany z dotčených místních částí. Cílem bylo seznámit lidi s 

podrobnostmi o výstavbě vodovodu a kanalizace. Další problém spatřuji v absenci spolkového domu, což aktivně řešíme. Město koupilo 
Společenské centrum v Týnci nad Sázavou. Kulturní život ve městě bude mít ucelenou koncepci, bude propojena knihovna, muzeum a 

kulturní dění ve městě. Město se stane pořadatelem koncertů, divadel, přednášek a dalších aktivit a bude pro ně mít odpovídající prostory. 

Také jsou v řešení prostory v rámci Společenského centra pro jednotlivé spolky. Dalším nedostatkem je absence náměstí, na čemž také 
pracujeme v rámci Filozoficko-architektonické koncepce“. 

24. Jaké cíle jste si stanovili do dalších let? 

„Pokračovat v projektech – vyřešit problém týkající se nedostatku vody v místních částech Týnce nad Sázavou a také rekonstrukce 

komunikací ve „staré“ části města Týnec nad Sázavou“.  

 

Rozhovor č. 12 – odpovídá starosta obce Týnce nad Sázavou Mgr. Martin Kadrnožka  

1. Jak byste zhodnotil/zhodnotila veřejný život v Týnci nad Sázavou? 

„Veřejný život v Týnci nad Sázavou je podle mě velmi bohatý. Město a spolky poskytují široké spektrum společenských akcí a vyžití ve 
městě. Spolky zároveň občanům umožňují sdružovat se na základě společných aktivit. Spolky jsou v Týnci nad Sázavou zaměřeny 

monotematicky. V Týnci nad Sázavou působí sportovci, hasiči, zahrádkáři, myslivci, včelaři, divadelní spolky a mnoho jiných. Tyto spolky 

samy nebo ve spolupráci s městem organizují řadu kulturních nebo sportovních akcí v obci zaměřené zpravidla na všechny věkové 
kategorie. Spolky napomáhají zvyšovat sociální soudržnost v obci a jejich činnost zkvalitňuje život v Týnci nad Sázavou. V podstatě spolky 

dokážou výrazněji a účinněji zajistit určité služby pro obyvatelstvo. Řekl bych, že v Týnci nad Sázavou se spoustu občanů zapojují do 

veřejného života. Podle mě by každý občan měl mít otevřené oči a vnímat situaci v obci. Když se něco občanovi nelíbí, tak by se měl pokusit 
to vylepšit, a nejen na danou věc „nadávat“. Od toho je v obci zastupitelstvo a také veřejná diskuse, kam mohou chodit občané s nápady 

a připomínkami“.  

2. Myslíte si, že je dostatek společenských akcí ve městě? Které akce podle Vás chybí? 

„Ve městě se odehrává mnoho společenských akcí různě zaměřených. Je jich dostatek ve městě“.  

3. Jsou v obci lidé ochotní pomáhat při společenských akcích? 

„Podle mě ve městě jsou lidé ochotní pomáhat při všech pořádaných akcích. Vždycky se někdo ujme organizace celé akce. V souvislosti 
s ochotou lidí pomáhat při různých akcích nevidím problém“.  

4. Je činnost spolků dostatečně aktivní? 

„Všechny spolky jsou velice aktivní a některé spolky mezi sebou i spolupracují. Činnost spolků je ve městě na velice dobré úrovni. Na 
činnost spolku nahlížím pozitivně. Každý spolek se nějakým způsobem snaží zapojit místní obyvatele do veřejného života v obci. Zároveň 

každý ze zmíněných spolků má jiný význam pro obec, ale velmi přínosný. Myslím si, že v Týnci nad Sázavou máme pro každého spoluobčana 

k výběru spolek, kterým uspokojí jeho „zálibu“.  
5. Jaká je návštěvnost na akcích pořádaných spolky? 

„Záleží na druhu akce, na některých akcích je účast vysoká, naopak na některých zase nízká“.  

6. Co si myslíte o informovanosti občanů v oblasti veřejného života? 

„Občané mají mnoho možností, jak se dozvědět informace z oblasti veřejného života. Informace jsou uveřejněny na sociálních sítích, 

v Týneckých listech, v Benešovském deníku, na vývěskách v obci, na webu města a nově i v aplikaci Mobilní rozhlas“.  

7. Kde se občané města nejvíce dozvídají o činnosti jednotlivých spolků? 

„Nejvíce informací se dozví na vývěskách, které jsou rovnoměrně rozprostřeny v rámci celého města a také v Týneckých listech, na 

webových stránkách jednotlivých spolků a rovněž na sociálních sítích spolků“.  

8. Kde se občané města nejvíce dozvídají o konaných událostech v Týnci nad Sázavou? 

„V Týneckých listech, na vývěskách města, v Mobilním rozhlasu, na sociálních sítích“.  

9. Je brán ohled na všechny věkové skupiny v Týnci nad Sázavou z hlediska veřejného života?  

„Ve městě je brán ohled na všechny věkové kategorie“.  
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10. Je podle Vás zastoupeno mnoho či naopak málo organizací (spolků, zájmových sdružení) v Týnci nad Sázavou? 

Svou odpověď prosím odůvodněte, proč se domníváte, že tomu tak je. 

„Podle mě vzhledem k velikosti obce působí v Týnci nad Sázavou dostatečný počet organizací, přičemž jejich spektrum je dostatečně 
široké“.  

11. Jakou formou probíhá spolupráce mezi městem a spolky? 

„Celá spolupráce je založena především na komunikaci a žádostech“.  
12. Jakým způsobem jsou financovány spolky? Dostávají spolky nějaké finanční prostředky od města? 

„Nejčastěji jsou financovány prostřednictvím získaných dotací. Město zveřejňuje dotační tituly na podporu spolků. Každý spolek má 

možnost podat žádost o dotaci“.  
13. Existuje spolupráce mezi městem a organizacemi pořádající různé akce ve městě? 

„Město spolupracuje se spolky působící v Týnci nad Sázavou. Zejména pomáhá při jejich organizaci“. 

14. Jste členem nějakého spolku, zájmové skupiny či neziskové organizace působící v Týnci n/S? 

„Ne nejsem“.  

15. Napomáhají spolky a jejich činnost k rozvoji města? 

„Určitě ano“.  
16. Jak byste sám/sama zhodnotil/zhodnotila rozvoj města? Co se Vám povedlo a co ne v současném volebním období? 

„Za nejúspěšnější období považuji volební období 2014–2018. V období let 2014–2018 mělo město k dispozici dohromady šedesát milionů 

korun na investice, dalších sto dvacet milionů dotačních korun. Díky podpoře mohla vzniknout přístavba ZŠ a rovněž tamní nová 
tělocvična, která vyšla na 90 milionů korun (65 milionů stála přístavba). Další dotační peníze, přibližně 25 milionů korun použil Týnec na 

dopravní terminál. Další položka (8 milionů městských korun) se využila k sanování ekologické zátěže mezi obcí Chářovice a týneckou 

osadou Krusičany. Tamní skládka v lokalitě Vánovec začala průsaky ohrožovat své okolí. K těm viditelnějším záležitostem patří i zateplení 
tělocvičny ve Zbořeném Kostelci nebo provedená rekonstrukce se zateplením radnice a zdravotního střediska v ulici K Náklí. Práce na 

městském úřadu stála dvacet milionů, dalších osm milionů pak zdravotní středisko. Co se týká současného volebního období, tak rozvoj 

města za rok 2021 musím hodnotit jako velice zdařilý. Dokončili jsme významné projekty. Jde především o nový chodník z Týnce nad 
Sázavou do místní části Podělusy, kousek stezky podle Sázavy a probíhající obnova zeleně ve městě. Mám radost z nové cisterny pro 

Peceradské dobrovolné hasiče. Její vybavení je srovnatelné s vozidly profesionálů. Co považuji za největší a nejnáročnější projekt, byla 

koupě Hotelu a vytvoření Kulturního centra Týnec. Věřím, že se nám podaří vybudovat zázemí a rozpohybovat kulturní a společenský život 
v Týnci. Všechny tyto projekty jsme realizovali na základě podnětů občanů. Je milé vědět, že se občané zajímají o město. Určitě tomuto 

zájmu ze strany občanů napomáhají veřejná setkání čili diskuse nebo schůze osadních výborů. Některé projekty se nám zatím nepodařilo 

vyřešit. Na zateplení základní umělecké školy se nám nepodařilo získat dotaci. Nezbývá než provést akci z rozpočtu města. Přípravu jsme 
zahájili a práce by měly proběhnout v roce 2022. Intenzivně jsme pracovali na přípravě stavby vodovodu a kanalizace v místních částech. 

Jedná se o technologicky a finančně náročný projekt, který nejsme bez dotací schopni zrealizovat. I přesto, že v této chvíli nevíme, jak 

budou dotace pro rok 2022 vypsány, uděláme vše, aby se stavba podařila. V první fázi se bude jednat o rekonstrukci čistírny vod v Týnci 
a stavbu vodovodu a kanalizace v Krusičanech. Pro tyto stavby máme povolení a vybíráme zhotovitele. Ve Zbořeném Kostelci a Peceradech 

dojde k mírnému zpoždění kvůli připomínkám Správy železnic. Ale i zde předpokládáme v roce 2022 vydání stavebního povolení a následně 

žádost o dotaci. Následovat bude vodovod a kanalizace v Čakovicích. V souvislosti s rozvojem města bych rád zmínil projekt Zdravé město, 
které se zabývá všemi oblastmi života, které mohou mít vliv na zdraví a pohodu. Nejedná se pouze o stav prostředí, ale zejména o pocit 

spokojenosti jeho obyvatel. Proto jsme si dali za cíl neustále zlepšovat životního podmínky v našem městě a zvyšovat tak kvalitu života nás 
všech. Samozřejmě to musí jít ruku v ruce s respektováním principů udržitelnosti, tedy toho, aby podmínky pro kvalitní život byly zachovány 

v dlouhodobém horizontu i pro další generace“.  
17. Jaké projekty ve městě upřednostňujete? 

„Vždycky se najde oblast, kde je nutné na základě projektu něco vyřešit či zlepšit. Podle druhu problému a situaci jsou pak 

upřednostňovány jednotlivé projekty. Například nyní se potýkají místní části s nedostatkem vody, proto město intenzivně pracuje, aby se 

tento problém co nejdříve vyřešil“.  
18. Zajímají se obyvatelé Týnce nad Sázavou o veřejné dění? 

„O veřejné dění se obyvatelé Týnce nad Sázavou celkem zajímají, ale pouze v rámci veřejné diskuse, kterou město uskutečňuje pravidelně. 

Ovšem na veřejné zastupitelstvo příliš občanů nedochází“.  
19. Jakým způsobem probíhá rozhodování v Týnci nad Sázavou? Je rozhodování o určité záležitosti jednohlasné nebo 

vznikají polemiky?  

„Vždy hlasováním. Rada se předběžně domluví, co chtějí pro město udělat. Podrobnosti se sdělí na pracovní schůzce ostatním 
zastupitelům. Na veřejném zastupitelstvu se návrh přednese a hlasuje se o něm. Řekl bych, že většina zastupitelů návrh vždy podpoří. U 

jednotlivých návrhů, které zastupitelstvo projednává, jsou polemiky opravdu jen výjimečně“. 

20. Jak probíhá jednání ohledně rozpočtu obce? Kdo jej připravuje? Je snadné rozpočet schválit nebo dochází 

k bouřlivým diskusím?  

„Návrh připravuje účetní obce. Zastupitelům je poskytnut návrh a důvody změn na pracovní schůzce. Na zastupitelstvu dochází ke 

snadnému schválení, nikoliv bouřlivé diskusi“. 
21. Jak probíhá prosazování návrhů ve městě? Kdo má větší vliv na prosazování? Koho považujete za nejčastějšího 

iniciátora rozvojových projektů (investic) v obci?  

„Každý zastupitel mohl navrhnout libovolné množství projektů, ty se pak obodovaly (každý zastupitel) a vzniklo výsledné pořadí, které 
poté zastupitelstvo schválilo. V rámci volebního období byla v radě shoda na realizaci priorit. Nejčastějším iniciátorem rozvojových 

projektů je starosta“.  

22. Co bylo v roce 2021 pořízeno za dotace?   

„V roce 2021 město podalo celkem 22 projektů, z nich 8 bylo realizováno, 4 projekty čekají na schválení a na 2 projekty město neobdrželo 

dotaci z důvodu nedostačující finanční alokace daného dotačního titulu. Mezi významné akce roku 2021 bych rád vyzdvihl výstavbu nového 

chodníku spojujícího Týnec a místní část Podělusy a pořízení nové cisternové automobilové stříkačky pro Jednotku požární ochrany Týnec 
nad Sázavou – Pecerady. V sobotu 18. 9. 2021 proběhlo u Městského úřadu v Týnci nad Sázavou slavnostní předání nové cisternové 

automobilové stříkačky (CAS) Tatra jednotce požární ochrany Týnec – Pecerady. Slavnosti se zúčastnili jak místní hasiči, tak dobrovolní 

i profesionální kolegové z okolních jednotek, obyvatelé města, zástupce dodavatele a vedení města. Bylo to velkolepé, při proslovu jsem 
samozřejmě poděkoval všem zainteresovaným osobám a institucím, které se podílely jednak na určení technické specifikace vozidla, ale 

také na jeho sestrojení. Obrovský dík patří samozřejmě našim peceradským hasičům, kteří svou obětavostí a snahou celý projekt 

zrealizovali. Jedná se o vozidlo řady TERRA, kde je kladen důraz na robustnost, odolnost, dlouhou životnost a jednoduchou obsluhu i 
ovládání. Cisterna má automatickou převodovku s možností manuální volby převodového stupně. Zajímavostí je modulová nástavba, 

přední a zadní skříň je vyrobena z profilů ze slitin lehkých kovů, mezi nimi je nádrž na hasivo ze sklolaminátu s povrchovou úpravou 

vnitřních stěn. Tatra uveze 4 500 litrů vody a 270 litrů pěnidla. Na horní pochůzné plošině nástavby je přípojný bod pro lafe tovou 
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proudnici. Také jsem poděkoval pracovníkům společnosti THT Polička s. r. o., Tatra TRUCKS a. s., členům HZS Středočeského kraje – 

územní odbor Benešov, ale i osobám a institucím, které napomáhaly zajištění financování takto náročného projektu. Jedná se o zástupce 

Ministerstva vnitra ČR, Generálního ředitelství HZS ČR, Krajského úřadu Středočeského kraje a také samozřejmě pracovníkům Městského 
úřadu Týnec nad Sázavou. Součástí slavnostního okamžiku byla i minuta ticha za hasiče zemřelé při výbuchu v Koryčanech. Dále máme 

vypsané zadávací řízení na zhotovitele intenzifikace čističky odpadních vod Týnec nad Sázavou a výstavby vodovodu a kanalizace v místní 

části Krusičany. Jedná se o dvě finančně náročné akce s předpokládanou hodnotou 227 mil. Kč. V roce 2022 se mimo jiné chystá obnova 
místních komunikací ve „starém“ Týnci, rekonstrukce školní kuchyně mateřské školy a rekonstrukce sociálních zařízení na ZŠ 

Benešovská“.  

23. Jaké největší problémy Vás momentálně ve městě trápí? 

„Nedostatek vody v místních částech Týnce nad Sázavou“.  

24. Jaké cíle jste si stanovili do dalších let? 

„V novém volebním období jsem se dostal opět do funkce starosty, moje cíle jsou jasné – dokončit projekty a pokračovat v rozdělané práci 
na radnici s cílem přispět k dalšímu rozvoji obce“. 

 

Rozhovor č. 13 – odpovídá člen rady František Kašpárek  

1. Jak byste zhodnotil/zhodnotila veřejný život v Týnci nad Sázavou? 

„Velice kladně.  

2. Myslíte si, že je dostatek společenských akcí ve městě? Které akce podle Vás chybí? 

„Podle mě je dostatek společenských akcí pro všechny občany“.  

3. Jsou v obci lidé ochotní pomáhat při společenských akcích? 

„Ano“.  
4. Je činnost spolků dostatečně aktivní? 

„V rámci možností ano“.  

5. Jaká je návštěvnost na akcích pořádaných spolky? 

„Průměrná“.  

6. Co si myslíte o informovanosti občanů v oblasti veřejného života? 

„Velmi dobrá“.  
7. Kde se občané města nejvíce dozvídají o činnosti jednotlivých spolků? 

„Vývěsky, webové stránky města, Týnecký zpravodaj (Týnecké listy), info kanál“. 

8. Kde se občané města nejvíce dozvídají o konaných událostech v Týnci nad Sázavou? 

„Vývěsky, webové stránky města, Týnecký zpravodaj (Týnecké listy), info kanál“. 

9. Je brán ohled na všechny věkové skupiny v Týnci nad Sázavou z hlediska veřejného života?  

„Ano“.  
10. Je podle Vás zastoupeno mnoho či naopak málo organizací (spolků, zájmových sdružení) v Týnci nad Sázavou? 

Svou odpověď prosím odůvodněte, proč se domníváte, že tomu tak je. 

„Dostatečně. V zastupitelstvu jsou zastoupeni hasiči, fotbalisté, rybáři, myslivci – velice aktivní spolky“.  
11. Jakou formou probíhá spolupráce mezi městem a spolky? 

„Město podporuje spolky materiálně a finančně“.  
12. Jakým způsobem jsou financovány spolky? Dostávají spolky nějaké finanční prostředky od města? 

„Ano – v rámci dotací a darů“.  

13. Existuje spolupráce mezi městem a organizacemi pořádající různé akce ve městě? 

„Ano“.  

14. Jste členem nějakého spolku, zájmové skupiny či neziskové organizace působící v Týnci n/S? 

„Ano – předseda MO ČRS Týnec nad Sázavou (rybáři)“.  
15. Napomáhají spolky a jejich činnost k rozvoji města? 

„Určitě ano“.  

16. Jak byste sám/sama zhodnotil/zhodnotila rozvoj města? Co se Vám povedlo a co ne v současném volebním období? 

„Velice dobře. Podařilo se vybudovat chodníky v místních částech Týnce nad Sázavou, dopravní hřiště v rámci mateřské školy v Týnci 

nad Sázavou, rybník Pecerady, nákup hasičského vozu a mnoho dalších. Nepodařilo se odkup pozemků od Janečků. Rozvoj města je 

limitovaná územním plánem města“.   
17. Jaké projekty ve městě upřednostňujete? 

„Ve tomto volebním období je určitě prioritním projektem kanalizace a vodovod v místních částech města“. 

18. Zajímají se obyvatelé Týnce nad Sázavou o veřejné dění? 

„Zajímají podle mého názoru“.  

19. Jakým způsobem probíhá rozhodování v Týnci nad Sázavou? Je rozhodování o určité záležitosti jednohlasné nebo 

vznikají polemiky?  

„Rozhoduje se prostřednictvím zastupitelstva. Návrhy v zastupitelstvu podpořila většina členů zastupitelstva. Polemiky u projednávaných 

bodů byly zřídka.“ 

20. Jak probíhá jednání ohledně rozpočtu obce? Kdo jej připravuje? Je snadné rozpočet schválit nebo dochází 

k bouřlivým diskusím?  

„Návrh připraví vždy účetní obce, poté se jedná na zastupitelstvu, rozhodnutí jsou pokaždé jednomyslná“. 

21. Jak probíhá prosazování návrhů ve městě? Kdo má větší vliv na prosazování? Koho považujete za nejčastějšího 

iniciátora rozvojových projektů (investic) v obci?  

„Nejčastějším iniciátorem je starosta. Pokud jsou finance, daří se prosazovat. V tomto volebním období bylo dost financí. Pokud máte 

většinu v zastupitelstvu, je vysoká šance na prosazení návrh. Pokud nemáte, jste nucen dělat kompromisy“. 
22. Co bylo v roce 2021 pořízeno za dotace?  

„Mezi nejvýznamnější projekty v roce 2021 patřily následující – Výstavba nového chodníku v Podělusích (místní část), pořízení nové 

cisternové automobilové stříkačky pro SDH Pecerady“.  
 

23. Jaké největší problémy Vás momentálně ve městě trápí?  

„Nedostatek vody v místních částech Týnce nad Sázavou“.  
24. Jaké cíle jste si stanovili do dalších let? 

„Pokračovat v projektech a přispívat i nadále k rozvoji města a uspokojovat potřeby občanů města“. 
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Rozhovor č. 14 – odpovídá referentka kultury Kateřina Tomášková   

1. Jak dlouho pracujete jako referentka kultury v Týnci nad Sázavou?  

„Už třetím rokem se ve městě starám o kulturu“. 
2. Pro město v oblasti kultury jste odvedla a stále odvádíte spoustu práce. Můžete mě seznámit s oblastmi, kterými se v 

oblasti kultury pro město zaobíráte? 

„Zajišťuji všechny kulturní akce, které pořádá město Týnec. Z velkých akcí například Ples města, letní kina, Music park, Ocenění 
významných občanů, Podzimní koncert, Rozsvěcení stromu a mnoho menších akcí. Od roku 2021 se starám také o kulturní akce na 

týneckém hradě a v městském muzeu, kde pořádáme pohádky pro děti, koncerty, výstavy a v srpnu městské slavnosti Týnecký střep“.  

3. Situace kolem Covid-19 a na to navazující útlum kultury Vám musel pořádně zamíchat kartami. Jak složité to bylo? 

„Nemohu říct, že úplně složité, ale spíše smutné. Když jsem každý měsíc předělávala plakáty a na vše dávala ceduli ZRUŠENO. Bohužel 

někteří menší umělci (divadýlka, trhovci) „covidovou“ situaci nepřežili, a odešli úplně z oboru, což se projevuje až nyní“.  

4. Jak složité bylo jednání s nasmlouvanými umělci o rušení či posunutí akcí? V nejednom případě se vzhledem k situaci 

nejednalo asi pouze o jednu změnu. 

„Covid-19 nás všechny zaskočil, jak jsem již říkala, většina akcí se řeší třeba rok dopředu. Vše je domluveno, nasmlouváno. Naštěstí jsme 

neměli žádný problém. Některé akce jsme úplně zrušili a některé jsme přesunuli na další rok“.  
5. V lockdownu jste ale nezahálela a snažila se občanům Týnce „nějakou“ kulturu nabídnout. Musela to být pro Vás 

výzva. Co se Vám podařilo? A vzniklo něco nového? 

„Pro děti jsme připravili online divadelní pohádky. Během 5 týdnů měly děti možnost zhlédnout každý týden jednu pohádku od Jana 
Hrubce. Pro dospělé jsme ve spolupráci s orchestrem Police Symphony Orchestra z Police nad Metují uskutečnili akci „Na viděnou“. Po 

městě byly vylepeny plakáty s unikátním QR kódem, pod každým se skrývala jiná skladba z koncertů“.  

6. Na konci června se Vám povedl parádní kousek. První letní promítání a následující den Music park. Byl problém 

nasmlouvat kapely? 

„Ano, poslední červnový víkend jsme připravili „první“ větší kulturu v letošním roce. V pátek letní kino na fotbalovém stadionu a v sobotu 

Music Park na parkovišti před MěÚ. Oba dny nám vyšlo perfektní počasí, což je pro akce venku to nejdůležitější. Nasmlouvat kapely 
problém nebyl, vše bylo domluveno již řadu měsíců dopředu, tak jsme jen všichni tiše doufali, aby nám vše vyšlo a nemuseli jsme akce opět 

rušit“.  

7. Mimochodem, ten koncert byl opravdu parádní. Lidem se to líbilo. 

„Ano, myslím, že si to všichni opravdu užili. Music park jsme letos udělali v novém kabátku, opět jsme si poslechli naše týnecké kapely 

Czech It a TNS. Myslím, že je důležité, aby místní kapely hrály pro místní lidi. Jako hřeb večera vystoupil úžasný Michal Šindelář, který 

hraje skladby svého tatínka „dědka“ z kapely Katapult. A pro ty, co vydrželi až do půlnoci, byla after party s DJ Oldou Burdou a staré 
pecky. Končili jsme v 1:30 hodin za velké nevole všech, ale noční klid musíme dodržovat i my“. 

8. Co pro nás chystáte do konce roku? 

„Do konce roku nás čeká ještě řada akcí jak městských, tak hradních. Koncem srpna letní kino na fotbalovém stadionu. Na hradě Netopýří 
noc, Ochotnický divadelní festival a Keltský večer, kterým sezonu na Týneckém hradě zakončíme. V říjnu ocenění Významných občanů 

města a dárců krve a začátkem listopadu koncert Lenky Filipové, kteří jsme museli loni přesunout. No a na závěr roku již tradiční 

rozsvěcení stromu a Adventní neděle na hradě v Týnci“.  
9. Na čem zrovna pracujete? 

„Momentálně chystáme Advent na hradě a pomalu připravuji kulturní akce na příští rok“.  
10. Poslední otázka bude trošičku záludná. Co byste si přála, nebo jakou kulturní akci byste ráda nabídla občanům Týnce 

nad Sázavou. Něco, co tu ještě nebylo?  

„Já se moc těším, až se propojí kultura města s Kulturním centrem Týnec a budeme moc lidem nabídnout větší možnosti. Mým snem je 
přizpůsobit nabídku kulturního vyžití všem, od dětí, přes mládež až po starší. Uvidíme, co nám budoucnost přinese“.  
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II.  Dotační rekapitulace za rok 2018–2021 

Dotační rekapitulace za rok 2018 

 
Zdroj: Týnecké listy, 2018 

 

 Dotační rekapitulace za rok 2019 

 
Zdroj: Týnecké listy, 2019 
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Dotační rekapitulace za rok 2020 

 

 

Zdroj: Týnecké listy, 2020 
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Dotační rekapitulace za rok 2021 

     
      Zdroj: Týnecké listy, 2021 
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III. Pravidelné kulturní akce spolků Týnec nad Sázavou  

 
Zdroj: Týnecké listy, 2019 
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IV. Formy nestátních neziskových organizací  

Spolky – právní úprava spolků, základní rysy a členové spolku  
 

Právní úprava spolků  
Vytváření různých skupin a společností lze považovat za běžnou a zároveň přirozenou součást našich životů. Lidé vytvářeli 

spolky napříč dějinami, a to bez ohledu na právní legislativu. V současnosti právní legislativa upravuje pouze určitou část naplňovaní této 

potřeby. Potřebu lidí spolčovat upravuje zákon č. 89/2012 Sb., občanský zákoník. V občanském zákoníku je upravena ta část spolčování, 
jež je charakterizována osobami, které se spolčili na základě stejných zájmů vůči třetím subjektům jako právnická osoba. Právě tato 

právnická osoba je označena v občanském zákoníku pod pojmem spolek. Dále také práva na sdružování upravuje Listina základních práv 

a svobod, a to konkrétně v článku 20. Spolčování osob patří mezi základní právo každého člověka dle Listiny základních práv a svobod. 
Toto právo je zaručeno každé osobě a výkon tohoto práva lze omezit jen v případech, jež jsou vymezeny zákonem. Z toho tedy vyplývá, 

že každý občan má nárok sdružovat se, pokud není ohrožena bezpečnost státu a další hodnoty, jež jsou vymezené v Ústavě České republiky. 
S ohledem na právní úpravu spolků lze konstatovat, že část úpravy spolku je kogentní a poté větší část úpravy volitelná, tedy dispozitivní. 

Spolek není považován jako samostatně působící subjekt, jež je ustanoven zákonem. Je potřebné na něj pohlížet z hlediska systematiky 

nového občanského zákoníku. Zákoník na něj pohlíží jako na korporaci, tudíž i jako na právnickou osobu. Korporaci lze charakterizovat 

jako právnickou osobu, jež je tvořena společenstvím osob. Tyto právnické osoby nový občanský zákoník dělí na korporace, fundace a 

ústavy. Základní ustanovení o právnických osobách obsahuje § 118- § 209 zákona č. 89/2012 Sb., občanský zákoník. Korporace jsou 

vymezené v § 210- § 213 zákona č. 89/2012 Sb., občanský zákoník. Právní úprava právnických osob a korporací tvoří základ na němž 
staví i právní úprava celé problematiky spolků (Hájková, Nebuželská, Pavlok, 2015, s. 3). 

 

Základní rysy spolků  
Spolek je charakteristický tím, že ho tvoří vždy minimálně tři osoby, jež se v něm sdružují. Pokud počet členů klesne pod 

stanovou minimální hranici, tak dojde ke zrušení spolku s likvidací na základě rozhodnutí soudu. Sdružování osob musí probíhat na 

principu dobrovolnosti. Z toho vyplývá, že nikdo nesmí být nucen stát se členem spolku a stejně tak nikdo nesmí zabránit odchod člena 
ze spolku. Každý spolek disponuje tzv. spolkovou autonomií. Tato spolková autonomie znamená, že veškeré vnitřní záležitosti si spravuje 

spolek sám, bez účasti státu. Stanovy každého spolku vyjadřují rámec samosprávy a stát nesmí do vnitřních záležitostí spolku nijak 

zasahovat. Spolky jsou rovněž nezávislé na státu, a to jak svým založením (stát nerozhoduje o tom, zda se určité osoby spolčí), svým 
fungováním (tzv. samosprávnost) i majetkově. Jelikož spolky spadají pod samosprávné subjekty, tak se u nich očekává, že činnost spolku 

bude financována ze soukromých zdrojů. Mezi tyto zdroje lze zařadit především členské příspěvky nebo jiné zdroje, jež si spolek dokáže 

pro svou činnost zabezpečit. Nicméně neznamená na to, že stát nijak spolkovou činnost nepodporuje. Poskytnutí zdrojů či jakékoliv jiné 
podpory stát může poskytovat na základě předem určených pravidel. Záleží vše na každém spolku, zda o tuto podporu požádá či 

nikoliv.  Hlavním účelem spolku je naplňování společného zájmu osob, jež spolek založili. Hlavní činnost spolku musí směřovat k dosažení 

účelu spolku. Předmětem hlavní činnosti spolků nesmí být podnikání či jiná výdělečná činnost. To znamená, že hlavním cílem spolku, pro 
něž byl spolek založen nesmí být pravidelné vytváření zisku nebo jakéhokoliv jiného výdělku. S výjimkou podnikání či jiné výdělečné 

činnosti může mít spolek v rámci svého předmětu hlavní činnosti cokoliv, na čem se členové založeného spolku shodnou. Společný zájem, 

jež vede členy k založení spolku může být vedený k uspokojování vlastních potřeb, tak ale i k veřejně prospěšné činnosti, tedy směřovaný 
k uspokojení potřeb ostatních lidí. Tyto obě zmíněné varianty, jak uspokojování vlastních potřeb, tak i veřejně prospěšná činnost lze 

zkombinovat. Jak bylo již zmíněno, tak podnikání a jiné formy výdělečné činnosti nesmí být hlavním předmětem činnosti spolku. Nicméně 

mohou být dle zákona vedlejší činností spolku. Vedlejší činnost spolku může vést k podpoře jeho hlavní činnosti, ovšem výdělek z této 
hlavní činnost musí být využit na rozvoj spolku či k dosažení jeho účelu založení. Účel založení každého spolku je určen ve stanovách. 

Veškerý zisk, kterého spolek dosáhne musí být použit pouze pro činnost spolku a nesmí být rozdělen mezi jeho členy. Toto vymezení, že 

nesmí spolek rozdělit zisk mezi jeho členy je základním rysem neziskové organizace. (Hájková, Nebuželská, Pavlok, 2015, s. 3-5). 
 

Členové spolku  

Jak již bylo uvedeno, tak členem spolku se může stát právnická i fyzická osoba. Pokud tyto osoby nemají stanoveného zástupce, 
tak za ně jedná statutární orgán. Mezi důležité hledisko členství patří osobní poměr. Tento osobní poměr však nemůže přejít v rámci 

dědického řízení na právní nástupce. Členem spolku je každá osoba, jejíž přihláška byla přijata bez jakýchkoliv námitek a také osoba, 

která se podílela na založení spolku. Podmínky nezbytné pro podání přihlášky a s tím související příchod nových členů do spolku jsou 
více upřesněny ve stanovách daného spolku. V těchto stanovách jsou vymezené i orgány, které rozhodují o tom, zda budou přijati či 

nikoliv. Pokud se stane daná osoba členem pobočného spolku, tak je zároveň členem i spolku hlavního (Novotný, Ivičičová, Novotná, 

Štýsová, 2014, s. 64). 
    Existují různé způsoby, jak může dojít k zániku členství. Mezi tyto základní způsoby lze zařadit vystoupení, vyloučení nebo nezaplacení 

členského příspěvku. Členovi může zaniknout členství ve spolku v případě, že nezaplatí členský příspěvek v přiměřené lhůtě, která je 

stanovena ve výzvě k zaplacení členského příspěvku. Při jednání ve formě vystoupení musí být naplněny předpoklady právního jednání. 
Těmito předpoklady se rozumí to, že daná osoba musí zřetelně projevit vůli vystoupit ze spolku a tuto vůli musí vážně a srozumitelně 

projevit. Důvody pro vyloučení člena ze spolku musí být v souladu se stanovy spolku. Příkladem může být situace, kdy člen spolku výrazně 

poruší povinnosti, které vyplývají z jeho členství ve spolku a po výzvě napravit toto závažné porušení ho nijak nenapraví. O vyloučení 
člena ze spolku rozhoduje statutární orgán na základě návrhu, který podá určitý člen spolku. Na podaný návrh se člen, jenž má být vyloučen 

může vyjádřit. V momentě, kdy dojde k vyloučení člena, tak tento člen disponuje právem na přezkoumání. Toto přezkoumání provádí 

rozhodčí komise. Rovněž má právo podat návrh na neplatnost vyloučení. O tomto návrhu rozhoduje následně soud. Tento návrh musí 
vyloučený člen podat nejpozději do tří měsíců od doručení konečného rozhodnutí. V případě, že mu konečné rozhodnutí nebylo doručeno, 

tak poté do tří měsíců ode dne, kdy se o tom dozvěděl. Maximálně však do jednoho roku od doby, kdy byl vyškrtnut ze seznamu členů 

(Novotný, Ivičičová, Novotná, Štýsová, 2014, s. 64). 
 

Orgány spolku – podrobně 

 

Statutární orgán 

Statutární orgán patří mezi povinné orgány, které je spolek povinen zřídit. Mezi hlavní povinnosti stanov je formulovat, jestli 
je statutární orgán individuální nebo kolektivní. Individuální statutární orgán je složen z jedné osoby. Takový individuální statutární orgán 

lze označit jako předsedu. Naopak kolektivní statutární orgán je tvořen více osobami. Lze ho pojmenovat jako výbor (Dobrozemský, 

Stejskal, 2015, s. 136). 
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V případě, že neurčí stanovy jinak, tak členy statutárního orgánu volí a rovněž odvolává nejvyšší orgán spolku. Funkční období 

členů statutárního orgánu je specifikováno blíže ve stanovách. Jinak se předpokládá, že toto funkční období je pětileté. V případě, že by 

došlo k situaci, kdy by se snížil počet členů pod polovinu, tak zbývající členové si zvolí nové členy na základě vlastní volby. To znamená, 
že zbylí členové mohou tzv. kooptovat náhradní členy. Neupravují-li to stanovy, tak se předpokládá, že statutární orgán jedná a rozhoduje 

na základě prosté většiny. Statutární orgán je oprávněn zastupovat spolek ve veškerých jeho záležitostech, a to v případě, že nejsou svěřeny 

jinému orgánu. Tomuto orgánu patří působnost vnější i vnitřní. Mezi působnost vnější lze zařadit jednání za spolek navenek, tedy vůči 
třetím osobám. Vnitřní působnost zahrnuje v sobě pravomoc rozhodovací a organizační. Jeho rozhodovací a organizační pravomoc se týká 

například těchto oblastí:  

● rozhodování o vyloučení člena ze spolku, 

● svolávání členské schůze, 

● zajištění vyhotovení zápisu z členské schůze.  
(Dobrozemský, Stejskal, 2015, s. 136). 

Statutární orgán svolává jednou do roka členskou schůzi. Dále ji svolává na základě žádosti nejméně jedné třetiny členů nebo 

na žádost kontrolního orgánu. Způsob svolání schůze není specifičtěji stanoven v právních předpisech. Nicméně konkrétní termín schůze 
musí být oznámen nejméně třicet dnů před jejím uskutečněním. Místo konání schůze by mělo být vybráno v souladu s možnostmi členů. 

Cílem schůze je co nejvyšší účast členů. Pokud je na schůzi přítomna více než nadpoloviční počet všech členů, tak je možné považovat 

zasedání za usnášeníschopné (Novotný, Ivičičová, Novotná, Štýsová, 2014, s. 65). 
 

Nejvyšší orgán  

Nejvyšší orgán je druhým povinným orgánem, který musí spolek založit. Ve stanovách spolku je vymezeno, který orgán jím 
bude. V případě, že ve stanovách není uvedeno, který orgán je považován za nejvyšší, pak je za tento nejvyšší orgán pokládána členská 

schůze. Nelze tedy vyloučit, že nejvyšší orgán by byl současně i statutárním orgánem. V literatuře se můžeme setkat s druhovým 

označením nejvyššího orgánu, a tím je „členská schůze“. A to z toho důvodu, že spolkům zákon ponechává volnost, jak pojmenují nejvyšší 
orgán. Může se kupříkladu jednat i o tzv. valnou hromadu, sněm, shromáždění členů apod. (Dobrozemský, Stejskal, 2015, s. 138).  

Hlavním úkolem nejvyššího orgánu je vymezit směr spolku a jeho zaměření, činit rozhodnutí v souvislosti se změnami stanov, 

klasifikovat činnost dalších orgánů a současně i jejich členů, schvalovat výsledek hospodaření a rozhodovat o zrušení spolku s likvidací 
či jeho přeměně (Dobrozemský, Stejskal, 2015, s. 138).  

 Členové, jež se účastní zasedání členské schůze mají několik práv. Mezi tyto práva patří například právo účastnit se na zasedání 

členské schůze, dále právo hlasovací, právo žádat a získat patřičné vysvětlení v určité záležitosti, které spadá do působnosti spolku, právo 
prosazovat své návrhy a také protinávrhy a jedním z poslední práv se řadí právo nahlížet do zápisu (Dobrozemský, Stejskal, 2015, s. 143). 

 Členská schůze je svolávána ve lhůtě, která je stanovena ve stanovách spolku. Schůze musí být svolána nejpozději třicet dnů 

před konáním. Zákon specifikuje, co musí obsahovat pozvánka na zasedání členské schůze. Z pozvánky musí být jasné místo, kde se bude 
schůze konat, dále čas zasedání i jeho pořad (§ 249 Zákon č. 89/2012 Sb., občanský zákoník). 

Dokument, který prokazuje průběh schůze a doklad o přijetí příslušných usnesení se nazývá zápis. Tento zápis je výsledkem 

členské schůze a musí mít písemnou formu. Nicméně stanovy spolku mohou požadovat i formy přísnější. Například formu notářského 
zápisu či úředně ověřené podpisy (Dobrozemský, Stejskal, 2015, s. 145). 

 

Kontrolní a rozhodčí komise  
Tyto orgány patří mezi nepovinné dle zákona. Lze tedy ponechat na nich, zda je vytvoří či nikoliv (Dobrozemský, Stejskal, 

2015, s. 148). 

 Kontrolní komise musí mít minimálně tři členy. Tito členové jsou voleni členskou schůzí nebo jiným orgánem, jež je určen a 
oprávněn k tomuto aktu na základě stanov spolku. Členové kontrolní komise nesmí být voleni statutárním orgánem, neboť by pak nemohli 

uskutečňovat svoji kontrolní funkci. Klíčovým úkolem kontrolní komise je dohled nad činnostmi spolku. To znamená, že dohlíží nad tím, 

zda spolek funguje v souladu s právními předpisy a zároveň se stanovami spolku. K tomu, aby kontrolní komise mohla posuzovat, zda 
aktivity spolku jsou v souladu se zákonem a stanovami má několik pravomocí. Kontrolní komise je oprávněna nahlížet do dokumentů 

spolku a rovněž má právo požadovat po členech spolku a jeho zaměstnancích vysvětlení (Novotný, Ivičičová, Novotná, Štýsová, 2014, s. 
66-67). 

Tím, že spolek si v rámci své struktury zřídí kontrolní komisi dává najevo, že má upořádán svůj vnitřní systém kontroly 

(Dobrozemský, Stejskal, 2015, s. 148). 
V hlavní kompetenci rozhodčí komise je rozhodovat o sporech patřících do působnosti samosprávy spolku. Rozhodčí komise 

tedy řeší spory v souvislosti s neplacením členských příspěvků a s tím souvisejí vyloučení člena spolku. Pokud neurčí stanovy jinak, tak 

rozhodčí komise je složena ze tří členů, jež jmenuje a odvolává členská schůze či shromáždění. Těmito členy se mohou stát pouze osoby, 
jež jsou zletilé a svéprávné. Člen rozhodčí komise nesmí zároveň zastávat funkci statutárního orgánu či člena kontrolní komise (Novotný, 

Ivičičová, Novotná, Štýsová, 2014, s. 67). 

 

Nadace a nadační fond  

Před rekodifikací soukromého práva se problematikou nadací zabýval zákon č. 227/1997 Sb., o nadacích a nadačních fondech. 

Nyní tuto oblast upravuje nový občanský zákoník v § 306- § 393. Nová právní úprava dle občanského zákona je o něco volnější, a navíc 

posiluje některé pravomoci zakladatele nadace. Nadaci lze definovat jako: „Nadace představují účelová sdružení majetku (chybí jim osobní 
složka, kterou mají spolky). Zakládají se tedy za určitým účelem, který může být jak „obecně prospěšný“ (ochrana duchovních hodnot, 

lidských práv, kulturních památek atd.), tak také „dobročinný“ (např. podpora konkrétní skupiny potřebných osob)“ (Tomaščáková, 2014, 

s. 15). 
I nadále nesmí nadace podporovat politické strany či hnutí, členy svých orgánů, své zaměstnance nebo jejich blízké osoby. 

Nesmí být zakládány se záměrným cílem dosahovat zisku. Změnou oproti nové právní úpravě je právo nadace podnikat v rámci své vedlejší 

činnosti. Zisk, kterého nadace dosáhne svou vedlejší činnost musí použít výlučně na podporu své hlavní činnost, pro kterou byla nadace 
založena. Založit nadaci může jak fyzická osoba, tak ale i právnická osoba bez ohledu na jejich počet. Nadace může být založena nadační 

listinou, nikoliv smlouvou a další možností založení nadace je pořízení pro případ smrti. Pokud nadace zvolí formu založení nadace na 

základě nadační listiny, poté musí mít formu veřejné listiny. Veškeré potřebné náležitosti potřebné k založení nadace jsou uvedené v § 

310 a § 311 v zákoně č. 89/2012 Sb., občanský zákoník. Při založení musí být součástí názvu nadace označení „nadace“ (Tomaščáková, 

2014, s. 15-16). 
Pokud zakladatel nadace neoznačí nadační listinu za neměnnou, tak se nadační listina může měnit. Nicméně i přes toto označení 

je možné ji měnit pouze v případě vážných změn vnitřních poměrů (§ 317 - § 318, Zákon č. 89/2012 Sb., občanský zákoník). 

 Nadace vzniká okamžikem zápisu do nadačního rejstříku. V rámci nadace musí být vydán její statut, a to buď zároveň s nadační 
listinou nebo nejpozději do jednoho měsíce ode dne zápisu nadace do nadačního rejstříku. Status nadace slouží k tomu, aby upravil způsoby 
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jednání jednotlivých orgánů nadace, stanovil podmínky, za jakých budou poskytovány nadační příspěvky a stanovil příjemce 

(Tomaščáková, 2014, s. 16). 

 Nadace ke své činnosti potřebuje majetek. Součástí majetku nadace je nadační jistina, kterou tvoří veškeré vklady do nadace, 
ale rovněž i nadační dary. Dále ji může tvořit ostatní majetek. Nicméně celková suma nadační jistiny musí být minimálně ve výši 500 000 

Kč, ovšem může mít i nepeněžitou hodnotu. Nadace tento zmiňovaný majetek používá na úhradu nadačních příspěvků, k zajištění vlastní 

činnosti, pro kterou byla nadace založena a na úhradu nákladů na vlastní správu. Nadační jistinu nesmí nadace využít na zaplacení dluhu. 
Nadační kapitál je možné dle potřeby snížit nebo zvýšit, ovšem je třeba dodržet podmínky, které jsou uvedené v § 342 a § 348 v zákoně 

č. 89/2012 Sb., občanský zákoník. O zvýšení či snížení nadačního kapitálu rozhoduje správní rada po předchozím souhlasu dozorčí rady. 

V případě, že nadace nedokáže splnit minimální výši nadačního kapitálu se může dle nové právní úpravy přeměnit v nadační fond. Tuto 
transformaci musí připouštět zakladatelská listina nadace (Tomaščáková, 2014, s. 17). 

Nadace kromě toho, že provozují svoje aktivity, tak také vydávají nadační příspěvky. Pravidla pro vyplácení těchto nadačních 

příspěvků jsou uvedené v nadační listině či statutu nadace (Dobrozemský, Stejskal, 2015, s. 217). 
Občanský zákon v § 353 uvádí, že nadace nesmí poskytovat tento příspěvek osobám, které jsou členy jejího orgánu, 

zaměstnancům nadace a rovněž ani osobám blízkým (§ 317- § 318, Zákon č. 89/2012 Sb., občanský zákoník). 

Nadace jsou podle občanského zákona povinné zřídit dva orgány, kterými jsou statutární orgán a dozorčí orgán. Další orgány 
nadace mohou zřizovat dobrovolně. Správní rada se řadí mezi výkonný a zároveň statutární orgán nadace. Správní rada musí být tvořena 

minimálně třemi členy. Tito členové jednají jménem nadace. Správní rada zastupuje nadaci navenek a řeší veškeré záležitosti nadace, které 

nejsou výlučně svěřeny jiným orgánům nadace. Funkční období správní rady je pětileté, pokud nadační listina neuvede jinak (§ 362– § 
367 Zákon č. 89/2012 Sb., občanský zákoník). Kontrolní, tedy revizní orgán nadace je dozorčí rada, která musí být složena z minimálně 

tří členů. Tento kontrolní orgán má na starosti dohled nad dodržováním vnitřních předpisů. Dozorčí rada provádí vnitřní audity a další 

činnosti, které jsou uvedené v zákoně. Musí být zřízena u každé nadace, jejíž výše kapitálu přesahuje 5 mil. Kč. Pokud není dozorčí rada 
zřízena, tak její funkci vykonává revizor (§ 368 - § 372 Zákon č. 89/2012 Sb., občanský zákoník). Nová právní úprava umožňuje nadacím 

se transformovat na nadační fond (§ 391 Zákon č. 89/2012 Sb., občanský zákoník). 

Nadace je zrušena v případě, že dosáhla účelu, pro který byla založena. V tomto případě poté správní rada zvolí likvidátora. 
Nadace může být zrušena i na základě soudu, pokud o to požádá osoba, která má na tom právní zájem. Soud může zrušit nadaci i bez 

návrhu, a to za podmínek, stanovených zákonem (§ 376 – § 381 Zákon č. 89/2012 Sb., občanský zákon). 

 

Nadační fond  
Právní úprava nadačních fondů je zahrnuta v zákoně č. 89/2012 Sb., občanský zákoník, a to konkrétně v § 394 - § 401. Nadační 

fondy jsou rovněž jako nadace zakládány především ke společensky či hospodářsky užitečnému účelu. Nadace a nadační fondy jsou dva 

rozlišné pojmy. Rozdíl je spatřován v tom, že nadační fond je právnická osoba, jejíž trvání je pouze dočasné čili krátkodobé. Při založení 
nadačního fondu je třeba ponechat v názvu vzniklého útvaru spojení „nadační fond“. Nadační fond se zakládá sepsáním zakládající listiny 

či pořízením pro případ smrti. Nicméně na rozdíl od nadací nemusí být tato listina ověřena notářem. Pro jednotlivé nadační fondy není 

zákonem vymezená minimální hodnota vlastněného majetku. Z toho vyplývá, že tedy není potřebná nadační jistina a ani nadační kapitál. 
V důsledku toho, že není ze zákona vymezena minimální hranice, tak majetek nemusí splňovat trvalý výnos a může být i kompletně celý 

utracen. Statutárním orgánem nadačního fondu je správní rada a kontrolním orgánem je dozorčí rada nebo revizor. Ve srovnání s provozem 

nadace je nadační fond jednodušší ve všech směrech, ať už se jedná o proces založení, administrativní činnost či jeho správu.  Nadační 
fondy nejčastěji slouží jako nástroj pro charitativní účely, jejich hlavním cílem je maximalizovat návratnost investic. Majetek fondu tvoří 

dary a vklady, jež jsou v nepřetržitém pohybu. Nadační fond nemá povinnost udržovat hodnotu majetku na minimální výši dle zákona. 
Veškerá podpora je z fondů vyplácena prostřednictvím tzv. nadačních příspěvků. Ty poskytuje fond do cílových oblastí, jež jsou cílem 

samotného fondu. Nicméně mohou být poskytnuty i zakladateli, členům či zaměstnancům nadačního fondu (Wmag.cz, 2021). 

Jak již bylo uvedeno výše, nadační fond má pouze přechodnou čili krátkodobou povahu. K zániku nadačního fondu dochází 
v případě, že hlavní cíl, za kterým byl nadační fond zřízen byl dosažen. Nadační fond může zaniknout tehdy, pokud není schopen plnit 

svoji klíčovou funkci. Další důvod zániku nadačního fondu může spočívat v tom, že nadační fond byl zřízen na konkrétní vymezenou 

dobu a tato doba již uplynula. O zrušení nadačního fondu s likvidací rozhoduje vždy správní rada a likvidaci provádí likvidátor (Wmag.cz, 
2021). 

 

Obecně prospěšná společnost 

Obecně prospěšné společnosti budou v této podkapitole jen stručně shrnuty, jelikož rekodifikací občanského zákona byly 
zrušeny. Obecně prospěšné společnosti jsou upravené v zákoně č. 89/2012 Sb., občanském zákoně. Původně je upravoval zákon č. 

248/1995., o obecně prospěšných společnostech, který je od 1. 1. 2014 zrušen. Obecně prospěšné společnosti, jež vznikly na základě 

zákona č. 248/1995., o obecně prospěšných společnostech se nemusí transformovat a mohou se dále řídit dle zrušeného zákona. Obecně 
prospěšným společnostem, jež tato právní forma už nevyhovuje se mohou přeměnit na ústav, nadaci nebo nadační fond. Nicméně nelze 

zakládat nové obecně prospěšné společnosti dle zrušeného zákona (Svetneziskovek.cz, 2021).  

Obecně prospěšnou společnost mohly zakládat fyzické, právnické osoby a rovněž i stát. Hlavním úkolem obecně prospěšné 
společnosti je poskytování obecně prospěšných služeb zapsaných v zakládací listině. Zákon nijak nevymezuje konkrétní služby, které jsou 

obecně prospěšné. Při rozhodování o zápisu do rejstříku soudem se posuzuje, zda budou služby poskytované pro všechny uživatele za 

předem stanovených podmínek (Svetneziskovek.cz, 2021). 
Obecně prospěšná společnost má právo podnikat pod svým jménem. Nicméně celý zisk, který tato společnost získá musí být 

využit na poskytování obecně prospěšných služeb, za jejichž účelem byla obecně prospěšná společnost založena. Obecně prospěšná 

společnost může provozovat jakousi doplňkovou činnost. Výsledek hospodaření za doplňkovou čili vedlejší činnost musí být převeden do 
rezervního fondu. Tento fond shromažďuje prostředky ke krytí případných ztrát v příštím účetním období (Růžičková, 2006, s. 10).  

Obecně prospěšné společnosti zpravidla zanikají výmazem z rejstříku. Zániku těchto společností předchází zrušení, a to buď 
s likvidací nebo bez likvidace. Obecně prospěšné společnosti se ruší v případě, že uplynula doba, pro kterou byla společnost zřízena nebo 

byl dosažen účel obecně prospěšné společnosti. Další důvody pro zrušení jsou uvedené v zákoně (Dobrozemský, Stejskal, 2015, s. 196).  

 

Ústav 

Ústav je nová právní forma neziskové organizace, která nabyla účinnosti 1.1. 2014, jež se řídí zákonem č. 89/2012 Sb., občanský 

zákoník. Občanský zákoník se zabývá problematikou ústavů v § 402- § 418. Ústavy nahradily obecně prospěšné společnosti, které 

fungovaly do roku 2014, tedy před rekodifikací občanského zákona (Svět neziskovek, 2021).  
Osobní složka všech ústavů funguje na zaměstnaneckém principu nikoliv na demokratickém členském principu.  Ústav je 

možné definovat jako právnickou osobu, která je zřízená za účelem provozování společensky či hospodářsky užitečné činnosti, při níž 

využije svoji osobní a majetkovou složku. Ústav se liší od nadace tím, že může provozovat činnost a podnikat v rámci své hlavní činnosti, 
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samozřejmě s ohledem na svůj účel. Ústav lze založit na základě zakládací listiny nebo pořízením pro případ smrti, a to ve formě 

notářského zápisu. Zakladatelské jednání musí obsahovat předem stanovené náležitosti, jež jsou uvedené v § 405 občanského zákona. Při 

založení ústavu musí název obsahovat „zapsaný ústav“ ale rovněž je dostačující zkratka „z. ú.“.  Jednotlivé ústavy mohou svůj zisk využít 
na podporu své činnosti, za jejichž účelem byl ústav založen. Rovněž zisk ústavu může být využit na krytí nákladů vzniklých u státní 

správy.  Minimální výše vkladu je obdobná jako u nadačního fondu. Výše vkladu musí být minimálně 1 Kč nebo vklad může mít nepeněžitý 

charakter. Ředitel ústavu je pokládán za statutární orgán ústavu. Ředitel ústavu řídí činnost ústavu a jedná pod jeho jménem. Dále je 
oprávněn volit a odvolávat členy správní rady. Nejvyšším orgánem ústavu je správní rada, která má pravomoc volit a odvolávat ředitele a 

dohlížet na činnost statutárního orgánu. Funkční období správní rady je vymezeno na 3 roky, pokud není stanoveno jinak. V kompetenci 

správní rady je schvalovat rozpočet, účetní závěrku a výroční zprávu. Kontrolním orgánem ústavu je dozorčí rada či revizor. Ústav vzniká 
prostřednictvím zápisu do veřejného rejstříku (Novotný, Ivičičová, Novotná, 2014 s. 90-93). 

Ústavy mohou být zrušeny buď dobrovolně nebo nedobrovolně. Dobrovolné zrušení ústavu se provádí tehdy, pokud byl splněn 

účel nebo uplynula doba, pro kterou byl ústav založen. Nedobrovolné zrušení má v kompetenci soud. Soud rozhoduje o zrušení ústavu na 
návrh osoby, jež projevila zájem. Soud následně určí příslušného likvidátora. Soud může rozhodovat o zrušení ústavu i bez návrhu od 

jednotlivých osob, A to zejména v případech, kdy dochází k porušování právních předpisů, účel ústavu není v souladu se zákonem nebo 

nastanou jiné skutečnosti, pro které nemůže ústav dále fungovat (Novotný, Ivičičová, Novotná, Stýšová, 2014, s. 93-94). 
 

Evidované právnické osoby církví a náboženských společností  
Evidované právnické osoby církví a náboženských společností se řídí zákonem č. 3/2002 Sb., o svobodě náboženského vyznání 

a postavení církví a náboženských společností. Tento zákon se zabývá právní úpravou církví, náboženských společností, ale rovněž i 

právním postavením evidovaných právnických osob, jež spadají mezi organizace občanské společnosti (Skovajsa a kol., 2010, s. 209). 

Nicméně tento zákon upravuje i pravidla týkající se sdružování osob na dobrovolné bázi na základě stejné náboženské víry 
s vlastní strukturou, orgány, předpisy organizace a obřady. Církve a náboženské společnosti lze definovat jako dobrovolné sdružení osob, 

které jsou právnickými osobami. Jejich vznik podléhá registraci u příslušného státního orgánu, kterým je v České republice Ministerstvo 

kultury (Škarabelová, 2002, s. 28). 
Zároveň povinnost Ministerstva kultury je vést Rejstřík církví a náboženských společností, Rejstřík svazů církví a Rejstřík 

církevních právnických osob, který musí být přístupný veřejnosti. Registraci může provést minimálně tříčlenný orgán církve či občanské 

společnosti. Těmto členům přípravného orgánu musí být alespoň 18 let. Zákon č. 3/2002 Sb., o svobodě náboženského vyznání a postavení 
církví a náboženských společností vymezuje důležité náležitosti, které musí být splněny při vytvoření registrace dané církve nebo 

náboženské společnosti. Dále zakládající církev či náboženská společnost má povinnost vykázat žádost podepsanou 300 zletilými občany 

či cizinci s trvalým pobytem v České republice, jež se k zakládané církvi nebo náboženství dobrovolně hlásí. Jednotlivé církevní a 
náboženské společnosti zanikají na základě žádosti o zrušení registrace u Ministerstva kultury České republiky (Škarabelová, 2002, s. 29). 

Církevní a náboženské společnosti mohou čerpat dotace ze státního rozpočtu, rozpočtu obcí i krajů na základě zákona č. 218/1949 

Sb., o hospodářském zabezpečení církví a náboženských společností státem. Nicméně nárok na čerpání dotace ze státního rozpočtu mají 

pouze církevní a náboženské společnosti jež vnikly na základě zákona č. 3/2000 Sb., o svobodě náboženského vyznání a postavení církví 

a náboženských společností, a to jen tehdy, pokud oni sami s dotací souhlasí.  Pokud výše zmiňované společnosti dotaci získají a přijmou 

ji, tak je jejich povinnost vést podvojné účetnictví. Ovšem kromě těchto dotací jsou církve a náboženské společnosti oprávněné využívat 
další příjmy ze sbírek, darů od fyzických či právnických osob nebo ze zahraničí, nájemného z budov atd. Tyto příjmy z jednotlivých 

položek mohou registrované církve a náboženské společnosti využít k pokrytí výdajů, jež jsou spojené s vyplácením mezd, úhradou 

sociálního a zdravotního pojištění, úhradou daní na charitativní činnost a v neposlední řadě na náklady spojené s provozem veškerého 
zařízení jednotlivých církevních a náboženských společností a na jejich opravy (Škarabelová, 2002, s. 29). 

Ministerstvo kultury na návrh příslušného orgánu církve zruší evidenci těchto právnických osob. Může ho rovněž zrušit na základě 

vlastního podnětu ze sankčních důvodů nebo pokud uplyne doba, na kterou byla založena. Úplný zánik nastává v okamžiku výmazu 
evidované právnické osoby z rejstříku. Před tím, než evidovaná právnická osoba zanikne, tak tomu předchází proces zrušení s likvidací či 

zrušení bez likvidace. Pokud nestačí majetek evidované právnické osoby k pokrytí závazků, tak tyto závazky přechází na církev. Rovněž 

tak likvidační zůstatek v rámci likvidace evidovaných právnických osob se přenáší na církev (Skovajsa, 2010, s. 211–212). 
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V. Komparativní analýza dat výsledků hospodaření 2016–2020 

Týnec nad Sázavou se v každém roce řídí dle návrhu rozpočtu schváleného zastupitelstvem. Data týkající se hospodaření obce 

byly získána na základě materiálů poskytnutých od města Týnce nad Sázavou a veřejně dostupných materiálů získaných z webu města. 

Významným zdrojem informací byl informační portál Ministerstva financí – MONITOR. Konkrétní údaje o rozpočtu obce Týnec nad 
Sázavou zobrazuje tabulka č.14. V této tabulce je zobrazen rozpočet schválený i skutečnost, jež se uzavírá vždy na konci roku.  

Rozdíl mezi schváleným rozpočtem a rozpočtem skutečným je v tom, že schválený rozpočet je návrhem rozpočtu na příští čili 

další rok. Je to předpokládaný odhad příjmů, jež vychází z minulého rozpočtového období a plánovaných výdajů na další rok. Schválený 
rozpočet je v průběhu roku upravován prostřednictvím rozpočtových opatření. Rozpočet může být schválen jako schodkový, vyrovnaný 

či přebytkový. 

V tabulce č. 14 je zobrazen přehled schválených a skutečných příjmů a výdajů města Týnce nad Sázavou. V městském rozpočtu 
převyšují kladná čísla. Rozpočet ve městě je v podstatě stabilní. V žádném ze sledovaných období nebyla skutečnost rozpočtu na konci 

roku schodková, kromě roku 2018. V roce 2018 město zařadilo do svého rozpočtu mnoho investičně náročných projektů. Hospodaření 

města ve sledovaných letech skončilo vždy s přebytkem, kromě roku 2018. Přebytkové hospodaření města umožňuje rozvoj a široké 
investiční možnosti. Městu se tak dlouhodobě daří držet příjmy a výdaje v rovnováze. Příjmy se pohybovaly v rozmezí 82–161 mil. Kč a 

výdaje v rozmezí 78–197 mil. Kč (Monitor.statnipokladna.cz). 

 

Tabulka 14- Rozpočet města Týnec nad Sázavou v letech 2016–2020 (v mil. Kč) 

Zdroj: Vlastní zpracování (Monitorstatnipokladna.cz) 

Pozn.: Skutečnost rozpočtu ke konci roku 2021 nebyla v době zpracování účetně uzavřena. ¨ 

 

Hospodaření v roce 2016 
Na grafu č. 1 jsou znázorněny příjmy města za rok 2016 a jeho skutečné čerpání. V roce 2016 celkové příjmy města Týnec nad 

Sázavou činily 114 408 174 Kč. Z nichž daňové příjmy spolu s nedaňovými příjmy a přijatými transfery tvořily největší položku v oblasti 
příjmů. Daňové příjmy tvořily zhruba 70 % z celkových příjmů města. Největší položkou u daňových příjmů byla daň z příjmů fyzických 

a právnických osob. Tato položka činila 37 693 655 Kč. Druhou největší položku u daňových příjmů tvořila daň z přidané hodnoty, a to 

27 951 563 Kč. Třída nedaňových příjmů činila zhruba 14 % z celkových příjmů města. Ze skupiny nedaňových příjmů v roce 2016 
dosahovala nejvíce položka příjmy z pronájmu majetku, příjmy z vlastní činnosti a výnosy z finančního majetku. Tato položka celkem 

činila 14 885 655 Kč. Kapitálové příjmy byly ve výši 2 013 096 Kč. Přijaté transfery činily v rozpočtu města celkem 15 783 523 Kč, což 

je zhruba 14 % z celkových příjmů města (Monitor.statnipokladna, 2016).  
 

Graf č. 1 - Rozpočet na rok 2016 a jeho skutečné čerpání – přehled příjmů (v mil. Kč) 

 
Zdroj: Vlastní zpracování (Monitor.statnipokladna.cz, 2016)  

Rozpočet 2016 2017  2018 2019 2020 

Schválený 

Příjmy 82 609 680 89 463 400  135 111 400 132 655 570 137 773 640 

Výdaje 78 098 280 86 165 000  165 845 000 130 318 570 135 288 640 

Přebytek/  

deficit 
4 511 400 3 298 400 

 

-30 733 600 2 337 000 2 485 000 

Financování -4 511 400 -3 298 400 
 

30 733 600 -2 337 000 -2 485 000 

Saldo 0 0  0 0 0 

Skutečnost 

Příjmy 114 408 174 142 657 747  161 646 247 148 465 253 154 989 894 

Výdaje 98 196 781 128 818 970  197 841 027 140 134 620 118 567 368 

Přebytek/ 

deficit 
16 211 393 13 838 777 

 

-36 194 780 8 330 632 36 422 527 

Financování -16 211 393 -13 838 777 
 

36 194 780 -8 330 632 -36 422 527 

Saldo 0 0  0 0 0 
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Graf č. 2 zobrazuje veškeré skutečné výdaje města v roce 2016. Celkové výdaje města v roce 2016 dosahovaly celkové výše 

98 196 781 Kč. Největší položku tvořila všeobecná veřejná správa a služby, a to 32 066 582 Kč. Druhou největší položku na celkových 

výdajích tvořilo vzdělávání a školské služby ve výši 17 516 336 Kč. Naopak nejmenší položku na celkových výdajích tvořila bezpečnost 
státu a právní ochrana a dále sociální věci a politika zaměstnanosti. Do oblasti sportu a zájmové činnosti město vynaložilo zhruba 3,9 % 

z celkových výdajů a do oblasti kultury, církví a sdělovacích prostředků přibližně 3 % z celkových výdajů města (Monitor.statnipokladna, 

2016). 

Graf č. 2 - Rozpočet na rok 2016 a jeho skutečné čerpání – přehled výdajů (v mil. Kč) 

 
Zdroj: Vlastní zpracování (Monitor.statnipokladna.cz, 2016)  

 

Shrnutí: 
Zastupitelstvo města schválilo rozpočet města na rok 2016. Rozpočet město sestavilo jako přebytkový. Do příjmů nebyly 

zapojeny přebytky minulých období a město nepředpokládalo čerpání nových úvěrů. Provozní přebytek tvořil dostatečný objem zdrojů 
pro splátky úvěrů. V roce 2016 město zařadilo do rozpočtu projekty, které chce realizovat v tomto rozpočtovém období. Mezi ty nejvíce 

investičně náročné patřila projektová dokumentace dopravního terminálu, projektová dokumentace výstavby chodníků v Podělusích a 

Zbořeném Kostelci, pokračování výstavby chodníků v Čakovicích a také příprava projektu a zahájení stavby týkající se základní školy 
(Týnecké listy, 2015).26 

 

Hospodaření v roce 2017 
Na grafu č. 3 lze vidět, jaká byla skutečná výše příjmů v roce 2017. Celkové příjmy města v roce 2017 dosahovaly 142 657 747 

Kč, což je o 28 249 573 Kč více než v roce 2016.  Největší část příjmů v roce 2017 tvořily v prvé řadě daňové příjmy, poté přijaté transfery 

a dále nedaňové příjmy. Daňové příjmy tvořily zhruba 60 % z celkových příjmů města. Nejpodstatnější položkou z daňových příjmů 

tvořily daň z příjmů fyzických a právnických osob, a to celkem 38 618 089 Kč. Další nejvýznamnější položku u daňových příjmů tvořila 
daň z přidané hodnoty, která dosahovala 32 493 702 Kč. Druhou největší částí příjmů tvořily přijaté transfery, které byly ve výši 

41 719 428 Kč. Nedaňové příjmy tvořily zhruba 11 % z celkových příjmů v roce 2017. Největší položku u nedaňových příjmů tvořily 

příjmy z pronájmu majetku, příjmy z vlastní činnosti a výnosy z finančního majetku. Tato položka dosahovala částky 14 021 547 Kč. 
Nejmenší část příjmů města tvořily kapitálové příjmy, které v roce 2017 byly ve výši 362 922 Kč (Monitor.statnipokladna.cz, 2017). 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
26 Týnecké listy – 2015, odkaz: http://www.mestotynec.cz/download/tl2015_6.pdf 
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Graf č. 3 - Rozpočet na rok 2017 a jeho skutečné čerpání – přehled příjmů (v mil. Kč) 

 
Zdroj: Vlastní zpracování (Monitor.statnipokladna.cz, 2017) 

 

V grafu č. 4 jsou zobrazeny skutečné výdaje v jednotlivých oblastech, jež město uskutečnilo v roce 2017. V roce 2017 mělo 
město k dispozici částku 128 818 970 Kč, jež mohlo vynaložit do různých oblastí ve městě. Výdaje města oproti roku 2016 stouply 

přibližně o 76 %. Nejvíce výdajů bylo v roce 2017 čerpáno do oblasti vzdělávání a školských služeb, a to konkrétně v celkové sumě 

39 264 214 Kč. Dále nejvíce výdajů bylo vynaloženo do oblasti všeobecné veřejné správy a služeb, a to 29 857 904 Kč. Naopak nejméně 
výdajů bylo vynaloženo do oblasti bezpečnosti státu a právní ochrany a také oblasti sociálních věcí a politiky zaměstnanosti.  Do oblasti 

sportu a zájmové činnosti město vynaložilo zhruba 6,2 % z celkových výdajů a do oblasti kultury, církví a sdělovacích prostředků přibližně 

3,8 % z celkových výdajů města. Oproti předchozímu roku výdaje do oblasti sportu a zájmové činnosti vzrostly o 2,3 % a do oblasti kultury 
o 0,8 % (Monitor.statnipokladna.cz, 2017). 

 

Graf č. 4 - Rozpočet na rok 2017 a jeho skutečné čerpání – přehled příjmů (v mil. Kč) 

 
Zdroj: Vlastní zpracování (Monitor.statnipokladna.cz, 2017)  

 

Shrnutí: 
Hospodaření města v roce 2017 skončilo s přebytkem. Zastupitelstvo schválilo na rok 2017 přebytkový rozpočet a úpravu 

rozpočtu města a část přebytku ve výši 12,3 mil. Kč zapojilo na financování důležitých projektů v roce 2017. Dále zastupitelstvo schválilo 

čerpání úvěrů v celkové výši 64 mil. Kč na dofinancování stavby školy, tělocvičny a zateplení úřadu. Město zařadilo do svého rozpočtu 

na začátku roku přístavbu spojovacího krčku v základní škole. Díky tomu vznikly nové šatny, tři učebny a spojovací chodba pro stávající 
pavilony. Z poskytnuté dotace ve výši 18 mil. Kč město vyčerpalo nakonec 11 mil. Kč a zároveň podalo žádost o převod zbývajících 7 

mil. Kč na rok 2018. Dále také bylo do rozpočtu města zahrnut projekt Zdravé město pro všechny (Týnecké listy, 2017).27  Projekt týkající 

se stavby tělocvičny je podrobněji popsán v diplomové práci v kapitole 4.10.3. Významné investice v oblasti spolkové činnosti (2018–
2021).  

 

Zdravé město pro všechny 

Začátkem roku 2017 začalo město s realizací projektu Týnec nad Sázavou – Zdravé město pro všechny. Na projekt byla 

poskytnuta finanční podpora EU z Operačního programu Zaměstnanost. Projekt zahrnuje vzdělávání úředníků a zástupců města, rozvoj a 

spolupráce města, neziskových organizací a podnikatelů, nastavení strategického řízení a komunitního plánování, zavádění metody kvality 
ve veřejné správě prostřednictvím místní Agendy 21 - postup do kategorie „D“ a v neposlední řadě organizace osvětových akcí. Cílem je 

 
27 Týnecké listy – 2017, odkaz: http://www.mestotynec.cz/download/tl2017_1.pdf, http://www.mestotynec.cz/download/tl2017_2.pdf 

http://www.mestotynec.cz/download/tl2017_1.pdf
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nastavení cesty k udržitelnému rozvoji, vzdělávání a sdílení dobré praxe, komunikace a spolupráce mezi veřejnou správou, občany a 

dalšími subjekty a nastavení systému plánování, řízení a získávání finanční podpory. Mezi osvětové akce v rámci zdravého města patří 

Den Země – duben, Čistá řeka Sázava – duben a Den pohybu a zdraví – září (Mestotynec.cz, 2017). 
Starosta Mgr. Martin Kadrnožka upřesňuje, co pojem Zdravé město znamená: „Zdravé město se zabývá všemi oblastmi života, 

které mohou mít vliv na zdraví a pohodu. Nejedná se pouze o stav prostředí, ale zejména o pocit spojenosti jeho obyvatel. Proto jsme si 

dali za cíl neustále zlepšovat životního podmínky v našem městě a zvyšovat tak kvalitu života nás všech. Samozřejmě to musí jít ruku v ruce 
s respektováním principů udržitelnosti, tedy toho, aby podmínky pro kvalitní život byly zachovány v dlouhodobém horizontu i pro další 

generace“ (Rozhovor č. 12).  

Zdravá města, obce a regiony v České republice jsou již od roku 1994 zastřešeny asociací Národní síť Zdravých měst ČR 
(NSZM). Jejich základní myšlenkou je další rozvoj otevřeného, vzkvétajícího, nápaditého města pro kvalitní život občanů, umožňující 

jejich aktivní podíl při rozhodování o místě, kde žijí. Týnec nad Sázavou se ztotožňuje s myšlenkou, že je městem pro všechny generace 

a spolu s občany veřejnou správu mění ve veřejnou službu. To znamená, že názor obyvatel má ve městě sílu. Všechna důležitá rozhodnutí 
proto řeší město spolu s občany, formou komunitního plánování, pravidelného setkávání s veřejností, diskusemi nad strategickým plánem 

apod (Mestotynec.cz, 2017). 

 

Hospodaření v roce 2018 
Na grafu č. 5 lze vidět výši skutečných příjmů v roce 2018. Příjmy města Týnec nad Sázavou v roce 2018 dosahovaly částky 

161 646 247 Kč, což je více oproti předchozímu roku o 18 988 500 Kč. V roce 2018 mělo město největší objem příjmů za celé sledované 

období, tj. za roky 2016–2020. Daňové příjmy a přijaté transfery byly největším příjmem, přičemž daňové příjmy dosahovaly výše 
91 520 960 Kč. Tyto příjmy vzrostly oproti roku 2016 o 11 513 320 Kč a oproti roku 2017 o 6 355 904 Kč. Opět daň z příjmů fyzických 

a právnických osob tvořilo největší podíl na daňových příjmech, a to v celkové výši 39 539 878 Kč. Druhým největším příjmem z oblasti 

daňových příjmů byla daň z přidané hodnoty, a to ve výši 38 787 045 Kč. Přijaté transfery byly druhým největším příjmem a dosáhly výše 
48 735 755 Kč, což bylo zhruba o 32 % více než v roce 2016. Nedaňové příjmy dosáhly částky 15 965 278 Kč. Oproti roku 2017 se zvýšily 

o 554 936 Kč. Kapitálové příjmy dosáhly v roce 2018 výše 6 424 254 Kč. Kapitálové příjmy nejvíce vzrostly oproti roku 2017, konkrétně 

o 6 061 332 Kč (Monitor.statnipokladna.cz, 2018).  
 

Graf č. 5 - Rozpočet na rok 2018 a jeho skutečné čerpání – přehled příjmů (v mil. Kč) 

 
Zdroj: Vlastní zpracování (Monitor.statnipokladna.cz, 2018)  

 

Na grafu č. 6 je zobrazena skutečná výše výdajů v roce 2018, jež vynaložilo město do různých oblastí. Celkové výdaje města 
v roce 2018 činily 197 841 027 Kč. Výdaje města oproti roku 2017 vzrostly o přibližně 65 %. V tomto roce nejvíce peněžních prostředků 

plynulo z rozpočtu města do oblasti vzdělávání a školských služeb, a to ve výši 68 220 321 a dále do oblasti všeobecné veřejné správy a 

služeb, a to ve výši 65 361 383 Kč. Nejméně peněžních prostředků plynulo do oblasti průmyslu, stavebnictví, obchodu a služeb a také do 
oblasti sociálních věcí a politiky zaměstnanosti. Do oblasti sportu a zájmové činnosti město vynaložilo zhruba 2,4 % z celkových výdajů 

a do oblasti kultury, církví a sdělovacích prostředků přibližně 2,2 % z celkových výdajů města. Výdaje města do oblasti sportu, zájmové 

činnosti a kultury oproti předchozímu roku mírně poklesly (Monitor.statnipokladna.cz, 2018). 
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Graf č. 6 - Rozpočet na rok 2018 a jeho skutečné čerpání – přehled výdajů (v mil. Kč) 

 
Zdroj: Vlastní zpracování (Monitor.statnipokladna.cz, 2018) 

 

Shrnutí: 
Hospodaření města v roce 2017 skončilo s přebytkem. Zastupitelstvo města schválilo rozpočet města na rok 2018. Rozpočet 

byl sestaven jako schodkový. Do příjmů byly zapojeny přebytky minulých období ve výši 3,8 mil. Kč. Zapojení přebytků bylo nezbytné. 

V rozpočtu se vyskytovalo velké množství investičních akcí (rozpracovaných nebo připravených se smlouvou o dílo nebo poskytnutí 

dotace). Na významné opravy či investice byly plánovány výdaje ve výši 79,9 mil. Kč. Krytí bylo zajištěno úvěrem (31 mil.) a dotacemi 
(43 mil.). Proti roku 2017 byly navýšeny mzdové prostředky – nárůst dle nových mzdových tarifů schválených vládou. V rozpočtu byly 

navýšeny příspěvky pro školy o 10 %. Provozní přebytek (10,3 mil.) tvořil dostatečné zdroje pro splátky úvěrů (7,5 mil. Kč jistina, 0,38 

mil Kč úrok). Na účtech města se předpokládal zůstatek z nevyčerpaných položek předchozích rozpočtů ve výši cca 31 mil. Kč.  

Tento zůstatek byl využit jako spoluúčast k dotacím a na prioritní projekty po schválení zastupitelstvem.V tomto rozpočtovém 

období došlo k dokončení přístavby spojovacího krčku v základní škole. Dále došlo k dokončení stavby nové tělocvičny a úprava 

prostranství v areálu školy včetně nového parkoviště. Proto v tomto rozpočtovém období výrazně vzrostly výdaje na vzdělávání a školské 
služby, a to o 28 956 107 Kč. Město zařadilo do svého rozpočtu významné a finančně náročné projekty týkající se výstavby dopravního 

terminálu a zateplení městského úřadu a zdravotního střediska (Týnecké listy, 2017, Týnecké listy, 2018).28 
 

Dopravní terminál 

Zahajovací práce, tedy kácení stromů na případě stavby dopravního terminálu bylo nutné zahájit v době vegetačního klidu. To 

trvalo do konce března roku 2018. Město netěšilo, že musí provést kácení zdravých stromů, i když v zájmu užitečné věci pro všechny, a 
proto se město snažilo o dodržení lesního řádu. Stavba byla započata po výběru zhotovitele v průběhu léta a trvala přibližně devět měsíců. 

Po dokončení došlo k novému, vhodnějšímu uspořádání nástupů a výstupů. Také vzniklo v rámci dopravního terminálu společné zázemí 

s čekárnou. Součástí této výstavby byl i parkovací systém B+R pro čtrnáct jízdních kol. V nové odbavovací hale cestující najdou, kromě 
moderního informačního systému, i sociální zázemí. Součástí terminálu je také stavba nového chodníku od přejezdu směrem k nádraží 

(Týnecké listy, 2018). Starosta Mgr. Martin Kadrnožka doplnil: „Předpokládané náklady na realizaci projektu byly ve výši 32,6 mil. Kč, 

z toho 29,3 mil. Kč poryla dotace z IROP – ITI. Zbytek zaplatilo město z vlastních zdrojů. Vítězem výběrového řízení se stala firma PSN, 
která převzala staveniště a po Novém roce s ohledem na počasí zahájili samotnou výstavbu. Stavba terminálu začala 28. listopadu 2018 

a 17.  prosince 2019 byla dokončena. Slavnostní otevření dopravního terminálu proběhlo 26. února 2020. Na slavnostním otevření se sešli 

spolu se starostou také zástupci stavební společnosti PSN & DS a.s., jež dílo zdárně dovedla do konce. Pozvání přijali i zástupci společnosti 
LUCIDA s. r. o. a Agro projekt Praha s.r.o. které stavbu projektovaly a další významní hosté. Zastoupení zde při přestřižení pásky měl 

Středočeský kraj, otevření terminálu se zúčastnil předseda Výboru pro dopravu Ivan Cinka, České dráhy, Správa železnic, Posázaví o.p.s. 

a mezi vzácnou návštěvu určitě patří poslankyně Parlamentu České republiky Věra Kovářová. I přes počáteční těžkosti se prováděcí firmě 
podařilo dodržet termín a předat nám terminál, na který slyším od obyvatel našeho města samou chválu.  A to mě opravdu těší. Cestující 

mohou využívat novou čekárnu s toaletami, informační tabule jim řekne, kdy jejich spoj, ať už vlak nebo autobus, přijede, případně na jak 

dlouhé zpoždění se musí připravit. Autobusy jezdí ze 4 stanovišť, kde lidi před nepřízní počasí chrání skleněné přístřešky, a pokud přijede 
občan na nádraží na kole, bezpečně ho může uložit do uzamykatelného kolostavu.  Konečná cena stavby vyšla na 28 427 054,25 Kč bez 

DPH a projekt byl spolufinancován Evropským fondem pro regionální rozvoj v rámci Integrovaného regionálního operačního programu. 

Jak bylo řečeno výše, terminál lidem usnadňuje cestování, což by tak mělo být asi všude. Ale ten týnecký splnil ještě další, velmi důležitou 
funkci. A to, že udělal tenhle dříve ne příliš hezký koutek našeho města moc pěkným na pohled (Týnecké listy,2017, Týnecké listy, 2018, 

Týnecké listy, 2019). 29 
 

 

 
 

 

 

 
28 Týnecké listy – 2017,2018, odkaz: http://www.mestotynec.cz/download/tl2017_2.pdf, 

http://www.mestotynec.cz/download/tl2018_4.pdf 
29Týnecké listy – 2017,2018, 2019, odkaz: http://www.mestotynec.cz/download/tl2017_4.pdf, 
http://www.mestotynec.cz/download/tl2018_6.pdf, http://www.mestotynec.cz/download/tl2019_4.pdf 

http://www.mestotynec.cz/download/tl2017_2.pdf
http://www.mestotynec.cz/download/tl2017_4.pdf
http://www.mestotynec.cz/download/tl2018_6.pdf
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Rekonstrukce městského úřadu  

Náročná rekonstrukce městského úřadu a střediska byla zahájena v průběhu února roku 2018. Během ní došlo k zateplení obou 

budov včetně výměny oken. Projekt byl spolufinancován Evropskou Unií – Fondem soudržnosti v rámci Operačního programu Životní 
prostředí. Práce započaly konkrétně 1. února 2018 a byly dokončeny v průběhu listopadu roku 2018. Rekonstrukce městského úřadu vyšlo 

na 18,6 mil. Kč, dotace z EU snížila náklady městské pokladny o 3 mil. Kč (Týnecké listy, 2018). 30 

 

Rekonstrukce zdravotního střediska 

Podobnou rekonstrukcí, jak úřad také prošlo zdravotní středisko. Rekonstrukce byla zahájena 1. února 2018 a dokončena byla 

na konci září roku 2018. Náklady na zateplení střediska vyšly na 8,6 mil. Kč, z toho dotace uhradilo 1,9 mil. Kč z Operačního programu 
Životní prostředí (Týnecké listy, 2018).31 

 

Hospodaření v roce 2019 
Na grafu č. 7 lze zaznamenat veškeré příjmy, se kterými město disponovalo v roce 2019. Celková výše příjmů v roce 2019 

dosahovala 148 465 253 Kč, což znamenalo mírný pokles oproti roku 2018. Celkové příjmy poklesly oproti roku 2018 o 13 180 994 Kč. 

Příjmy města byly ovlivněny nejvíce daňovými příjmy, a to ve výši 98 987 484 Kč. Daňové příjmy v roce 2019 dosahovaly nejvyšší 

částky, oproti ostatním sledovaným obdobím.  Oproti roku 2018 vzrostly o zhruba 92 %. Největší položku u daňových příjmů tvořila daň 

z příjmů fyzických a právnických osob, která byla ve výši 45 722 147 Kč. Na druhém místě byla opět daň z přidané hodnoty, a to ve výši 

40 865 964 Kč. Přijaté transfery tvořily druhou největší položku na celkových příjmech, a to ve výši 32 448 678 Kč. Oproti předchozímu 

roku klesly přibližně o 67 %. Nedaňové příjmy města dosahovaly v roce 2019 výše 16 260 361 Kč. Oproti předchozímu roku mírně 
vzrostly nedaňové příjmy města. Kapitálové příjmy města dosahovaly v roce 2019 výše 768 730 Kč. V roce 2017 a 2019 byla zaznamenána 

nejnižší výše kapitálových příjmů (Monitor.statnipokladna.cz, 2019). 

 

Graf č. 7 - Rozpočet na rok 2019 a jeho skutečné čerpání – přehled příjmů (v mil. Kč) 

 
Zdroj: Vlastní zpracování (Monitor.statnipokladna.cz, 2019)  
 

Na grafu č. 8 jsou znázorněné výše jednotlivých druhů skutečných výdajů za rok 2019. Město vynaložilo do různých oblastí 

celkem 140 134 620 Kč. Celkové výdaje města oproti loňskému roku poklesly přibližně o 71 %. Nejvíce bylo vynaloženo finančních 
prostředků do oblasti dopravy, a to konkrétně 48 570 296 Kč. Dále nejvíce vynaložených prostředků plynulo do oblasti všeobecné veřejné 

správy a služby. Do oblasti všeobecné veřejné správy a služby město vynaložilo celkem 35 259 952 Kč. Naopak nejméně finančních 

prostředků bylo vynaloženo do oblasti sociálních věcí a politiky zaměstnanosti a oblasti průmyslu, stavebnictví, obchodu a služeb. Do 
oblasti sportu a zájmové činnosti město vynaložilo zhruba 2, 8 % z celkových výdajů a do oblasti kultury, církví a sdělovacích prostředků 

přibližně 2,65 % z celkových výdajů města. Výdaje města do oblasti sportu, zájmové činnosti a kultury mírně vzrostly oproti roku 2018.  

(Monitor.statnipokladna.cz, 2019).  
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
30 Týnecké listy – 2018, odkaz: http://www.mestotynec.cz/download/tl2018_5.pdf 
31 Týnecké listy – 2018, odkaz: http://www.mestotynec.cz/download/tl2018_5.pdf 

 



175 

 

Graf č. 8 - Rozpočet na rok 2019 a jeho skutečné čerpání – přehled výdajů (v mil. Kč) 

 
Zdroj: Vlastní zpracování (Monitor.statnipokladna.cz, 2019)  

 

Shrnutí: 
Hospodaření města v roce 2018 skončilo schodkové. Důvodem schodkového hospodaření města bylo velké množství 

investičních akcí. Zastupitelstvo města schválilo rozpočet města na rok 2019. Rozpočet byl sestaven jako přebytkový. Do příjmů nebyly 

zapojeny přebytky minulých období. Na významné opravy či investice byly plánovány výdaje ve výši 46,9 mil. Kč. Krytí bylo zajištěno 
dotacemi ve výši 31,8 mil. Kč. V roce 2019 byly navýšeny mzdové prostředky – nárůst dle nových mzdových tarifů schválených vládou. 

V rozpočtu byl také navýšen příspěvek pro základní školu z důvodu vyšších provozních nákladů nové budovy a tělocvičny. Mezi 

významné akce neboli priority pro rok 2019, jež byly zařazeny do rozpočtu města patřil dopravní terminál čili rekonstrukce autobusového 
nádraží, dokončení výstavby chodníku ve Zbořeném Kostelci a další opravy komunikací a chodníků. Z důvodu velkých investičně 

náročných projektů v oblasti dopravy vzrostly výdaje v této oblasti o 34 514 208 Kč. Dále v tomto rozpočtovém období byla zahájena 

druhá etapa projektu Zdravé město pro všechny (Týnecké listy, 2018). 32 

 

Zdravé město pro všechny (II. etapa)  

Na projekt byla poskytnuta finanční podpora EU z Operačního programu Zaměstnanost. Délka projektu byla vymezena na 2 
roky. K dokončení projektu došlo v únoru roku 2021.Projekt řeší postupnou a nenásilnou přípravu na inovace a rozvoj ve veřejné správě 

v souladu se Strategickým rámcem rozvoje veřejné správy České republiky pro období 2014–2020.Díky projektu Týnec nad Sázavou – 

Zdravé město pro všechny II může město realizovat osvětové akce: Den Země, Dopravní soutěž a Den pohybu a zdraví. Dále může pořádat 
přednášky o udržitelném rozvoji. Dále může vydávat tiskové naučné materiály k osvětové akci Den Země, Den pohybu a zdraví či k 

odpadovému hospodářství. V rámci projektu Týnec nad Sázavou – Zdravé město pro všechny II byla sepsána Strategie pro kulturu a volný 

čas, byl zpracován Pasport zeleně a Plán zdraví a kvality života. Projekt podporuje pořádání veřejných setkání, kde mohou občané říct 
svůj názor, např. veřejné fórum, kulatý stůl. A v neposlední řadě probíhají hromadná školení (např. správní řád, GDPR) pracovníků 

městského úřadu či individuální školení dle odbornosti (Mestotynec.cz, 2019).  

 

Hospodaření v roce 2020 
Na grafu č. 9 lze vidět příjmy města Týnec nad Sázavou, které mělo město k dispozici v roce 2020. Skutečné plnění celkových 

příjmů města Týnec nad Sázavou v roce 2020 dosáhlo výše 154 989 894 Kč. Za sledované období je to druhý nejvyšší objem příjmů města. 

Oproti roku 2019 vzrostly celkové příjmy města přibližně o 6 524 641 Kč. Celkové příjmy byly opět nejvíce ovlivněny daňovými příjmy, 
které činily celkem 93 476 957 Kč. Daňové příjmy byly v roce 2020 nižší oproti roku 2019. Oproti roku 2019 daňové příjmy města 

poklesly o 5 510 527 Kč. Největším příjmem z oblasti daňových příjmů byl opět příjem z daně z příjmů fyzických a právnických osob, 

která dosahovala 40 563 205 Kč. Druhým největším příjmem byla daň z přidané hodnoty ve výši 40 531 330 Kč. Druhou největší položku, 
která ovlivnila celkové příjmy byly přijaté transfery, které v roce 2020 dosahovaly výše 43 929 729 Kč. Tvořily zhruba 29 % na celkových 

příjmech města. V roce 2018 a 2020 byla zaznamenána největší výše přijatých transferů ze všech sledovaných období. Dále město bylo 

ovlivněno nedaňovými příjmy v celkové výši 17 308 760 Kč. Nedaňové příjmy oproti předcházejícímu roku mírně vzrostly, a to o 
1 048 309 Kč.  Kapitálové příjmy dosahovaly v roce 2020 částky 274 539 Kč. Kapitálové příjmy byly v roce 2020 nejnižší za celé 

sledované období (Monitor.statnipokladna.cz, 2020).  

 

 

 

 

 

 

 
32 Týnecké listy – 2018, odkaz: http://www.mestotynec.cz/download/tl2018_6.pdf 
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Graf č. 9 - Rozpočet na rok 2020 a jeho skutečné čerpání – přehled příjmů (v mil. Kč) 

 
Zdroj: Vlastní zpracování (Monitor.statnipokladna.cz, 2020)  

 

Na grafu č. 10 je znázorněna výše jednotlivých druhů skutečných výdajů za rok 2020, jež město vynaložilo do různých oblastí. 
Celkové výdaje, které město vynaložilo do různých oblastí v roce 2020 činily 118 567 368 Kč. Výdaje města v roce 2020 poklesly oproti 

roku 2019 přibližně o 85 %. Nejvíce bylo vynaloženo výdajů do oblasti všeobecné veřejné správy a služeb, a to ve výši 34 438 995 Kč a 

dále do oblasti vodního hospodářství ve výši 18 531 226 Kč. Naopak nejméně výdajů plynulo do oblasti průmyslu, stavebnictví, obchodu 
a služeb a také do oblasti sociálních věcí a politiky zaměstnanosti. Do oblasti sportu a zájmové činnosti město vynaložilo zhruba 1,7 % 

z celkových výdajů a do oblasti kultury, církví a sdělovacích prostředků přibližně 2,8 % z celkových výdajů města 

(Monitor.statnipokladna.cz, 2020).  
 

Graf č. 10 - Rozpočet na rok 2020 a jeho skutečné čerpání – přehled výdajů (v mil. Kč) 

 
Zdroj: Vlastní zpracování (Monitor.statnipokladna.cz, 2020)  

 

 

Shrnutí:  
Hospodaření města v roce 2019 bylo přebytkové. Zastupitelstvo města schválilo přebytkový rozpočet na rok 2020. V tomto 

rozpočtu byly vyhrazeny výdaje ve výši 28,8 mil. Kč na významné opravy či investice. Zároveň byly čerpány dotace ve výši 8,8 mil. Kč. 

Provozní přebytek rozpočtu ve výši 24,7 mil. Kč tvořil dostatečné zdroje pro splátky úvěrů včetně úroků ve výši 7 mil Kč i realizaci 

plánovaných záměrů na zvelebení města Týnce nad Sázavou. Mezi nejvýznamnější projekt, který v Týnci nad Sázavou byl zařazen do 
rozpočtu se týká projektové přípravy vodovodů a kanalizací v místních částech. V roce 2020 byla zahájena dokumentace pro územní 

rozhodnutí, jež probíhala celý rok 2020. Z toho důvodu vzrostly oproti předchozímu roku výdaje v oblasti vodního hospodářství o 

12 135 728 Kč (Týnecké listy, 2019). 33 
 

 

 

 

 
33 Týnecké listy – 2019, odkaz: http://www.mestotynec.cz/download/tl2019_1.pdf 
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Vodovod do místních částí  
Většinu obyvatel místních částí trápí absence vodovodu. Toto téma bylo, a i v současné době je velmi častým tématem radnice. 

Radnice chápe, že bez vody je to hodně těžké, a proto intenzivně pracuje na tom, jak ji dostat tam, kde chybí. V roce 2020 město ukončilo 

výběrové řízení na zhotovitele projektové dokumentace na stavbu vodovodu do místních částí (Pecerad, Zbořeného Kostelce, části Chrástu 
nad Sázavou a Podělus). V Krusičanech a Čakovicích by se lidé kromě vodovodu měli dočkat také i kanalizace. S vybranou firmou, kterou 

je Vodohospodářský rozvoj a výstavby, po podpisu rámcové smlouvy se stanovil harmonogram prací, se kterými město následně seznámilo 

občany dotčených částí. Bylo zřejmé, že při tak rozsáhlé akci budou projektové práce trvat nejméně jeden rok, a až poté město může žádat 
o stavební nebo územní povolení. Na tomto základě má město v plánu následně sestavit žádost o dotaci podle vyhlášení dotačních titulů. 

Město doufá, že bude patřit mezi ty úspěšné, kterým bude dotace přidělena (Týnecké listy, 2021, Rozhovor č. 11, Příloha I.).34 

Rámcová smlouva s vítězem veřejné zakázky firmou Vodohospodářský rozvoj a výstavba, a.s.  byla uzavřena v srpnu roku 
2019 na částku 12 417 500 Kč bez DPH. V září roku 2020 Ministerstvo životního prostředí vyhlásilo prostřednictvím Státního fondu 

životního prostředí výzvu na financování nákladů na projektovou přípravu, stavení a zadávací řízení na vodohospodářské projekty, pro 

které bude následně vypsána výzva v Operačním programu životního prostředí 2021–2027 na samotnou realizaci. Město podalo do této 
výzvy dvě žádosti, a to na Projektovou přípravu vodovodu a kanalizace Krusičany a intenzifikace ČOV Týnec nad Sázavou a dále 

Projektovou přípravu vodovodu Pecerady a Zbořený Kostelec. První zmiňovaná podaná žádost byla schválená a ministr vydal kladné 

rozhodnutí. Předpokládané způsobilé náklady na projektovou přípravu činí 3 257 000 Kč a z toho dotace je až ve výši 2 931 300 Kč. 
Projekt (příprava zahájení stavby) musí být ukončen do roku 2022. Druhá podaná žádost je nyní ze strany SFŽP akceptována a čeká se na 

rozhodnutí ministra. Předpokládané způsobilé náklady na projektovou přípravu činí 3 048 000 Kč, z toho dotace je až ve výši 2 743 200 

Kč. Projekt (příprava na zahájení stavby) musí být ukončen do 31.1. 2022 (Týnecké listy, 2021, Rozhovor č. 11, Příloha I.).35 
Na přelomu května a června 2021 pokračovalo projektování vodovodu a kanalizace v Krusičanech, Peceradech, Kostelci a 

Čakovicích. Byla navržena pravidla pro obyvatele na financování stavby vodovodu a kanalizace. Proběhla setkání s obyvateli, dotazníkové 

šetření o zájmu na připojení. Realizace směřuje ke stavbě vodovodu a kanalizace v Krusičanech spolu s rekonstrukcí ČOV Týnec a 
výstavbě vodovodu v Peceradech a Kostelci. Koncem srpna bylo vyhlášeno výběrové řízení na zhotovitele stavby a v současně době se 

řeší žádost o dotaci na stavbu. Dosud však nejsou zveřejněna pravidla, podle kterých se budou dotace přidělovat. Realizace je odhadnuta 

na 200 mil. Kč (Týnecké listy, 2021, Rozhovor č. 11, Příloha I.).36 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
34 Týnecké listy – 2021, odkaz: http://www.mestotynec.cz/download/tl2021_1.pdf, http://www.mestotynec.cz/download/tl2021_5.pdf 
35 Týnecké listy – 2021, odkaz: http://www.mestotynec.cz/download/tl2021_1.pdf, http://www.mestotynec.cz/download/tl2021_5.pdf 
36 Týnecké listy – 2021, odkaz: http://www.mestotynec.cz/download/tl2021_1.pdf, http://www.mestotynec.cz/download/tl2021_5.pdf 
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